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دوشنبه ۳۱ شهریور ۱۳۹۹

 
September 21, 2020

دوم صفر ۱۴۴۲

مناسبت ها

۳۰ شهریور روز گفتگوی تمدنها
۳۰ شهریور آغاز هفته دفاع مقدس

[ September 21 ] ۳۰ شهریور روز جهانی صلح
۱ مهر آغاز حمله مغول به ایران در پا�ز 598 خورشیدی



 

1- تولید 400 دستگاه کامیون و کامیونت در قم - فلزات آنلاین

2- مهلت ثبت نام آزمون استخدامی دولت تمدید شد - شهرآرا آنلاین

3- مددجویان نخبه در حوزه هاي دانش بنیان در صندوق نوید ثبت نام کنند - بازار کار

4- نگاهمان به اقتصاد تعاونی در کشور درست نبوده است - بازار کار

5- مجوز تاسیس مراکز تخصصی مشاوره ازدواج و خانواده توسط وزارت ورزش وجوانان داده می شود - بازار کار

6- اعلام زمان مصاحبه علمی داوطلبان دانشگاهی جذب اختصاصی تصدي منصب قضا سال 1399 - بازار کار

7- برگزاري آزمون ورود به حرفه مهندسان و کاردان هاي فنی 3 و 4 مهر در سراسر کشور - بازار کار

8- راه اندازي مشاغل خانگی با تسهیلات کمیته امداد آذربایجان شرقی - بازار کار

9- استخدام بیش از 60 درصد فارق التحصیلان دانشگاه حضرت معصومه(س) - بازار کار

10- مبناي همسان سازي حقوق بازنشستگان 90 درصد میانگین حقوق شاغلان است - ایمنا

11- صادرات رقیب پرقدرت ذوب آهن - مردم سالاري آنلاین

12- دپارتمان تخصصی کسب و کار در ایلام راه اندازي می شود - ایرنا

13- جزئیات اجراي طرح یارانه دستمزد/ حدود 7 هزار نفر شاغل شدند - ارك خبر

14- مستندسازان براي شرکت در جشنواره «سینماحقیقت» پنج روز فرصت دارند - پانا

15- پرداخت بیش از 280 میلیارد تومان تسهیلات کرونایی در مازندران - خبرگزاري فارس

16- جلوي انحراف تسهیلات مشاغل خانگی و روستایی گرفته می شود - خبرگزاري فارس

17- پرداخت بیش از 280 میلیارد تومان تسهیلات کرونایی در مازندران - ایسنا

18- جزییات طرح یارانه دستمزد - گسترش صنعت معدن تجارت

19- مهلت مجدد ثبت نام آزمون استخدامی از اول مهر آغاز می شود - ایرنا

20- همه دانش آموزان نیازمند صاحب تبلت و سیستم هاي هوشمند می شوند/توزیع 2.2 میلیون سبد کالا - تیک

21- مدیرعامل جدید شرکت قند بیستون منصوب شد - فصل اقتصاد

22- گمرك در ارزش گذاري کالاهاي صادراتی تجدیدنظر کند - فصل اقتصاد

23- صادرات رقیب پرقدرت ذوب آهن - فصل اقتصاد

24- بسته حمایتی بانک کشاورزي از صادرکنندگان پسته امروز ابلاغ می شود - فصل اقتصاد

25- صادرات رقیب پرقدرت ذوب آهن - عصر معدن

26- 84 واحد صنعتی و معدنی در لارستان به بهره برداري رسید - روزنامه شیراز نوین

27- بازگشت کارگران - روزنامه شیراز نوین

28- گرانی مرغ در غیبت کنجاله سویا - روزنامه شیراز نوین

29- بازخوانی دفاع درحوزه جوانان - روزنامه شیراز نوین

30- 280 میلیارد تومان وام کرونایی در مازندران پرداخت شده است - خبرگزاري مهر

31- جزئیات اجراي طرح یارانه دستمزد - مشرق



32- رعایت عدالت در توزیع اعتبارات مشاغل خانگی بین شهرستان هاي مازندران - شبستان

33- بزرگترین ویژگی دانشگاه فنی و حرفه اي تربیت نیروي کار جامعه است/ رسالت دانشگاه فنی و حرفه اي کارآفرینی،

ارتقاي مهارت و ایجاد توانمندي در جوانان است - اخبار علمی

34- نیازمند استفاده از ظرفیت هاي علمی و کارآفرینی جهاد دانشگاهی هستیم - خبرگزاري قرآن

35- از برپایی «کلینیک عاشقی» تا بازآفرینی «دروازه بهشت» در شلمچه شیراز - خبرگزاري قرآن

36- رسالت دانشگاه فنی و حرفه اي کارآفرینی، ارتقاي مهارت و ایجاد توانمندي در جوانان است - وزارت علوم تحقیقات و فناوري

37- افتتاح مرکز رشد واحدهاي فناور دانشگاه خوارزمی - وزارت علوم تحقیقات و فناوري

38- رسالت دانشگاه فنی و حرفه اي، ایجاد توانمندي در جوانان است - باشگاه خبرنگاران جوان

39- کاهش 5/5 درصد تعداد دانشجویان علوم پایه - خبرنامه دانشجویان ایران

40- خبر خوش براي دانش آموزان - گسترش صنعت معدن تجارت

41- پردرآمدترین رشته هاي دانشگاهی را بشناسید/ کدام رشته ها بازار کار خوبی دارند؟ - تابناك

42- مستندسازان براي شرکت در جشنواره "سینماحقیقت" پنج روز فرصت دارند - سینماي نو

43- تثبیت 7 هزار شغل صنعتی در آذربایجان غربی با طرح هاي رفع موانع تولید - کرد پرس

44- لزوم تسهیل روند سرمایه گذاري در راستاي حمایت از تولید - 8 دي خبر

45- ثبت نام طرح ملی توسعه مشاغل خانگی و توانمندسازي متقاضیان در زنجان - ایسنا

46- توزیع واکسن آنفولانزا از 6 مهر براي ایثارگران و خانواده شهدا رایگان می باشد - خبرگزاري علم و فناوري

47- پرداخت بیش از 280 میلیارد تومان تسهیلات کرونایی در مازندران/قصد پول پاشی نداریم - شبستان

48- ناپدید شدن یک میلیارد و سیصد میلیون یورو - شعار سال

49- مقایسه جانمایی 3 مال بزرگ ایران با پروژه اسکاي مال همدان - دانا

50- مسئولان ورزشی براي قهرمان ووشوي آسیا چه کرده اند؟/روزهاي تلخ ورزشکار نهاوندي+ فیلم - دانا

51- پردرآمدترین رشته هاي دانشگاهی در ایران کدامند؟ - شهرآرا آنلاین

52- تعدادي از پیشکسوتان هشت سال دفاع مقدس در چهارمحال و بختیاري تجلیل شدند - ایرنا

53- حدود 7 هزار نفر شاغل شدند - روزنامه کسب و کار

54- پردرآمدترین رشته هاي دانشگاهی را بشناسید/ کدام رشته ها بازار کار خوبی دارند؟ - دیار آفتاب

55- پردرآمدترین رشته هاي دانشگاهی - ناطقان

56- استخدام بیش از 60 درصد فارق التحصیلان دانشگاه حضرت معصومه(س) - موج

57- تاکید جهانگیري بر افزایش تولید گیاهان دارویی به عنوان یکی از اولویت هاي اقتصاد مقاومتی - آریا نیوز

58- بررسی عملکرد نهاد ها براي جهش تولید - آریا نیوز

59- فاصله سطح زندگی برخی مسئولان با مردم مایه شرمساري است by روزنامه آذربایجان - روزنامه آذربایجان

60- کاهش 5.5 درصدي دانشجویان علوم پایه در پنج سال گذشته - ایرنا

61- معترضان خشمگین در ناصریه عراق یک شرکت نفتی را تعطیل کردند - ایرنا

62- نماینده مهاباد: کولبري در شأن جوانان ایرانی نیست - خبرخودرو

63- بومی سازي سرویس هاي پایه فضاي مجازي ممکن است - خبرخودرو



64- در دیدار فرماندار و دادستان شهرستان مبارکه با مدیرعامل فولاد مبارکه تاکید شد؛ تعامل منطقه و صنعت در جهت توسعه

پایدار - دنیاي معدن

65- تنها به صدور پروانه بهره برداري، افزوده شده است/ کاهش پروانه اکتشاف و گواهی کشف تا پایان مرداد ماه - معدن نیوز

66- چگونه یک انتخاب رشته درست داشته باشیم؟ - دیار کارون

67- سمن ها نباید مجري سفارشات دولتی باشند/ تسهیل گري در پذیرش طرح هاي کارآفرینی سمن ها - برنا نیوز

68- جزئیات اجراي طرح یارانه دستمزد - جماران

69- از فرصت کارآفرینی در حوزه فرش دستباف استفاده شود - فصل اقتصاد

70- پروژه اشتغال مهارت محور در شهرستان هاي البرز به جد دنبال شود - بازار کار

71- جزئیات اجراي طرح یارانه دستمزد/ حدود 7 هزار نفر شاغل شدند - خبرگزاري مهر

72- صادرات رقیب پرقدرت ذوب آهن - ایسنا

73- به دنبال رقابت نبودم و کلاس کنکور نرفتم - ایسنا

74- دوران بی فرزندي در راه است - اتاق بازرگانی تهران

75- نماینده مهاباد: شأن جوانان ما بار 200کیلویی ست؟! - برترین ها

76- سایه شوم تخریب بر پیشانی کاروانسراهاي استان مرکزي - ایرنا

77- کهگیلویه و بویراحمد| دغدغه کاهش آمار زندانیان را داریم - تسنیم

78- کاهش 5/5 درصد تعداد دانشجویان علوم پایه - خبرگزاري فارس

79- بیش از هزار سرباز در طرح سرباز ماهر در اردبیل آموزش دیده اند. - وزارت ورزش و جوانان

80- ادعاي ناپدید شدن یک میلیارد و 300 میلیون یورو از منابع ارزي تکذیب شد - روزنامه جهان صنعت

81- کشته و زخمی شدن 166 کولبر طی 1 سال گذشته - بهار نیوز

82- خط فقر 9 میلیون تومانی! - بهار نیوز

83- ناامنی شغلی، شکایات کارگران از تعویق پرداخت مزد را 22 درصد کاهش داد - روزنامه تجارت

84- پردرآمدترین رشته هاي دانشگاهی کدام است؟ - مردم سالاري آنلاین

85- پردرآمدترین رشته هاي دانشگاهی را بشناسید - شفا آنلاین

86- انتشار کتاب «خاطرات خونین»/ نرم افزار زندگینامه شهدا رونمایی می شود - رسا

87- 400 دستگاه کامیون و کامیونت در قم تولید می شود - عصر خودرو

88- بانک کارآفرین آماده اعطاي تسهیلات ویژه به بخش صنعت و معدن - فراسو

89- حمایت حداکثري از فعالان عرصه تولید فرش دستباف - شعار سال

90- واردات بی رویه در میان سکوت مسئولین، کسب و کارها را به زانو درآورد - رادیو گفت و گو

91- احیاي 100 معدن تعطیل استان مرکزي هدفگذاري شد - دنیاي معدن

92- افزایش 90 تا 100 درصدي قیمت لپ تاپ/ لاستیک خودروي سنگین از 7 میلیون تومان رسید به 26 میلیون/ تنها 30 درصد

از بنگاه ها تسهیلات کرونایی گرفتند - دنیاي معدن

93- کارخانه سیمان خلخال تعیین تکلیف می شود - دنیاي معدن

94- 17 روستاي قم از آب سالم و بهداشتی بهره مند شدند - روستا نیوز



95- تعامل منطقه و صنعت در جهت توسعه پایدار - فصل اقتصاد

96- بیشترین شکایت کارگران به هیئت هاي تشخیص چیست؟ - فصل اقتصاد

97- آیا زنان به جامعه معنا می بخشند یا جامعه به آن ها؟ - شهرآرا آنلاین

98- خط فقر 9 میلیون حقوق 2 میلیون - ایران اکونومیست

99- مستندسازان براي شرکت در جشنواره «سینماحقیقت» پنج روز فرصت دارند - گیتی آنلاین

100- جوایز نقدي بخش هاي ملی جشنواره «سینماحقیقت» افزایش یافت - گیتی آنلاین



 

تولید 400 دستگاه کامیون و کامیونت در قم

منبع: فلزات آنلاینشماره خبر:  1  |  تاریخ: 1399/06/31

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم گفت: درسال جهش تولید 400 دستگاه کامیون و کامیونت در قم تولید و به بازار
عرضه می شود. شهرك هاي صنعتی و منطقه ویژه اقتصادي سلفچگان قم با دارا بودن امکانات زیرساختی مناسب، بهترین

شرایط را براي استقرار صنعت خودروسازي و صنایع وابسته به آن دارد.

به گزارش پایگاه خبري و تحلیلی «فلزات آنلاین»، محمود سیجانی اظهار داشت: تاکنون بیش از 30 درصد برنامه تولید این

 
محصولات در استان محقق و به بازار عرضه شده است. 

وي افزود: شهرك هاي صنعتی و منطقه ویژه اقتصادي سلفچگان قم با دارا بودن امکانات زیرساختی مناسب، بهترین شرایط را براي

 
استقرار صنعت خودروسازي و صنایع وابسته به آن دارد. 

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم ادامه داد: صنعت خودروسازي یکی از حوزه هاي مهم موردتوجه براي پذیریش سرمایه

 
گذاران داخلی و خارجی در قم است که حمایت همه جانبه مسئولان استان را درپی دارد. 

سیجانی بیان کرد: وجود واحدهاي متعدد قطعه سازي، یکی از پیش نیازهاي اصلی براي استقرار صنایع خودروسازي است که این مهم

 
در قم موجود است و سرمایه گذاران می توانند از این ظرفیت براي تامین زنجیره تولید خود استفاده کنند. 

وي اذعان کرد: همچنین شهرك هاي صنعتی و منطقه ویژه اقتصادي سلفچگان قم به راه هاي اصلی تبادل کالا و مهم ترین بازارهاي
مصرف کشور متصل است و سرمایه گذاران در صنعت خودروسازي می توانند تولیدات خود را به سرعت به بازارهاي داخلی و بین

 
المللی عرضه کنند. 

بر اساس گزارشی از ایرنا، حجم سرمایه گذاري انجام شده براي واحدهاي صنعتی استان قم فراتر از 51 هزار میلیارد ریال است که با
این حجم از سرمایه گذاري صورت گرفته در حدود دو هزار و 400 واحد صنعتی و تولیدي استان براي بیش از 57 هزار تن فرصت
اشتغال ایجادشده است؛ قم داراي هفت شهرك صنعتی شکوهیه، الغدیر، چاپ و نشر، سلفچگان، محمودآباد، ثامن الائمه (ع) - قنوات

 
- و فناوري اطلاعات و ارتباطات (I.C.T) و چهار ناحیه صنعتی خورآباد، دستجرد، سیرو و طغرود است. 

انتهاي پیام//



مهلت ثبت نام آزمون استخدامی دولت تمدید شد

منبع: شهرآرا آنلاینشماره خبر:  2  |  تاریخ: 1399/06/31

سازمان سنجش آموزش کشور اعلام کرد: مهلت جدید ثبت نام  از تاریخ 99/07/01 لغایت 99/07/04  است. متقاضیان می
توانند با مراجعه به درگاه اطلاع رسانی این سازمان (sanjesh.org) نسبت به ثبت نام در این آزمون اقدام نمایند.

 
شهرآرانیوز، سازمان سنجش آموزش کشور طی اطلاعیه اي اعلام کرد: 

بدین وسیله به اطلاع متقاضیان ثبت نام و شرکت در هشتمین آزمون استخدامی متمرکز دستگاه هاي اجرایی کشور سال 1399 می
رساند که با توجه به اعلام نتایج اولیه آزمون سراسري سال 1399 و مراجعات انبوه متقاضیان براي مشاهده کارنامه، تعدادي از
متقاضیان به دلیل بار شدید مراجعات به درگاه اطلاع رسانی سازمان سنجش آموزش کشور موفق به ثبت نام در آزمون مذکور نشدند؛
لذا به منظور فراهم نمودن تسهیلات بیشتر براي این دسته از متقاضیان، ترتیبی اتخاذ گردیده است که از تاریخ 99/07/01 لغایت
99/07/04 بتوانند با مراجعه به درگاه اطلاع رسانی این سازمان به آدرس sanjesh.org نسبت به ثبت نام در این آزمون اقدام
نمایند؛ لذا همه متقاضیان، ضرورت دارد که در مهلت در نظر گرفته شده و پس از مطالعه دقیق دفترچه راهنماي ثبت نام و اطلاعیه
هاي مورخ 99/06/19 و 99/06/25 و فراهم نمودن مدارك و اطلاعات مورد نیاز، به پایگاه اطلاع رسانی این سازمان مراجعه و نسبت

 
به ثبت نام در آزمون مذکور اقدام نمایند. 

آن دسته از متقاضیان داراي سهمیه ایثارگر که در بازه زمانی فوق، سهمیه آنان براي ثبت نام در این آزمون مورد تایید قرار نگرفت در
صورتی که با مراجعه و پیگیري موضوع سهمیه خود از اداره کل اشتغال و کارآفرینی بنیاد شهید و امور ایثارگران حل نموده اند می

 
توانند در مهلت زمانی جدید (99/07/01 تا 99/07/04) با مراجعه به درگاه اطلاع رسانی این سازمان نسبت به ثبت نام اقدام کنند. 

 
منبع: سازمان سنجش 

بیشتر بخوانید: ثبت نام آزمون استخدامی سال 99 آغاز شد + دانلود دفترچه راهنما



مددجویان نخبه در حوزه هاي دانش بنیان در صندوق نوید ثبت نام کنند

منبع: بازار کارشماره خبر:  3  |  تاریخ: 1399/06/31

معاون اشتغال و خودکفایی کمیته امداد استان مرکزي گفت: صندوق نوید کمیته امداد براي حمایت از طرح هاي نوین و
دانش بنیان مشغول فعالیت است.

معاون اشتغال و خودکفایی کمیته امداد استان مرکزي گفت: صندوق نوید کمیته امداد براي حمایت از طرح هاي نوین و دانش

 
بنیان مشغول فعالیت است. 

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی کمیته امداد، مجید مشهدي با بیان اینکه حمایت از اقتصاد دانش بنیان و مشاغل مرتبط با آن از اولویت
هاي حوزه اشتغال کمیته امداد است، گفت: برخی از مددجویان تحت حمایت در بخش دانش بنیان مستعد هستند و صندوق نوید

 
کمیته امداد با هدف حمایت از این افراد ایجاد شده است. 

وي با اشاره به راه اندازي مدیریت توسعه مشاغل نوین، نوآورانه و دانش بنیان در معاونت اشتغال کمیته امداد، گفت: در این بخش
کارهاي مختلفی براي پشتیبانی طرح هاي دانش بنیان و ایده هاي خلاق انجام می شود که یکی از مهم ترین اقدامات در این راستا،

 
راه اندازي صندوق حمایت از طرح هاي نوین و دانش بنیان تحت عنوان "صندوق نوید" است. 

وي افزود: افرادي که ایده هاي نوآورانه دارند، می توانند ایده هاي خود را در صندوق نوید به آدرس navidfund.com ثبت و از

 
حمایت ها ي آن بهره مند شوند. 

مشهدي در پایان اظهار کرد: صندوق نوید با هدف حمایت از ایده هاي متخصصان، کارآفرینان و نخبگان، با تأکید بر مددجویان مورد
حمایت کمیته امداد به صورت مشترك با مؤسسه دانش بنیان برکت ایجاد شده و پس از بررسی و هدایت طرح ها، قرارداد سرمایه

گذاري بر روي طرح را منعقد می کند.



نگاهمان به اقتصاد تعاونی در کشور درست نبوده است

منبع: بازار کارشماره خبر:  4  |  تاریخ: 1399/06/31

مدیرکل توسعه تعاون وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: تعاونی ها مرهمی براي درمان دردهاي اقتصادي کشور هستند
و با استفاده از ظرفیت این شبکه ها در بخش تامین نیاز مصرف کنندگان و تولیدکنندگان در جامعه تاثیرگذار بود.

مدیرکل توسعه تعاون وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: تعاونی ها مرهمی براي درمان دردهاي اقتصادي کشور هستند و

 
با استفاده از ظرفیت این شبکه ها در بخش تامین نیاز مصرف کنندگان و تولیدکنندگان در جامعه تاثیرگذار بود. 

به گزارش بازارکار به نقل از ایرنا، یکی از اصول مهم قانون اساسی، تقسیم کشور به سه بخش دولتی، خصوصی و تعاونی است و

 
بسیاري از کارشناسان و صاحبنظران معتقدند باید اقتصاد دولتی حذف شود و زمینه حضور بخش خصوصی و تعاونی فراهم شود. 

نگاهی به اقتصاد کشورهاي توسعه یافته نشان می دهد که تعاونی ها جایگاه ویژه اي در اقتصاد آنها دارد، همچنین با توجه به نقش
موثر تعاونی ها در دوران جنگ تحمیلی به اعتقاد بسیاري از صاحبنظران باید از این پتانسیل در دوران جنگ اقتصادي نیز بهره مند

 
شویم. 

مدیرکل توسعه تعاون وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی روز دوشنبه در گفت و گو با ایرنا درباره اهمیت تعاونی ها در اقتصاد، گفت:

 
نگاهی که به اقتصاد تعاونی در کشور داشتیم، درست نبوده است. 

"سید معین هاشمی" افزود: در قانون اساسی اقتصاد تعاونی به عنوان یکی از سه رکن اقتصادي کشور نام برده می شود، اما در عمل و
حتی در قانونگذاري تعاونی به عنوانی بخشی از اقتصاد نام برده می شود، در صورتی که اقتصاد تعاونی خود از بخش هاي مختلفی

 
تشکیل شده که یکی از آنها توزیع و خدمات است. 

وي با اشاره به اینکه یکی از کارکردهاي بخش تعاونی در حوزه توزیع است، گفت: در واقع الگوي شرکت هاي تعاونی، تامین نیاز چه

 
در قالب مصرف کنندگان و تولیدکنندگان است. 

مدیرکل توسعه تعاون وزارت تعاون بیان کرد: هم اکنون شرکت هاي تعاونی مصرف متعددي در مرکز شهرها، شهرستان ها، بخش ها
و روستاها فعالیت می کنند و این شبکه عظیم توزیع، در ابتداي انقلاب و دوران دفاع مقدس، امتحان خود را پس داده اند و به کمک

 
حاکمیت و نظام آمدند. اما با اتمام جنگ و تغییر شرایط این تعاونی هاي مصرف به فراموشی سپرده شد. 

وي با اشاره به وضعیت اقتصادي موجود، تاکید کرد: براي جلوگیري از آفت هایی همچون احتکار و گرانفروشی کالا باید رویکرد

 
استفاده از پتانسیل شبکه تعاونی تامین نیاز اعم از مصرف کنندگان و تولیدکنندگان در دستور کار قرار گیرد. 

هاشمی اضافه کرد: با توجه به رسته بندي و گروه بندي تعاونی ها در انواع کارمندي، فرهنگیان، کارگري و مصرف محلی، می توان

 
یارانه و کمک دولت در حوزه توزیع مایحتاج و کالا را به صورت هدفمند انجام داد. 

 
طرح فروشگاه مصرف ملی به زودي اجرا می شود 

وي اظهارداشت: یکی از برنامه هایی که در معاونت تعاون ارائه شده، طرح فروشگاه مصرف ملی است و در حال آماده کردن مقدمات

 
اجراي آن هستیم و این طرح مبتنی بر زیرساخت الکترونیکی موجود در کشور است. 



 
مدیر کل توسعه تعاون وزارت تعاون گفت: طرح فروشگاه مصرفی ملی این امکان را فراهم می کند که شبکه توزیع کالا شکل بگیرد. 

وي با بیان اینکه یکی از کارکردهاي اقتصاد تعاونی جمع آوري سرمایه هاي خرد و هدایت آنها در مسیر نیاز جامعه است، تاکید کرد:
یکی از اصول جهانی تعاون بحث توجه به جامعه است و این مدل اقتصادي در ایران هم می تواند در جمع آوري سرمایه هاي خرد و
هدایت آنها براي ایجاد اشتغال و ارزش افزوده در قالب تولید محصولات عمل کند و در این راستا نیز برنامه ریزي هاي متعددي شده

 
است. 

هاشمی اظهارداشت: وقتی گفته می شود مردم سرمایه هاي خرد خود را به تعاونی ها واگذار کنند باید حس اعتماد نیز به خوبی شکل

 
بگیرد و این اطمینان داده شود که این سرمایه ها در مسیر درست و مطمئن به سوددهی می رسد. 

وي افزود: در بحث اعتمادسازي سرمایه گذاري بخش تعاون، صندوق ضمانت سرمایه گذاري بخش تعاون به عنوان پلتفرم و سکوي

 
تامین مالی خرد تضمین شده شکل گرفته است. 

مدیرکل توسعه تعاون وزارت تعاون توضیح داد: در صندوق ضمانت سرمایه گذاري تعاون افرادي که طرح و ایده اي دارند باید آن را به
صندوق ارائه کنند و این صندوق پس از انجام بررسی هاي لازم، سرمایه گذاري هاي خرد بخش تعاون را به این طرح ها اختصاص می

 
دهند و در عین حال اصل سرمایه را تضمین می کند تا دچار آسیب و ضرر نشوند. 

وي ادامه داد: چنانچه به هر دلیلی پروژه و طرح به نتیجه مطلوب نرسد اصل سرمایه را ضمانت صندوق سرمایه گذاري بخش تعاونی

 
پرداخت می کند و این فرصتی است که تا به امروز، شاید آن طور باید و شاید به آن توجه نشده است. 

هاشمی تصریح کرد: با استفاده از ظرفیت تعاونی ها و جمع آوري سرمایه هاي خرد و هدایت آنها به سمت تولید و اشتغال شاهد

 
تحولی در اقتصاد کشور خواهیم بود. 

 
ضرورت تدوین قوانین براي واگذاري شرکت ها به تعاونی 

وي درباره واگذاري شرکت هاي دولتی به تعاونی ها گفت: تا کنون در بحث خصوصی سازي، آن چیزي که باید براي بخش تعاون
اتفاق نیفتاد و شرکت هاي تعاونی آن طور که باید و شاید نه تنها در اولویت واگذاري قرار نگرفتند بلکه در بحث قانونگذاري و

 
دستورالعمل هایی که در خصوصی سازي تدوین شده به گونه اي نبوده که شرکت هاي تعاونی بتوانند از ظرفیت خود استفاده کنند. 

مدیرکل توسعه تعاون وزارت تعاون گفت: هم اکنون در بخش تعاون، مدلی که این شرکت ها بتواند در خصوصی سازي ها ورود کند،

 
نداریم. 

وي اضافه کرد: تفاوتی که بین شرکت هاي تعاونی و خصوصی وجود دارد این است که در شرکت هاي سهامی خاص و خصوصی تعداد
اعضا محدود است خرید شرکت ها بلافاصله پس از توافق اعضا و تامین سرمایه انجام می شود اما در تعاونی ها با وجود تعدد اعضا این

 
امکان فراهم نیست و زمان زیادي لازم است. 

هاشمی گفت: با توجه به شرایط حاکم در تعاونی ها باید قوانین خاصی براي واگذاري شرکت ها به تعاونی ها در نظر گرفته شود و



 
قوانینی با توجه شرایط ماهوي تعاونی ها تعیین شود تا آنها بتوانند در واگذاري ها حاضر شوند. 

وي افزود: در حال حاضر شرکت هاي تعاونی توسعه عمران شهرستانی که حداقل با نیم درصد جمعیت هر شهرستان تشکیل می شود
و شرکت هاي تعاونی پرعضو دیگر این ظرفیت را دارند که در فرایند خصوصی سازي وارد شوند.



مجوز تاسیس مراکز تخصصی مشاوره ازدواج و خانواده توسط وزارت ورزش

وجوانان داده می شود

منبع: بازار کارشماره خبر:  5  |  تاریخ: 1399/06/31

معاون فرهنگی و امور جوانان اداره کل ورزش و جوانان فارس گفت: متقاضیان تاسیس مراکز تخصصی مشاوره و ازدواج جهت
دریافت مجوز میتوانند به سایت وزارت ورزش و جوانان مراجعه کنند.

معاون فرهنگی و امور جوانان اداره کل ورزش و جوانان فارس گفت: متقاضیان تاسیس مراکز تخصصی مشاوره و ازدواج جهت

 
دریافت مجوز میتوانند به سایت وزارت ورزش و جوانان مراجعه کنند. 

لیلا نورافشان درگفتگو با خبرنگار برنا ازفارس اظهارداشت: به منظور ارائه مشاوره هرچه بهتر به جوانان با رویکرد ترویج فرهنگ
مشاوره وزارت ورزش و جوانان و همکاري سازمان نظام روانشناسی اقدام به صدور مجوز تاسیس مراکز تخصصی ازدواج و خانواده می

 
کند. 

وي ایجاد اشتغال پایدار و تخصصی در حوزه مشاوره و روانشناسی را از دیگر اهداف این طرح خواند و گفت: با تأسیس این مراکز

 
فرصت هاي شغلی مناسبی براي فارغ التحصیلان این حوزه فراهم خواهد شد. 

معاون فرهنگی و امور جوانان اداره کل ورزش و جوانان استان فارس تاکید کرد: داشتن حداقل 30 سال سن تمام ، دارا بودن مدرك
کارشناسی ارشد به بالا در رشته هاي روانشناسی و مشاوره با گرایش خانواده ، تأهل، دارا بودن پروانه اشتغال تخصصی از سازمان نظام

 
روانشناسی و مشاوره کشور از شرایط لازم تاسیس این مراکزاست. 

نورافشان تصریح کرد: متقاضیان در سطح استان تاپایان مهرماه می توانند جهت ثبت درخواست تاسیس این مراکز به تارنماي

 
www.moshaver.msy.gov.ir مراجعه کنند. 

وي خاطر نشان کرد: در صورت بروز مشکل در ثبت درخواست و ثبت نام در سامانه مذکور داوطلبان می توانند مدارك : تصویر کارت
ملی متقاضیباید عکس پرسنلی ، تصویر صفحات شناسنامه خود و همسر ، تصویر کارت نظام وظیفه ، تصویر آخرین مدرك تحصیلی،
تصویر پروانه اشتغال تخصصی از سازمان نظام روانشناسی که داراي اعتبار تا یک الی دو سال آینده است و شماره همراه خود را به

پست الکترونیکی هاي به نشانی pmc@msy.gov.ir و moshaverdaftar@yahoo.com ارسال کنند.



اعلام زمان مصاحبه علمی داوطلبان دانشگاهی جذب اختصاصی تصدي منصب

قضا سال 1399

منبع: بازار کارشماره خبر:  6  |  تاریخ: 1399/06/31

معاونت منابع انسانی قوه قضاییه زمان مصاحبه علمی داوطلبان دانشگاهی جذب اختصاصی تصدي منصب قضا سال 1399 را
اعلام کرد.

معاونت منابع انسانی قوه قضاییه زمان مصاحبه علمی داوطلبان دانشگاهی جذب اختصاصی تصدي منصب قضا سال 1399 را

 
اعلام کرد. 

به گزارش ایلنا، معاونت منابع انسانی قوه قضاییه با انتشار اطلاعیه اي زمان مصاحبه علمی داوطلبان دانشگاهی جذب اختصاصی

 
تصدي منصب قضا سال 1399 را اعلام کرد. 

 
متن این اطلاعیه به شرح ذیل است: 

 
بدینوسیله به اطلاع می رساند، زمان مصاحبه علمی داوطلبان دانشگاهی جذب اختصاصی تصدي منصب قضا سال 1399 اعلام شد. 

 
مصاحبه علمی شفاهی داوطلبان دانشگاهی جذب اختصاصی از آبان ماه آغاز می شود. 

زمان دقیق مصاحبه علمی هر داوطلب طی تماس تلفنی ابلاغ خواهد شد. زمان مصاحبه علمی یکبار تعیین و ابلاغ می گردد و امکان

 
تغییر آن وجود ندارد. عدم پاسخگویی به تلفن همراه در دو نوبت به منزله انصراف از شرکت در مصاحبه علمی است. 

 
مدارك لازم براي تشکیل پرونده در روز مصاحبه علمی: 

 
1- اصل و تصویر کارت ملی 

 
2- اصل شناسنامه و تصویر تمام صفحات آن 

 
3- اصل و تصویر مدارك تحصیلی 

4. گواهی اشتغال به تحصیل براي داوطلبان در حال تحصیل (ویژه مقطع کارشناسی ارشد که هنوز موفق به دفاع از پایان نامه نشده

 
اند) 

 
5. گواهی لازم از کانون وکلاء دادگستري یا مرکز امور مشاوران و وکلاء قوه قضائیه براي وکلا و نفرات برتر آزمون هاي وکالت 

 
تذکر 1: همه مدارك می بایست در قطع A4 تهیه و ارائه شوند. 

تذکر 2: در صورت نقص مدارك در روز مصاحبه علمی از تشکیل پرونده ممانعت به عمل خواهد آمد و داوطلب حق شرکت در

 
مصاحبه علمی را نخواهد داشت. 

 
نشانی محل مصاحبه: 

 
الف- تهران، خیابان حافظ، تقاطع خیابان سمیه، روبروي دانشگاه امیرکبیر، معاونت منابع انسانی قوه قضائیه، طبقه نهم 

 
ب- قم، بلوار 15 خرداد، بعد از پمپ بنزین، نبش خیابان سعدي، مرکز آموزش قوه قضائیه، طبقه همکف 

 
مواد امتحانی مصاحبه علمی داوطلبان دانشگاهی: 

 
- بخش حقوقی: حقوق مدنی و آیین دادرسی مدنی 

 
- بخش جزایی: حقوق جزاي عمومی، حقوق جزاي اختصاصی و آیین دادرسی کیفري 

 
داوطلبان در صورت قبولی در مرحله مصاحبه علمی به مراحل آزمون شخصیت راه می یابند. 

داوطلبان گرامی توجه داشته باشند ضمن رعایت نکات بهداشتی، به همراه داشتن ماسک در روز مصاحبه علمی الزامی است.



برگزاري آزمون ورود به حرفه مهندسان و کاردان هاي فنی 3 و 4 مهر در

سراسر کشور

منبع: بازار کارشماره خبر:  7  |  تاریخ: 1399/06/31

مدیرکل دفتر مقررات ملی و کنترل ساختمان از برگزاري آزمون ورود به حرفه مهندسان و کاردان هاي فنی، روزهاي 3 و 4
مهر در سراسر کشور خبر داد و گفت: 214 آزمون براي 214 هزار نفر مهندس و کاردان در 31 استان کشور و 64 حوزه

برگزار می شود.

مدیرکل دفتر مقررات ملی و کنترل ساختمان از برگزاري آزمون ورود به حرفه مهندسان و کاردان هاي فنی، روزهاي 3 و 4 مهر

 
در سراسر کشور خبر داد و گفت: 214 آزمون براي 214 هزار نفر مهندس و کاردان در 31 استان کشور و 64 حوزه برگزار می شود. 

حامد مانی فر مدیرکل دفتر مقررات ملی و کنترل ساختمان در گفتگو با خبرنگار پایگاه خبري وزارت راه و شهرسازي، جزئیات
برگزاري آزمون ورود به حرفه براي متقاضیان اخذ پروانه اشتغال به کار مهندسی، کاردان هاي فنی و ساختمان و تعیین صلاحیت

 
معماران تجربی را که روزهاي پنجشنبه و جمعه مورخ 3 و 4 مهر در سراسر کشور برگزار می شود، اعلام کرد. 

مدیرکل دفتر مقررات ملی و کنترل ساختمان با اعلام اینکه آزمون به شکل سراسري در 31 استان و 64 حوزه روزهاي پنجشنبه 3 و
جمعه 4 مهر برگزار می شود، گفت: آزمون در هفت رشته مهندسی شاملِ رشته هاي عمران براي صلاحیت نظارت، طراحی و اجرا،
رشته معماري براي صلاحیت نظارت و اجرا، رشته هاي برق و مکانیک هرکدام براي صلاحیت هاي طراحی و نظارت، نقشه برداري،

 
شهرسازي و ترافیک برگزار می شود. 

مانی فر با یادآوري اینکه آزمون صلاحیت طراحی معماري شهریورماه برگزار شد، در خصوص آزمون رشته هاي کاردانی نیز توضیح

 
داد: براي رشته هاي کاردانی نیز در شش رشته عمران، معماري، شهرسازي، برق، نقشه برداري، و مکانیک آزمون برگزار می شود. 

وي افزود: در مجموع در حدود 214 هزار نفر در آزمون شرکت کرده اند که 78 درصد آن را آقایان و 22 درصد آن را بانوان تشکیل

 
می دهند. 

به گفته مانی فر، آزمون، صبح و عصر روز پنجشنبه 3 مهر و صبح جمعه 4 مهر برگزار می شود که آزمون پنجشنبه صبح تا عصر براي

 
مهندسان و آزمون عصر پنجشنبه براي کاردان ها برگزار خواهد شد و آزمون جمعه 4 مهر نیز براي مهندسان و معماران تجربی است. 
مدیرکل دفتر مقررات ملی و کنترل ساختمان، تاکید کرد: آزمون با رعایت کامل پروتکل هاي بهداشتی و با حضور ناظران بهداشت در
تمامی حوزه ها برگزار می شود که آغاز آزمون هاي صبح و عصر روز پنجشنبه و صبح جمعه به ترتیب 8 صبح، 15 عصر و 8 صبح و با

فاصله براي آماده کردن فضا برنامه ریزي شده و برگزار خواهد شد.



راه اندازي مشاغل خانگی با تسهیلات کمیته امداد آذربایجان شرقی

منبع: بازار کارشماره خبر:  8  |  تاریخ: 1399/06/31

بانوي کارآفرین تبریزي با تسهیلات اعطایی کمیته امداد آذربایجان شرقی، ظرح خانگی میناکاري به راه انداخته و هنرآموز
تربیت می کند.

بانوي کارآفرین تبریزي با تسهیلات اعطایی کمیته امداد آذربایجان شرقی، ظرح خانگی میناکاري به راه انداخته و هنرآموز

 
تربیت می کند. 

به گزارش سایت خبري امداد، یکی از بانوان کارآفرین موفق تبریزي در سال 97 توانست با دریافت وام 20 میلیون تومانی اشتغال از

 
کمیته امداد استان آذربایجان شرقی کسب و کار میناکاري و سفال راه اندازي نماید. 

او در تبریز بعد از مهرات آموزي و فعالیت کوتاه مدت در شهر همدان، با دایر کردن کارگاهی در منزل براي علاقمندان به این هنر

 
آموزش می دهد. 

این بانوي کارآفرین می گوید: بعد از گرفتن وام از کمیته امداد، مبادرت به خرید وسایل و مواد اولیه کردم. در حال حاضر 10 هنرآموز

 
دارم و تولیدات خود را از طریق شرکت در نمایشگاه هاي کمیته امداد و یا تبلیغات به فروش می رسانم. 

 
وي می افزاید: علاقه ذاتی به هنر باعث شد به میناکاري و کار روي سفال بپردازم و از این کار لذت می برم. 

این بانوي کارافرین از همت و اراده خود در این عرصه گفته و اهداف بلند خود را چنین شرح می دهد: در تلاش براي اخذ وام 30

 
میلیون تومانی از کمیته امداد هستم تا کارگاهی خارج از منزل دایر کرده و فعالیت خود را گسترش دهم. 

 
او تاکید می کند: موفقیت در این مسیر را مدیون کمیته امداد هستم و از این نهاد به خاطر حمایت هایش تشکر می کنم. 

این بانوي کارآفرین از فروش تولیدات خود راضی است و معتقد است چون کارهایش بیشتر جنبه تزئینی دارد مشتریان خاصی دارد

 
اما گرانی هاي اخیر باعث کاهش قدرت خرید مردم و استقبال از آثار هنري شود. 

او می گوید: پستی و بلندي و سختی در هر کاري وجود دارد مهم این است که چگونه با این چالش ها روبرو شویم. باید توکل به خدا
داشته باشیم چون خداي مهربان مسیر را براي ما هموار می کند و گره هاي به ظاهر قفل شده را باز می کند.



استخدام بیش از 60 درصد فارق التحصیلان دانشگاه حضرت معصومه(س)

منبع: بازار کارشماره خبر:  9  |  تاریخ: 1399/06/31

رئیس دانشگاه حضرت معصومه(س) از استخدام بیش از 60 درصد فارق التحصیلان دانشگاه حضرت معصومه(س) خبرداد.

 
رئیس دانشگاه حضرت معصومه(س) از استخدام بیش از 60 درصد فارق التحصیلان دانشگاه حضرت معصومه(س) خبرداد. 

به گزارش خبرگزاري موج قم، ابراهیم عبدي پور امروز در کنفرانس خبري با محوریت مهارت آموزي و کارآفرینی دختران دانشجو و
ارائه رشته هاي هنري، با اشاره به اینکه دانشگاه حضرت معصومه(س) به عنوان یک دانشگاه دولتی تک جنسیتی ویژه دختران در
سال 86 تاسیس شد، اظهار کرد: این دانشگاه بعد از الزهرا دومین دانشگاه دولتی تک جنسیتی و اولین دانشگاه تک جنسیتی بعد از

 
انقلاب است که به نوعی براي سایر استان ها نیز الگو شد. 

وي با بیان اینکه درحال حاضر 10 رشته کارشناسی و 8 رشته کارشناسی دانشجویان مشغول به تحصیل هستند، مطرح کرد: در برنامه

 
عملیاتی دانشگاه و رشته هایی که مصوب شده است قرار بر این شده که این دانشگاه گسترش پیدا کند. 

رئیس دانشگاه حضرت معصومه(س) با اشاره به اینکه سه سال قبل ماموریت این دانشگاه رشته هاي علوم عنوان شد، عنوان کرد: در
این دانشگاه باید رشته هایی دایر باشد که به افزایش توانمندي خانم ها و ارتقاي نقش اجتماعی آن ها در خانواده و جامعه کمک کند

 
که خوشبختانه این رویکرد توسط وزارت علوم پذیرفته شده است. 

وي با بیان اینکه تعداد دانشجویان فعلی دانشگاه در دو مقطع کارشناسی و کارشناسی ارشد هزار و 600 نفر است، خاطرنشان کرد: 42
نفر به عنوان هیأت علمی ثابت و 80 نفر هیأت علمی مدعو نیز در این دانشگاه فعالیت دارند؛ این دانشگاه اولین دانشگاهی است که در

 
شهرك دانشگاهی استان قم مستقر شده است. 

عبدي پور با اشاره به اینکه دانشگاه حضرت معصومه(س) در طی 10 سال اخیر توانسته پروژه هاي متعددي را در این منطقه احداث

 
کند، تصریح کرد: درحال حاضر سه مجموعه ورزشی در این دانشگاه براي دانشجویان وجود دارد. 

وي با بیان اینکه 4 رشته هنرهاي دستی در دستور کار این دانشگاه قرار گرفته است، افزود: رشته حقوق، فقه و حقوق اسلامی، علوم
قرآن و حدیث، مدیریت بازرگانی، مدیریت کسب و کارهاي کوچک، حسابداري، زبان شناسی، مشاوره و تجارت الکترونیک در مقطع
کارشناسی و رشته هاي مدیریت بازرگانی، کارآفرینی، تجارت الکترونیک، بازاریابی، بازاریابی بین الملل، مدیریت استراتژیک، علوم

 
حدیث و حقوق کیفري اطفال و نوجوانان در مقطع کارشناسی ارشد در این دانشگاه تدریس می شود. 

رئیس دانشگاه حضرت معصومه(س) با اشاره به اینکه پیش بینی ما بر این است که در سال آینده 16 رشته در مقطع کارشناسی و 14
رشته در مقطع کارشناسی ارشد داشته باشیم، اضافه کرد: تعداد دانشجویان غیر بومی در این دانشگاه چند درصد بیشتر از دانشجویان

 
بومی است. 

وي با بیان اینکه با طرح سازمان سنجش احتمال دارد در سال آینده تعدادي دانشجو با شرط معدل و بدون کنکور پذیرش کنیم،

 
تاکید کرد: این دانشگاه در زمان تاسیس با حدود 200 دانشجو آغاز به کار کرده و هر ساله یک روند رو به رشدي را طی کرده است. 

عبدي پور با اشاره به اینکه حدود دو هزار نفر از این دانشگاه فارق التحصیل شده اند، اظهار داشت: طبق مطالعات انجام شده در سال
هاي اخیر حدود 62 درصد فارق التحصیلان این دانشگاه استخدام شده اند؛ فارق التحصیلان دانشگا ه ها باید به گونه اي مهارت کسب

کرده باشند که بتوانند خودشان یک فعالیت شغلی متناسب با رشته خودشان دایر کنند.



مبناي همسان سازي حقوق بازنشستگان 90 درصد میانگین حقوق شاغلان است

منبع: ایمناشماره خبر:  10  |  تاریخ: 1399/06/31

مدیرعامل صندوق بازنشستگی کشوري با بیان اینکه براي اولین بار در طول اجراي همسان سازي حقوق بازنشستگان، این
قانون به جاي بودجه محوري، مدل محور شده است، گفت: براین اساس حقوق بازنشستگان باید به 90 درصد میانگین حقوق

شاغل هم گروه طراز شده و اعتبارلازم براي آن دیده شده است.

 
مدیرعامل صندوق بازنشستگی کشوري: مبناي همسان سازي حقوق بازنشستگان 90 درصد میانگین حقوق شاغلان است 

مدیرعامل صندوق بازنشستگی کشوري با بیان اینکه براي اولین
بار در طول اجراي همسان سازي حقوق بازنشستگان، این قانون
به جاي بودجه محوري، مدل محور شده است، گفت: براین اساس
حقوق بازنشستگان باید به 90 درصد میانگین حقوق شاغل هم

 
گروه طراز شده و اعتبارلازم براي آن دیده شده است. 

به گزارش ایمنا به نقل از اداره کل روابط عمومی و امور بین
الملل صندوق بازنشستگی کشوري، اکبر افتخاري امروز (دوشنبه)
در نشست تجلیل از رزمندگان، جانبازان و آزادگان هشت سال
دفاع مقدس صندوق بازنشستگی کشوري که به مناسب آغاز

هفته دفاع مقدس برگزار شد، اظهار کرد: این براي نخستین بار است که سازمان برنامه و بودجه و مسئولان امر به جاي وابسته کردن

 
همسان سازي به تخصیص اعتبار و بودجه محوري، به سمت مدل محور شدن همسان سازي حرکت کردند. 

وي با بیان اینکه «تأمین اعتبار و بودجه همسان سازي کار دشوار اما شدنی است»، گفت: در شرایط امروز کشور همانند سال هاي
دفاع مقدس باید تلاش ما شبانه روزي شود و شرکت ها و هلدینگ ها و همه بخش هاي صندوق باید کار کنند تا سهم ما از این

 
بودجه محقق و تأمین شود. 

افتخاري یادآور شد: امروز در ادبیات همسان سازي آنچه حاکم شده، اجرایی شدن حقوق بازنشستگان تا 90 درصد میانگین حقوق
شاغلان هم گروه است که این امر برخلاف سال هاي گذشته است و امیدواریم همین روش و ادبیات در سال هاي آینده نیز ادامه یابد

 
و آنچه مبناي تصمیم گیري براي افزایش حقوق ها است، همین 90 درصد میانگین حقوق شاغل هم گروه خواهد بود. 

مدیرعامل صندوق بازنشستگی کشوري با تاکید بر اینکه «در شرایط تورمی و خاص کشور که درگیر یک جنگ نابرابر و تمام عیار
اقتصادي و رسانه اي هستیم، وضعیت بازنشستگان باید درك شود»، گفت: شرایط اقتصادي فشار زیادي به این بخش از جامعه وارد
می کند و قطعاً هزینه ها در این دوران چند برابر زمان اشتغال است و بنابراین، باید به گونه اي عمل کنیم که رضایت بازنشستگان

 
تأمین شود. 

افتخاري ادامه داد: تلاش ما کاهش فاصله هاست و اینکه علاوه بر حقوق، طرح هاي دیگري براي کمک به معیشت و زندگی



 
بازنشستگان اجرا کنیم و خداوند را شاکریم که این انتظار چندساله بالاخره در حال اجرایی شدن است. 

وي در بخش دیگر از سخنان خود با بیان اینکه شرایط امروز کشور و جنگ نابرابر اقتصادي و رسانه اي بر علیه ایران اسلامی نیازمند
الگوبرداري از رفتار و فرهنگ دفاع مقدس است، گفت: زنده نگه داشتن دفاع مقدس و دوران جنگ تحمیلی به معناي جنگیدن

 
همیشگی نیست، بلکه به معناي زنده نگه داشتن ارزش ها، ادبیات و فرهنگ و توانمندي ها و تاب آوري حاکم بر آن دوران است. 

افتخاري تصریح کرد: گرامی داشت دفاع مقدس و شرایط زمان جنگ تحمیلی یک ضرورت است، چراکه اگر شرایط امروز کشور از
زمان جنگ و فشارهاي اقتصادي آن زمان بیشتر نباشد، قطعاً کمتر هم نیست و اگر بخواهیم از شرایط امروز به خوبی عبور کنیم تنها

 
با تکیه بر ارزش هاي دوران دفاع مقدس این مهم محقق خواهد شد. 

وي ادامه داد: «ایمان راسخ» و اینکه نباید در خدمت به مردم ذره اي تردید و ترس داشته باشیم؛ «شرافت» که نیاز ضروري زندگی و
کار امروز است و هم باید در زبان و هم در عمل جاري شود؛ «ایثار» که ارزش مهم دفاع مقدس بوده و در شرایط امروز کشور نیاز
قطعی است و بدون ایثار و از خودگذشتگی هم در بین مسئولین و هم در بین مردم قطعاً نمی توان از فشار اقتصادي امروز عبور کنیم.

افتخاري «صداقت» را درس بزرگ دفاع مقدس براي این دوران دانست و گفت: این ارزش باید به عنوان یک الگو در کار و رفتار همه
ما وجود داشته باشد و صداقت در گفتار و رفتار اهمیت بسزایی در گذر از این دوران دارد. البته بسیاري دیگر از ارزش ها در آن دوران

 
بر جامعه ما حاکم بود که امروز نیز نیاز زیادي به آنها داریم که «همدلی و همگرایی» براي خدمت از آن جمله است. 

مدیرعامل صندوق بازنشستگی کشوري با تاکید بر اینکه «وظیفه همه ما است که روحیه و فلسفه دفاع مقدس را حفظ و منتقل

 
کنیم» گفت: باید بیش از گذشته براي ترویج فرهنگ دفاع مقدس تلاش کنیم. 

حضور 842 نفر بسیجی در صندوق بازنشستگی کشوري در این نشست، بهبود خلیلی، سرپرست حوزه مقاومت بسیج صندوق
بازنشستگی کشوري، ضمن گرامیداشت و تجلیل از ایثارگران و جانبازان و آزادگان هشت سال دفاع مقدس گفت: همه ساله به
مناسبت دفاع مقدس برنامه هاي مختلفی در صندوق بازنشستگی اجرا می شد که امسال به دلیل بیماري کرونا و لزوم رعایت پروتکل

 
هاي بهداشتی این برنامه ها اجرا نشد. 

وي با بیان اینکه «امروز امنیت و آسایش کشور بدون شک مرهون رشادت ها و فداکاري جانبازان و شهداي دفاع مقدس است» گفت:
در صندوق بازنشستگی سه نفر شهید، 7 نفر فرزند شهید، 3 نفر آزاده، 27 نفر جانباز شاغل و 50 نفر جانباز بازنشسته، 26 خانواده

 
شهید و همچنین 842 نفر بسیجی هستند. 

در این نشست، زینب مولایی، فرزند محمدرضا مولایی (از جانبازان جنگ تحمیلی و بازنشسته صندوق بازنشستگی کشوري)، نویسنده
کتاب «دلتنگ نباش!»، دقایقی به سخنرانی درباره این کتاب پرداخت. این کتاب خاطرات همسر شهید مدافع حرم «روح االله قربانی»

 
است که با تقریظ رهبر معظم انقلاب توسط انتشارات روایت فتح منتشر شده است. 

در پایان این نشست، مدیرعامل صندوق بازنشستگی کشوري از ایثار و فداکاري 11 نفر از یادگاران دوران دفاع مقدس با اهداي لوح،
قدردانی کرد.



صادرات رقیب پرقدرت ذوب آهن

منبع: مردم سالاري آنلاینشماره خبر:  11  |  تاریخ: 1399/06/31

امروز بسیاري از صنایع فولادي از جمله ذوب آهن اصفهان به عنوان تکه اي از پازل صنعت کشور با چالش بزرگ تامین مواد
اولیه مواجه است. بسیاري از کشاورزان معتقدند

امروز بسیاري از صنایع فولادي از جمله ذوب آهن اصفهان به عنوان تکه اي از پازل صنعت کشور با چالش بزرگ تامین مواد
اولیه مواجه است. بسیاري از کشاورزان معتقدند براي سرپا نگه داشتن صنعت مادر کشور لازم است برنامه اي جامع براي فولاد کشور
که ذوب آهن بخش مهمی از آن است، تدوین شود و سهم این کارخانه از مواد اولیه مشخص شود و نباید این سرمایه گذاري این

 
مجموعه معطل، تامین مواد اولیه شود. 

مدیرعامل شرکت ذوب آهن اواخر تیر ماه در مجمع عمومی عادي سالیانه این شرکت، بزرگ ترین چالش ذوب آهن را کمبود مواد
اولیه آهن دار در کشور عنوان کرد و گفت: با رویکرد جدید وزارت صمت، خام فروشی سنگ آهن به شدت کنترل می شود، اگرچه
خام فروشی ادامه دارد؛ اما روند آن کاهشی است. از سوي دیگر موضوع تعجیل معادن و تبدیل سنگ آهن به کنسانتره و گندله به
دلیل اینکه منافع بیشتري براي تولیدکنندگان دارد و همچنین کمبود کمی و کیفی سنگ آهن درشت دانه در کشور از دیگر چالش

 
هاي شرکت ذوب آهن است. 

اگرچه مدرس خیابانی سرپرست سابق وزارت صمت، اقدامات و وعده هاي بسیاري براي تامین مواد اولیه فولادسازان و به خصوص
ذوب آهن داد و بر ممنوعیت صادرات مواد معدنی با توجه به نیاز داخل بارها تاکید کرد، اما در نهایت تمام این وعده ها با راي اعتماد
نگرفتن وي از مجلس به نوعی مسکوت ماند تا جایی که امروز مجموعه ذوب آهن اصفهان نگران تامین مواد اولیه مورد نیاز خود به
خصوص براي راه اندازي کوره شماره یک است و تا زمانی که نسبت به پایداري تامین مواد اولیه مورد نیاز خود اطمینان حاصل نکند

 
نمی تواند نسبت به اجراي برنامه هاي خود با قوت پیش رود، اگرچه همواره بر این امر تاکید دارد. 

 
ذوب آهن تکه اي از پازل صنعت 

معاون خرید شرکت ذوب آهن اصفهان نیز در خصوص ضرورت تامین مواد اولیه شرکت ذوب آهن به ایسنا، توضیح داد: تناژ مواد اولیه
مورد نیاز ذوب آهن براساس برنامه تولید این شرکت تقریبا ثابت است، به عنوان مثال بر مبناي 3 میلیون تن تولید چدن، ذوب آهن

 
بین 5.5 تا 6 میلیون تن مواد آهن دار نیاز داریم. 

محمدجعفر صالحی در خصوص آگهی فراخوان ذوب آهن در خصوص شناسایی تامین کنندگان کنسانتره زغالسنگ، گفت: این آگهی
مربوط به تامین کنسانتره زغال سنگ براي واحد پی سی آي، پروژه تزریق پودر زغال براي کوره هاي 2 و 3 ذوب آهن است و با توجه
به ضروت تامین زغال سنگ داخلی به غیر از زغال وارداتی، این مجموعه در نظر دارد از منابع داخلی نیز زغال مورد نیاز پروژه مذکور

 
را تامین کند. 

وي درباره نیاز ذوب آهن به تامین مواد اولیه و تاثیر تغییرات وزارت صمت در آن، تاکید کرد: ذوب آهن تکه اي از پازل صنعت و در
کشور بسیار تاثیرگذار است و به طور قطع نبود وزیر صمت و بلاتکلیفی وضعیت این وزارتخانه در شرایط نابسامان اقتصادي کنونی

 
معضل بزرگی خواهد بود. 

 
نوسان قیمت ها آرامش را از ذوب آهن می گیرد 

معاون خرید شرکت ذوب آهن اصفهان با اعتقاد بر اینکه نبود مواد اولیه به خصوص در شرایط نوسان شدید قیمت ها، آرامش را از
بخش تولید و خصوص ذوب آهن می گیرد، تصریح کرد: در این شرایط بهره بردار تکلیف خود را براي چگونگی برنامه ریزي مصرف
نمی داند و زمانیکه تامین پایدار مواد اولیه صورت نگیرد، این شرایط موجب فشار بر تولید و آسیب حوزه صنعت می شود، چراکه امروز

ثبات قیمتی در بازار خصوصا جهت تامین قطعات و تجهیزات وجود ندارد. 



وي با بیان اینکه خوشبختانه امروز ذوب آهن برنامه ریزي مناسبی براي تولید دارد، توضیح داد: در حال حاضر مواد آهن دار مورد نیاز
آگلومراسیون به وضعیت پایدار رسیده، همچنین شرایط تامین مواد درشت دانه و تامین زغال سنگ داخل و وارداتی رو به بهبود است،

 
اما نگرانی در تداوم این وضعیت است، چراکه هنوز صادرات مواد آهن دار در حال انجام است. 

وي با تاکید بر اینکه در حال حاضر صادرات رقیب جدي ذوب آهن محسوب می شود و متاسفانه روز به روز در حال قدرتمند شدن
است، چراکه جهش نرخ ارز و افزایش قیمت هاي جهانی سبب شده تا صادرات براي صادرکنندگان به صرفه باشد و دیگر اولویت شان

 
تامین مواد مورد نیاز داخل نیست. 

 
راه اندازي کوره شماره یک در گرو پایداري تامین مواد اولیه 

به گفته صالحی، اگرچه توقع معدنی ها براساس قیمت بازارهاي جهانی به دلیل رشد قیمت ارز درست است، اما جهش قیمت ها در
توان ذوب آهن و تولید داخل نیست، علاوه بر این در شرایط جنگ اقتصادي و فشارهاي متعدد، بهتر است خشاب رزمندگان جبهه

 
اقتصادي را خالی از مهمات نکنیم. 

وي درباره راه اندازي کوره شماره یک، گفت: کوره آماده استارت است، اما امروز باید پایداري تامین مواد اولیه صورت گیرد تا بتوانیم
براساس آن اقدام به روشن کردن کوره کنیم، چراکه کوره وقتی روشن شد، دیگر نمی توان آن را خاموش کرد و به سادگی نمی شود

 
از این موضوع عبور کرد. 

معاون خرید شرکت ذوب آهن اصفهان درباره تامین مواد اولیه مورد نیاز کوره یک، گفت: برنامه راه اندازي کوره مطابق آنچه پیش
بینی شده آماده انجام است، اما نگرانی بابت تامین پایدار مواد اولیه وجود دارد، ما منتظریم وزارت صمت به نوعی تکلیف ذوب آهن را
روشن کند و باید دید مواد اولیه وعده داده شده، تامین خواهد شد یا خیر؛ و اگر این تامین انجام شود آمادگی لازم براي راه اندازي

 
کوره شماره یک وجود دارد، اما اگر اطمینان نداشته باشیم، به سختی می توان براي راه اندازي کوره شماره یک برنامه ریزي کنیم. 

به گفته صالحی، در حال حاضر نیز با مواد اولیه فعلی امکان راه اندازي کوره شماره یک وجود دارد و می توان با مواد کوره شماره 2 و

 
3، سه کوره را راه انداخت، اما این کار نه تنها صرفه اقتصادي ندارد، بلکه موجب اتلاف وقت، انرژي و سرمایه می شود. 

 
فولادي ها سال هاي گذشته در تامین مواد اولیه خود کوتاهی کردند 

معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري اصفهان نیز در مورد مشکلات صنایع فولادي کشور از جمله فولاد مبارکه و ذوب آهن در
تامین مواد اولیه خود همچون سنگ آهن و ... به ایسنا، گفت: به طور قطع در هر فعالیت و توسعه اي، آینده نگري سودمند است و این
آینده نگري باید در تامین مواد اولیه و تکنولوژي هاي مورد نیاز فولاد دیده می شد و این صنایع باید از 10 سال پیش شرایط امروز
خود را ترسیم می کردند و براساس آن برنامه ریزي هاي لازم را انجام می دادند تا اکنون در تامین مواد اولیه خود دچار مشکل نشوند.
به گفته حسن قاضی عسگر، در حال حاضر براي تامین مواد اولیه صنایع فولادي استان از جمله ذوب آهن طرح توسعه بهره برداري از
معادن سنگ آهن و توسعه اکتشاف از این معادن را در دست داریم و به دنبال افزایش استخراج از دیگر معادن کشور هستیم. از سوي
دیگر دانه بندي برخی معادن کشور براي کوره بلند مناسب نیست، بنابراین با تکنولوژي هاي جدید به دنبال تغییرات در دانه بندي

 
معادن جهت بهره برداري از آنها هستیم. 

وي توضیح داد: به عنوان مثال در کشور تعدادي زیادي سنگ آهن کم عیار وجود دارد که می توان با کمک مراکز دانشگاهی و

 
محققین، عیار این سنگ آهن ها را بالا برد و از آنها به عنوان مواد اولیه استفاده کرد. 

 
ضربه تغییرات وزارت صمت بر بدنه صنایع فولادي 

معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري اصفهان با اعتقاد بر اینکه صنایع فولاد باید از گذشته براي تامین مواد اولیه خود چاره
اندیشی می کردند و متاسفانه در این مسیر بعضا کوتاهی شده است، تاکید کرد: در حال حاضر با برنامه ریزي کوتاه و میان مدت می
توان به طور موقت مواد اولیه ذوب آهن و فولاد مبارکه را از دیگر معادن تامین کنیم و به طور قطع یکی از راه هاي جهش تولید در

 
سال جاري تامین هرچه سریع تر مواد اولیه مورد نیاز صنایع فولادي است. 

وي همچنین تغییر مدیریت وزارت صمت را یکی از عوامل ایجاد مشکل در صنعت فولاد دانست و گفت: به طور قطع تغییرات وزارت
صمت و نبود ثبات مدیریت سبب ضربه به صنایع مختلف از جمله فولادي ها می شود، البته صنایع و مسئولان به دنبال رفع مشکلات
صنعت فولاد به خصوص در تامین مواد اولیه هستند، از سوي دیگر با توجه به سهمیه بندي موجود باید مشکل تحویل و انتقال مواد



 
اولیه مورد نیاز فولادي ها مرتفع شود. 

 
خام فروشی مشکلی که از سال هاي گذشته وجود داشته 

از سوي دیگر نماینده سابق گلپایگان در مجلس شوراي اسلامی در خصوص تامین مواد اولیه مورد نیاز شرکت هاي فولادي از جمله
ذوب آهن و خام فروشی برخی معادن، به ایسنا، گفت: مشکلی که در حوزه مواد معدنی کشور وجود دارد، از سال هاي گذشته نیز در

 
حوزه نفت و گاز وجود داشته و دارد. 

علی بختیار با بیان اینکه متاسفانه در صنعت نفت با وجود قدمتی بالاي آن همچنان اقدام به صادرات نفت خام می کنیم، تصریح کرد:
امروز خام فروشی بلاي جان کشور شده است و در شرایط تحریم دچار مشکلات عدیده اي از این ناحیه هستیم تا جایی که امروز

 
شرایط سختی در حوزه صادرات نفت خام داریم. 

وي با اشاره به اینکه در حوزه مواد معدنی نیز اگر همانند نفت عمل کنیم در سال هاي آتی دچار مشکل خواهیم شد، تاکید کرد:
امروز زنجیره هاي مواد معدنی را ایجاد نکرده ایم، البته در این زمینه نیازمند سرمایه گذاري دولت نیستیم و بخش خصوصی باید ورود

 
پیدا کند. 

 
ضرورت حمایت وزارت صمت در تامین مواد اولیه فولادي ها 

نماینده سابق گلپایگان در مجلس گفت: اگر دولت سیاست گذاري درستی داشته باشد و شرایط را براي سیاست گذاري بخش
خصوصی مهیا کند و مشکلات را از پیش پاي صنعنگران بردارد و با خام فروشی مقابله کند، ارزش افزوده اي به مراتب بالاتر از

 
صادرات مواد معدنی خام عاید کشور خواهد شد. 

بختیار تاکید کرد: در این خصوص سیاست گذار باید به درستی برنامه ریزي کرده و خود را رقیب بخش خصوصی نداند، در حالی که

 
اکنون دولت در رقابت با بخش خصوصی اجازه فعالیت آن را نمی دهد. 

وي با تاکید بر ضرورت تامین مواد اولیه ذوب آهن، اظهار کرد: امروز در حوزه فولاد همچون فولادمبارکه و ذوب آهن با مشکلات
تامین ارز و ایجاد زنجیره تولید مواجه هستیم، البته در فولاد مبارکه اقدامات زیادي براي زنجیره هاي پایین دستی انجام شده و

 
متاسفانه حمایت لازم از آنها صورت نگرفته است. 

این نماینده سابق مجلس تاکید کرد: اگر این حمایت از سوي وزارت صمت انجام شود و مجلس نیز در این زمینه ریل گذاري مناسب
و دقیقی داشته باشد، با تامین به موقع مواد اولیه، دو شرکت فولاد مبارکه و ذوب آهن اصفهان می توانند در سال جهش تولید گام

 
محکم تري در راستاي ایجاد اشتغال و تولید بیشتر بردارند. 

 
اقدام نادرست معدن داران در سرمایه گذاري زنجیره فولاد 

سخنگوي کمیسیون اقتصادي مجلس شوراي اسلامی نیز درباره ضرورت تامین مواد اولیه صنعت فولاد به خصوص مجموعه ذوب آهن
اصفهان به ایسنا، گفت: اقدامات وزارت صمت براي تامین مواد اولیه صنایع فولادي در حال اجراست، اما باید درنظر داشت اتفاقاتی که
پیشتر در بحث خصوصی سازي و تفکیک شرکت ها در زنجیره فولاد رخ داد، برخی شرکت هاي این زنجیره از یکدیگر جدا شدند در

 
حالیکه پیش از این در ایمیدرو تحت سیاست واحدي قرار داشتند، اما در نهایت امروز هر کدام پیرو سیاست هاي خاص خود هستند. 

مهدي طغیانی افزود: متاسفانه شرکت هاي معدنی رفته رفته به سمت توسعه زنجیره تولید فولاد همچون تامین کنسانتره، گندله و ...
پیش رفتند و این موجب شد تا بخشی از ظرفیت فولاد کشور همچون ذوب آهن اصفهان، فولاد مبارکه و ... که پیشتر در کشور ایجاد

 
شده بودند خالی از مواد اولیه بمانند. 

وي گفت: این شرایط موجب شده تا سرمایه گذاري حوزه هاي فولادي را که در دیگر استان انجام شده را رها کنیم و معدن داران

 
دوباره در زنجیره فولاد اقدام به سرمایه گذاري کنند. 

نماینده مردم اصفهان در مجلس تصریح کرد: مسئله اصلی این است که شرکت هاي معدنی هرچه منابع آزاد دارند را به سمت سرمایه
گذاري در حوزه معدن سوق دهند، نه اینکه وارد زنجیره فولادسازي شوند و مجلس نیز به دنبال حل این چالش است تا مواد اولیه

 
مورد نیاز صنعت از جمله فولاد بدون دغدغه تامین شود. 

 
گذاشتن سقف قیمت و مشکلات در تامین مواد اولیه 

وي درباره تمایل معادن به دلیل جذابیت افزایش نرخ ارز به خام فروشی و صادرات نیز، اظهار کرد: با توجه به نرخ تورم ناچاریم که



قیمت هاي داخلی تنظیمی با قیمت هاي جهانی را رها کنیم، همچنین به دلیل برخی مشکلات در تامین ارز و اینکه دیگر نمی توان
با واردات، بازار داخل را تنظیم کنیم، در عمل شاهد تفاوت قیمت بین بازار داخل و خارج کشور هستیم که براي جلوگیري از تورم،

 
رشد قیمت ها و گران شدن محصولات نهایی، ناچاریم که جلو رشد محصولات فولادي را بگیریم. 

طغیانی ادامه داد: اختلاف قیمت محصولات فولادي بین بازار داخلی و درب کارخانه موجب شده تا براي شرکت هاي معدنی به صرفه
نباشد تا محصولات خود را وارد زنجیره فولاد کنند که این از اساس مغایر با سیاست عدم خام فروشی کشور است، همچنین موجب

 
توقف دیگر بخش هاي زنجیره فولاد می شود. 

 
دولت گزینه مناسب وزارت صمت را انتخاب کند 

وي تاکید کرد: براي حل این مشکل نیازمند سیاست گذاري دولت هستیم و مجموعه وزارت صمت اگر نمی تواند این زنجیره را کنترل

 
کند، باید اجازه دهد تا قیمت ها متناسب با قیمت هاي بازار در بورس کالا تعیین شود. 

به اعتقاد سخنگوي کمیسیون اقتصادي مجلس شوراي اسلامی، گذاشتن سقف قیمت و محدودیت در کل زنجیره فولاد موجب می

 
شود تا خود را از بازار داخل خارج و به بازارهاي صادراتی متصل کنند. 

وي در خصوص نگرانی هاي مجموعه هاي فولادي از جمله ذوب آهن نسبت به تعیین تکلیف نشدن وزارت صمت و تاثیر آن بر تامین
مواد اولیه است، ابراز امیدواري کرد دولت گزینه مناسب تري براي جلب نظر نمایندگان مجلس انتخاب کند تا مجلس به زودي تکلیف

وزیر صمت را مشخص کند.



دپارتمان تخصصی کسب و کار در ایلام راه اندازي می شود

منبع: ایرناشماره خبر:  12  |  تاریخ: 1399/06/31

یلام - ایرنا - مدیرکل فنی و حرفه اي ایلام گفت: دپارتمان تخصصی کسب و کار براي اولین بار در ایلام پس از رایزنی هاي
مستمر هفته آینده افتتاح می شود تا رشته هاي مورد نیاز بازار کار شناسایی و آموزش داده شود.

یلام - ایرنا - مدیرکل فنی و حرفه اي ایلام گفت: دپارتمان
تخصصی کسب و کار براي اولین بار در ایلام پس از رایزنی
هاي مستمر هفته آینده افتتاح می شود تا رشته هاي مورد

 
نیاز بازار کار شناسایی و آموزش داده شود. 

به گزارش ایرنا، علی رشیدي روز دوشنبه در حاشیه تور
رسانه اي و بازدید از مرکز آموزشی فنی و حرفه اي
خواهران ایلام اظهار داشت: هیچ فردي بدون داشتن
گواهینامه فنی و حرفه اي قادر به راه اندازي کارگاه هاي
فنی نیست و شرط راه اندازي کسب و کار داشتن مدرك

 
فنی و حرفه اي است. 

وي با بیان اینکه 120 کارآموز زن در رشته هاي مختلف فنی و حرفه اي ایلام تحت آموزش قرار دارند، یادآور شد: کارآموزان در 10

 
رشته میناکاري، نقاشی، قلم زنی، بهداشت، معرق، آشپزي، قلم کاري و مهرکاري روي پارچه و کارگاه چرم فعالیت دارند. 

وي افزود: این کلاس ها بسته به نوع رشته به مدت یک تا 2 ماه برگزار می شوند و متوسط حضور کارآموزان 12 نفر است و آموزش
رشته نازك دوزي نیز توسط اتباع در ایلام هفته آینده آغاز می شود که هزینه آموزش این رشته 30 میلیون ریال است اما در فنی و

 
حرفه اي بصورت رایگان برگزار می شود. 

رشیدي یادآور شد: در پایان دوره براي این افراد گواهینامه معتبر صادر می شود و در صورت وارد شدن به بازار کار از تسهیلات ارزان

 
قیمت برخوردار می شوند. 

مدیرکل فنی و حرفه اي ایلام اضافه کرد: بیش از 10 رشته نیز در بخش مردان وجود دارد و بدلیل اینکه این رشته ها سخت تر

 
هستند مدت زمان آموزش آنها نیز برحسب رشته بیشتر است. 

رشیدي گفت: رشته هایی نظیر مکانیک خودرو، جوشکاري، برق خودرو، صنایع چوب، برق صنعتی و نقشه برداري فعال هستند و

 
متقاضیان بسیاري نیز دارد. 

وي افزود: این افراد نیز در صورت پایان دوره هاي آموزشی و دریافت گواهینامه می توانند وارد بازار کار شوند و از تسهیلات ارزان



 
قیمت استفاده کنند. 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی ایلام نیز در حاشیه این بازدید گفت: امروز بیش از هر زمان دیگري نیازمند ترویج و نهادینه شدن

 
مهارت و کارآفرینی هستیم و رسانه ها می توانند در تحقق این اهداف کمک کنند. 

شکراله شیرخانی افزود: برقراري تعامل با خبرنگاران و رسانه ها به عنوان ابزارهاي اطلاع رسانی می تواند در شناساندن مهارت ها و

 
چگونگی استفاده از آنها نقش مهمی ایفا کند. 

تور رسانه اي اداره تعاون، کار و رفاه اجتماعی ایلام به منظور آشنایی خبرنگاران با ظرفیت هاي آموزشی مراکز فنی و حرفه اي ایلام

 
برگزار شد و از کارگاه هاي آموزشی بخش زنان بازدید بعمل آمد. 

 
برچسب ها 

 
- ایلام 

 
- سازمان آموزش فنی و حرفه اي کشور 

- وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی



جزئیات اجراي طرح یارانه دستمزد/ حدود 7 هزار نفر شاغل شدند

منبع: ارك خبرشماره خبر:  13  |  تاریخ: 1399/06/31

طرح یارانه دستمزد که از سال گذشته در مناطق کم برخوردار کشور در حال اجراست، توانسته منجر به جذب 6...

به گزارش ارك خبر به نقل از مهر، سال گذشته براي توسعه اشتغال در بنگاه هاي خرد، کوچک و متوسط مناطق غیربرخوردار و
البته بهره مند شدن از ظرفیت هاي دانش آموختگان دانشگاهی در شرایط بحران اقتصادي، طرحی تحت عنوان «یارانه دستمزد» از
سوي وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در 8 استان شامل ایلام، کردستان، چهارمحال و بختیاري، خراسان جنوبی، کرمانشاه، سیستان

 
و بلوچستان و کهگیلویه و بویراحمد اجرا شد تا از این طریق 5 هزار و 879 نفر تا پایان سال 98 مشغول به کار شوند. 

بر اساس این طرح، به کارآفرینان بخش خصوصی و تعاونی که نیروي کار جدید و عمدتاً فارغ التحصیلان دانشگاهی که
شغل اولی هستند را جذب کنند 30 درصد حداقل دستمزد به عنوان یارانه دستمزد به مدت 12 ماه پرداخت می شود. هر کارفرما تا

 
50 درصد نیروهاي بیمه شده فعلی خود می تواند در این طرح جذب نیرو داشته باشد. 

از ویژگی هاي شاغلین باید به این مساله اشاره کرد که این افراد باید بین 20 تا 35 سال داشته و فاقد سابقه بیمه پردازي براي مدت

 
سه ماه یا بیشتر باشند. البته براي زنان سرپرست خانوار بیکار متقاضی شغل اولی، رعایت شرط سنی الزامی نیست. 

همچنین در طرح پرداخت یارانه دستمزد، سرانه هر بنگاه در ارتباط با جذب نیروي کار شغل اولی به طور متوسط 4.8 نیروي کار بوده

 
است. 

در واقع این طرح یک نوع ابزار تشویقی است که در قالب آن، به صورت ماهانه 30 درصد از دستمزد نیروي کار، به کارفرما پرداخت
می شود که طبق گفته معاون توسعه اشتغال و کارآفرینی وزارت کار منابع این طرح از محل منابع پیش بینی شده اشتغال در قانون

 
بودجه سنواتی، کمک هاي مردمی و منابع ناشی از اجراي هدفمندي یارانه ها تامین می شود. 

البته طبق اعلام وزارت کار، کارگاه هاي دانش بنیان و استارتاپ ها با معرفی معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري، کارگاه هاي
داراي نشان سبز از سازمان محیط زیست، کارگاه هاي داراي نشان اقتصاد مقاومتی از ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی و کارگاه هاي

 
برگزیده در جشنواره هاي ملی سالانه کار آفرینی و تعاونی در اولویت پرداخت یارانه دستمزد قرار دارند. 

 
نتیجه اجراي طرح یارانه دستمزد 

در این بین با توجه به هدف گذاري هاي صورت گرفته، از وزارت کار حکایت از آن دارد که یک هزار و 714 بنگاه اقتصادي طی سال
98 در این طرح مشارکت کردند و اگرچه هدف ایجاد اشتغال براي 5 هزار نفر بود اما تعداد 6 هزار و 752 نفر توانستند از طریق

 
اجراي این طرح در مناطق 8 گانه شاغل شوند که تعداد 462 نفر از شغل اولی هاي جذب شده سرپرست خانوار بوده اند. 

 
استان لرستان با بیشترین سرانه (9.7 نفر) و استان کردستان (2.1) پایین ترین سرانه را کسب کردند.   



بنگاه هاي بالاي 50 نفر کارکن در بخش صنعت و همچنین بنگاه هاي 10 تا 49 نفر کارکن فعال در بخش خدمات داراي بیشترین

 
ظرفیت جذب نیرو بوده اند. 

این طرح هم اکنون در حال اجراست و مقرر شده که در صورت تخصیص منابع کافی، این طرح در 16 استان محروم و مرزي اجرا

 
شود. 

همچنین پیش بینی شده که با استفاده از این طرح طی سال هاي 99 و 1400 بتوان 16 هزار نفر را که شغل اولی نیز هستند،
مشغول به کار کرد.



مستندسازان براي شرکت در جشنواره «سینماحقیقت» پنج روز فرصت دارند

منبع: پاناشماره خبر:  14  |  تاریخ: 1399/06/31

تهران (پانا) - تهیه کنندگان و مستندسازان سینماي ایران براي شرکت در بخش هاي ملی رقابتی چهاردهمین دوره جشنواره
بین المللی فیلم مستند ایران «سینماحقیقت»، تنها پنج روز فرصت دارند.

تهران (پانا) - تهیه کنندگان و مستندسازان سینماي ایران
براي شرکت در بخش هاي ملی رقابتی چهاردهمین دوره
جشنواره بین المللی فیلم مستند ایران «سینماحقیقت»،

 
تنها پنج روز فرصت دارند. 

مدیر روابط عمومی جشنواره بین المللی سینماحقیقت با
اعلام این موضوع اظهار کرد: متقاضیان محترم ضمن

مطالعه آیین نامه ي جشنواره، تا پایان وقت اداري روز شنبه 5 مهر 1399 فرصت دارند که مشخصات جدیدترین آثار مستند خود را
روي پایگاه اطلاع رسانی مرکز گسترش سینماي مستند و تجربی به نشانیwww.defc.ir و وب سایت جشنواره

 
www.irandocfest.ir ثبت کنند. 

شهنام صفاجو افزود: پس از تکمیل مراحل اینترنتی ثبت اثر، تهیه کنندگان و مستندسازان محترم حداکثر تا پانزدهم مهرماه 99

 
فرصت دارند که نسخه نهایی فیلم خود را از طریق ارائه ي لینک یا به شکل فیزیکی، به دبیرخانه جشنواره تحویل نمایند. 

وي یادآور شد: فیلم هاي بخش هاي ملی رقابتی چهاردهمین جشنواره بین المللی «سینماحقیقت»، در 4 گروه مسابقه ملی، جایزه

 
شهید آوینی، مستندهاي کارآفرینی و بخش ویژه کرونا انتخاب و داوري خواهند شد. 

مدیر روابط عمومی مرکز گسترش سینماي مستند و تجربی تاکید کرد که امسال به دلیل پاندمی کرونا، بخش بین الملل جشنواره به

 
شکل غیر رقابتی برگزار می شود. ضمن این که کارگاه هاي آموزشی و بازار فیلم سینماحقیقت هم بصورت مجازي برپا خواهند شد. 

مرکز گسترش سینماي مستند و تجربی سازمان امور سینمایی کشور، چهاردهمین دوره ي جشنواره بین المللی فیلم مستند ایران
«سینماحقیقت» را به دبیري محمد حمیدي مقدم، در آذرمـاه 1399 و با توجه به شیوع جهانی بیماري کووید 19 بصورت مجازي و

 
نمایش برخط (آنلاین) برگزار خواهد کرد. 

سینما حقیقت جشنواره بین المللی سینما حقیقت جایزه شهید آوینی



پرداخت بیش از 280 میلیارد تومان تسهیلات کرونایی در مازندران

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  15  |  تاریخ: 1399/06/31

به گزارش خبرگزاري فارس از شهرستان ساري، رضا عبدي
ظهر امروز در جلسه شوراي اداري اداره کل تعاون،کار و راه
اجتماعی استان با تأکید بر ضرورت ترویج فرهنگ ایثار در
جامعه و ادامه دادن راه شهدا اظهار کرد: در بحث مشاغل
خانگی اعتبارات با توجه به در نظر گرفتن شاخص هاي
مختلف با عدالت بین شهرستان ها توزیع شده است و در
این راستا کیفیت طرح هاي معرفی شده و در ادامه منجر

 
شده به اشتغال براي ما بسیار با اهمیت است. 

مدیر توسعه کارآفرینی و اشتغال اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی مازندران بیان کرد: سعی شود طرح هاي پشتیبان که داراي

 
کیفیت عالی باشند جهت دریافت تسهیلات مشاغل خانگی معرفی شود. 

وي خاطرنشان کرد: با توجه به الکترونیکی شدن کلیه امور ارائه خدمت در بحث مشاغل خانگی به ویژه در بحث صدور مجوزها از

 
سامانه مربوطه از هر گونه ارائه خدمات به صورت سنتی خودداري شود. 

این مسئول با اشاره به پرداخت تسهیلات به کسب و کارهاي آسیب دیده از کرونا بیان کرد: با تلاش ادارات شهرستان ها و مسئولان
مرتبط تا کنون بیش از 280 میلیارد تومان تسهیلات در این زمینه به صاحبان مشاغل طبق رسته هاي اعلام شده پرداخت شده است.

عبدي اظهار کرد: بحث باشگاه کارآفرینان نوجوان طرح بسیار مهمی است و تأثیر بسزایی در تغییر نگرش دانش آموزان دارد که تا
کنون در شهرستان هاي تنکابن و قائمشهر برگزار شده است و امیدواریم بتوانیم با تلاش ادارات شهرستانی در تمام استان برگزار

 
کنیم. 

 
عبدي تأکید کرد: تشکیل موثر و مستمر جلسات گروه کاري اشتغال نیز براي این حوزه بسیار با اهمیت است. 

مدیر پشتیبانی و توسعه منابع انسانی اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی مازندران نیز اظهار کرد: 400 سرمایه و نیروي انسانی در

 
این اداره کل در سطح استان مشغول ارائه خدمت به مردم شریف هستند. 

 
شهرام ابراهیمیان افزود: در حوزه توسعه منابع انسانی در سال جاري بیش از 70 مورد صدور احکام ارتقاء براي کارکنان داشته ایم. 

ابراهیمیان خاطرنشان کرد: همواره به فکر رفاه همکاران در سطح استان بوده و هستیم و امیدواریم بتوانیم در صورت حمایت سازمان



 
مدیریت و وزارت متبوع امسال نیز خدمات خوبی را به همکاران ارائه نماییم. 

مدیر توسعه کارآفرینی و اشتغال اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی مازندران با اشاره به انجام اقدامات مطلوب و مهم در بحث
فناوري اطلاعات اداره کل تصریح کرد: با همه کمبود اعتبارات تجهیزات خوبی را در حوزه فناوري اطلاعات فراهم کرده ایم و همواره

 
بدنبال بهبود و بروزرسانی تجهیزات در سطح استان هستیم. 

وي با تأکید بر ضرورت توجه به برگزاري آموزش ها به شیوه مجازي افزود: بدنبال توسعه آموزش ها از طریق مجازي و در بستر

 
اینترنت مانند جلسه امروز هستیم و برنامه ریزي لازم را نیز در این زمینه انجام داده ایم. 

ابراهیمیان بیان کرد: همکاران در ستاد و ادارات شهرستانی باید در زمینه ورود اطلاعات به موقع و درست در سامانه برته پیگیري لازم

 
را انجام دهند. 

مدیر امور تعاون اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی مازندران نیز در این جلسه با تأکید بر اهمیت بخش تعاون در سطح کشور  و
ضرورت توجه به راهبردهاي توسعه بخش تعاون اظهار کرد: توسعه شفافیت، توسعه نو آوري، توانمندي سازي تعاونی ها، توجه مالی به
تعاونی ها، شبکه سازي و ایجاد شبکه هاي بازارچه مجازي و سامانه جامع هوشمند تعاون از راهبردهاي مهم توسعه بخش تعاون می

 
باشند که مورد تأکید اداره کل است. 

علی باقري افزود: در همین راستا طی تفاهم نامه منعقد شده با استانداري مازندران راه اندازي و فعال نمودن کمیته راهبردي توسعه

 
بخش تعاون در سطح استان برنامه ریزي شده است و باید مورد توجه ویژه ادارات شهرستانی قرار گیرد. 

این مسؤول با اشاره به راه اندازي سامانه جامع هوشمند تعاون در سال گذشته خاطرنشان کرد: تمامی خدمات قابل ارائه در بخش
تعاون، حتی برگزاري مجامع نیز از طریق این سامانه انجام خواهد شد و ضرورت دارد روساي ادارات و کارشناسان تعاون اقدامات ویژه

 
اي را در راستاي فعالیت و ورود اطلاعات همه تعاونی ها در این سامانه انجام دهند. 

 
وي ادامه داد: آموزش هاي مجازي بخش تعاون و تعاونگران نیز از طریق این سامانه انجام خواهد شد. 

باقري افزود: در بحث تشکیل تعاونی ها تمامی الزامات علی الخصوص بحث 10 درصد سرمایه ثبتی باید رعایت شود و در حوزه نظارت

 
نیز بازدید مستمر از تعاونی ها و شناسایی و تعیین تکلیف تعاونی هاي غیر فعال مورد تأکید می باشد. 

 
وي خاطرنشان کرد: در بحث توسعه تعاون و تخصیص اعتبارات لازم باید دقت شود که تسهیلات به طرح هاي با کیفیت تعلق گیرد. 

انتهاي پیام/86018/ع



جلوي انحراف تسهیلات مشاغل خانگی و روستایی گرفته می شود

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  16  |  تاریخ: 1399/06/31

به گزارش خبرگزاري فارس از شهرستان ساري، کامران
اصغري ظهر امروز در اولین جلسه شوراي اداري اداره کل
تعاون استان که به صورت وبینار برگزار شد ضمن تبریک
فرا رسیدن هفته دفاع مقدس اظهار کرد: ادامه دادن راه
شهدا و ایثارگران ضامن پیشرفت جامعه است و مردم ایران
همیشه در مقابل ایثار و از خود گذشتگی این عزیزان سر

 
تعظیم فرود آورده اند. 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی مازندران با اشاره به ضرورت تقویت شفافیت در جامعه خاطرنشان کرد: وزیر تعاون،کار و رفاه
اجتماعی بخشنامه اي را درخصوص ارتقاي پاسخگویی، شفافیت و مقابله با فساد در نظام اداري به تمامی مدیران و کارکنان این

 
مجموعه در سطح کشور ابلاغ کردند که این بخشنامه نقطه عطفی جهت ارتقاي سلامت اداري در جامعه است. 

اصغري با اشاره به رونمایی از سامانه هاي شفافیت، وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی افزود: این سامانه گام بزرگی در جهت تحقق این

 
وعده بر می دارد. 

وي تاکید کرد: وزیر کار معتقد است مدیران این وزارتخانه باید خود را در یک اتاق شیشه اي ببینند که همواره با نظارت مردمی و
رسانه اي مواجه هستند تا علاوه بر افزایش بهره وري و بازدهی کاري زمینه فسادهاي مختلف اداري و مدیریتی نیز از میان برداشته

 
شود. 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی مازندران با تقدیر از زحمات همه کارکنان در ارائه خدمات مطلوب به مردم شریف استان در زمان
شیوع ویروس کرونا تصریح کرد: بیشتر اقدامات حمایتی دولت در زمان شیوع کرونا توسط مجموعه این وزارتخانه در سطح کشور ارائه
گردیده و هنوز هم ادامه دارد، اما کارکنان خدوم این اداره کل در سطح استان با افتخار و بی وقفه مشغول انجام وظیفه و ارائه خدمت

 
به مردم شریف استان بوده و هستند. 

وي با تأکید بر ضرورت استقرار میز خدمت الکترونیکی در این اداره کل خاطرنشان کرد: راه اندازي سامانه جامع روابط کار، بیمه
بیکاري، سامانه جامع هوشمند تعاون و... از اقدامات مهم این وزارتخانه در سطح کشور می باشد که انجام خدمت و نظارت و پیگیري

 
هاي لازم جهت ارائه خدمات الکترونیکی به جامعه هدف از طریق این سامانه ها علی رغم همه مشکلات ابتداي کار مورد تأکید است. 

اصغري ادامه داد: برگزاري جلسات و کلاس هاي آموزشی به صورت وبینار و مجازي نیز در همه حوزه ها به ویژه براي تعاونگران باید

 
در دستور کار قرار گیرد. 



این مسؤول با تأکید بر ضرورت دقت و تسریع در پرداخت تسهیلات حمایتی به کسب و کارهاي آسیب دیده از کرونا بیان کرد: با
همکاري همه مسئولان تا کنون موفق به پرداخت بیش از 280 میلیارد تومان تسهیلات به کسب و کارهاي آسیب دیده از کرونا در

 
سطح استان شده این و جایگاه خوبی را در سطح کشور از لحاظ پرداخت داریم. 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی مازندران با اشاره به تسهیلات مشاغل خانگی و روستایی تأکید کرد: قصد پول پاشی در استان را

 
نداریم و انتظار داریم که در معرفی طرح ها کیفیت و میزان اشتغالزایی آن مورد توجه قرار گیرد تا از انحراف آن جلوگیري شود. 

وي تأسیس مراکز مشاوره کارآفرینی و مراکز نوآوري توسعه تعاون را در سطح شهرستان ها ضروري دانست و افزود: ترویج فرهنگ
کارآفرینی و تعاون در استان به ویژه در بین فارغ التحصیلان دانشگاهی بسیار ضروریست و همه کارکنان باید در راستاي این مهم

 
تلاش مضاعفی انجام دهند چرا که ترویج این موارد به تحقق جهش تولید کمک شایانی خواهد کرد. 

اصغري با تأکید بر ضرورت توسعه بخش تعاون، تشکیل تعاونی هاي توسعه عمران شهرستانی و توجه به طرح روستا تعاون بیان کرد:
ادارات شهرستانی ضمن توجه ویژه و پیگیري این موارد باید از ظرفیت بانک توسعه تعاون براي توسعه این بخش مهم در سطح استان

 
استفاده کنند. 

این مسؤول با اشاره به بخش تخصصی روابط کار و تقدیر از زحمات بی شائبه همکاران این حوزه خاطرنشان کرد: ارائه خدمات در این

 
حوزه باید تحت سامانه جامع روابط کار صورت پذیرد. 

وي افزود: توجه ویژه به صدور آراء سازشی، دقت و تسریع در رسیدگی ها و صدور آراء طبق آیین دادرسی کار همواره مورد تأکید

 
است. 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی مازندران با تأکید بر ضرورت توجه و ارائه گزارش به موقع در بحث واحدهاي مشکل دار تصریح
کرد: همکاران باید توجه داشته باشند قبل از اینکه واحدي دچار مشکل شود باید مورد حمایت قرار گیرد چرا که همیشه پیشگیري

 
بهتر از درمان است. 

مدیر روابط کار اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی مازندران نیز بیان کرد: در راستاي توسعه دولت الکترونیک و ارائه خدمات مطلوب
به جامعه هدف سامانه جامع روابط کار راه اندازي شده است و انتظار می رود ادارات در بحث ثبت نام متقاضیان و احراز هویت و

 
همچنین مراحل تخصصی آن نظارت کامل داشته باشند. 

حسن فلاحی ادامه داد: طبق اعلام وزارت متبوع عملکرد استان ها از روي سامانه جامعه روابط کار ارزیابی می شود و این مهم از

 
ضریب اهمیت بالایی برخوردار است. 

این مسؤول با تأکید بر ضرورت رسیدگی دقیق در مراجع تشخیص و حل اختلاف خاطرنشان کرد: رعایت دقیق آیین دادرسی کار،

 
صدور آراء سازشی و تسریع در رسیدگی ها و ابلاغ آراء باید مورد توجه و پیگیري قرار گیرد. 

وي ادامه داد: در مراجع حل اختلاف تکلیف قانونی همه اعضاي مراجع حضور در کلیه مراجع است و این مهم الزامی است و ضرورت

 
دارد جلسات با اعضاء کامل برگزار شود. 



 
فلاحی تصریح کرد: در پرونده هاي ارجاعی از سوي دیوان شایسته است موارد به دقت بررسی و پاسخ داده شود. 

وي با اشاره بر اهمیت موضوع حوادث ناشی از کار و کاهش آن افزود: درخواست اکید داریم گزارش بازرسان کار علی الخصوص در
زمینه حوادث ناشی از کار سریعا ارسال شود و بازرسان کار نیز اقدامات پیشگیرانه را جهت کاهش حوادث ناشی از کار بیش از پیش

 
در دستور کار قرار دهند. 

فلاحی ادامه داد: نظارت بر معادن و کارگاه هاي پر خطر و اجراي دقیق ماده 105 قانون کار و تعطیلی کارگاه هاي نا ایمن و همچنین

 
گشت مشترك و شناسایی اتباع بیگانه نیز از ضروریات است. 

رییس اداره ارزیابی عملکرد و بازرس سلامت اداري اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی مازندران نیز در این جلسه ضمن تبریک به
کارکنان بابت کسب رتبه برتر اقامه نماز، سلامت اداري و رتبه دوم تیم خودر ارزیابی اداره کل در سطح کشور بیان کرد: با توجه به
وضعیت شیوع ویروس کرونا از همکاران می خواهیم صبر و بردباري وشکیبایی بیش از پیش را در مواجهه با مردم شریف بکار گیرند و

 
خدمات مطلوبی را به مردم ارائه نمایند. 

مسلم غلامی با تأکید بر اینکه حضور تیم خود ارزیابی دو بار در سال در شهرستان ها خاطرنشان کرد: نقاط ضعف اعلام شده باید در

 
ارزیابی هاي بعدي برطرف گردد و این امر همواره مورد تأکید می باشد. 

غلامی با تأکید بر ضرورت توجه به سامانه برته در موعد مقرر خاطرنشان کرد: صحت اطلاعات وارده در سامانه برتر باید نظارت داشته

 
باشیم. 

انتهاي پیام/86018/ع



پرداخت بیش از 280 میلیارد تومان تسهیلات کرونایی در مازندران

منبع: ایسناشماره خبر:  17  |  تاریخ: 1399/06/31

مدیر توسعه کارآفرینی و اشتغال اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی مازندران گفت: تا کنون بیش از 280 میلیارد تومان
تسهیلات به کسب و کارهاي آسیب دیده از کرونا و صاحبان مشاغل رسته هاي اعلام شده پرداخت شده است.

رضا عبدي در نخستین جلسه شوراي اداري اداره کل
تعاون،کار و راه اجتماعی که به وبینار برگزار شد، اظهار
کرد: در بحث مشاغل خانگی اعتبارات با توجه به در نظر
گرفتن شاخص هاي مختلف با عدالت بین شهرستان ها

 
توزیع شده است. 

وي ادامه داد: سعی شود طرح هاي پشتیبان که داراي
کیفیت عالی باشند جهت دریافت تسهیلات مشاغل خانگی

 
معرفی شود. 

مدیر توسعه کارآفرینی و اشتغال اداره کل تعاون، کار و رفاه
اجتماعی مازندران تصریح کرد: با توجه به الکترونیکی شدن تمامی امور ارائه خدمت در بحث مشاغل خانگی به ویژه در بحث صدور

 
مجوزها از سامانه مربوطه از هر گونه ارائه خدمات به صورت سنتی خودداري گردد. 

عبدي با اشاره به پرداخت تسهیلات به کسب و کارهاي آسیب دیده از کرونا بیان کرد: با تلاش ادارات شهرستان ها و مسئولین مرتبط

 
تا کنون بیش از 280 میلیارد تومان تسهیلات در این زمینه به صاحبان مشاغل طبق رسته هاي اعلام شده پرداخت شده است. 

وي اظهارکرد: بحث باشگاه کارآفرینان نوجوان طرح بسیار مهمی است و تأثیر به سزایی در تغییر نگرش دانش آموزان دارد که تاکنون

 
در شهرستان هاي تنکابن و قائمشهر برگزار شده است و امیدواریم بتوانیم با تلاش ادارات شهرستانی در تمام استان برگزار نماییم. 

 
فعال سازي کمیته راهبردي توسعه بخش تعاون در مازندران 

در ادامه علی باقري، مدیر امور تعاون اداره کل کار،تعاون و رفاه مازندران نیز در این جلسه با تأکید بر اهمیت بخش تعاون در سطح
کشور و ضرورت توجه به راهبردهاي توسعه این بخش گفت: توسعه شفافیت، توسعه نوآوري، توانمندي سازي تعاونی ها، توجه مالی به
تعاونی ها، شبکه سازي و ایجاد شبکه هاي بازارچه مجازي و سامانه جامع هوشمند تعاون از راهبردهاي مهم توسعه بخش تعاون است.

وي افزود: در همین راستا طی تفاهم نامه منعقد شده با استانداري مازندران راه اندازي و فعال نمودن کمیته راهبردي توسعه بخش

 
تعاون در سطح استان برنامه ریزي شده است و باید مورد توجه ویژه ادارات شهرستانی قرار گیرد. 



باقري با اشاره به راه اندازي سامانه جامع هوشمند تعاون در سال گذشته خاطرنشان کرد: تمامی خدمات قابل ارائه در بخش تعاون،
حتی برگزاري مجامع نیز از طریق این سامانه انجام خواهد شد و ضرورت دارد روساي ادارات و کارشناسان تعاون اقدامات ویژه اي را

 
در راستاي فعالیت و ورود اطلاعات همه تعاونی ها در این سامانه انجام دهند. 

 
وي ادامه داد: آموزش هاي مجازي بخش تعاون و تعاونگران نیز از طریق این سامانه انجام خواهد شد. 

مدیر امور تعاون اداره کل کار،تعاون و رفاه مازندران با بیان اینکه در بحث تشکیل تعاونی ها تمامی الزامات علی الخصوص بحث 10
درصد سرمایه ثبتی باید رعایت شود و در حوزه نظارت نیز بازدید مستمر از تعاونی ها و شناسایی و تعیین تکلیف تعاونی هاي غیر
فعال مورد تاکید است، گفت:در بحث توسعه تعاون و تخصیص اعتبارات لازم باید دقت شود که تسهیلات به طرح هاي با کیفیت تعلق

 
گیرد. 

انتهاي پیام



جزییات طرح یارانه دستمزد

شماره خبر:  18  |  تاریخ: 1399/06/31
منبع: گسترش صنعت معدن

تجارت

طرح یارانه دستمزد که از سال گذشته در مناطق کم برخوردار کشور در حال اجراست، توانسته منجر به جذب 6 هزار و 752
نفر شغل اولی با سقف سنی 35 سال شود.

طرح یارانه دستمزد که از سال گذشته در مناطق کم برخوردار کشور در حال اجراست، توانسته منجر به جذب 6 هزار و 752

 
نفر شغل اولی با سقف سنی 35 سال شود. 

 
اقتصاد 

سال گذشته براي توسعه اشتغال در بنگاه هاي خرد، کوچک و
متوسط مناطق غیربرخوردار و البته بهره مند شدن از ظرفیت
هاي دانش آموختگان دانشگاهی در شرایط بحران اقتصادي،
طرحی تحت عنوان «یارانه دستمزد» از سوي وزارت تعاون، کار و
رفاه اجتماعی در 8 استان شامل ایلام، کردستان، چهارمحال و
بختیاري، خراسان جنوبی، کرمانشاه، سیستان و بلوچستان و
کهگیلویه و بویراحمد اجرا شد تا از این طریق 5 هزار و 879 نفر

 
تا پایان سال 98 مشغول به کار شوند. 

بر اساس این طرح، به کارآفرینان بخش خصوصی و تعاونی که نیروي کار جدید و عمدتاً فارغ التحصیلان دانشگاهی که شغل اولی
هستند را جذب کنند 30 درصد حداقل دستمزد به عنوان یارانه دستمزد به مدت 12 ماه پرداخت می شود. هر کارفرما تا 50 درصد

 
نیروهاي بیمه شده فعلی خود می تواند در این طرح جذب نیرو داشته باشد. 

از ویژگی هاي شاغلین باید به این مسئله اشاره کرد که این افراد باید بین 20 تا 35 سال داشته و فاقد سابقه بیمه پردازي براي مدت

 
سه ماه یا بیشتر باشند. البته براي زنان سرپرست خانوار بیکار متقاضی شغل اولی، رعایت شرط سنی الزامی نیست. 

همچنین در طرح پرداخت یارانه دستمزد، سرانه هر بنگاه در ارتباط با جذب نیروي کار شغل اولی به طور متوسط 4.8 نیروي کار بوده

 
است. 

در واقع این طرح یک نوع ابزار تشویقی است که در قالب آن، به صورت ماهانه 30 درصد از دستمزد نیروي کار، به کارفرما پرداخت
می شود که طبق گفته معاون توسعه اشتغال و کارآفرینی وزارت کار منابع این طرح از محل منابع پیش بینی شده اشتغال در قانون

 
بودجه سنواتی، کمک هاي مردمی و منابع ناشی از اجراي هدفمندي یارانه ها تامین می شود. 

البته طبق اعلام وزارت کار، کارگاه هاي دانش بنیان و استارتاپ ها با معرفی معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري، کارگاه هاي



داراي نشان سبز از سازمان محیط زیست، کارگاه هاي داراي نشان اقتصاد مقاومتی از ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی و کارگاه هاي

 
برگزیده در جشنواره هاي ملی سالانه کار آفرینی و تعاونی در اولویت پرداخت یارانه دستمزد قرار دارند. 

نتیجه اجراي طرح یارانه دستمزد در این بین با توجه به هدف گذاري هاي صورت گرفته، پی گیري هاي خبرنگار مهر از وزارت کار
حکایت از آن دارد که یک هزار و 714 بنگاه اقتصادي طی سال 98 در این طرح مشارکت کردند و اگرچه هدف ایجاد اشتغال براي 5
هزار نفر بود اما تعداد 6 هزار و 752 نفر توانستند از طریق اجراي این طرح در مناطق 8 گانه شاغل شوند که تعداد 462 نفر از شغل
اولی هاي جذب شده سرپرست خانوار بوده اند. استان لرستان با بیشترین سرانه (9.7 نفر) و استان کردستان (2.1) پایین ترین سرانه

 . 
 
را کسب کردند

بنگاه هاي بالاي 50 نفر کارکن در بخش صنعت و همچنین بنگاه هاي 10 تا 49 نفر کارکن فعال در بخش خدمات داراي بیشترین

 
ظرفیت جذب نیرو بوده اند. 

این طرح هم اکنون در حال اجراست و مقرر شده که در صورت تخصیص منابع کافی، این طرح در 16 استان محروم و مرزي اجرا

 
شود. 

همچنین پیش بینی شده که با استفاده از این طرح طی سال هاي 99 و 1400 بتوان 16 هزار نفر را که شغل اولی نیز هستند،
مشغول به کار کرد.



مهلت مجدد ثبت نام آزمون استخدامی از اول مهر آغاز می شود

منبع: ایرناشماره خبر:  19  |  تاریخ: 1399/06/31

تهران- ایرنا- مهلت مجدد ثبت نام در هشتمین آزمون استخدامی دستگاه هاي اجرایی از فردا در سایت سازمان سنجش
آموزش کشور آغاز می شود.

تهران- ایرنا- مهلت مجدد ثبت نام در هشتمین آزمون
استخدامی دستگاه هاي اجرایی از فردا در سایت سازمان

 
سنجش آموزش کشور آغاز می شود. 

به گزارش روز دوشنبه سازمان سنجش آموزش کشور، با
توجه به اعلام نتایج اولیه آزمون سراسري سال 1399 و
مراجعه انبوه داوطلبان براي مشاهده کارنامه، تعدادي از
متقاضیان به دلیل بار شدید مراجعات به درگاه اطلاع
رسانی سازمان سنجش آموزش کشور موفق به ثبت نام در

 
هشتمین آزمون استخدامی دستگاه ها نشدند. 

به منظور فراهم کردن تسهیلات بیشتر براي این دسته از متقاضیان، ترتیبی اتخاذ شد که ثبت نام مجدد در روزهاي چهار تا هفت مهر

 
ماه در سایت سازمان سنجش آموزش کشور به نشانی اینترنتی www.sanjesh.org فعال شود. 

همه متقاضیان ضرورت دارد در مهلت در نظر گرفته شده و پس از مطالعه دقیق دفترچه راهنماي ثبت نام براي شرکت در این آزمون

 
اقدام کنند. 

بر اساس اعلام سازمان سنجش آموزش کشور، آن دسته از متقاضیان داراي سهمیه ایثارگر که در بازه زمانی فوق، سهمیه آنان براي
ثبت نام در این آزمون مورد تایید قرار نگرفت؛ در صورتی که با مراجعه و پیگیري موضوع سهمیه خود از اداره کل اشتغال و کارآفرینی

 
بنیاد شهید و امور ایثارگران حل کرده اند، در مهلت زمانی جدید ثبت نام کنند. 

 
آن دسته از متقاضیانی که پیش از این نسبت به ثبت نام اقدام کرده اند، امکان ویرایش اطلاعات را دارند. 

به گزارش ایرنا، هشتمین آزمون استخدامی در آبان ماه امسال برگزار می شود. مهلت نخستین ثبت نام در روزهاي 20 تا 29 شهریور

 
ماه فعال شده بود. 

 
برچسب ها 

 
- آزمون سراسري 



 
- آزمون استخدامی 

- سازمان سنجش آموزش کشور



همه دانش آموزان نیازمند صاحب تبلت و سیستم هاي هوشمند می شوند/

توزیع 2.2 میلیون سبد کالا

منبع: تیکشماره خبر:  20  |  تاریخ: 1399/06/31

معاون حمایت و سلامت خانواده کمیته امداد امام (ره) ضمن تشریح اقدامات این معاونت در کمیته امداد گفت: دو میلیون و
573 هزار خانوار با جمعیت 5 میلیون و 290 هزار نفر تحت عنوان معیشت بگیر، تبصره 14 و افرادي که تک خدمتی و چند

خدمتی هستند از خدمات امداد بهره می برند.

معاون حمایت و سلامت خانواده کمیته امداد امام (ره) ضمن تشریح اقدامات این معاونت در کمیته امداد گفت: دو میلیون و
573 هزار خانوار با جمعیت 5 میلیون و 290 هزار نفر تحت عنوان معیشت بگیر، تبصره 14 و افرادي که تک خدمتی و چند خدمتی

 
هستند از خدمات امداد بهره می برند. 

حسین خدرویسی در نشستی خبري با بیان اینکه معاونت
حمایت و سلامت خانواده، ارائه دهنده چهار خدمت شامل
مددکاري و مشاوره، حمایتهاي اجتماعی و معیشتی، بیمه و
سلامت و مناطق محروم و مدیریت بحران است، گفت: حدود سه
چهارم اعتبارات در این معاونت براي امور مددجویی هزینه می
شود. حدود یک سوم از احکام برنامه ششم کمیته امداد مربوط

 
به وظایف این حوزه مادر است. 

وي با بیان اینکه حوزه حمایت و سلامت خانواده مستقیما با
مددجویان در ارتباط است، افزود: تکثر و تنوع فعالیتها و خدمات

و حوزه معین و مرجع در خدمات شناسایی و پذیرش و ارجاع به حوزه هاي تخصصی و توانمندسازي مددجویان در این حوزه رخ می
دهد. از نظر نیروي انسانی حدود 6000 نفر مددکار و مشاور متعهد و متخصص در این حوزه مشغول خدمت رسانی به مددجویان

 
امداد هستند. 

وي با اشاره به اینکه دو میلیون و 573 هزار خانوار با جمعیت 5 میلیون و 290 هزار نفر تحت عنوان معیشت بگیر، تبصره 14 و
افرادي که تک خدمتی و چند خدمتی هستند، از خدمات امداد بهره می گیرند، تصریح کرد: از مهمترین آمار جمعیتی ما می توان به
یک میلیون و 700 هزار نفر سالمند و یک و میلیون و 200 هزار زن سرپرست خانواده، 400 هزار دانش آموز، بیش از 80 هزار

 
دانشجو و بیش از 80 هزار بیمار خاص و صعب العلاج اشاره کرد. همچنین در میان مددجویان ما 138 هزار و 515 نفر یتیم هستند. 

خدرویسی افزود: 174 هزار و 307 نفر در طرح محسنین تحت خدمات هستند؛ طرح محسنین افرادي هستند که سرپرست این
خانواده به دلایلی از جمله بیماري، توان و صلاحیت مدیریت خانواده را ندارند و فرزندان آنها در قالب طرح محسنین تحت حمایت

 
خدمات ویژه امداد هستند. 

معاون حمایت و سلامت خانواده کمیته امداد امام (ره) با بیان اینکه فقر در جامعه و کشور از شکل تک بعدي خارج شده و به صورت
چند بعدي و پیچیده شده است، اظهار کرد: کمیته امداد به تنهایی مسئول رفع فقر و محرومیت زدایی جامعه نیست. کمیته امداد هم



به عنوان دستگاه پیشرو در ارائه خدمات حمایتی، با افتخار و با پرونده درخشانی در بخشهاي مختلف در خدمت محرومان جامعه است.

 
نباید این تصور وجود داشته باشد که کمیته امداد مسئول فقرزدایی و محرومیت زدایی در جامعه است. 

وي در ادامه با بیان اینکه کمیته امداد علاوه بر خدمات حمایتی و معیشتی و بهداشت و درمان مددجویان، در حوزه اشتغال نیز
کارنامه موفق و درخشانی دارد، اظهار کرد: سال گذشته دستگاه اول و برتر کشور در حوزه اشتعال بودیم؛ در سال جاري تا به این
لحظه، 53 هزار و 187 شغل براي مددجویان ایجاد شده است. همچنین خدمت به دانش آموزان و دانشجویان جزو برنامه هاي ویژه
ماست؛ در مهرماه در مرحله اول به دانش آموزان نیازمندمان 50 هزار تبلت ارائه می شود که با برنامه ریزیهاي انجام شده همه دانش

 
آموزان نیازمند از سیستمهاي هوشمند برخوردار خواهند شد و خلأیی در امر آموزششان ایجاد نخواهد شد. 

معاون حمایت و سلامت خانواده کمیته امداد امام (ره) در ادامه این نشست درباره مستمري مددجویان توضیح داد و گفت: ماهیانه
بیش از 640 میلیارد تومان به حساب مددجویان در قالب مستمري پرداخت میکنیم. مددجویان ما دو نوع هستند؛ مددجویان معیشت

 
بگیر و عادي و عده اي نیز در قالب تبصره 14 از محل اعتبارات سازمان هدفمندي یارانه ها مستمري دریافت میکنند. 

وي افزود: در سال جاري 8500 فقره کمک جهیزیه به مددجویان تحت پوشش داشتیم و برنامه داریم که تا پایان سال بیش از 50

 
هزار فقره جهیزیه به مددجویان پرداخت کنیم. 

خدرویسی همچنین اعلام کرد: در 6 ماهه گذشته 116 هزار فقره وام کارگشایی به مددجویان پرداخت کردیم و حدود 67 هزار وام

 
ودیعه مسکن و اجاره مسکن در اختیار مددجویان قرار گرفته است. 

وي با اشاره به اینکه حدود 25 هزار خانواده در 6 ماهه سال جاري از معافیت انشعاب آب، برق، گاز و عوارض ساختمان استفاده
کردند، گفت: 2300 نفر از افراد تحت پوشش از خدمات معافیت سازمان نظام وظیفه استفاده کردند. در حال حاضر 2 میلیون و 200

 
هزار سبد کالاي حمایتی در سطح کشور در حال توزیع است. 

معاون حمایت و سلامت خانواده کمیته امداد امام (ره) همچنین گفت: امسال اجراي برنامه برون سپاري پرونده سالمندان به مراکز
نیکوکاري شروع شده است، بنا داریم براي بهینه سازي و اثربخشی خدماتمان، بخشی از فعالیتهاي حوزه مددجویی برون سپاري شود
که در اولین قدم پرونده خانواده هاي زندانی به سازمان زندانها تحویل داده شد. همچنین بنا داریم پرونده سالمندان نیز تا پایان سال

 
به مراکز نیکوکاري و دیگر خیریه ها و مجموعه هاي مراکز نیکوکاري برون سپاري شود. 

به گفته وي، در سال جاري نیز صندوق جبران خسارت براي مددجویان ایجاد شد و کمیته امداد به عنوان دستگاه بیمه گر براي جان

 
و مال و همه امور مددجویان و کسب و کارشان نیز صندوق جبران خسارت تشکیل داده است. 

معاون حمایت و سلامت خانواده کمیته امداد امام خمینی(ره) در ادامه با اشاره به دیگر خدمات کمیته امداد اظهار کرد: از دیگر
خدمات ویژه امسال این است که کل برنامه سوء تغذیه مادران شیرده و باردار در سراسر کشور توسط این نهاد انجام می شود؛ در این
بخش ماهیانه به مادران نیازمند که دچار سوء تغذیه هستند و از طریق مراکز بهداشتی و درمانی سراسر کشور به کمیته امداد معرفی
می شوند، زیر چتر برنامه حمایت غذایی قرار می گیرند و این تعاملی است که بین کمیته امداد و بنیاد مستضعفان انجام شده است.

 
همچنین ارائه خدمات ویژه به خانواده هاي پر نوزاد (چندقلو) نیز در حال انجام است. 

خدرویسی در ادامه با اشاره به بیمه مکمل مددجویان نیز گفت: بیمه پایه مددجویان به سازمان بیمه سلامت منتقل شده است و



 
خدمات تکمیلی و کمک به هزینه هاي درمانی مددجویان هم در واحد درمان دفاتر کمیته امداد کشور ارائه می شود. 

وي افزود: در موضوع کرونا نیز کمیته امداد همسو و هماهنگ با دولت و ستاد ملی کرونا، در دفتر مرکزي و دفاتر کمیته امداد استان و
شهرستان، ستاد مقابله و پیشگیري تشکیل داد و در این راستا کمیته امداد گام هاي موثري برداشت؛ جامعه هدف ما افراد داراي
آسیب و بیمار هستند و این موضوع می توانست جامعه هدف ما را به طور ویژه مورد خطر قرار دهد که با اقدامات بهداشتی و درمانی
که در سراسر کشور انجام گرفت و تغییراتی در نحوه خدمت رسانی و ارتباطات مددکاران با جامعه هدف رخ داد، این خسارت در
مجموعه ما به حداقل رسید. به طور خاص به کل افراد آسیب دیده و به خانواده مددجویانی که در اثر کرونا فوت شدند 10 میلیون

 
تومان پرداخت کردیم. 

خدرویسی همچنین با اشاره به حوزه مسکن گفت: در برنامه امسال کمیته امداد براي مسکن، بیش از 70 هزار مورد خدمت مسکن را
در حال اجرا داریم که بخشی از این برنامه، برنامه مصوب امداد است و برخی از واحدهاي احداثی طی تفاهم نامه با سپاه پاسداران

 
انقلاب اسلامی است و بخشی از برنامه مسکن طی تفاهم نامه با سازمان مدیریت و برنامه ریزي کشور در استانها است. 

وي افزود: امسال در برنامه توانمندسازي متمرکز هستیم که علاوه بر نیازهاي ضروري و معیشت مردم، در امر توانمندسازي و مسکن

 
گامهاي بلندي براي مددجویان برداشته شود. 

به گفته وي، سال گذشته 224 هزار خانوار براساس 24 عامل خروج عادي و عوامل توانمندساز، از تحت حمایت خارج شدند و به
همین تعداد افراد تحت پوشش جایگزین شدند. همچنین امسال 97 هزار خانواده از تحت پوشش خارج شد و 97 هزار خانواده

 
براساس سقف سرانه و بودجه مصوب جایگزین شد. 

خدرویسی در ادامه درباره دریافتی مددجویان نیز توضیح داد: مددجوي یک نفره 198 هزار تومان از ما مستمري نقدي می گیرد.
همچنین مددجوي دو نفره331 هزار تومان، سه نفره 430 هزار تومان، 4 نفره 555 هزار تومان، و پنج نفر و بیشتر 617 هزار تومان

 
دریافتی دارند. 

به گفته وي، بیش از 47 درصد مددجویان در نقاط شهري و 53 درصد در نقاط روستایی ساکن هستند. 53 درصد از افراد تحت
پوشش زن و 47 درصد از افراد تحت پوشش مرد هستند.



مدیرعامل جدید شرکت قند بیستون منصوب شد

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  21  |  تاریخ: 1399/06/31

فصل اقتصاد - مجید معینی صفا که از 2 سال قبل به عنوان مشاور مدیرعامل شرکت قند بیستون مشغول به کار بود، اکنون
به عنوان مدیرعامل منصوب شده است.

فصل اقتصاد - مجید معینی صفا که از 2 سال قبل به
عنوان مشاور مدیرعامل شرکت قند بیستون مشغول به کار

 
بود، اکنون به عنوان مدیرعامل منصوب شده است. 

به گزارش فصل اقتصاد ، کارخانه قند بیستون در سال
1340 توسط متخصصان آلمانی ساخته شده و اکثر وسایل
مورد استفاده براي صنعت قندسازي و ماشین آلات و

 
دستگاه هاي کارخانه متعلق به شرکت سالز گیتر آلمان است. 

تاریخ مونتاژ و اولین بهره برداري کارخانه قند بیستون سال 1342 است که ظرفیت اسمی اولیه آن یک هزار تن چغندر در شبانه روز

 
بوده و ظرفیت اسمی کنونی آن 2 هزار تن چغندر در شبانه روز، که قابل توسعه به بیش از سه هزار تن در شبانه روز است. 

 
کشاورزان کرمانشاه از فروش چغندرقند به دلالان خودداري کنند 

مدیرعامل جدید شرکت قند بیستون، تمام تلاش و اولویت این شرکت را حمایت از کشاورزان و پرداخت به موقع بهاي محصول
تحویلی به شرکت در مدت یک هفته دانست و از همه کشاورزان چغندرکار خواست براي جلوگیري از خروج این محصول از استان از

 
فروش آن به دلالان خودداري کنند. 

«مجید معینی صفا» با اعلام اینکه با جدیت برنامه زمانی پرداخت بدهی کشاورزان را از تحویل تا پرداخت به یک هفته تقلیل می
دهیم، افزود: براي مجموعه مدیریت این شرکت قابل قبول نیست کشاورزان حاصل دسترنج خود را ماه ها پس از برداشت دریافت

 
کنند.  

وي در ادامه تاکید کرد که باید تلاش کنیم و از تمام ظرفیت خود براي کاهش نرخ بیکاري در استانی که رتبه اول بیکاري در کشور را

 
دارد بهره بگیریم و در این مسیر از حامیان پیشبرد هدف دولت در زمینه اشتغال و کاهش نرخ بیکاري باشیم. 

انتهاي پیام/



گمرك در ارزش گذاري کالاهاي صادراتی تجدیدنظر کند

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  22  |  تاریخ: 1399/06/31

فصل اقتصاد - علی اصغر زبردست، رئیس اتاق همدان در نشست شوراي گفت وگوي این استان گفت: در راستاي تسهیل
صادرات و کسب تعهد ارزي واقعی از صادرکنندگان، گمرك باید در ارزش گذاري کالاهاي صادراتی تجدیدنظر کند.

فصل اقتصاد - علی اصغر زبردست، رئیس اتاق همدان در
نشست شوراي گفت وگوي این استان گفت: در راستاي
تسهیل صادرات و کسب تعهد ارزي واقعی از
صادرکنندگان، گمرك باید در ارزش گذاري کالاهاي

 
صادراتی تجدیدنظر کند. 

سی و یکمین نشست اعضاي شوراي گفت وگوي دولت و
بخش خصوصی استان همدان با دستور جلسه بررسی مسائل امور بانکی، شرکت هاي دانش بنیان، ارزش گذاري گمرکی کالاهاي
صادراتی، طرح موضوع انباشت سیب زمینی و افت شدید قیمت داخلی این محصول و برخی دیگر از موانع امور فعالان اقتصادي استان
با حضور ظاهر پورمجاهد معاون امور اقتصادي استاندار، علی اصغر زبردست دبیر شورا و مدیران ارشد دستگاه هاي اجرایی استان

 
برگزار شد. 

رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزي همدان با اشاره به نارضایتی برخی از فعالان اقتصادي استان گفت: تجدیدنظر در ارزش

 
گذاري کالاهاي صادراتی ضروري است و گمرك در این رابطه اقدام کند. 

علی اصغر زبردست در این جلسه افزود: در راستاي تسهیل در صادرات استان و کسب تعهد ارزي واقعی از صادرکنندگان نیازمند

 
مساعدت گمرك هستیم. 

او خاطرنشان کرد: طبق ماده 16 قانون امور گمرکی، گمرك موظف است که ارزش گمرکی را بر اساس قیمت فروش کالا و هزینه

 
هاي متعلقه را بر اساس اسناد ارائه شده توسط صادرکنندگان تعیین کند. 

زبردست خواستار تفویض اختیار و تشکیل کمیته هاي ارزش گذاري کالاهاي صادراتی به صورت استانی شد تا رفع مشکلات و

 
گرفتاري فعالان اقتصادي با شتاب بیشتري انجام شود. 

رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزي همدان گفت: در پی اعلام اسامی صادرکنندگان از سوي بانک مرکزي و تأکید دولت بر
بازگشت ارز حاصل از صادرات برخی از فعالان اقتصادي استان به تفاوت ارزش گمرکی درج شده در پروانه گمرکی و قیمت واقعی

 
محصولات صادراتی اعتراض دارند. 

معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري همدان نیز در این نشست گفت: شرکت هاي دانش بنیان تحت حمایت دولت قرار دارند و

 
معافیت مالیاتی، پرداخت تسهیلات با سود کم و تأمین زیرساخت براي استقرار این واحدها نمونه هایی از پشتیبانی دولت است. 

ظاهر پورمجاهد افزود: شرکت هاي دانش بنیان را به هر طریق که بتوانیم حمایت می کنیم تا به مرحله تولید انبوه و صادرات برسند.
وي از بانک هاي استان خواست: براي پرداخت تسهیلات به شرکت هاي دانش بنیان مجوز پارك علم فناوري را بپذیرند و این افراد را

 
درگیر مسائل و گرفتاري هاي عدیده نکنند. 

معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري همدان با اشاره به استعدادهاي خوبی که جذب پارك علم و فناوري شده تأکید کرد:



 
تولیدات این جوانان ارزشمند است و براي برداشتن موانع پیش روي آنها باید تلاش کنیم. 

 
پورمجاهد خاطرنشان کرد: محصولاتی که پروسه تولید را در پارك علم و فناوري می گذرانند از معافیت مالیاتی برخوردار می شوند. 

او با بیان اینکه بلوکه کردن بخشی از تسهیلات توسط بانک عامل به عنوان جبران کسري وثیقه غیرقانونی است تأکید کرد: این کار

 
خلاف قانون است و با متخلفان برخورد می شود. 

به گفته معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري همدان واحدهاي صنعتی موجود براي اجراي طرح توسعه مشکلی ندارند و اگر

 
اهلیت و صلاحیت آنها براي ما محرز شود در اولویت نیز قرار می گیرند. 

پورمجاهد، حفظ خطوط تولید و اشتغال موجود را وظیفه مسئولان استان دانست و افزود: در سال جهش تولید این راهبرد را به صورت

 
ویژه پیگیري کرده و براي جذب سرمایه گذاران جدید تلاش می کنیم. 

موضوع دیگري که در این نشست موردبحث و بررسی قرار گرفت مشکلات سیب زمینی کاران استان بود که توسط خسرو طالبی

 
رحیق، رئیس کمیسیون تسهیل تجارت و توسعه صادرات ارائه شد: 

به تازگی کشورهاي آسیاي میانه که مهم ترین مشتري سیب زمینی همدان هستند دست رد به سینه تولیدکنندگان و صادرکنندگان

 
این محصول زده اند که انباشت سیب زمینی و افت قیمت آن در بازارهاي داخلی را در پی داشت. 

همدان رکورددار تولید سیب زمینی در کشور است و این محصول را به صورت 100 درصد مکانیزه کشت و برداشت می کند و با بهره
مندي 95 درصد مزارع از سیستم هاي نوین آبیاري توانسته در حفاظت آب وخاك هم موفق باشد.



صادرات رقیب پرقدرت ذوب آهن

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  23  |  تاریخ: 1399/06/31

فصل اقتصاد - امروز بسیاري از صنایع فولادي از جمله ذوب آهن اصفهان به عنوان تکه اي از پازل صنعت کشور با چالش
بزرگ تامین مواد اولیه مواجه است. بسیاري از کشاورزان معتقدند براي سرپا نگه داشتن صنعت مادر کشور لازم است برنامه

اي جامع براي فولاد کشور که ذوب آهن بخش مهمی از آن است، تدوین شود و سهم این ...

فصل اقتصاد - امروز بسیاري از صنایع فولادي از جمله
ذوب آهن اصفهان به عنوان تکه اي از پازل صنعت کشور با
چالش بزرگ تامین مواد اولیه مواجه است. بسیاري از
کشاورزان معتقدند براي سرپا نگه داشتن صنعت مادر
کشور لازم است برنامه اي جامع براي فولاد کشور که ذوب
آهن بخش مهمی از آن است، تدوین شود و سهم این
کارخانه از مواد اولیه مشخص شود و نباید این سرمایه

 
گذاري این مجموعه معطل، تامین مواد اولیه شود. 

مدیرعامل شرکت ذوب آهن اواخر تیر ماه در مجمع عمومی عادي سالیانه این شرکت، بزرگ ترین چالش ذوب آهن را کمبود مواد
اولیه آهن دار در کشور عنوان کرد و گفت: با رویکرد جدید وزارت صمت، خام فروشی سنگ آهن به شدت کنترل می شود، اگرچه
خام فروشی ادامه دارد؛ اما روند آن کاهشی است. از سوي دیگر موضوع تعجیل معادن و تبدیل سنگ آهن به کنسانتره و گندله به
دلیل اینکه منافع بیشتري براي تولیدکنندگان دارد و همچنین کمبود کمی و کیفی سنگ آهن درشت دانه در کشور از دیگر چالش

 
هاي شرکت ذوب آهن است. 

اگرچه مدرس خیابانی سرپرست سابق وزارت صمت، اقدامات و وعده هاي بسیاري براي تامین مواد اولیه فولادسازان و به خصوص
ذوب آهن داد و بر ممنوعیت صادرات مواد معدنی با توجه به نیاز داخل بارها تاکید کرد، اما در نهایت تمام این وعده ها با راي اعتماد
نگرفتن وي از مجلس به نوعی مسکوت ماند تا جایی که امروز مجموعه ذوب آهن اصفهان نگران تامین مواد اولیه مورد نیاز خود به
خصوص براي راه اندازي کوره شماره یک است و تا زمانی که نسبت به پایداري تامین مواد اولیه مورد نیاز خود اطمینان حاصل نکند

 
نمی تواند نسبت به اجراي برنامه هاي خود با قوت پیش رود، اگرچه همواره بر این امر تاکید دارد. 

 
ذوب آهن تکه اي از پازل صنعت 

معاون خرید شرکت ذوب آهن اصفهان نیز در خصوص ضرورت تامین مواد اولیه شرکت ذوب آهن به ایسنا، توضیح داد: تناژ مواد اولیه
مورد نیاز ذوب آهن براساس برنامه تولید این شرکت تقریبا ثابت است، به عنوان مثال بر مبناي 3 میلیون تن تولید چدن، ذوب آهن

 
بین 5.5 تا 6 میلیون تن مواد آهن دار نیاز داریم. 

محمدجعفر صالحی در خصوص آگهی فراخوان ذوب آهن در خصوص شناسایی تامین کنندگان کنسانتره زغالسنگ، گفت: این آگهی
مربوط به تامین کنسانتره زغال سنگ براي واحد پی سی آي، پروژه تزریق پودر زغال براي کوره هاي 2 و 3 ذوب آهن است و با توجه
به ضروت تامین زغال سنگ داخلی به غیر از زغال وارداتی، این مجموعه در نظر دارد از منابع داخلی نیز زغال مورد نیاز پروژه مذکور

 
را تامین کند. 



وي درباره نیاز ذوب آهن به تامین مواد اولیه و تاثیر تغییرات وزارت صمت در آن، تاکید کرد: ذوب آهن تکه اي از پازل صنعت و در
کشور بسیار تاثیرگذار است و به طور قطع نبود وزیر صمت و بلاتکلیفی وضعیت این وزارتخانه در شرایط نابسامان اقتصادي کنونی

 
معضل بزرگی خواهد بود. 

 
نوسان قیمت ها آرامش را از ذوب آهن می گیرد 

معاون خرید شرکت ذوب آهن اصفهان با اعتقاد بر اینکه نبود مواد اولیه به خصوص در شرایط نوسان شدید قیمت ها، آرامش را از
بخش تولید و خصوص ذوب آهن می گیرد، تصریح کرد: در این شرایط بهره بردار تکلیف خود را براي چگونگی برنامه ریزي مصرف
نمی داند و زمانیکه تامین پایدار مواد اولیه صورت نگیرد، این شرایط موجب فشار بر تولید و آسیب حوزه صنعت می شود، چراکه امروز

 
ثبات قیمتی در بازار خصوصا جهت تامین قطعات و تجهیزات وجود ندارد. 

وي با بیان اینکه خوشبختانه امروز ذوب آهن برنامه ریزي مناسبی براي تولید دارد، توضیح داد: در حال حاضر مواد آهن دار مورد نیاز
آگلومراسیون به وضعیت پایدار رسیده، همچنین شرایط تامین مواد درشت دانه و تامین زغال سنگ داخل و وارداتی رو به بهبود است،

 
اما نگرانی در تداوم این وضعیت است، چراکه هنوز صادرات مواد آهن دار در حال انجام است. 

وي با تاکید بر اینکه در حال حاضر صادرات رقیب جدي ذوب آهن محسوب می شود و متاسفانه روز به روز در حال قدرتمند شدن
است، چراکه جهش نرخ ارز و افزایش قیمت هاي جهانی سبب شده تا صادرات براي صادرکنندگان به صرفه باشد و دیگر اولویت شان

 
تامین مواد مورد نیاز داخل نیست. 

 
راه اندازي کوره شماره یک در گرو پایداري تامین مواد اولیه 

به گفته صالحی، اگرچه توقع معدنی ها براساس قیمت بازارهاي جهانی به دلیل رشد قیمت ارز درست است، اما جهش قیمت ها در
توان ذوب آهن و تولید داخل نیست، علاوه بر این در شرایط جنگ اقتصادي و فشارهاي متعدد، بهتر است خشاب رزمندگان جبهه

 
اقتصادي را خالی از مهمات نکنیم. 

وي درباره راه اندازي کوره شماره یک، گفت: کوره آماده استارت است، اما امروز باید پایداري تامین مواد اولیه صورت گیرد تا بتوانیم
براساس آن اقدام به روشن کردن کوره کنیم، چراکه کوره وقتی روشن شد، دیگر نمی توان آن را خاموش کرد و به سادگی نمی شود

 
از این موضوع عبور کرد. 

معاون خرید شرکت ذوب آهن اصفهان درباره تامین مواد اولیه مورد نیاز کوره یک، گفت: برنامه راه اندازي کوره مطابق آنچه پیش
بینی شده آماده انجام است، اما نگرانی بابت تامین پایدار مواد اولیه وجود دارد، ما منتظریم وزارت صمت به نوعی تکلیف ذوب آهن را
روشن کند و باید دید مواد اولیه وعده داده شده، تامین خواهد شد یا خیر؛ و اگر این تامین انجام شود آمادگی لازم براي راه اندازي

 
کوره شماره یک وجود دارد، اما اگر اطمینان نداشته باشیم، به سختی می توان براي راه اندازي کوره شماره یک برنامه ریزي کنیم. 

به گفته صالحی، در حال حاضر نیز با مواد اولیه فعلی امکان راه اندازي کوره شماره یک وجود دارد و می توان با مواد کوره شماره 2 و

 
3، سه کوره را راه انداخت، اما این کار نه تنها صرفه اقتصادي ندارد، بلکه موجب اتلاف وقت، انرژي و سرمایه می شود. 

 
فولادي ها سال هاي گذشته در تامین مواد اولیه خود کوتاهی کردند 

معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري اصفهان نیز در مورد مشکلات صنایع فولادي کشور از جمله فولاد مبارکه و ذوب آهن در
تامین مواد اولیه خود همچون سنگ آهن و ... به ایسنا، گفت: به طور قطع در هر فعالیت و توسعه اي، آینده نگري سودمند است و این
آینده نگري باید در تامین مواد اولیه و تکنولوژي هاي مورد نیاز فولاد دیده می شد و این صنایع باید از 10 سال پیش شرایط امروز
خود را ترسیم می کردند و براساس آن برنامه ریزي هاي لازم را انجام می دادند تا اکنون در تامین مواد اولیه خود دچار مشکل نشوند.
به گفته حسن قاضی عسگر، در حال حاضر براي تامین مواد اولیه صنایع فولادي استان از جمله ذوب آهن طرح توسعه بهره برداري از
معادن سنگ آهن و توسعه اکتشاف از این معادن را در دست داریم و به دنبال افزایش استخراج از دیگر معادن کشور هستیم. از سوي
دیگر دانه بندي برخی معادن کشور براي کوره بلند مناسب نیست، بنابراین با تکنولوژي هاي جدید به دنبال تغییرات در دانه بندي

 
معادن جهت بهره برداري از آنها هستیم. 

وي توضیح داد: به عنوان مثال در کشور تعدادي زیادي سنگ آهن کم عیار وجود دارد که می توان با کمک مراکز دانشگاهی و

 
محققین، عیار این سنگ آهن ها را بالا برد و از آنها به عنوان مواد اولیه استفاده کرد. 



 
ضربه تغییرات وزارت صمت بر بدنه صنایع فولادي 

معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري اصفهان با اعتقاد بر اینکه صنایع فولاد باید از گذشته براي تامین مواد اولیه خود چاره
اندیشی می کردند و متاسفانه در این مسیر بعضا کوتاهی شده است، تاکید کرد: در حال حاضر با برنامه ریزي کوتاه و میان مدت می
توان به طور موقت مواد اولیه ذوب آهن و فولاد مبارکه را از دیگر معادن تامین کنیم و به طور قطع یکی از راه هاي جهش تولید در

 
سال جاري تامین هرچه سریع تر مواد اولیه مورد نیاز صنایع فولادي است. 

وي همچنین تغییر مدیریت وزارت صمت را یکی از عوامل ایجاد مشکل در صنعت فولاد دانست و گفت: به طور قطع تغییرات وزارت
صمت و نبود ثبات مدیریت سبب ضربه به صنایع مختلف از جمله فولادي ها می شود، البته صنایع و مسئولان به دنبال رفع مشکلات
صنعت فولاد به خصوص در تامین مواد اولیه هستند، از سوي دیگر با توجه به سهمیه بندي موجود باید مشکل تحویل و انتقال مواد

 
اولیه مورد نیاز فولادي ها مرتفع شود. 

 
خام فروشی مشکلی که از سال هاي گذشته وجود داشته 

از سوي دیگر نماینده سابق گلپایگان در مجلس شوراي اسلامی در خصوص تامین مواد اولیه مورد نیاز شرکت هاي فولادي از جمله
ذوب آهن و خام فروشی برخی معادن، به ایسنا، گفت: مشکلی که در حوزه مواد معدنی کشور وجود دارد، از سال هاي گذشته نیز در

 
حوزه نفت و گاز وجود داشته و دارد. 

علی بختیار با بیان اینکه متاسفانه در صنعت نفت با وجود قدمتی بالاي آن همچنان اقدام به صادرات نفت خام می کنیم، تصریح کرد:
امروز خام فروشی بلاي جان کشور شده است و در شرایط تحریم دچار مشکلات عدیده اي از این ناحیه هستیم تا جایی که امروز

 
شرایط سختی در حوزه صادرات نفت خام داریم. 

وي با اشاره به اینکه در حوزه مواد معدنی نیز اگر همانند نفت عمل کنیم در سال هاي آتی دچار مشکل خواهیم شد، تاکید کرد:
امروز زنجیره هاي مواد معدنی را ایجاد نکرده ایم، البته در این زمینه نیازمند سرمایه گذاري دولت نیستیم و بخش خصوصی باید ورود

 
پیدا کند. 

 
ضرورت حمایت وزارت صمت در تامین مواد اولیه فولادي ها 

نماینده سابق گلپایگان در مجلس گفت: اگر دولت سیاست گذاري درستی داشته باشد و شرایط را براي سیاست گذاري بخش
خصوصی مهیا کند و مشکلات را از پیش پاي صنعنگران بردارد و با خام فروشی مقابله کند، ارزش افزوده اي به مراتب بالاتر از

 
صادرات مواد معدنی خام عاید کشور خواهد شد. 

بختیار تاکید کرد: در این خصوص سیاست گذار باید به درستی برنامه ریزي کرده و خود را رقیب بخش خصوصی نداند، در حالی که

 
اکنون دولت در رقابت با بخش خصوصی اجازه فعالیت آن را نمی دهد. 

وي با تاکید بر ضرورت تامین مواد اولیه ذوب آهن، اظهار کرد: امروز در حوزه فولاد همچون فولادمبارکه و ذوب آهن با مشکلات
تامین ارز و ایجاد زنجیره تولید مواجه هستیم، البته در فولاد مبارکه اقدامات زیادي براي زنجیره هاي پایین دستی انجام شده و

 
متاسفانه حمایت لازم از آنها صورت نگرفته است. 

این نماینده سابق مجلس تاکید کرد: اگر این حمایت از سوي وزارت صمت انجام شود و مجلس نیز در این زمینه ریل گذاري مناسب
و دقیقی داشته باشد، با تامین به موقع مواد اولیه، دو شرکت فولاد مبارکه و ذوب آهن اصفهان می توانند در سال جهش تولید گام

 
محکم تري در راستاي ایجاد اشتغال و تولید بیشتر بردارند. 

 
اقدام نادرست معدن داران در سرمایه گذاري زنجیره فولاد 

سخنگوي کمیسیون اقتصادي مجلس شوراي اسلامی نیز درباره ضرورت تامین مواد اولیه صنعت فولاد به خصوص مجموعه ذوب آهن
اصفهان به ایسنا، گفت: اقدامات وزارت صمت براي تامین مواد اولیه صنایع فولادي در حال اجراست، اما باید درنظر داشت اتفاقاتی که
پیشتر در بحث خصوصی سازي و تفکیک شرکت ها در زنجیره فولاد رخ داد، برخی شرکت هاي این زنجیره از یکدیگر جدا شدند در

 
حالیکه پیش از این در ایمیدرو تحت سیاست واحدي قرار داشتند، اما در نهایت امروز هر کدام پیرو سیاست هاي خاص خود هستند. 

مهدي طغیانی افزود: متاسفانه شرکت هاي معدنی رفته رفته به سمت توسعه زنجیره تولید فولاد همچون تامین کنسانتره، گندله و ...
پیش رفتند و این موجب شد تا بخشی از ظرفیت فولاد کشور همچون ذوب آهن اصفهان، فولاد مبارکه و ... که پیشتر در کشور ایجاد



 
شده بودند خالی از مواد اولیه بمانند. 

وي گفت: این شرایط موجب شده تا سرمایه گذاري حوزه هاي فولادي را که در دیگر استان انجام شده را رها کنیم و معدن داران

 
دوباره در زنجیره فولاد اقدام به سرمایه گذاري کنند. 

نماینده مردم اصفهان در مجلس تصریح کرد: مسئله اصلی این است که شرکت هاي معدنی هرچه منابع آزاد دارند را به سمت سرمایه
گذاري در حوزه معدن سوق دهند، نه اینکه وارد زنجیره فولادسازي شوند و مجلس نیز به دنبال حل این چالش است تا مواد اولیه

 
مورد نیاز صنعت از جمله فولاد بدون دغدغه تامین شود. 

 
گذاشتن سقف قیمت و مشکلات در تامین مواد اولیه 

وي درباره تمایل معادن به دلیل جذابیت افزایش نرخ ارز به خام فروشی و صادرات نیز، اظهار کرد: با توجه به نرخ تورم ناچاریم که
قیمت هاي داخلی تنظیمی با قیمت هاي جهانی را رها کنیم، همچنین به دلیل برخی مشکلات در تامین ارز و اینکه دیگر نمی توان
با واردات، بازار داخل را تنظیم کنیم، در عمل شاهد تفاوت قیمت بین بازار داخل و خارج کشور هستیم که براي جلوگیري از تورم،

 
رشد قیمت ها و گران شدن محصولات نهایی، ناچاریم که جلو رشد محصولات فولادي را بگیریم. 

طغیانی ادامه داد: اختلاف قیمت محصولات فولادي بین بازار داخلی و درب کارخانه موجب شده تا براي شرکت هاي معدنی به صرفه
نباشد تا محصولات خود را وارد زنجیره فولاد کنند که این از اساس مغایر با سیاست عدم خام فروشی کشور است، همچنین موجب

 
توقف دیگر بخش هاي زنجیره فولاد می شود. 

 
دولت گزینه مناسب وزارت صمت را انتخاب کند 

وي تاکید کرد: براي حل این مشکل نیازمند سیاست گذاري دولت هستیم و مجموعه وزارت صمت اگر نمی تواند این زنجیره را کنترل

 
کند، باید اجازه دهد تا قیمت ها متناسب با قیمت هاي بازار در بورس کالا تعیین شود. 

به اعتقاد سخنگوي کمیسیون اقتصادي مجلس شوراي اسلامی، گذاشتن سقف قیمت و محدودیت در کل زنجیره فولاد موجب می

 
شود تا خود را از بازار داخل خارج و به بازارهاي صادراتی متصل کنند. 

وي در خصوص نگرانی هاي مجموعه هاي فولادي از جمله ذوب آهن نسبت به تعیین تکلیف نشدن وزارت صمت و تاثیر آن بر تامین
مواد اولیه است، ابراز امیدواري کرد دولت گزینه مناسب تري براي جلب نظر نمایندگان مجلس انتخاب کند تا مجلس به زودي تکلیف

 
وزیر صمت را مشخص کند. 

انتهاي پیام



بسته حمایتی بانک کشاورزي از صادرکنندگان پسته امروز ابلاغ می شود

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  24  |  تاریخ: 1399/06/31

فصل اقتصاد - نماینده مردم رفسنجان و انار در مجلس شوراي اسلامی، گفت: نشست هاي بیشتري در زمینه حمایت از
صارات خشکبار و پسته برگزار می شود تا تصمیم مناسبی گرفته شود، امروز نیز بسته حمایتی بانک کشاورزي از

صادرکنندگان پسته به استان کرمان ابلاغ می شود.

 
 

فصل اقتصاد - نماینده مردم رفسنجان و انار در مجلس شوراي اسلامی، گفت: نشست هاي بیشتري در زمینه حمایت از صارات
خشکبار و پسته برگزار می شود تا تصمیم مناسبی گرفته شود، امروز نیز بسته حمایتی بانک کشاورزي از صادرکنندگان پسته به

 
استان کرمان ابلاغ می شود. 

حسین جلالی نماینده مردم رفسنجان در مجلس شوراي اسلامی در گفت و گو با خبرنگار خبرگزاري خانه ملت ، در خصوص نشست
با امروز با صادرکنندگان محصولات کشاورزي، گفت: 27 استان کشور در زمینه تولید پسته فعالیت می کنند و یک میلیون نفر به

 
صورت مستقیم و 5 میلیون نفر به صورت غیرمستقیم در زمینه این محصول اشتغال دارند. 

این نماینده مردم در مجلس شوراي اسلامی با اشاره به اینکه دو سال است که به دلیل مشکلات تعهد ارزي نتوانسته ایم محصول
پسته را صادر کنیم، ادامه داد: خوشبختانه میزان برداشت پسته سال جاري از سال گذشته بهتر بوده به همین دلیل دولت و بانک

 
مرکزي باید در زمینه رفع مشکلات تعهد ارزي اقدام کنند تا بتوانیم این محصول را صادر کنیم. 

 

 
 

 

وي با تاکید بر اینکه یک قرن تلاش شده تا بتوانیم بازار صادرات پسته را به کسب کنیم، عنوان کرد: طی دو سال اخیر که در بازار
جهانی حضور نداشته ایم آمریکایی ها از فرصت استفاده کرده و در حال کسب سهم بیشتري از بازار جهانی هستند، اگر نتوانیم در



 
بازار صادرات پسته حضور پیدا کنیم براي همیشه پرونده صادرات پسته بسته می شود. 

عضو کمیسیون اجتماعی در مجلس شوراي اسلامی با بیان اینکه در شرایطی که آمریکا در تمدید تحریم ها تنها ماند می توانیم حضور
فعالی در بازارهاي جهانی داشته و جایگاه پسته ایران را پیدا کنیم، تصریح کرد: کشاورزان فشارهاي سختی را در زمینه افزایش قیمت

 
نهاده هاي تولید تحمل می کنند ایجاد موانع در زمینه صادرات محصولات کم لطفی به آنها است. 

جلالی با اشاره به اینکه سهم خشکبار در صادرات تنها 5 درصد است، نباید براي صادرات خشکبار این حجم از موانع صادراتی ایجاد
شود، ادامه داد: نشست هاي بیشتري در زمینه حمایت از صارات خشکبار و پسته برگزار می شود تا تصمیم مناسبی گرفته شود، امروز

 
نیز بسته حمایتی بانک کشاورزي از صادرکنندگان پسته به استان کرمان ابلاغ می شود./ 

پایان پیام



صادرات رقیب پرقدرت ذوب آهن

منبع: عصر معدنشماره خبر:  25  |  تاریخ: 1399/06/31

عصر معدن- امروز بسیاري از صنایع فولادي از جمله ذوب آهن اصفهان به عنوان تکه اي از پازل صنعت کشور با چالش بزرگ
تامین مواد اولیه مواجه است. بسیاري از کشاورزان معتقدند براي سرپا نگه داشتن صنعت مادر کشور لازم است برنامه اي

جامع براي فولاد کشور که ذوب آهن بخش مهمی از آن است، تدوین شود و سهم این ...

عصر معدن- امروز بسیاري از صنایع فولادي از جمله ذوب آهن اصفهان به عنوان تکه اي از پازل صنعت کشور با چالش بزرگ
تامین مواد اولیه مواجه است. بسیاري از کشاورزان معتقدند براي سرپا نگه داشتن صنعت مادر کشور لازم است برنامه اي جامع براي
فولاد کشور که ذوب آهن بخش مهمی از آن است، تدوین شود و سهم این کارخانه از مواد اولیه مشخص شود و نباید این سرمایه

 
گذاري این مجموعه معطل، تامین مواد اولیه شود. 

به گزارش پایگاه خبري «عصر معدن» به نقل از ایسنا،مدیرعامل شرکت ذوب آهن اواخر تیر ماه در مجمع عمومی عادي سالیانه این
شرکت، بزرگ ترین چالش ذوب آهن را کمبود مواد اولیه آهن دار در کشور عنوان کرد و گفت: با رویکرد جدید وزارت صمت، خام
فروشی سنگ آهن به شدت کنترل می شود، اگرچه خام فروشی ادامه دارد؛ اما روند آن کاهشی است. از سوي دیگر موضوع تعجیل
معادن و تبدیل سنگ آهن به کنسانتره و گندله به دلیل اینکه منافع بیشتري براي تولیدکنندگان دارد و همچنین کمبود کمی و

 
کیفی سنگ آهن درشت دانه در کشور از دیگر چالش هاي شرکت ذوب آهن است. 

اگرچه مدرس خیابانی سرپرست سابق وزارت صمت، اقدامات و وعده هاي بسیاري براي تامین مواد اولیه فولادسازان و به خصوص
ذوب آهن داد و بر ممنوعیت صادرات مواد معدنی با توجه به نیاز داخل بارها تاکید کرد، اما در نهایت تمام این وعده ها با راي اعتماد
نگرفتن وي از مجلس به نوعی مسکوت ماند تا جایی که امروز مجموعه ذوب آهن اصفهان نگران تامین مواد اولیه مورد نیاز خود به
خصوص براي راه اندازي کوره شماره یک است و تا زمانی که نسبت به پایداري تامین مواد اولیه مورد نیاز خود اطمینان حاصل نکند

 
نمی تواند نسبت به اجراي برنامه هاي خود با قوت پیش رود، اگرچه همواره بر این امر تاکید دارد. 

 
ذوب آهن تکه اي از پازل صنعت 

معاون خرید شرکت ذوب آهن اصفهان نیز در خصوص ضرورت تامین مواد اولیه شرکت ذوب آهن به ایسنا، توضیح داد: تناژ مواد اولیه
مورد نیاز ذوب آهن براساس برنامه تولید این شرکت تقریبا ثابت است، به عنوان مثال بر مبناي 3 میلیون تن تولید چدن، ذوب آهن

 
بین 5.5 تا 6 میلیون تن مواد آهن دار نیاز داریم. 

محمدجعفر صالحی در خصوص آگهی فراخوان ذوب آهن در خصوص شناسایی تامین کنندگان کنسانتره زغالسنگ، گفت: این آگهی
مربوط به تامین کنسانتره زغال سنگ براي واحد پی سی آي، پروژه تزریق پودر زغال براي کوره هاي 2 و 3 ذوب آهن است و با توجه
به ضروت تامین زغال سنگ داخلی به غیر از زغال وارداتی، این مجموعه در نظر دارد از منابع داخلی نیز زغال مورد نیاز پروژه مذکور

 
را تامین کند. 

وي درباره نیاز ذوب آهن به تامین مواد اولیه و تاثیر تغییرات وزارت صمت در آن، تاکید کرد: ذوب آهن تکه اي از پازل صنعت و در
کشور بسیار تاثیرگذار است و به طور قطع نبود وزیر صمت و بلاتکلیفی وضعیت این وزارتخانه در شرایط نابسامان اقتصادي کنونی

معضل بزرگی خواهد بود. 



 
نوسان قیمت ها آرامش را از ذوب آهن می گیرد 

معاون خرید شرکت ذوب آهن اصفهان با اعتقاد بر اینکه نبود مواد اولیه به خصوص در شرایط نوسان شدید قیمت ها، آرامش را از
بخش تولید و خصوص ذوب آهن می گیرد، تصریح کرد: در این شرایط بهره بردار تکلیف خود را براي چگونگی برنامه ریزي مصرف
نمی داند و زمانیکه تامین پایدار مواد اولیه صورت نگیرد، این شرایط موجب فشار بر تولید و آسیب حوزه صنعت می شود، چراکه امروز

 
ثبات قیمتی در بازار خصوصا جهت تامین قطعات و تجهیزات وجود ندارد. 

وي با بیان اینکه خوشبختانه امروز ذوب آهن برنامه ریزي مناسبی براي تولید دارد، توضیح داد: در حال حاضر مواد آهن دار مورد نیاز
آگلومراسیون به وضعیت پایدار رسیده، همچنین شرایط تامین مواد درشت دانه و تامین زغال سنگ داخل و وارداتی رو به بهبود است،

 
اما نگرانی در تداوم این وضعیت است، چراکه هنوز صادرات مواد آهن دار در حال انجام است. 

وي با تاکید بر اینکه در حال حاضر صادرات رقیب جدي ذوب آهن محسوب می شود و متاسفانه روز به روز در حال قدرتمند شدن
است، چراکه جهش نرخ ارز و افزایش قیمت هاي جهانی سبب شده تا صادرات براي صادرکنندگان به صرفه باشد و دیگر اولویت شان

 
تامین مواد مورد نیاز داخل نیست. 

 
راه اندازي کوره شماره یک در گرو پایداري تامین مواد اولیه 

به گفته صالحی، اگرچه توقع معدنی ها براساس قیمت بازارهاي جهانی به دلیل رشد قیمت ارز درست است، اما جهش قیمت ها در
توان ذوب آهن و تولید داخل نیست، علاوه بر این در شرایط جنگ اقتصادي و فشارهاي متعدد، بهتر است خشاب رزمندگان جبهه

 
اقتصادي را خالی از مهمات نکنیم. 

وي درباره راه اندازي کوره شماره یک، گفت: کوره آماده استارت است، اما امروز باید پایداري تامین مواد اولیه صورت گیرد تا بتوانیم
براساس آن اقدام به روشن کردن کوره کنیم، چراکه کوره وقتی روشن شد، دیگر نمی توان آن را خاموش کرد و به سادگی نمی شود

 
از این موضوع عبور کرد. 

معاون خرید شرکت ذوب آهن اصفهان درباره تامین مواد اولیه مورد نیاز کوره یک، گفت: برنامه راه اندازي کوره مطابق آنچه پیش
بینی شده آماده انجام است، اما نگرانی بابت تامین پایدار مواد اولیه وجود دارد، ما منتظریم وزارت صمت به نوعی تکلیف ذوب آهن را
روشن کند و باید دید مواد اولیه وعده داده شده، تامین خواهد شد یا خیر؛ و اگر این تامین انجام شود آمادگی لازم براي راه اندازي

 
کوره شماره یک وجود دارد، اما اگر اطمینان نداشته باشیم، به سختی می توان براي راه اندازي کوره شماره یک برنامه ریزي کنیم. 

به گفته صالحی، در حال حاضر نیز با مواد اولیه فعلی امکان راه اندازي کوره شماره یک وجود دارد و می توان با مواد کوره شماره 2 و

 
3، سه کوره را راه انداخت، اما این کار نه تنها صرفه اقتصادي ندارد، بلکه موجب اتلاف وقت، انرژي و سرمایه می شود. 

 
فولادي ها سال هاي گذشته در تامین مواد اولیه خود کوتاهی کردند 

معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري اصفهان نیز در مورد مشکلات صنایع فولادي کشور از جمله فولاد مبارکه و ذوب آهن در
تامین مواد اولیه خود همچون سنگ آهن و ... به ایسنا، گفت: به طور قطع در هر فعالیت و توسعه اي، آینده نگري سودمند است و این



آینده نگري باید در تامین مواد اولیه و تکنولوژي هاي مورد نیاز فولاد دیده می شد و این صنایع باید از 10 سال پیش شرایط امروز
خود را ترسیم می کردند و براساس آن برنامه ریزي هاي لازم را انجام می دادند تا اکنون در تامین مواد اولیه خود دچار مشکل نشوند.

به گفته حسن قاضی عسگر، در حال حاضر براي تامین مواد اولیه صنایع فولادي استان از جمله ذوب آهن طرح توسعه بهره برداري از
معادن سنگ آهن و توسعه اکتشاف از این معادن را در دست داریم و به دنبال افزایش استخراج از دیگر معادن کشور هستیم. از سوي
دیگر دانه بندي برخی معادن کشور براي کوره بلند مناسب نیست، بنابراین با تکنولوژي هاي جدید به دنبال تغییرات در دانه بندي

 
معادن جهت بهره برداري از آنها هستیم. 

وي توضیح داد: به عنوان مثال در کشور تعدادي زیادي سنگ آهن کم عیار وجود دارد که می توان با کمک مراکز دانشگاهی و

 
محققین، عیار این سنگ آهن ها را بالا برد و از آنها به عنوان مواد اولیه استفاده کرد. 

 
ضربه تغییرات وزارت صمت بر بدنه صنایع فولادي 

معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري اصفهان با اعتقاد بر اینکه صنایع فولاد باید از گذشته براي تامین مواد اولیه خود چاره
اندیشی می کردند و متاسفانه در این مسیر بعضا کوتاهی شده است، تاکید کرد: در حال حاضر با برنامه ریزي کوتاه و میان مدت می
توان به طور موقت مواد اولیه ذوب آهن و فولاد مبارکه را از دیگر معادن تامین کنیم و به طور قطع یکی از راه هاي جهش تولید در

 
سال جاري تامین هرچه سریع تر مواد اولیه مورد نیاز صنایع فولادي است. 

وي همچنین تغییر مدیریت وزارت صمت را یکی از عوامل ایجاد مشکل در صنعت فولاد دانست و گفت: به طور قطع تغییرات وزارت
صمت و نبود ثبات مدیریت سبب ضربه به صنایع مختلف از جمله فولادي ها می شود، البته صنایع و مسئولان به دنبال رفع مشکلات
صنعت فولاد به خصوص در تامین مواد اولیه هستند، از سوي دیگر با توجه به سهمیه بندي موجود باید مشکل تحویل و انتقال مواد

 
اولیه مورد نیاز فولادي ها مرتفع شود. 

 
خام فروشی مشکلی که از سال هاي گذشته وجود داشته 

از سوي دیگر نماینده سابق گلپایگان در مجلس شوراي اسلامی در خصوص تامین مواد اولیه مورد نیاز شرکت هاي فولادي از جمله
ذوب آهن و خام فروشی برخی معادن، به ایسنا، گفت: مشکلی که در حوزه مواد معدنی کشور وجود دارد، از سال هاي گذشته نیز در

 
حوزه نفت و گاز وجود داشته و دارد. 

علی بختیار با بیان اینکه متاسفانه در صنعت نفت با وجود قدمتی بالاي آن همچنان اقدام به صادرات نفت خام می کنیم، تصریح کرد:
امروز خام فروشی بلاي جان کشور شده است و در شرایط تحریم دچار مشکلات عدیده اي از این ناحیه هستیم تا جایی که امروز

 
شرایط سختی در حوزه صادرات نفت خام داریم. 

وي با اشاره به اینکه در حوزه مواد معدنی نیز اگر همانند نفت عمل کنیم در سال هاي آتی دچار مشکل خواهیم شد، تاکید کرد:
امروز زنجیره هاي مواد معدنی را ایجاد نکرده ایم، البته در این زمینه نیازمند سرمایه گذاري دولت نیستیم و بخش خصوصی باید ورود

 
پیدا کند. 

 
ضرورت حمایت وزارت صمت در تامین مواد اولیه فولادي ها 



نماینده سابق گلپایگان در مجلس گفت: اگر دولت سیاست گذاري درستی داشته باشد و شرایط را براي سیاست گذاري بخش
خصوصی مهیا کند و مشکلات را از پیش پاي صنعنگران بردارد و با خام فروشی مقابله کند، ارزش افزوده اي به مراتب بالاتر از

 
صادرات مواد معدنی خام عاید کشور خواهد شد. 

بختیار تاکید کرد: در این خصوص سیاست گذار باید به درستی برنامه ریزي کرده و خود را رقیب بخش خصوصی نداند، در حالی که

 
اکنون دولت در رقابت با بخش خصوصی اجازه فعالیت آن را نمی دهد. 

وي با تاکید بر ضرورت تامین مواد اولیه ذوب آهن، اظهار کرد: امروز در حوزه فولاد همچون فولادمبارکه و ذوب آهن با مشکلات
تامین ارز و ایجاد زنجیره تولید مواجه هستیم، البته در فولاد مبارکه اقدامات زیادي براي زنجیره هاي پایین دستی انجام شده و

 
متاسفانه حمایت لازم از آنها صورت نگرفته است. 

این نماینده سابق مجلس تاکید کرد: اگر این حمایت از سوي وزارت صمت انجام شود و مجلس نیز در این زمینه ریل گذاري مناسب
و دقیقی داشته باشد، با تامین به موقع مواد اولیه، دو شرکت فولاد مبارکه و ذوب آهن اصفهان می توانند در سال جهش تولید گام

 
محکم تري در راستاي ایجاد اشتغال و تولید بیشتر بردارند. 

 
اقدام نادرست معدن داران در سرمایه گذاري زنجیره فولاد 

سخنگوي کمیسیون اقتصادي مجلس شوراي اسلامی نیز درباره ضرورت تامین مواد اولیه صنعت فولاد به خصوص مجموعه ذوب آهن
اصفهان به ایسنا، گفت: اقدامات وزارت صمت براي تامین مواد اولیه صنایع فولادي در حال اجراست، اما باید درنظر داشت اتفاقاتی که
پیشتر در بحث خصوصی سازي و تفکیک شرکت ها در زنجیره فولاد رخ داد، برخی شرکت هاي این زنجیره از یکدیگر جدا شدند در

 
حالیکه پیش از این در ایمیدرو تحت سیاست واحدي قرار داشتند، اما در نهایت امروز هر کدام پیرو سیاست هاي خاص خود هستند. 

مهدي طغیانی افزود: متاسفانه شرکت هاي معدنی رفته رفته به سمت توسعه زنجیره تولید فولاد همچون تامین کنسانتره، گندله و ...
پیش رفتند و این موجب شد تا بخشی از ظرفیت فولاد کشور همچون ذوب آهن اصفهان، فولاد مبارکه و ... که پیشتر در کشور ایجاد

 
شده بودند خالی از مواد اولیه بمانند. 

وي گفت: این شرایط موجب شده تا سرمایه گذاري حوزه هاي فولادي را که در دیگر استان انجام شده را رها کنیم و معدن داران

 
دوباره در زنجیره فولاد اقدام به سرمایه گذاري کنند. 

نماینده مردم اصفهان در مجلس تصریح کرد: مسئله اصلی این است که شرکت هاي معدنی هرچه منابع آزاد دارند را به سمت سرمایه
گذاري در حوزه معدن سوق دهند، نه اینکه وارد زنجیره فولادسازي شوند و مجلس نیز به دنبال حل این چالش است تا مواد اولیه

 
مورد نیاز صنعت از جمله فولاد بدون دغدغه تامین شود. 

 
گذاشتن سقف قیمت و مشکلات در تامین مواد اولیه 

وي درباره تمایل معادن به دلیل جذابیت افزایش نرخ ارز به خام فروشی و صادرات نیز، اظهار کرد: با توجه به نرخ تورم ناچاریم که
قیمت هاي داخلی تنظیمی با قیمت هاي جهانی را رها کنیم، همچنین به دلیل برخی مشکلات در تامین ارز و اینکه دیگر نمی توان



با واردات، بازار داخل را تنظیم کنیم، در عمل شاهد تفاوت قیمت بین بازار داخل و خارج کشور هستیم که براي جلوگیري از تورم،

 
رشد قیمت ها و گران شدن محصولات نهایی، ناچاریم که جلو رشد محصولات فولادي را بگیریم. 

طغیانی ادامه داد: اختلاف قیمت محصولات فولادي بین بازار داخلی و درب کارخانه موجب شده تا براي شرکت هاي معدنی به صرفه
نباشد تا محصولات خود را وارد زنجیره فولاد کنند که این از اساس مغایر با سیاست عدم خام فروشی کشور است، همچنین موجب

 
توقف دیگر بخش هاي زنجیره فولاد می شود. 

 
دولت گزینه مناسب وزارت صمت را انتخاب کند 

وي تاکید کرد: براي حل این مشکل نیازمند سیاست گذاري دولت هستیم و مجموعه وزارت صمت اگر نمی تواند این زنجیره را کنترل

 
کند، باید اجازه دهد تا قیمت ها متناسب با قیمت هاي بازار در بورس کالا تعیین شود. 

به اعتقاد سخنگوي کمیسیون اقتصادي مجلس شوراي اسلامی، گذاشتن سقف قیمت و محدودیت در کل زنجیره فولاد موجب می

 
شود تا خود را از بازار داخل خارج و به بازارهاي صادراتی متصل کنند. 

وي در خصوص نگرانی هاي مجموعه هاي فولادي از جمله ذوب آهن نسبت به تعیین تکلیف نشدن وزارت صمت و تاثیر آن بر تامین
مواد اولیه است، ابراز امیدواري کرد دولت گزینه مناسب تري براي جلب نظر نمایندگان مجلس انتخاب کند تا مجلس به زودي تکلیف

وزیر صمت را مشخص کند.



84 واحد صنعتی و معدنی در لارستان به بهره برداري رسید

منبع: روزنامه شیراز نوینشماره خبر:  26  |  تاریخ: 1399/06/31

ایرنا- معاون استاندار فارس و فرماندار ویژه لارستان گفت: 84 واحد تولیدي و صنعتی ظرف هفت سال گذشته دولت تدبیرو
امید در این شهرستان به بهره برداري رسیده که 48 واحد از این تعداد در حوزه صنعت بوده است. جلیل حسنی، یکشنبه در بازدید از
2 واحد صنعتی در شهرك صنعتی لار میزان اشتغالزایی مستقیم در حوزه طرح هاي صنعتی و معدنی را در شهرستان لارستان در
مجموع حدود 700 نفر عنوان کرد و افزود: افزون بر 500 نفر در بخش صنعت بوده است. وي اضافه کرد: همچنین در بخش صنعت
این شهرستان از سال 92 تا کنون، 324 مجوز با سرمایه گذاري حدود 524 میلیارد ریال صادر شده که در صورت بهره برداري از این
تعداد طرح، بر اساس ظرفیت اسمی، براي بیش از سه هزار و 974 نفر اشتغالزایی می شود. معاون استاندار فارس و فرماندار ویژه
لارستان گفت: هم اکنون 40 طرح صنعتی مهم نیز در دست اقدام مستقر در شهرك صنعتی و خارج از شهرك صنعتی لارستان در
حال اجراست که با بهره برداري این طرح ها زمینه اشتغال 750 نفر دیگر به صورت مستقیم فراهم خواهد شد. حسنی بر تداوم کار
جهادي براي رونق دوباره تولید واشتغال در کارخانه هاي راکد و نیمه فعال در این شهرستان تأکید کرد و گفت: بازدید دوره اي به
همراه مدیران دستگاه هاي اجرایی مرتبط از محل شرکت هاي فعال، نیمه فعال وغیرفعال باید با قوت و جدیت در دستور و اولویت
کاري اعضاي کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید شهرستان قرار گیرد. وي با بیان اینکه بر اساس تأکید رئیس جمهوري و دولت و
همچنین معاونت اقتصادي وزیر کشور، بانک ها حق تملک بر هیچ واحد تولیدي و یا صنعتی را به بهانه بدهی به سیستم بانکی ندارند،
از معاون برنامه ریزي فرمانداري خواست در اسرع وقت تمامی واحدهاي تولیدي مشکل دار و بدهکار را شناسایی و در اسرع وقت در

 
کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید شهرستان تعیین تکلیف شوند. 

وي اضافه کرد: همچنین ظرف سه سال گذشته 10 واحد تولیدي تعطیل و نیمه تعطیل شهرستان با حمایت کارگروه رفع موانع تولید
شهرستان، مجدد به چرخه تولید باز گشتند که با فعالیت این واحدها، 82 کارگر بیکار این واحدها، دوباره مشغول به کار شدند.
حسنی با بیان اینکه یکی از اولویت هاي اساسی دولت تدبیرو امید و مدیریت اجرایی استان و شهرستان همواره کمک به حل مشکلات
و رفع موانع و جلوگیري از تعطیلی واحدهاي تولیدي بوده است، گفت: براي تحقق این مهم با حضور در شهرك هاي صنعتی و
واحدهاي تولیدي، مشکلات آنان را از نزدیک بررسی و رصد خواهیم کرد. فرماندار ویژه لارستان گفت: همچنین از ابتداي امسال
تاکنون بیش از 58 بازدید از واحدهاي تولیدي در سطح شهرستان لارستان انجام شده ودر خصوص مشکلات و موانع موجود این واحد

 
ها نیز تصمیم گیري شده است. 

معاون استاندار فارس بیان کرد: پرونده واحدهاي تولیدي تعطیل و نیمه تعطیل در سریع ترین زمان ممکن با دعوت از مدیران این

 
واحد ها و با هماهنگی دستگاه مرتبط و دستگاه قضایی بررسی و تعیین تکلیف خواهند شد. 

واحد بسته بندي مواد غذایی و گیاهان دارویی میر کوري با سرمایه گذاري اولیه افزون بر 50 میلیارد ریال و همچنین شرکت شمیم
گلبرگ لارستان با میزان سرمایه گذاري هشت میلیارد ریالی از جمله واحدهاي تولیدي مورد بازدید فرمانداري واعضاي کارگروه

تسهیل و رفع موانع تولیدي بود.



بازگشت کارگران

منبع: روزنامه شیراز نوینشماره خبر:  27  |  تاریخ: 1399/06/31

مدیرکل تعاون کار و رفاه اجتماعی استان فارس در شوراي برنامه ریزي و توسعه این استان گفت: اکثر مشاغل آسیب دیده از

 
شیوع کرونا در فارس احیاء شد. 

به گزارش شیراز نوین به نقل از روابط عمومی اداره کل تعاون کار و رفاه اجتماعی استان فارس، سهراب مختاري افزود: حدود 476
هزار کارگاه و واحد تولیدي در سطح استان فارس در بهمن 98فعال بوده که در پی شیوع کرونا این تعداد در فروردین 99به 402 هزار
واحد تولیدي کاهش یافت؛ که با انجام اقدامات حمایتی از سوي ستاد ملی و استانی کرونا و تلاش فرمانداران و دستگاه هاي اجرایی با
محوریت کارگروه هاي اشتغال استان و شهرستانی و حمایت هاي دولت از کسب و کارهاي آسیب دیده از این بیماري سعی بر احیا

 
مشاغل و بازگرداندن کارگران به کار سابق گردید ؛ 

تعداد کارگاه هاي استان در بهمن 98 به میزان 73,309 کارگاه بوده که در فروردین 97 حدود 27000کارگاه به دلیل کرونا دچار
آسیب ومجبور به تعدیل حدود 73000کارگر شدند؛ خوشبختانه با توجه به اینکه یکی از اولویت هاي اصلی کارگروه اشتغال استان به
ریاست استاندار محترم حفظ فرصت هاي شغلی بوده، تاکنون این رقم با همکاري همه مسئولان به ویژه حوزه معاونت اقتصادي و
سازمان مدیریت وادارات کار و شعبات تأمین اجتماعی شهرستان ها به حدود 71421 کارگاه و واحد فعال رسید و کارگران این
واحدها به محل کار خود بازگشته اند و مابقی کارگاه هاي غیرفعال نیزکه حدود 2/58٪ از کل می باشند در تیرماه 99 با تعداد حدود

 
12000کارگر با دستور استاندار محترم در دستور کار مسئولان استان و بخش هاي خصوصی تعاونی و اصناف قرار دارد. 

وي همچنین اعلام کرد که در پی شیوع بیماري کرونا 80 هزار کارگاه در سطح استان فارس براي دریافت تسهیلات حمایتی دولت
شناسایی شدند که باتوجه به عدم شمولیت رانندگان کامیون؛ حدود 50 هزار کارگاه مابقی جهت دریافت تسهیلات جمعا به مبلغ
600میلیارد تومان به بانک هاي عامل معرفی و تا کنون مبلغ 271 میلیارد تومان تسهیلات کم بهره و حمایتی پرداخت کامل گردیده
که در این خصوص فارس رتبه چهارم کشور را به خود اختصاص داده و جهت بردن بیشترین بهره از فرصت ایجاد شده در اندك زمان

 
باقیمانده بانک هاي استان می بایست تلاش بیشتري را انجام دهند. 

وي با بیان اینکه بانک هاي ملی، ملت، صادرات و تجارت در پرداخت تسهیلات حمایتی کرونا در سطح این استان عملکرد خوبی از
خود نشان دادند، گفت: سایر بانک هاي فارس تاکنون عملکرد چندان مناسبی نداشتند و باید در ادامه باتوجه به تمدید یک ماه دیگر

 
مهلت ثبت نام و پرداخت تسهیلات کرونا، عقب افتادگی خود را جبران کنند. 

وي ادامه داد: در حوزه پرداخت تسهیلات حمایتی دولت به مشاغل آسیب دیده از کرونا شیراز، مرودشت، کازرون، آباده، داراب و
لارستان در بین شهرستان ها ادارات فرهنگ و ارشاد اسلامی، ورزش و جوانان و میراث فرهنگی نیز در بین دستگاه هاي اجرایی به

 
ترتیب و به نسبت عملکرد خوبی در جذب این اعتبارات و کمک به مشاغل آسیب دیده از کرونا داشته اند. 

مدیرکل تعاون کار و رفاه اجتماعی استان فارس در پایان گفت: ستاد ملی کرونا براي حمایت از مشاغل آسیب دیده از کرونا در استان
فارس با محوریت وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی در اسفندماه 98 و فروردین و اردیبهشت امسال در استان فارس رقمی معادل 180
میلیارد تومان به بیکاران ناشی از شرایط کرونا پرداخت و اگر بیکاري کارگران بعد از خرداد ماه هم ادامه داشته باشد، می توانند بعد از

طی تشریفات قانونی و مطابق قانون بیمه بیکاري دریافت کنند.



گرانی مرغ در غیبت کنجاله سویا

منبع: روزنامه شیراز نوینشماره خبر:  28  |  تاریخ: 1399/06/31

به گزارش شیراز نوین به نقل از ایرنا، کمبود عرضه نهاده هاي دولتی به مرغداري هاي فارس و گران بودن و کمیاب بودن این
نهاده ها در بازار آزاد به یک مشکل اساسی پیش روي واحدهاي مرغداري استان تبدیل شده که حل این مشکل نیازمند تصمیم گیري

 
در سطح ملی است. 

چند ماه است که به دلیل نوسان و تأخیر در تخصیص ارز، خرید و واردات نهاده هاي دام و طیور از جمله کنجاله سویا مشکلاتی براي

 
واحدهاي مراغداري کشور از جمله استان فارس ایجاد شده است. 

با کمبود عرضه نهاده هاي دولتی و به صرفه نبودن خرید این نهاده ها در بازار آزاد براي واحدهاي مرغداري، زنگ خطر براي
ورشکستگی این واحدهاي و وقوع یک بحران جدید به صدا درآمده است اما از یک طرف رئیس مدیرعامل پشتیبانی دام وعده حل این

 
مشکل در روزهاي اخیر داده است. 

طبق گفته محمدرضا طلایی مدیرعامل شرکت پشتیبانی امور دام کشور روزانه بین 6 تا هفت هزار تن نهاده دامی به استان ها

 
بارگیري و ارسال می شود که از این هفته قرار است این رقم به روزانه 12 هزارتن برسد. 

سینا عباسی مدیرعامل اتحادیه مرغداران استان فارس در این زمینه به خبرنگار ایرنا گفت: عمده ترین مشکل واحدهاي مرغداري

 
استان در حال حاضر کمبود کنجاله سویا است که قیمت آن در بازار آزاد به هر کیلو 15 هزار تومان رسیده و کمیاب است. 

وي افزود: قیمت دولتی کنجاله سویا 2 هزار و 700 تومان بوده که این عرضه دولتی این نهاده ها بسیار محدود است و تنها 30 تا 40
درصد نیاز مرغداري ها را تأمین می کند و حدود 60 تا 70 درصد نهاده ها باید از بازار آزاد با قیمت 15 هزار تومان تأمین شود که

 
کمیاب شده است. 

وي ادامه داد: براساس آنچه وزیر جهاد کشاورزي و رئیس پشتیبانی اموردام کشور اعلام کرد قرار است از این هفته مشکل تأمین

 
کنجاله سویا حل شود اما تا این لحظه خبري نیست. 

مدیرعامل اتحادیه مرغداران استان فارس گفت: کمبود نهاده باعث شده تا طول دوره پردازش بیشتر شود و به جاي 45 روز به 60 روز

 
رسیده و از آن طرف هر چه مرغ بیشتر در سالن باشد هزینه تمام شده آن بالاتر رود. 

عباسی افزود: با توجه به قیمتی که در حال حاضر مرغ دارد، مرغداران با ضرر در حال تولید هستند و این باعث ایجاد مشکل می شود.
وي ادامه داد: در حال حاضر حدود هزار واحد مرغداري در استان با اشتغال حدود هشت هزار نفر به صورت مستقیم در حال فعالیت

 
هستند که در صورت ورشکسته شدن تعداد زیادي بیکار می شوند. 

مدیرعامل اتحادیه مرغداران استان فارس گفت: با توجه به افزایش قیمت تمام شده مرغ، مرغداران به ازاي هرکیلو مرغ حداقل 2 هزار

 
تومان ضرر می کنند. 

کرامت االله کیومرثی معاون بهبود تولیدات دامی سازمان جهاد کشاورزي فارس در این زمینه به خبرنگار ایرنا گفت: در بحث نهاده ها

 
به رغم وجود مشکلاتی در سطح کشور، تا جایی که در توان داشتیم تلاش کردیم نهاده ها تأمین شود. 

 
وي افزود: در زمینه تأمین نهاده ها، نامه اي به وزیر جهاد کشاورزي ارسال شده است تا سهمیه استان فارس افزایش پیدا کند. 

وي ادامه داد: در بحث نهاده هاي دامی خبرهایی به گوش می رسد که ارز مورد نیاز تأمین شده و به زودي مشکلات در این زمینه

 
حل می شود. 

معاون سازمان جهاد کشاورزي فارس گفت: مشکل ترین و اساسی ترین مشکلی که امروز داریم در بحث تهیه سویا براي واحدهاي
مرغداري است که مشکلاتی را از جمله گرسنگی پرندگان ایجاد کرده است.



بازخوانی دفاع درحوزه جوانان

منبع: روزنامه شیراز نوینشماره خبر:  29  |  تاریخ: 1399/06/31

به گزارش شیراز نوین به نقل از اداره ارتباطات سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداري شیراز، مرتضی جعفري رئیس
سازمان با بیان اینکه دفاع مقدس برشی مهم از تاریخ ایران و انقلاب اسلامی به شمار می رود، گفت: با توجه به اینکه نسل جوان در
این دروان حضور نداشته است، مهم ترین وظیفه همه دستگاه هاي متولی ایجاد احساس تعلق خاطر به این واقعه و ترویج فرهنگ

 
ایثار و شهادت با استفاده از ظرفیت هاي علمی، فرهنگی و هنري است. 

جعفري تشریح کرد: واقعیات دفاع مقدس براي نسل امروز به دور از شعارزدگی و با استفاده از دلسوزان و افراد آگاه و دغدغه مندان
جبهه هاي حق علیه باطل بیان شود که نشست تخصصی «واقعیات دفاع مقدس» بر همین مبنا در روز چهارشنبه دوم مهرماه با

 
حضور تعدادي از رزمندگان و ایثارگران شناخته شده شیراز برگزار و در بستر شبکه هاي اجتماعی اکران می شود. 

معاون شهردار اعزام رزمندگان به جبهه را یکی از خاطره انگیرترین روزهاي دفاع مقدس توصیف کرد و اعلام کرد: در رویدادي با
عنوان «دروازه بهشت» با همراهی سپاه ناحیه بقیه االله (عج) خاطرات اعزام رزمندگان شیراز در روز یکم مهرماه از مقابل مجتمع

 
شلمچه بازآفرینی می شود. 

وي با یادآوري خدمات گسترده شهروندان و به ویژه صنوف شیراز در حمایت از رزمندگان گفت: اصناف شهر شیراز نقش مهمی در
پشتیبانی از جبهه ها داشتند که کمتر از آنها یاد شده است بنابراین در برنامه اي با عنوان «گمنامان دفاع» ضمن بیان خاطرات،

 
ازجمعی از آنها به نمایندگی از صنوف دوران دفاع مقدس قدردانی خواهد شد. 

وي تقدیر از شهداي شهري را از دیگر برنامه هاي سازمان اعلام کرد و اظهار داشت: بمباران شهر شیراز منجر به شهادت و جانبازي

 
تعدادي از شهروندان شد که امسال از تعداد از این جانبازان و خانواده هاي شهداي این عرصه تکریم می شود. 

معاون فرهنگی و امور اجتماعی شهردار شیراز ادامه داد: پزشکان و پرستاران چه در شهرها و چه در بطن جبهه ها ایثارگرانه نقش
مهمی را ایفا می کردند که آنها نیز کمتر مورد توجه قرار گرفته اند بنابراین در رویدادي به نام «کلینیک عاشقی» از جمعی از پزشکان
و پرستاران تأثیرگذار به نمایندگی تقدیر می شود هچنین با توجه به نقش ایثارگرانه آنها در مبازره با کرونا، از سه پزشک و پرستار این

 
عرصه نیز تکریم خواهند شد. 

جعفري «چهارمین سوگواره هنر و حماسه»، «اولین نمایشگاه چیدمان» و «هنر مفهومی عاشورایی «تماشاگه راز»» را از مهم ترین
برنامه هاي این هفته دانست و گفت: نمایشگاهی با استفاده از ظرفیت هنرمندان تجسمی و گرافیست شیراز در خیابان 9 دي و ابتداي
کوچه شربتی ها که نماد نذر در شیراز نیز هست، برگزار خواهد شد. این نمایشگاه ساعت 20:00 سوم مهرماه افتتاح می شود و تا
پایان ماه صفر میزبان علاقه مندان به هنر و فرهنگ عاشورا و شهادت خواهد بود. وي مسابقه کتاب آنلاین «معبر دانایی» در بستر
فضاي مجازي و اکران آنلاین نمایش «بغض شیرین» را نیز دیگر برنامه هاي هفته دفاع مقدس اعلام کرد و ادامه داد: در برنامه اي با
عنوان «عطر خاك به روایت عاشقی»، اعلام فراخوان تهیه کلیپ شهداي شاخص محلات، تجلیل از بانوان شاخص و تأثیرگذار هشت

 
سال دفاع مقدس، بررسی اشتغال خانواده ایثارگران با مجموعه هاي کارآفرینی برنامه هایی است که در حوزه اجتماعی اجرا می شود. 

تجلیل از محمدرضا میرزایی، قهرمان رشته پرتاب نیزه و دیسک پارالمپیک، انجام پیاده روي خانوادگی با رعایت پروتکل هاي
بهداشتی، مسابقه ویلچررانی، کوهپیمایی خانوادگی در تپه نورالشهدا از برنامه هاي واحد ورزشی این سازمان در هفته دفاع مقدس

 
است که رئیس سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداري شیراز به آنها اشاره کرد. 

معاون فرهنگی و امور اجتماعی شهردار شیراز در پایان گفت: امسال با توجه به گرامیداشت چهل سالگی دفاع مقدس علاوه بر



رویدادهاي هفته دفاع مقدس، 8 برنامه مشترك با بنیاد حفظ و نشر ارزش هاي دفاع مقدس تدارك دیده شده است که تا پایان سال
اجرا خواهد شد.



280 میلیارد تومان وام کرونایی در مازندران پرداخت شده است

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  30  |  تاریخ: 1399/06/31

ساري- مدیر توسعه کارآفرینی و اشتغال اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی مازندران گفت: تاکنون بیش از 280 میلیارد
تومان تسهیلات به کسب و کارهاي آسیب دیده از کرونادر استان پرداخت شده است.

ساري- مدیر توسعه کارآفرینی و اشتغال اداره کل تعاون،
کار و رفاه اجتماعی مازندران گفت: تاکنون بیش از 280
میلیارد تومان تسهیلات به کسب و کارهاي آسیب دیده از

 
کرونادر استان پرداخت شده است. 

به گزارش خبرنگار مهر، رضا عبدي ظهر دوشنبه در اولین
جلسه شوراي اداري اداره کل تعاون، کار و راه اجتماعی
ضمن تبریک فرا رسیدن هفته دفاع مقدس و تأکید بر
ضرورت ترویج فرهنگ ایثار در جامعه و ادامه دادن راه
شهدا طی سخنانی اظهار کرد: در بحث مشاغل خانگی

اعتبارات با توجه به در نظر گرفتن شاخص هاي مختلف با عدالت بین شهرستان ها توزیع شده است و در این راستا کیفیت طرح هاي

 
معرفی شده و در ادامه منجر شده به اشتغال براي ما بسیار با اهمیت است. 

مدیر توسعه کارآفرینی و اشتغال اداره کل با اشاره به پرداخت تسهیلات به کسب و کارهاي آسیب دیده از کرونا بیان کرد: با تلاش
ادارات شهرستان ها و مسئولین مرتبط تا کنون بیش از 280 میلیارد تومان تسهیلات در این زمینه به صاحبان مشاغل طبق رسته

 
هاي اعلام شده پرداخت شده است. 

وي اظهار کرد: بحث باشگاه کارآفرینان نوجوان طرح بسیار مهمی است و تأثیر بسزایی در تغییر نگرش دانش آموزان دارد که تا کنون

 
در شهرستان هاي تنکابن و قائمشهر برگزار شده است و امیدواریم بتوانیم با تلاش ادارات شهرستانی در تمام استان برگزار کنیم. 

کامران اصغري مدیرکل تعاون مازندران نیز با اشاره به ضرورت تقویت شفافیت در جامعه خاطر نشان کرد: وزیر تعاون، کار و رفاه
اجتماعی بخشنامه اي را درخصوص ارتقاي پاسخگویی، شفافیت و مقابله با فساد در نظام اداري به تمامی مدیران و کارکنان این

 
مجموعه در سطح کشور ابلاغ نمودند که این بخشنامه نقطه عطفی در ارتقاي سلامت اداري در جامعه خواهد بود. 

اصغري با اشاره به رونمایی از سامانه هاي شفافیت، وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی افزود: این سامانه گام بزرگی در جهت تحقق این

 
وعده بر می دارد. 

مدیر کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی مازندران با تقدیر از زحمات همه کارکنان در ارائه خدمات مطلوب به مردم شریف استان در زمان
شیوع ویروس کرونا تصریح کرد: اکثر اقدامات حمایتی دولت در زمان شیوع کرونا توسط مجموعه این وزارتخانه در سطح کشور ارائه
گردیده و هنوز هم ادامه دارد، اما کارکنان خدوم این اداره کل در سطح استان با افتخار و بی وقفه مشغول انجام وظیفه و ارائه خدمت



 
به مردم شریف استان بوده و هستند. 

 
ضرورت استقرار میز خدمت الکترونیکی 

وي با تأکید بر ضرورت استقرار میز خدمت الکترونیکی در این اداره کل خاطرنشان کرد: راه اندازي سامانه جامع روابط کار، بیمه
بیکاري، سامانه جامع هوشمند تعاون و… از اقدامات مهم این وزارتخانه در سطح کشور می باشد که انجام خدمت و نظارت و پیگیري

 
هاي لازم جهت ارائه خدمات الکترونیکی به جامعه هدف از طریق این سامانه ها علی رغم همه مشکلات ابتداي کار مورد تأکید است. 

این مسئول با تأکید بر ضرورت دقت و تسریع در پرداخت تسهیلات حمایتی به کسب و کارهاي آسیب دیده از کرونا بیان کرد: با
همکاري همه مسئولین تا کنون موفق به پرداخت بیش از 280 میلیارد تومان تسهیلات به کسب و کارهاي آسیب دیده از کرونا در

 
سطح استان شده این و جایگاه خوبی را در سطح کشور از لحاظ پرداخت داریم. 

مدیر کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی مازندران با اشاره به تسهیلات مشاغل خانگی و روستایی تأکید کرد: هدف پول پاشی در استان را

 
نداریم و انتظار داریم که در معرفی طرح ها کیفیت و میزان اشتغالزایی آن مورد توجه قرار گیرد تا از انحراف آن جلوگیري شود. 

 
تأسیس مراکز مشاوره کارآفرینی ضروري است 

وي تأسیس مراکز مشاوره کارآفرینی و مراکز نوآوري توسعه تعاون را در سطح شهرستانها ضروري دانست و افزود: ترویج فرهنگ
کارآفرینی و تعاون در استان بویژه در بین فارغ التحصیلان دانشگاهی بسیار ضروري است و همه کارکنان باید در راستاي این مهم

 
تلاش مضاعفی انجام دهند چرا که ترویج این موارد به تحقق جهش تولید کمک شایانی خواهد کرد. 

اصغري با تأکید بر ضرورت توسعه بخش تعاون، تشکیل تعاونی هاي توسعه عمران شهرستانی و توجه به طرح روستا تعاون بیان کرد:
ادارات شهرستانی ضمن توجه ویژه و پیگیري این موارد باید از ظرفیت بانک توسعه تعاون براي توسعه این بخش مهم در سطح استان

 
استفاده نمایند. 

شهرام ابراهیمیان مدیر پشتیبانی و توسعه منابع انسانی اداره کل نیز در این جلسه ضمن تقدیر از زحمات کلیه کارکنان در جهت
تحقق اهداف اداره کل طی سخنانی اظهار کرد: 400 سرمایه و نیروي انسانی در این اداره کل در سطح استان مشغول ارائه خدمت به

 
مردم شریف هستند. 

وي افزود: در حوزه توسعه منابع انسانی باید با افتخار عرض کنم در سال جاري بیش از 70 مورد صدور احکام ارتقا براي کارکنان

 
داشته ایم. 

ابراهیمیان خاطرنشان کرد: همواره به فکر رفاه همکاران در سطح استان بوده و هستیم و امیدواریم بتوانیم در صورت حمایت سازمان

 
مدیریت و وزارت متبوع امسال نیز خدمات خوبی را به همکاران ارائه کنیم. 

مدیر پشتیبانی اداره کل با اشاره به انجام اقدامات مطلوب و مهم در بحث فناوري اطلاعات اداره کل تصریح کرد: با همه کمبود
اعتبارات تجهیزات خوبی را در حوزه فناوري اطلاعات فراهم کرده ایم و همواره بدنبال بهبود و بروزرسانی تجهیزات در سطح استان

 
هستیم. 



 
توسعه آموزش ها از طریق مجازي 

وي با تأکید بر ضرورت توجه به برگزاري آموزش ها به شیوه مجازي افزود: به دنبال توسعه آموزش ها از طریق مجازي و در بستر

 
اینترنت مانند جلسه امروز هستیم و برنامه ریزي لازم را نیز در این زمینه انجام داده ایم. 

ابراهیمیان بیان کرد: همکاران در ستاد و ادارات شهرستانی باید در زمینه ورود اطلاعات به موقع و درست در سامانه برته پیگیري لازم

 
را انجام دهند. 

علی باقري مدیر امور تعاون اداره کل نیز در این جلسه با تأکید بر اهمیت بخش تعاون در سطح کشور و ضرورت توجه به راهبردهاي
توسعه بخش تعاون طی سخنانی اظهار داشت: توسعه شفافیت، توسعه نوآوري، توانمندي سازي تعاونی ها، توجه مالی به تعاونی ها،
شبکه سازي و ایجاد شبکه هاي بازارچه مجازي و سامانه جامع هوشمند تعاون از راهبردهاي مهم توسعه بخش تعاون می باشند که

 
مورد تأکید اداره کل است. 

وي افزود: در همین راستا طی تفاهم نامه منعقد شده با استانداري مازندران راه اندازي و فعال نمودن کمیته راهبردي توسعه بخش

 
تعاون در سطح استان برنامه ریزي شده است و باید مورد توجه ویژه ادارات شهرستانی قرار گیرد. 

مدیر امور تعاون اداره کل با اشاره به راه اندازي سامانه جامع هوشمند تعاون در سال گذشته خاطرنشان کرد: تمامی خدمات قابل ارائه
در بخش تعاون، حتی برگزاري مجامع نیز از طریق این سامانه انجام خواهد شد و ضرورت دارد رؤساي ادارات و کارشناسان تعاون

اقدامات ویژه اي را در راستاي فعالیت و ورود اطلاعات همه تعاونی ها در این سامانه انجام دهند.



جزئیات اجراي طرح یارانه دستمزد

منبع: مشرقشماره خبر:  31  |  تاریخ: 1399/06/31

 
- اقتصاد 

 
جزئیات اجراي طرح یارانه دستمزد 

طرح یارانه دستمزد که از سال گذشته در مناطق کم برخوردار کشور در
حال اجراست، توانسته منجر به جذب 6 هزار و 752 نفر شغل اولی با سقف

 
سنتی 35 سال شود. 

به گزارش مشرق، سال گذشته براي توسعه اشتغال در بنگاه هاي خرد،
کوچک و متوسط مناطق غیربرخوردار و البته بهره مند شدن از ظرفیت هاي
دانش آموختگان دانشگاهی در شرایط بحران اقتصادي، طرحی تحت عنوان
«یارانه دستمزد» از سوي وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در 8 استان

شامل ایلام، کردستان، چهارمحال و بختیاري، خراسان جنوبی، کرمانشاه، سیستان و بلوچستان و کهگیلویه و بویراحمد اجرا شد تا از

 
این طریق 5 هزار و 879 نفر تا پایان سال 98 مشغول به کار شوند. 

بر اساس این طرح، به کارآفرینان بخش خصوصی و تعاونی که نیروي کار جدید و عمدتاً فارغ التحصیلان دانشگاهی که شغل اولی
هستند را جذب کنند 30 درصد حداقل دستمزد به عنوان یارانه دستمزد به مدت 12 ماه پرداخت می شود. هر کارفرما تا 50 درصد

 
نیروهاي بیمه شده فعلی خود می تواند در این طرح جذب نیرو داشته باشد. 

از ویژگی هاي شاغلین باید به این مساله اشاره کرد که این افراد باید بین 20 تا 35 سال داشته و فاقد سابقه بیمه پردازي براي مدت

 
سه ماه یا بیشتر باشند. البته براي زنان سرپرست خانوار بیکار متقاضی شغل اولی، رعایت شرط سنی الزامی نیست. 

 
بیشتر بخوانید 

تاکید روحانی بر پرداخت به موقع یارانه ها و حمایت معیشتی خانوارها همچنین در طرح پرداخت یارانه دستمزد، سرانه هر بنگاه در

 
ارتباط با جذب نیروي کار شغل اولی به طور متوسط 4.8 نیروي کار بوده است. 

در واقع این طرح یک نوع ابزار تشویقی است که در قالب آن، به صورت ماهانه 30 درصد از دستمزد نیروي کار، به کارفرما پرداخت
می شود که طبق گفته معاون توسعه اشتغال و کارآفرینی وزارت کار منابع این طرح از محل منابع پیش بینی شده اشتغال در قانون

 
بودجه سنواتی، کمک هاي مردمی و منابع ناشی از اجراي هدفمندي یارانه ها تامین می شود. 



البته طبق اعلام وزارت کار، کارگاه هاي دانش بنیان و استارتاپ ها با معرفی معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري، کارگاه هاي
داراي نشان سبز از سازمان محیط زیست، کارگاه هاي داراي نشان اقتصاد مقاومتی از ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی و کارگاه هاي

 
برگزیده در جشنواره هاي ملی سالانه کار آفرینی و تعاونی در اولویت پرداخت یارانه دستمزد قرار دارند. 

 
نتیجه اجراي طرح یارانه دستمزد 

در این بین با توجه به هدف گذاري هاي صورت گرفته، پی گیري ها از وزارت کار حکایت از آن دارد که یک هزار و 714 بنگاه
اقتصادي طی سال 98 در این طرح مشارکت کردند و اگرچه هدف ایجاد اشتغال براي 5 هزار نفر بود اما تعداد 6 هزار و 752 نفر
توانستند از طریق اجراي این طرح در مناطق 8 گانه شاغل شوند که تعداد 462 نفر از شغل اولی هاي جذب شده سرپرست خانوار

 
بوده اند. 

 
استان لرستان با بیشترین سرانه (9.7 نفر) و استان کردستان (2.1) پایین ترین سرانه را کسب کردند.   

بنگاه هاي بالاي 50 نفر کارکن در بخش صنعت و همچنین بنگاه هاي 10 تا 49 نفر کارکن فعال در بخش خدمات داراي بیشترین

 
ظرفیت جذب نیرو بوده اند. 

این طرح هم اکنون در حال اجراست و مقرر شده که در صورت تخصیص منابع کافی، این طرح در 16 استان محروم و مرزي اجرا

 
شود. 

همچنین پیش بینی شده که با استفاده از این طرح طی سال هاي 99 و 1400 بتوان 16 هزار نفر را که شغل اولی نیز هستند،

 
مشغول به کار کرد. 

منبع: مهر



رعایت عدالت در توزیع اعتبارات مشاغل خانگی بین شهرستان هاي مازندران

منبع: شبستانشماره خبر:  32  |  تاریخ: 1399/06/31

عبدي گفت: در بحث مشاغل خانگی اعتبارات با توجه به در نظر گرفتن شاخص هاي مختلف با عدالت بین شهرستان هاي
مازندران توزیع می شود.

عبدي گفت: در بحث مشاغل خانگی اعتبارات با توجه به در نظر گرفتن شاخص هاي مختلف با عدالت بین شهرستان هاي

 
مازندران توزیع می شود. 

به گزارش خبرگزاري شبستان از شهرستان ساري،«رضا عبدي»
امروز «31 شهریور» در جلسه شوراي اداري اداره کل تعاون،کار و
راه اجتماعی استان با تأکید بر ضرورت ترویج فرهنگ ایثار در
جامعه و ادامه دادن راه شهدا اظهار کرد: در بحث مشاغل خانگی
اعتبارات با توجه به در نظر گرفتن شاخص هاي مختلف با عدالت
بین شهرستان ها توزیع شده است و در این راستا کیفیت طرح

 
هاي معرفی شده و در ادامه منجر شده به اشتغال براي ما بسیار با اهمیت است. 

مدیر توسعه کارآفرینی و اشتغال اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی مازندران بیان کرد: سعی شود طرح هاي پشتیبان که داراي

 
کیفیت عالی باشند جهت دریافت تسهیلات مشاغل خانگی معرفی شود. 

وي خاطرنشان کرد: با توجه به الکترونیکی شدن کلیه امور ارائه خدمت در بحث مشاغل خانگی به ویژه در بحث صدور مجوزها از

 
سامانه مربوطه از هر گونه ارائه خدمات به صورت سنتی خودداري شود. 

این مسئول با اشاره به پرداخت تسهیلات به کسب و کارهاي آسیب دیده از کرونا بیان کرد: با تلاش ادارات شهرستان ها و مسئولان
مرتبط تا کنون بیش از 280 میلیارد تومان تسهیلات در این زمینه به صاحبان مشاغل طبق رسته هاي اعلام شده پرداخت شده است.

عبدیاظهار کرد: بحث باشگاه کارآفرینان نوجوان طرح بسیار مهمی است و تأثیر بسزایی در تغییر نگرش دانش آموزان دارد که تا کنون

 
در شهرستان هاي تنکابن و قائمشهر برگزار شده است و امیدواریم بتوانیم با تلاش ادارات شهرستانی در تمام استان برگزار کنیم. 

 
عبدي تأکید کرد: تشکیل موثر و مستمر جلسات گروه کاري اشتغال نیز براي این حوزه بسیار با اهمیت است. 

مدیر پشتیبانی و توسعه منابع انسانی اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی مازندران نیز اظهار کرد: 400 سرمایه و نیروي انسانی در

 
این اداره کل در سطح استان مشغول ارائه خدمت به مردم شریف هستند. 



 
«شهرام ابراهیمیان» افزود: در حوزه توسعه منابع انسانی در سال جاري بیش از 70 مورد صدور احکام ارتقاء براي کارکنان داشته ایم. 

ابراهیمیان خاطرنشان کرد: همواره به فکر رفاه همکاران در سطح استان بوده و هستیم و امیدواریم بتوانیم در صورت حمایت سازمان

 
مدیریت و وزارت متبوع امسال نیز خدمات خوبی را به همکاران ارائه نماییم. 

مدیر توسعه کارآفرینی و اشتغال اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی مازندران با اشاره به انجام اقدامات مطلوب و مهم در بحث
فناوري اطلاعات اداره کل تصریح کرد: با همه کمبود اعتبارات تجهیزات خوبی را در حوزه فناوري اطلاعات فراهم کرده ایم و همواره

 
بدنبال بهبود و بروزرسانی تجهیزات در سطح استان هستیم. 

وي با تأکید بر ضرورت توجه به برگزاري آموزش ها به شیوه مجازي افزود: بدنبال توسعه آموزش ها از طریق مجازي و در بستر

 
اینترنت مانند جلسه امروز هستیم و برنامه ریزي لازم را نیز در این زمینه انجام داده ایم. 

ابراهیمیان بیان کرد: همکاران در ستاد و ادارات شهرستانی باید در زمینه ورود اطلاعات به موقع و درست در سامانه برته پیگیري لازم

 
را انجام دهند. 

رییس اداره ارزیابی عملکرد و بازرس سلامت اداري اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی مازندران نیز ضمن تبریک به کارکنان بابت
کسب رتبه برتر اقامه نماز، سلامت اداري و رتبه دوم تیم خودر ارزیابی اداره کل در سطح کشور بیان کرد: با توجه به وضعیت شیوع
ویروس کرونا از همکاران می خواهیم صبر و بردباري وشکیبایی بیش از پیش را در مواجهه با مردم شریف بکار گیرند و خدمات

 
مطلوبی را به مردم ارائه کنند. 

«مسلم غلامی» با تأکید بر اینکه حضور تیم خود ارزیابی دو بار در سال در شهرستان ها خاطرنشان کرد: نقاط ضعف اعلام شده باید

 
در ارزیابی هاي بعدي برطرف گردد و این امر همواره مورد تأکید می باشد. 

غلامی با تأکید بر ضرورت توجه به سامانه برته در موعد مقرر خاطرنشان کرد: صحت اطلاعات وارده در سامانه برتر باید نظارت داشته
باشیم.



بزرگترین ویژگی دانشگاه فنی و حرفه اي تربیت نیروي کار جامعه است/

رسالت دانشگاه فنی و حرفه اي کارآفرینی، ارتقاي مهارت و ایجاد توانمندي

در جوانان است

منبع: اخبار علمیشماره خبر:  33  |  تاریخ: 1399/06/31

دانشگاه فنی و حرفه اي

دکتر رفیعی استاد حوزه و دانشگاه:

به گزارش اداره کل روابط عمومی، حجت الاسلام و المسلمین دکتر ناصر رفیعی از صاحب نظران حوزه علوم انسانی و از اساتید حوزه و
دانشگاه در مراسم اختتامیه همایش علمی"گام دوم انقلاب و رسالت دانشگاه فنی وحرفه اي" که بصورت مجازي برگزار می شد ضمن
عرض تسلیت به مناسبت فرا رسیدن ماه صفر با اشاره به خطبه امام زین العابدین (ع) در اولین روز این ماه بیان داشت: این امام همام
در این خطبه به شش ویژگی اهل بیت(ع) اشاره کرده اند که نخستین ویژگی علم وآگاهی است و درطول تاریخ ظالمان برمرکب جهل

 
مردم سوار شده اند و حلم، سخاوت، شجاعت، فصاحت و محبت دردل هاي مردم از دیگر این ویژگی ها مطرح شده می باشد. 

وي ادامه داد: بیانیه گام دوم که بعضی آن را هم عرض وصیت نامه امام راحل دانسته اند با این تفاوت که وصیت نامه نگاه چند سال

 
بعد از انقلاب بود اما بیانیه گام دوم نگاهی چهل ساله بعد از انقلاب است. 

دکتر رفیعی با بیان اینکه دانشگاه فنی وحرفه اي رسالتی بالاتر از دیگر مراکز آموزش عالی دارد گفت: بنده مدت 7 سال در هنرستان
هاي فنی و حرفه اي مربی بودم و با این فضاها آشنا هستم و13 سال در دانشگاه سمنان درنهاد رهبري خدمت کرده ام رسالت
دانشگاه فنی و حرفه اي کارآفرینی، ارتقاي مهارت و ایجاد توانمندي در جوانان می باشد. بارها گفته ام اشکال آموزش و پرورش ما این

 
است نیرو تربیت می کند دانشگاه می روند اما اینها توانمند درارائه خدمت نیستند. 

وي تصریح کرد: فرض کنیم دانشجویی که با بالاترین رتبه علمی مدرك گرفته و بعد که وارد بازارکارمی شوند نمی توانند پاسخگوي
جامعه باشد بنابراین حسن دانشگاه فنی و حرفه اي اینجاست که نیرو کارآمد براي صنعت و بازار کار کشور ایجاد می کند و با داشتن

 
بیش از 170مرکز در سراسر کشور، شناسایی این استعدادها و بارور ساختن آنها یکی از بزرگترین رسالت هاي این دانشگاه می باشد. 



این استاد حوزه و دانشگاه با بیان اینکه بر اینکه مقام معظم رهبري در گام دوم انقلاب یک نکته و7 توصیه داشتند که من آنها را با
دانشگاه شما انطباق میدهم اظهار کرد: مدیریت جهادي یعنی اعتماد به اصل ما می توانیم،  که بنده معتقدم عامل عزت وپیشرفت

 
ایران درهمه عرصه هاست آن هم مدیریت جهادي که از ایمان اسلامی الهام گرفته شده باشد. 

وي گفت: مدیریت جهادي یعنی زحمت یعنی تلاش که ایشان یک جا تعبیر فرهنگ جهادي را دارند من یک مثال می زنم از فرهنگ
جهادي پیغمبر اکرم(ص) وارد مدینه شد اولین کاري که می خواهد انجام دهد ساختن مسجد، این می شود مدیریت جهادي ،خودش

 
چوب دست می گیرد وبا حضرت علی (ع) وعمار یاسر مسجدي سراپا می کند. 

دکتر رفیعی با عنوان اینکه مدیریت جهادي را درجنگ به عینه مشاهده کردیم و مدیریت جهادي در شهید زین الدین درشهید همت
و جوان هایی که توانستند یک لشکر را هدایت کنند به بروز و ظهور رسید گفت: یک فرمایشی از رهبري وجود دارد که آنچه انقلاب
اسلامی به مردم ما داد فرهنگ جهادي بود. ما باید این روحیه را حفظ کنیم این روحیه باکار علمی ونظم تشکیلاتی هیچ منافاتی

 
ندارد بلکه اتفاقا کار علمی را هم همین روحیه جهادي کلید می زند و درمدیریت جهادي نباید کار زمین بماند. 

دکتر رفیعی افزود: غرب با تکیه بر  دانش خود تواست  براي خود ثروت، نفوذ و قدرت 200 ساله فراهم کنند وبا وجود تهی دستی
دربنیان هاي اعتقادي واخلاقی و با تحمیل سبک زندگی خود به جوامع عقب مانده از کاروان علم، اختیار سیاست واقتصاد آنها را
بدست گیرد. خدا رحمت کند شهید مطهري را درکتاب علل انحطاط مسلمین نوشت چه شد مسلمانانی که اختراع داشتند افتخار

 
داشتند و غربی در کار نبود طی دو قرن با علم، با دانش با تکنولوژي دنیا را غبظه کرده اند. 

وي ادامه داد: می دانید بیشترین واژه اي که درقرآن آماده است واژه علم است در میان واژه هاي اخلاقی وتربیتی، نماز درقرآن این
قدر نیامده است 779 بار کلمه علم درقرآن آمده است جالب است درپنج آیه اولی که برپیامبرنازل گردید سه کلمه آن علمی است،
علم، قلم، اقرا که در وحی اولیه آمده است نه حرفی ازنماز و نه حرفی از روزه وجالب اینجاست که این آیات درزمان جهل مکه نازل
شده است که فقط 17 نفرباسواد داشته است. آقاي توکا نویسنده مسیحی غربی یک کتابی دارد درمقایسه قرآن ، تورات وانجیل ایشان

 
میگویید ماهرچه درقرآن جستجوکردیم تمامش توصیه به علم بود. 

این صاحب نظر حوزه علوم انسانی گفت: از شهید مطهري نقل است قبل ازانقلاب مجله اي درعراق چاپ می شد سفیر آلمان وقتی
این مجله را دیده بود ازسردبیر پرسیده بود این نوشته هاي چهارطرف این مجله چیست وازچه کسی می باشد ،بالاي آن نوشته شده
بود طلب علم واجب است، ازگهواره تا گور دانش بجوي، علم را بیاموز ولو استادش مسلمان نباشد، علم را بیاموز ولو دردورترین نقطه
قرار داشته باشد. آقاي سفیر به سردبیر گفتند این چهار جمله، چهار  بنیان دارد 1- حکم علم وجوب 2- زمان علم ازگهواره تا گور 3-
استاد علم، عام است 4- مکان علم، دورترین نقطه ، ایشان فرمودند این ها حرفهاي پیغمبر ماست گفت چه زمانی این سخنان را گفته

 
است ،گفتیم 1400سال پیش سفیر گفت پس چرا شما مسلمانان این قدرعقب هستید ؟ 

وي بیان داشت: اولین توصیه مقام معظم رهبري این است پس از انقلاب در دانش وفناوري به رتبه 16 درمیان بیش از200کشور
رسیدیم لذا به عزیزان دانشجو در  دانشگاه فنی وحرفه اي تاکید می کنم درست است که تحصیلات شما به دو یا چهارسال محدود

 
می شود اما خلاقیت نیاز به دانشگاه ندارد خیلی از خلاقیت ها باید در کارگاه ها شکل بگیرد. 

دکتر رفیعی عنوان کرد: معنویت واخلاق که خیلی مهم است معظم له در این بیانیه می فرمایند معنویت یعنی برجسته کردن
ارزشهاي معنوي از جمله اخلاص ایثار توکل که  امروزه علم غربی با این معنویت همراه نیست.آقا فرمودند ما سلاح اتمی نمی سازیم



چون دین به ما اجازه نمی دهد معنویت وقتی به کار می آید باعث می شود شهید صیاد شیرازي به هلیکوپتر درحال حرکت می گوید
پایین برود تا نماز اول وقتش را بخواند. لذا جوانان عزیز از علم وپژوهش  درکنارمعنویت غافل نشوید دررشته هاي فنی از تحقیق و

 
پژوهش از راهکارهاي جدید غافل نشوید. همه چیز با تحصیل به دست نمی آید این همان خلاقیت است. 

حجت الاسلام و المسلمین رفیعی تصریح کرد: آقا فرمودند توصیه دوم من معنویت واخلاق است وتوصیه سوم اقتصاد . مقام معظم
رهبري در رابطه با اقتصاد می فرمایند اقتصاد یک نقطه کلیدي وتعیین کننده است اقتصاد قوي نقطه قوت وعامل مهم سلطه ناپذیري
ونفوذ ناپذیري کشور است. واقتصاد ضعیف نقطه ضعف. ایشان می فرمایند انقلاب اسلامی راه نجات از اقتصاد ضعیف و وابسته و فاسد
دوران طاغوت را به مانشان داده لذا بعد از انقلاب کارش درست بوده حال چه شده که با عملکردهاي ضعیف، اقتصاد کشور از برون

 
وخارج دچار چالش کرده است. 

این استاد حوزه و دانشگاه ادامه داد: مادر اقتصادمان چهارچوب داریم قرآن به مامی گوید ربا نخورید رشوه نگیرید و براي خدمت به
مردم کم کاري نکنید. جوانان عزیز دانشجویان، اساتید گرامی ما دراسلام یک اصل داریم بعنوان اتقان یعنی کم کاري نکنیم ماچقدر

 
به دلیل رعایت نکردن اصل  اتقان درتولید داریم ضربه می خوریم ولذا توصیه سوم مقام معظم رهبري اقتصاد می باشد. 

وي گفت: توصیه چهارم عدالت ومبارزه با فساد است که این دو لازم وملزم یکدیگر هستند  50بار در قرآن کلمه فَساد آمده است،
وقتی خدا خواست انسان را خلق کند مشورتی با ملائکه کردند که من فرشته وحیوان را خلق کردم ،می خواهم یک موجود ترکیبی
بوجود آورم که هم شهوت دارد هم غریزه هم عقل و وجدان ،تمام ملائکه اعتراض کردند می خواهید کسی را خلق کنی که باعث فساد

 
وخونریزي می شود، خداوند فرمود من چیزي می دانم که شما نمی دانید وانسان را خلق کرد. 

دکتر رفیعی اظهار داشت:  مقام معظم رهبري می فرمایند فساد اقسامی دارد فساد سیاسی مثل فساد مدیران ، فساد اقتصاد مثل
اختلاس، فساد اعتقادي مثل اعتقاد جوانان فساد اجتماعی مثل روابط نامشروع . فساد اقتصادي واخلاقی وسیاسی توده چرکین

 
کشورها ونظام ها هستند که اگر دربدنه نظام اسلامی وارد شوند زلزله و ویرانگر و ضربه زننده به مشروعیت آن خواهد بود. 

ایشان افزود:  استقلال و آزادي استقلال ملی به معنی آزادي ملت وحکومت از تحمیل وزورگویی ملت هاي سلطه گر جهان است.زمان
طاغوت اجازه خلاقیت در تولید را نمی دادند چهل سال از انقلاب می گذرد با اینکه ما مشکلاتی داریم اما 98 درصد روستاها صاحب
برق ، آب ، گاز و جاده ومخابرات شده اند. دراین سالها پیشرفت پزشکی پیشرفت ساخت سلاح را داشته ایم ، ایجاد یاس در مردم گناه

 
است آقا می فرمایند به آینده امیدوارم به این جوانان نیز امیدوارم ما جامعه اي داریم که تعداد جوانان آنان بالاست. 

سخنران اصلی این همایش با اشاره بر اینکه عزت ملی ما در کنار  روابط خارجی و مرزبندي با دشمن باید حفظ شود با تاکید بر سبک
زندگی ایرانی و اسلامی گفت: معظم له در خراسان شمالی 28 سوال را دراین زمینه مطرح کردند. ما با توکل به خدا و تکیه بر

 
توانمندي هاي داخلی موفق خواهیم شد. 

دکتر رفیعی گفت: مذاکره در ذلت یعنی کوتاه آمدن، یعنی واگذاري یعنی عقب نشینی و گرنه نباید قراردادي که با پشتوانه کشورهاي
اروپایی وخود آمریکا بسته شد با این سهولت توسط یک دیوانه پاره شود. بارها رهبري فرمودند اقتصاد مقاومتی یعنی اعتماد به دانش

 
داخلی به شرط اینکه از عوارض وآسیب هایی همچون اختلاس و ضعف مدیریتی پرهیز شود. 

وي در پایان در خطاب به دست اندرکاران این همایش بیان کرد: انشااله در کارهایتان موفق باشید مجموعه بزرگ دانشگاه فنی و



حرفه اي مرکز بسیار مهمی است شما بزرگترین شاخص و ویژگی تان این است  که تربیت نیروي کار جامعه را بر عهده دارید وجوانان
بعد از تحصیل می توانند وارد بازار کارشده و  به راحتی کسب و کاري براي خود بر پا کنند و  این خوبی کارشماست.



نیازمند استفاده از ظرفیت هاي علمی و کارآفرینی جهاد دانشگاهی هستیم

منبع: خبرگزاري قرآنشماره خبر:  34  |  تاریخ: 1399/06/31

رئیس کمیته امداد امام خمینی(ره) لامرد ضمن برشمردن توانمندي هاي جهاد دانشگاهی در عرصه هاي مختلف گفت: در
فعالیت هاي خود که ارائه خدمات مختلف به خانواده هاي مددجو و تحت پوشش است، نیازمند استفاده از ظرفیت هاي علمی

و کارآفرینی جهاد دانشگاهی هستیم.

رئیس کمیته امداد امام خمینی(ره) لامرد ضمن برشمردن توانمندي هاي جهاد دانشگاهی در عرصه هاي مختلف گفت: در
فعالیت هاي خود که ارائه خدمات مختلف به خانواده هاي مددجو و تحت پوشش است، نیازمند استفاده از ظرفیت هاي علمی و

 
کارآفرینی جهاد دانشگاهی هستیم. 

به گزارش ایکنا از فارس، همزمان با اولین روز از هفته دفاع
مقدس، در راستاي اجرایی شدن تفاهم نامه کشوري جهاد
دانشگاهی و کمیته امداد امام خمینی(ره) این دو نهاد در سطح
شهرستان لامرد نیز تفاهم نامه همکاري در حوزه آموزشی،

 
فرهنگی و اشتغالزایی امضا کردند. 

محمد بهزادي، رئیس کمیته امداد امام خمینی(ره) لامرد امروز،
31 شهریورماه در دیدار با مدیر جهاد دانشگاهی این شهرستان
ضمن عرض تسلیت به مناسب فرا رسیدن ایام حزن و اندوه ماه
صفر و همچنین گرامیداشت هفته دفاع مقدس گفت: یکی از

رسالت هاي مهم کمیته امداد مباحث آموزشی، فرهنگی و کارآفرینی است که این نهاد علاقه مند به همکاري با جهاد دانشگاهی در

 
این حوزه ها و همچنین دوره هاي ضمن خدمت پرسنل این نهاد است. 

وي ضمن ابراز خرسندي از این دیدار اظهار کرد: نهاد انقلابی جهاد دانشگاهی در سطح شهرستان یک نعمت بزرگ است و از فعالیت

 
هاي آموزشی و کاربردي آن خرسندیم و از پرسنل جهادي آن مجموعه کمال تشکر را داریم. 

بهزادي ادامه داد: ما بر این عقیده ایم که نجات یک خانواده، نجات یک جامعه است و خانواده هاي مددجو و تحت پوشش این
مجموعه آمار زیادي از سطح شهرستان را به خود اختصاص می دهند که نیازمند استفاده از ظرفیت هاي علمی و کارآفرینی جهاد
دانشگاهی هستند. با ارتقاي سطح آموزش و آگاهی مددجویان مستعد تحت پوشش این نهاد، کمک شایانی به این قشر خواهیم کرد و

 
از نگرانی هاي آنان در مواجهه با آسیب هاي اجتماعی کاسته خواهد شد. 

وي در بخش پایانی صحبت هاي خود تصریح کرد: امیدواریم جهت استفاده بیشتر از توانایی ها و ظرفیت نهاد مقدس جهاد

 
دانشگاهی، جلسات مستمر ماهانه با حضور کارشناسان این حوزه براي حصول نتایج بهتر برگزار شود. 

علیپور، مدیر جهاد دانشگاهی لامرد نیز در این دیدار با بیان اینکه جهاد دانشگاهی در امر اشتغال و حمایت از مددجویان مستعد در



این حوزه توانمند است، گفت: ظرفیت بالاي جهاد دانشگاهی در جنوب کشور آماده خدمت رسانی به عموم علاقه مندان به آموزش
است. جهاد دانشگاهی طبق رسالتی که بر عهده دارد، آماده همکاري کامل جهت توسعه آموزش هاي تخصصی و کارآفرینی براي

 
استفاده همه اقشار مردم، با تمامی نهادها و ارگان ها است. 

وي اضافه کرد: دغدغه این نهاد در شهرستان، آموزش کاربردي و توانمندسازي افراد به خصوص مددجویان کمیته امداد امام
خمینی(ره) است و در طول این سال ها خدمات زیادي به این قشر از جمله تخفیفات ویژه، آموزش ها تخصصی و کوتاه مدت و معرفی

 
شغلی انجام داده است. 

علیپور در ادامه افزود: هدف از انعقاد این تفاهم نامه ارائه آموزش هاي تخصصی، ایجاد انگیزه و ترسیم مسیر صحیح کارآفرینی و

 
آموزش کاربردي جهت ایجاد کسب و کار براي مددجویان و توانمندسازي تخصصی این قشر خواهد بود. 

در پایان جلسه، تفاهم نامه همکاري با محوریت ارائه آموزش هاي تخصصی ویژه مددجویان، آموزش ضمن خدمت پرسنل، برگزاري

 
همایش و نمایشگاه، همکاري در تولید محتواي فرهنگی، علمی، آموزشی و اشتغال محور ، امضا و بین دو طرف مبادله شد. 

انتهاي پیام



از برپایی «کلینیک عاشقی» تا بازآفرینی «دروازه بهشت» در شلمچه شیراز

منبع: خبرگزاري قرآنشماره خبر:  35  |  تاریخ: 1399/06/31

رئیس سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداري شیراز در تشریح برنامه هاي هفته دفاع مقدس این سازمان از برپایی
«کلینیک عاشقی» به منظور تجلیل از مدافعان سلامت و همچنین بازآفرینی خاطره اعزام رزمندگان به جبهه در برنامه اي با

عنوان «دروازه بهشت» در مجتمع فرهنگی ـ مذهبی شلمچه این کلان شهر خبر داد.

رئیس سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداري شیراز در تشریح برنامه هاي هفته دفاع مقدس این سازمان از برپایی
«کلینیک عاشقی» به منظور تجلیل از مدافعان سلامت و همچنین بازآفرینی خاطره اعزام رزمندگان به جبهه در برنامه اي با عنوان

 
«دروازه بهشت» در مجتمع فرهنگی ـ مذهبی شلمچه این کلان شهر خبر داد. 

به گزارش ایکنا از فارس، مرتضی جعفري، رئیس سازمان
فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداري شیراز، عصر دیروز، 30
شهریور ماه در جمع خبرنگاران با بیان اینکه دفاع مقدس برشی
مهم از تاریخ ایران و انقلاب اسلامی به شمار می رود، بیان کرد:
با توجه به اینکه نسل جوان در این دروان حضور نداشته است،
مهم ترین وظیفه همه دستگاه هاي متولی ایجاد احساس تعلق
خاطر به این واقعه و ترویج فرهنگ ایثار و شهادت با استفاده از

 
ظرفیت هاي علمی، فرهنگی و هنري است. 

وي ادامه داد: به مناسبت چهلمین سالگرد دفاع مقدس و بزرگداشت ایثارگري ها و جانفشانی هاي آن دوران باشکوه، بالغ بر 30 برنامه

 
از سوي شهرداري پیش بینی شده است. 

جعفري تصریح کرد: واقعیات دفاع مقدس باید براي نسل امروز به دور از شعارزدگی و با استفاده از دلسوزان و افراد آگاه و دغدغه
مندان جبهه هاي حق علیه باطل بیان شود که نشست تخصصی «واقعیات دفاع مقدس» بر همین مبنا در روز چهارشنبه، دوم مهرماه

 
با حضور تعدادي از رزمندگان و ایثارگران شناخته شده شیراز برگزار و در بستر شبکه هاي اجتماعی اکران می شود. 

معاون فرهنگی شهردار شیراز، اعزام رزمندگان به جبهه را یکی از خاطره انگیرترین روزهاي دفاع مقدس توصیف کرد و گفت: در
رویدادي با عنوان «دروازه بهشت» با همراهی سپاه ناحیه بقیۀاالله(عج) خاطرات اعزام رزمندگان شیراز در روز یکم مهرماه از مقابل

 
مجتمع شلمچه بازآفرینی می شود. 

وي با یادآوري خدمات گسترده شهروندان و به ویژه صنوف شیراز در حمایت از رزمندگان، گفت: اصناف شهر شیراز نقش مهمی در
پشتیبانی از جبهه ها داشتند که کمتر از آن ها یاد شده است بنابراین در برنامه اي با عنوان «گمنامان دفاع» ضمن بیان خاطرات،

برنامه قدردانی از جمعی از افراد برگزار خواهد شد. 



جعفري قدردانی از شهداي شهري را از دیگر برنامه هاي سازمان اعلام و اضافه کرد: بمباران شهر شیراز منجر به شهادت و جانبازي
تعدادي از شهروندان شد؛ امسال برنامه اي با هدف قدردانی و تجلیل از جانبازان و خانواده شهداي آن حملات هوایی، انجام خواهد

 
شد. 

معاون فرهنگی و امور اجتماعی شهردار شیراز ادامه داد: پزشکان و پرستاران چه در شهرها و چه در بطن جبهه ها ایثارگرانه نقش
مهمی را ایفا می کردند که آن ها نیز کمتر مورد توجه قرار گرفته اند بنابراین در رویدادي به نام «کلینیک عاشقی» از جمعی از
پزشکان و پرستاران تأثیرگذار به نمایندگی تقدیر می شود هچنین با توجه به نقش ایثارگرانه آن ها در مبازره با کرونا،از سه پزشک و

 
پرستار این عرصه نیز تکریم خواهند شد. 

جعفري، چهارمین سوگواره هنر و حماسه، اولین نمایشگاه چیدمان و هنر مفهومی عاشورایی «تماشاگه راز» را از دیگر برنامه هاي مهم
این هفته برشمرد و گفت: نمایشگاهی با استفاده از ظرفیت هنرمندان تجسمی و گرافیست شیراز در خیابان 9 دي و ابتداي کوچه
شربتی ها که نماد نذر در شیراز نیز هست برگزار خواهد شد. این نمایشگاه ساعت 20:00 سوم مهرماه افتتاح می شود و تا پایان ماه

 
صفر میزبان علاقه مندان به هنر و فرهنگ عاشورا و شهادت خواهد بود. 

وي، برپایی مسابقه کتاب آنلاین «معبر دانایی» در بستر فضاي مجازي و اکران آنلاین نمایش «بغض شیرین» را نیز دیگر برنامه هاي
هفته دفاع مقدس اعلام کرد و ادامه داد: در برنامه اي با عنوان «عطر خاك به روایت عاشقی»، اعلام فراخوان تهیه کلیپ شهداي
شاخص محلات، تجلیل از بانوان شاخص و تأثیرگذار هشت سال دفاع مقدس، بررسی اشتغال خانواده ایثارگران با مجموعه هاي

 
کارآفرینی برنامه هایی است که در حوزه اجتماعی اجرا می شود. 

تجلیل از محمدرضا میرزایی، قهرمان رشته پرتاب نیزه و دیسک پارالمپیک، انجام پیاده روي خانوادگی با رعایت پروتکل هاي
بهداشتی، مسابقه ویلچررانی، کوه پیمایی خانوادگی در تپه نورالشهدا از برنامه هاي واحد ورزشی این سازمان در هفته دفاع مقدس

 
است که رئیس سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداري شیراز به آن ها اشاره کرد. 

رئیس سازمان فرهنگی شهرداري شیراز همچنین گفت: امسال با توجه به گرامیداشت چهل سالگی دفاع مقدس علاوه بر رویدادهاي
هفته دفاع مقدس، 8 برنامه مشترك با بنیاد حفظ و نشر ارزش هاي دفاع مقدس تدارك دیده شده است که تا پایان سال اجرا خواهد

 
شد. 

انتهاي پیام



رسالت دانشگاه فنی و حرفه اي کارآفرینی، ارتقاي مهارت و ایجاد توانمندي

در جوانان است

شماره خبر:  36  |  تاریخ: 1399/06/31
منبع: وزارت علوم تحقیقات و

فناوري

حجت الاسلام والمسلمین دکترناصر رفیعی از صاحب نظران حوزه علوم انسانی و از اساتید حوزه و دانشگاه در آیین اختتامیه
مجازي همایش علمی''گام دوم انقلاب و رسالت دانشگاه فنی وحرفه اي'' گفت: رسالت دانشگاه فنی و حرفه اي کارآفرینی،

ارتقاي مهارت و ایجاد توانمندي در جوانان است.

به گزارش اداره کل روابط عمومی وزارت علوم به نقل از دانشگاه
فنی و حرفه اي، در این آیین دکتررفیعی در خصوص بیانیه گام
دوم انقلاب اظهار داشت: برخی این گام را هم عرض وصیت نامه
امام راحل دانسته اند با این تفاوت که وصیت نامه نگاه چند سال
بعد از انقلاب بود اما بیانیه گام دوم نگاهی چهل ساله بعد از

 
انقلاب است. 

وي با بیان اینکه دانشگاه فنی وحرفه اي رسالتی بالاتر از دیگر
مراکز آموزش عالی دارد، افزود: بنده مدت 7 سال در هنرستان هاي فنی و حرفه اي مربی بودم و با این فضاها آشنا هستم و13 سال
در دانشگاه سمنان درنهاد رهبري خدمت کرده ام. رسالت دانشگاه فنی و حرفه اي کارآفرینی، ارتقاي مهارت و ایجاد توانمندي در

 
جوانان می باشد. 

دکتررفیعی تصریح کرد: فرض کنیم دانشجویی که با بالاترین رتبه علمی مدرك گرفته و بعد که وارد بازارکارمی شوند، نمی توانند
پاسخگوي جامعه باشد بنابراین حسن دانشگاه فنی و حرفه اي اینجاست که نیروي کارآمد براي صنعت و بازار کار کشور تربیت می
کند و با داشتن بیش از 170 مرکز در سراسر کشور، شناسایی این استعدادها و بارور ساختن آنها یکی از بزرگ ترین رسالت هاي این

 
دانشگاه است. 

این استاد حوزه و دانشگاه با بیان اینکه مقام معظم رهبري در گام دوم انقلاب یک نکته و7 توصیه داشتند که من آنها را با دانشگاه
شما انطباق می دهم، افزود: مدیریت جهادي یعنی اعتماد به اصل "ما می توانیم" که بنده معتقدم عامل عزت وپیشرفت ایران درهمه

 
عرصه هاست آن هم مدیریت جهادي که از ایمان اسلامی الهام گرفته شده باشد. 

وي با بیان اینکه مدیریت جهادي یعنی زحمت یعنی تلاش که مقام معظم رهبري در جایی تعبیر فرهنگ جهادي را دارند، گفت:
مدیریت جهادي را درجنگ به عینه مشاهده کردیم و مدیریت جهادي در شهید زین الدین درشهید همت و جوان هایی که توانستند

 
یک لشکر را هدایت کنند به بروز و ظهور رسید. 

وي افزود: یک فرمایشی از رهبري وجود دارد که آنچه انقلاب اسلامی به مردم ما داد فرهنگ جهادي بود. ما باید این روحیه را حفظ



کنیم این روحیه باکار علمی ونظم تشکیلاتی هیچ منافاتی ندارد بلکه اتفاقاً کار علمی را هم همین روحیه جهادي کلید می زند و

 
درمدیریت جهادي نباید کار زمین بماند. 

دکتر رفیعی با بیان اینکه بیشترین واژه اي که درقرآن آماده است واژه علم است، گفت: 779 بار کلمه علم درقرآن آمده است جالب
است درپنج آیه اولی که برپیامبرنازل شد سه کلمه آن علمی است، علم، قلم، اقرا که در وحی اولیه آمده است نه حرفی ازنماز و نه

 
حرفی از روزه وجالب اینجاست که این آیات درزمان جهل مکه نازل شده که فقط 17 نفر باسواد داشته است. 

وي بیان داشت: اولین توصیه مقام معظم رهبري این است پس از انقلاب در دانش وفناوري به رتبه 16 درمیان بیش از 200 کشور
رسیدیم لذا به عزیزان دانشجو در دانشگاه فنی وحرفه اي تأکید می کنم درست است که تحصیلات شما به دو یا چهارسال محدود می

 
شود اما خلاقیت نیاز به دانشگاه ندارد خیلی از خلاقیت ها باید در کارگاه ها شکل بگیرد. 

دکتر رفیعی عنوان کرد: معنویت واخلاق که خیلی مهم است معظم له در این بیانیه می فرمایند معنویت یعنی برجسته کردن ارزش
هاي معنوي از جمله اخلاص ایثار توکل که امروزه علم غربی با این معنویت همراه نیست. آقا فرمودند ما سلاح اتمی نمی سازیم چون
دین به ما اجازه نمی دهد معنویت وقتی به کار می آید باعث می شود شهید صیاد شیرازي به هلیکوپتر درحال حرکت می گوید پایین
برود تا نماز اول وقتش را بخواند. لذا جوانان عزیز از علم وپژوهش درکنارمعنویت غافل نشوید دررشته هاي فنی از تحقیق و پژوهش از

 
راهکارهاي جدید غافل نشوید. همه چیز با تحصیل به دست نمی آید این همان خلاقیت است. 

حجت الاسلام والمسلمین رفیعی تصریح کرد: آقا فرمودند توصیه دوم من معنویت واخلاق است وتوصیه سوم اقتصاد. مقام معظم
رهبري در رابطه با اقتصاد می فرمایند اقتصاد یک نقطه کلیدي وتعیین کننده است اقتصاد قوي نقطه قوت وعامل مهم سلطه ناپذیري
ونفوذ ناپذیري کشور است. واقتصاد ضعیف نقطه ضعف. ایشان می فرمایند انقلاب اسلامی راه نجات از اقتصاد ضعیف و وابسته و فاسد
دوران طاغوت را به مانشان داده لذا بعد از انقلاب کارش درست بوده حال چه شده که با عملکردهاي ضعیف، اقتصاد کشور از برون

 
وخارج دچار چالش کرده است. 

این استاد حوزه و دانشگاه ادامه داد: مادر اقتصادمان چارچوب داریم قرآن به مامی گوید ربا نخورید رشوه نگیرید و براي خدمت به
مردم کم کاري نکنید. جوانان عزیز دانشجویان، اساتید گرامی ما دراسلام یک اصل داریم به عنوان اتقان یعنی کم کاري نکنیم ماچقدر

 
به دلیل رعایت نکردن اصل اتقان درتولید داریم ضربه می خوریم ولذا توصیه سوم مقام معظم رهبري اقتصاد می باشد. 

وي افزود: توصیه چهارم عدالت ومبارزه با فساد است که این دو لازم وملزم یکدیگر هستند 50 بار در قرآن کلمه فَساد آمده است،
وقتی خدا خواست انسان را خلق کند مشورتی با ملائکه کردند که من فرشته وحیوان را خلق کردم، می خواهم یک موجود ترکیبی
بوجود آورم که هم شهوت دارد هم غریزه هم عقل و وجدان، تمام ملائکه اعتراض کردند می خواهید کسی را خلق کنی که باعث فساد

 
وخونریزي می شود، خداوند فرمود من چیزي می دانم که شما نمی دانید وانسان را خلق کرد. 

دکتررفیعی اظهارداشت: مقام معظم رهبري می فرمایند فساد اقسامی دارد فساد سیاسی مثل فساد مدیران، فساد اقتصاد مثل
اختلاس، فساد اعتقادي مثل اعتقاد جوانان فساد اجتماعی مثل روابط نامشروع. فساد اقتصادي واخلاقی وسیاسی توده چرکین کشورها

 
ونظام ها هستند که اگر دربدنه نظام اسلامی وارد شوند زلزله و ویرانگر و ضربه زننده به مشروعیت آن خواهد بود. 

وي افزود: استقلال و آزادي استقلال ملی به معنی آزادي ملت وحکومت از تحمیل وزورگویی ملت هاي سلطه گر جهان است. زمان
طاغوت اجازه خلاقیت در تولید را نمی دادند چهل سال از انقلاب می گذرد با اینکه ما مشکلاتی داریم اما 98 درصد روستاها صاحب



برق، آب، گاز و جاده ومخابرات شده اند. دراین سال ها پیشرفت پزشکی پیشرفت ساخت سلاح را داشته ایم، ایجاد یاس در مردم گناه

 
است آقا می فرمایند به آینده امیدوارم به این جوانان نیز امیدوارم ما جامعه اي داریم که تعداد جوانان آنان بالاست. 

سخنران اصلی این همایش با اشاره براینکه عزت ملی ما در کنار روابط خارجی و مرزبندي با دشمن باید حفظ شود با تأکید بر سبک
زندگی ایرانی و اسلامی گفت: معظم له در خراسان شمالی 28 سوال را دراین زمینه مطرح کردند. ما با توکل به خدا و تکیه بر

 
توانمندي هاي داخلی موفق خواهیم شد. 

دکتر رفیعی گفت: مذاکره در ذلت یعنی کوتاه آمدن، یعنی واگذاري یعنی عقب نشینی و گرنه نباید قراردادي که با پشتوانه کشورهاي
اروپایی وخود آمریکا بسته شد با این سهولت توسط یک دیوانه پاره شود. بارها رهبري فرمودند اقتصاد مقاومتی یعنی اعتماد به دانش

 
داخلی به شرط اینکه از عوارض وآسیب هایی همچون اختلاس و ضعف مدیریتی پرهیز شود. 

وي در پایان، خطاب به دست اندرکاران این همایش بیان کرد: انشااله در کارهاي تان موفق باشید مجموعه بزرگ دانشگاه فنی و حرفه
اي مرکز بسیار مهمی است شما بزرگ ترین شاخص و ویژگی تان این است که تربیت نیروي کار جامعه را بر عهده دارید وجوانان بعد

 
از تحصیل می توانند وارد بازار کارشده و به راحتی کسب و کاري براي خود بر پا کنند و این خوبی کارشماست. 

ل.س 42/ ر. ب 45



افتتاح مرکز رشد واحدهاي فناور دانشگاه خوارزمی

شماره خبر:  37  |  تاریخ: 1399/06/31
منبع: وزارت علوم تحقیقات و

فناوري

مرکز رشد و فناوري دانشگاه خوارزمی با حضور دکتر سورنا ستاري معاون علمی و فناوري ریاست جمهوري افتتاح شد.

به گزارش اداره کل روابط عمومی وزارت علوم به نقل از دانشگاه
خوارزمی، در این آیین دکتر ستاري با اشاره به توسعه زیست بوم
نوآوري و فناوري با راه اندازي این مرکز رشد اظهار داشت: دانشگاه
خوارزمی به عنوان یکی از دانشگاه هاي مهم و اثرمند در خلق ایده
هاي نوآورانه اکنون بستري را براي توسعه کسب وکارهاي نوپا
فراهم کرد و با توافق هاي صورت گرفته براي راه اندازي کارخانه
نوآوري البرز بر ظرفیت زیست بوم نوآوري این استان که قطب

 
فناوري هاي زیستی به شمار می رود افزوده می شود. 

وي با بیان این که قطب هاي بزرگ دارویی و زیست فناوري مستقر در استان البرز، ظرفیت خوبی براي تعامل با دانشگاه ها و خلق
ثروت از ایده هاي نو دارند، افزود: دانشگاه خوارزمی می تواند بر اساس مزیت هاي استان مانند زیست فناوري، گام هاي مهمی در

 
توسعه فناوري ها و اقتصاد دانش بنیان بردارد. 

دکترستاري، ایجاد فرهنگ کارآفرینی در میان دانشگاهیان، کسب درآمد دانشگاه از محل فروش پتنت و ارتباط با صنعت را از ضرورت
هاي رونق اقتصاد دانش بنیان دانست و گفت: اگر اراده کافی براي توسعه زیست بوم نوآوري و فرهنگ کارآفرینی در دانشگاه ها وجود

 
داشته باشد قطعاً شاهد خلق ارزش افزوده از ایده هاي جوانان مستعد و خلاق دانشگاهی خواهیم بود. 

رئیس بنیاد ملی نخبگان، حرکت دانشگاه ها را در مسیر نوآوري و کارآفرینی یک ضرورت براي ارزش نهادن به ایده هاي نوآور دانست
و افزود: براي اینکه یک جوان بعد از سال ها تحصیل بتواند جایگاه خود را در اقتصاد کشور بیابد و در حل مشکلات جامعه اثرمند و

 
کارآمد باشد، نیازمند تحولی جدي در نگرش به جوان و ایده هاي خلاقانه او است. 

معاون علمی و فناوري رئیس جمهوري با بیان این که دانشگاه هاي فناور و نوآور مانند دانشگاه خوارزمی، از ظرفیت بسیار بالایی براي
سرمایه گذاري بخش خصوصی برخوردار است، ادامه داد: محصول حاصل نقش آفرینی بخش خصوصی است و براي تولید محصول

 
کارآمد باید بخش خصوصی روي پژوهش ها سرمایه گذاري کند و پژوهشی که تماماً توسط دولت حمایت شود کارآمد نخواهد بود. 

دکترحبیبی، رئیس دانشگاه خوارزمی نیز با بیان اینکه یکی از لایه هاي اصلی پیروزي انقلاب اسلامی، انقلاب فرهنگی بود، اظهار
داشت: از ابتداي پیروزي انقلاب تا امروز لایه هاي مختلفی از انقلاب فرهنگی را پشت سر گذاشته ایم و حرکتی که تحت عنوان
معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري از سال هاي گذشته آغاز شد در واقع یک انقلاب فرهنگی است که پاسخگویی به نیاز هاي

 
جامعه را در سطوح مختلف علمی و فنی بر عهده دارد. 

دکتر حبیبی افزود: دانشگاه خوارزمی دانشگاهی است که 20 سال با چالش تغییر نام مواجه بوده است ما از ابتداي انقلاب پذیرفتیم
که در دو سایت کرج و تهران فعالیت انجام دهیم. حرکت دانشگاه در جهت دانشگاه کارآفرین حرکتی است که نیازمند تغییر فرهنگ،

 
فکر، روش و عادات علمی است. 

رئیس دانشگاه خوارزمی گفت: این دانشگاه 15 دانشکده، 12 مرکز پژوهشی، 3 مؤسسه تحقیقاتی، 12 هزار دانشجو، 510 عضو هیأت
علمی و بیش از 700 کارمند و سه قطب علمی دارد و ظرفیت پژوهشی این دانشگاه طوري بوده که در پنج سال گذشته تاکنون



 
توانسته است تعداد مقالات خود را به طور سالانه 15 تا 20 درصد افزایش دهد. 

دکتر حبیبی عنوان کرد: تاسیس اولین مرکز هدایت شغلی و کاریابی تخصصی دانشگاهی در سال 98 در دانشگاه خوارزمی انجام شد و
دانشگاه خوارزمی طرح ملی بیست بیست را براي مهارت آموزي دانشجویان طراحی کرده است که با حمایت وزارت علوم، تحقیقات و

 
فناوري قابلیت اجرا در دانشگاه هاي سراسر کشور را دارد. 

وي در خصوص اقدامات دانشگاه در حرکت به سوي دانشگاه هاي نسل سوم وچهارم گفت: دانشگاه خوارزمی جزو دانشگاه هاي برتر
کشور در رصد اشتغال فارغ التحصیلان است و بر اساس رصد انجام شده، میزان کارافرینی فارغ التحصیلان از9 درصد در سال 1397
به 13 درصد در سال 1398 رسید که حاکی از موثر بودن اقدامات انجام شده در دانشگاه در راستاي توسعه کارآفرینی و مهارت

 
آموزي دانشجویان است. 

رئیس دانشگاه خوارزمی ادامه داد: در پنج سال گذشته تعداد مقالات دانشگاه رو به پیشرفت بوده است و تا پایان سال 15 الی 20
درصد افزایش پیدا خواهد کرد همچنین اشتغال پذیري دانشجویان این دانشگاه خوب بوده است به طوري که امسال 5 درصد در این

 
زمینه رشد داشته ایم. 

در ادامه دکتر سید حسین حسینی لواسانی مدیر مرکز رشد دانشگاه خوارزمی اظهار داشت: هدف ما تحول دانشگاه به یک مجموعه

 
منسجم با مشارکت حداکثري اساتید، دانشجویان و کارمندان است. 

وي ادامه داد: مرکز نوآوري دانشگاه خوارزمی پل ارتباطی شبکه نوآوري تهران و البرز است و ما برنامه ریزي کرده ایم مرکز نوآوري
البرز و تهران را به یکدیگر متصل کنیم و شبکه ارتباطی بین این دو مجموعه شکل گیرد همچنین سامانه اي براي معرفی تمام

 
محصولات ایجاد شده است. 

مدیر مرکز رشد در پایان عنوان کرد: مرکز رشد دانشگاه خوارزمی شامل 14 فضاي مخصوص شرکت هاي دانش پایه و صنایع خلاق
10 زیج و 12 میز هسته و میز هاي آتلیه براي کار استارتاپی به همراه یک کتابخانه تخصصی، یک پشت بام سبز (کافه نوآوري) و 8
میز  گپ و کار، سالن نشست تخصصی و فضا هاي تفریحی براي فعالان در حوزه هاي مدیریت هوشمند شهري، زنجیره بلوکی، اینترنت
اشیاء، بورس، صنایع خلاق می باشد که در اختیار کاربران قرار گرفته است واینترنت پرسرعت فضا هاي مناسب، وجود مربیان

 
کارآفرین توانمند و خانواده فناور خوارزمی از مزیت هاي این مجموعه به شمار می رود. 

س.س 51/ ر.ب 45



رسالت دانشگاه فنی و حرفه اي، ایجاد توانمندي در جوانان است

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  38  |  تاریخ: 1399/06/31

حجت الاسلام رفیعی گفت: رسالت دانشگاه فنی و حرفه اي کارآفرینی، ارتقاي مهارت و ایجاد توانمندي در جوانان است

به گزارش حوزه دانشگاهی گروه علمی پزشکی باشگاه
خبرنگاران جوان، مراسم اختتامیه همایش علمی"گام دوم
انقلاب و رسالت دانشگاه فنی وحرفه اي" که بصورت

 
مجازي برگزار شد. 

در این مراسم حجت الاسلام و المسلمین ناصر رفیعی از
صاحب نظران حوزه علوم انسانی و استاد حوزه و دانشگاه ضمن عرض تسلیت به مناسبت فرا رسیدن ماه صفر با اشاره به خطبه امام
زین العابدین (ع) در اولین روز این ماه اظهار کرد: این امام همام در این خطبه به شش ویژگی اهل بیت (ع) اشاره کرده اند که
نخستین ویژگی علم وآگاهی است و در طول تاریخ ظالمان برمرکب جهل مردم سوار شده اند و حلم، سخاوت، شجاعت، فصاحت و

 
محبت دردل هاي مردم از دیگر این ویژگی ها مطرح شده است. 

او افزود: بیانیه گام دوم که بعضی آن را هم عرض وصیت نامه امام راحل دانسته اند با این تفاوت که وصیت نامه نگاه چند سال بعد از

 
انقلاب بود، اما بیانیه گام دوم نگاهی چهل ساله بعد از انقلاب است. 

رفیعی با بیان اینکه دانشگاه فنی وحرفه اي رسالتی بالاتر از دیگر مراکز آموزش عالی دارد، گفت: رسالت دانشگاه فنی و حرفه اي
کارآفرینی، ارتقاي مهارت و ایجاد توانمندي در جوانان است. بار ها گفته ام اشکال آموزش و پرورش ما این است نیرو تربیت می کند

 
دانشگاه می روند، اما این ها توانمند در ارائه خدمت نیستند. 

او تصریح کرد: فرض کنیم دانشجویی که با بالاترین رتبه علمی مدرك گرفته و بعد که وارد بازار کارمی شود، نمی تواند پاسخگوي
جامعه باشد، بنابراین حُسن دانشگاه فنی و حرفه اي اینجاست که نیروي کارآمد براي صنعت و بازار کار کشور ایجاد می کند و با
داشتن بیش از 170 مرکز در سراسر کشور، شناسایی این استعداد ها و بارور ساختن آن ها یکی از بزرگترین رسالت هاي این دانشگاه

 
است. 

این استاد حوزه و دانشگاه تصریح کرد: مدیریت جهادي یعنی اعتماد به اصل «ما می توانیم»، که بنده معتقدم عامل عزت و پیشرفت

 
ایران در همه عرصه هاست آن هم مدیریت جهادي که از ایمان اسلامی الهام گرفته شده باشد. 

رفیعی گفت: یک فرمایشی از رهبري وجود دارد که آنچه انقلاب اسلامی به مردم ما داد فرهنگ جهادي بود. ما باید این روحیه را



حفظ کنیم این روحیه باکار علمی و نظم تشکیلاتی هیچ منافاتی ندارد بلکه اتفاقا کار علمی را هم همین روحیه جهادي کلید می زند

 
و درمدیریت جهادي نباید کار زمین بماند. 

او افزود: غرب با تکیه بر دانش خود توانست براي خود ثروت، نفوذ و قدرت 200 ساله فراهم کنند وبا وجود تهی دستی در بنیان هاي

 
اعتقادي و اخلاقی و با تحمیل سبک زندگی خود به جوامع عقب مانده از کاروان علم، اختیار سیاست واقتصاد آن ها را بدست گیرد. 

 
خلاقیت نیاز به دانشگاه ندارد 

این استاد حوزه و دانشگاه بیان کرد: اولین توصیه مقام معظم رهبري این است پس از انقلاب در دانش و فناوري به رتبه 16 درمیان
بیش از 200 کشور رسیدیم بنابراین به دانشجویان در دانشگاه فنی وحرفه اي تأکید می کنم درست است که تحصیلات شما به دو یا

 
چهارسال محدود می شود، اما خلاقیت نیاز به دانشگاه ندارد خیلی از خلاقیت ها باید در کارگاه ها شکل بگیرد. 

رفیعی عنوان کرد: معنویت و اخلاق که خیلی مهم است معظم له در این بیانیه می فرمایند معنویت یعنی برجسته کردن ارزش هاي
معنوي از جمله اخلاص ایثار توکل که امروزه علم غربی با این معنویت همراه نیست. لذا جوانان عزیز از علم و پژوهش درکنار معنویت
غافل نشوید دررشته هاي فنی از تحقیق و پژوهش از راهکار هاي جدید غافل نشوید. همه چیز با تحصیل به دست نمی آید این همان

 
خلاقیت است. 

او تصریح کرد: مقام معظم رهبري در رابطه با اقتصاد می فرمایند اقتصاد یک نقطه کلیدي و تعیین کننده است؛ اقتصاد قوي نقطه
قوت و عامل مهم سلطه ناپذیري و نفوذ ناپذیري کشور است و اقتصاد ضعیف نقطه ضعف. ایشان می فرمایند انقلاب اسلامی راه نجات
از اقتصاد ضعیف و وابسته و فاسد دوران طاغوت را به مانشان داده بنابراین بعد از انقلاب کارش درست بوده حال چه شده که با

 
عملکرد هاي ضعیف، اقتصاد کشور از برون وخارج دچار چالش کرده است. 

او گفت: توصیه چهارم عدالت و مبارزه با فساد است که این دو لازم و ملزم یکدیگر هستند. 50 بار در قرآن کلمه فَساد آمده است،
وقتی خدا خواست انسان را خلق کند مشورتی با ملائکه کردند که من فرشته وحیوان را خلق کردم، می خواهم یک موجود ترکیبی
بوجود آورم که هم شهوت دارد هم غریزه هم عقل و وجدان، تمام ملائکه اعتراض کردند می خواهید کسی را خلق کنی که باعث فساد

 
وخونریزي می شود، خداوند فرمود من چیزي می دانم که شما نمی دانید و انسان را خلق کرد. 

رفیعی ادامه داد: مقام معظم رهبري می فرمایند فساد اقسامی دارد فساد سیاسی مثل فساد مدیران، فساد اقتصاد مثل اختلاس، فساد
اعتقادي مثل اعتقاد جوانان فساد اجتماعی مثل روابط نامشروع. فساد اقتصادي و اخلاقی و سیاسی توده چرکین کشور ها و نظام ها

 
هستند که اگر در بدنه نظام اسلامی وارد شوند زلزله و ویرانگر و ضربه زننده به مشروعیت آن خواهد بود. 

او افزود: استقلال و آزادي استقلال ملی به معنی آزادي ملت و حکومت از تحمیل و زورگویی ملت هاي سلطه گر جهان است. زمان
طاغوت اجازه خلاقیت در تولید را نمی دادند چهل سال از انقلاب می گذرد با اینکه ما مشکلاتی داریم، اما 98 درصد روستا ها صاحب
برق، آب، گاز و جاده ومخابرات شده اند. دراین سال ها پیشرفت پزشکی پیشرفت ساخت سلاح را داشته ایم، ایجاد یاس در مردم گناه

 
است آقا می فرمایند به آینده امیدوارم به این جوانان نیز امیدوارم ما جامعه اي داریم که تعداد جوانان آنان بالاست. 

این استاد حوزه و دانشگاه با اشاره بر اینکه عزت ملی ما در کنار روابط خارجی و مرزبندي با دشمن باید حفظ شود، گفت: مذاکره در
ذلت یعنی کوتاه آمدن، یعنی واگذاري یعنی عقب نشینی و گرنه نباید قراردادي که با پشتوانه کشور هاي اروپایی وخود آمریکا بسته



شد با این سهولت توسط یک دیوانه پاره شود. بار ها رهبري فرمودند اقتصاد مقاومتی یعنی اعتماد به دانش داخلی به شرط اینکه از
عوارض وآسیب هایی همچون اختلاس و ضعف مدیریتی پرهیز شود.



کاهش 5/5 درصد تعداد دانشجویان علوم پایه

منبع: خبرنامه دانشجویان ایرانشماره خبر:  39  |  تاریخ: 1399/06/31

نماینده سازمان برنامه و بودجه گفت: تعداد دانشجویان گروه علوم پایه و تحصیلات تکمیلی گروه علوم پایه طی سالهاي 94 الی

 
98 سالانه به طور متوسط با کاهش حدود 5/5 درصد روبه رو بوده است. 

به گزارش «خبرنامه دانشجویان ایران» به نقل از روابط عمومی دبیرخانه شوراي عالی عتف هشتادمین جلسه کمیسیون علوم پایه و
فناوري هاي همگراي شوراي عالی علوم، تحقیقات و فناوري در محل دبیرخانه شورا با موضوعات جایگاه علوم پایه در برنامه هفتم
توسعه با عنایت به برنامه ششم، ارائه گزارش سیر پیشرفت کارگروه هاي تخصصی، تعریف علوم پایه و تعیین حدود و ثغور آن، جایگاه

 
علوم پایه در برنامه هفتم توسعه با عنایت به برنامه ششم و آزمون پذیرش دانشجویان مقطع دکتري علوم پایه برگزار شد. 

در این جلسه صبوحی، نماینده سازمان برنامه و بودجه در کمیسیون به جایگاه مهم علوم پایه در اسناد مهم کشور تاکید کرد و گفت :
از میان سیاستهاي کلی علم و فناوري ابلاغی در سال 93 و نیز از میان هفت سیاست کلی ابلاغی برنامه ششم توسعه کشور که حول
محور علم، فناوري و نوآوري بنا شده، یک سیاست به توسعه علوم پایه و تحقیقات بنیادي اختصاص دارد و در سند راهبردي علم و

 
فناوري در برنامه ششم هم اقداماتی پیشبینی شده است که گروه علوم پایه می تواند با بهرهگیري از آن، اهداف خود را محقق کند. 

وي در ادامه اظهار داشت: در قانون بودجه و در ردیف 113-360 ذیل وزارت علوم هم به این موضوع پرداخته شده که تنها گروه
علمی تخصصی که در برنامه ششم توسعه براي آن هدف گذاري کمی آن هم در جهت افزایش تعداد دانشجویان صورت گرفته، گروه
علوم پایه است که در سال 96، حدود 76 درصد و در سال 98 حدود 58 درصد از این هدف تحقق پیدا کرده است. در سطوح
تحصیلات تکمیلی این گروه هم میزان تحقق تعداد دانشجویان از حدود 72 درصد در سال 96 به حدود 49 درصد در سال 98 کاهش

 
پیدا کرده است. 

در ادامه به روند تعداد دانشجویان این حوزه طی سالهاي 95-1390 اشاره نموده و گفت: در حالی که تعداد کل دانشجویان کشور

 
رشد 1/1 درصدي داشته، تعداد دانشجویان گروه علوم پایه با کاهشی معادل 5/3 درصد به طور سالانه مواجه بوده است. 

نماینده سازمان برنامه و بودجه در خصوص کاهش تعداد دانشجویان علوم پایه اظهار داشت: در دوره بعد یعنی طی سالهاي 98-
1394، در حالیکه تعداد کل دانشجویان کشور در این دوره حدود 5/8 درصد به طور متوسط کاهش داشته، تعداد دانشجویان گروه
علوم پایه و تحصیلات تکمیلی گروه علوم پایه نیز سالانه به طور متوسط با کاهش حدود 5/5 درصد روبرو بوده است. این امر حاکی از
آن است که یکی از اهداف این کمیسیون میبایست به سیاستگذاري در جهت افزایش گرایش جوانان مستعد و توانمند کشور به این

 
حوزه اختصاص یابد. 

وي در ادامه افزود: بر اساس یافته ها، میزان اشتغال دانش آموختگان حوزه علوم پایه که از نسبت تعداد شاغلین به تعداد دانش
آموختگان حاصل می شود، حدود 54 درصد است که این میزان از میانگین کل کشور در تمام گروه ها بالاتر و تنها از میزان اشتغال
دانشجویان گروه علوم پزشکی که حدود 72 درصد است، پایین تر است. این اطلاعات بیانگر آنست که وضعیت اشتغال دانش

 
آموختگان این حوزه در سال 94-1393، بر خلاف آنچه تصور می شود در وضعیت نامطلوبی قرار ندارد. 



البته این نکته قابل تامل است که در مقاطع بالاتر این گروه، میزان اشتغال دانش آموختگان نیز افزایش می یابد. میزان اشتغال دانش
آموختگان علوم پایه در سال 94-1393، در مقطع کاردانی 49 درصد، کارشناسی 51 درصد، کارشناسی ارشد حدود 60 درصد و در

مقطع دکتري تخصصی به 2/72 رسیده است.



خبر خوش براي دانش آموزان

شماره خبر:  40  |  تاریخ: 1399/06/31
منبع: گسترش صنعت معدن

تجارت

معاون حمایت و سلامت خانواده کمیته امداد امام (ره) ضمن تشریح اقدامات این معاونت در کمیته امداد گفت: دو میلیون و
573 هزار خانوار با جمعیت 5 میلیون و 290 هزار نفر تحت عنوان معیشت بگیر، تبصره 14 و افرادي که تک خدمتی و چند

خدمتی هستند از خدمات امداد بهره می برند.

معاون حمایت و سلامت خانواده کمیته امداد امام (ره) ضمن تشریح اقدامات این معاونت در کمیته امداد گفت: دو میلیون و
573 هزار خانوار با جمعیت 5 میلیون و 290 هزار نفر تحت عنوان معیشت بگیر، تبصره 14 و افرادي که تک خدمتی و چند خدمتی

 
هستند از خدمات امداد بهره می برند. 

 
فرهنگ 

حسین خدرویسی در نشستی خبري با بیان اینکه معاونت
حمایت و سلامت خانواده، ارائه دهنده چهار خدمت شامل
مددکاري و مشاوره، حمایتهاي اجتماعی و معیشتی، بیمه و
سلامت و مناطق محروم و مدیریت بحران است، گفت: حدود سه
چهارم اعتبارات در این معاونت براي امور مددجویی هزینه می
شود. حدود یک سوم از احکام برنامه ششم کمیته امداد مربوط

 
به وظایف این حوزه مادر است. 

وي با بیان اینکه حوزه حمایت و سلامت خانواده مستقیما با مددجویان در ارتباط است، افزود: تکثر و تنوع فعالیتها و خدمات و حوزه
معین و مرجع در خدمات شناسایی و پذیرش و ارجاع به حوزه هاي تخصصی و توانمندسازي مددجویان در این حوزه رخ می دهد. از
نظر نیروي انسانی حدود 6000 نفر مددکار و مشاور متعهد و متخصص در این حوزه مشغول خدمت رسانی به مددجویان امداد

 
هستند. 

وي با اشاره به اینکه دو میلیون و 573 هزار خانوار با جمعیت 5 میلیون و 290 هزار نفر تحت عنوان معیشت بگیر، تبصره 14 و
افرادي که تک خدمتی و چند خدمتی هستند، از خدمات امداد بهره می گیرند، تصریح کرد: از مهم ترین آمار جمعیتی ما می توان به
یک میلیون و 700 هزار نفر سالمند و یک و میلیون و 200 هزار زن سرپرست خانواده، 400 هزار دانش آموز، بیش از 80 هزار

 
دانشجو و بیش از 80 هزار بیمار خاص و صعب العلاج اشاره کرد. همچنین در میان مددجویان ما 138 هزار و 515 نفر یتیم هستند. 

خدرویسی افزود: 174 هزار و 307 نفر در طرح محسنین تحت خدمات هستند؛ طرح محسنین افرادي هستند که سرپرست این
خانواده به دلایلی از جمله بیماري، توان و صلاحیت مدیریت خانواده را ندارند و فرزندان آنها در قالب طرح محسنین تحت حمایت

 
خدمات ویژه امداد هستند. 



معاون حمایت و سلامت خانواده کمیته امداد امام (ره) با بیان اینکه فقر در جامعه و کشور از شکل تک بعدي خارج شده و به صورت
چند بعدي و پیچیده شده است، اظهار کرد: کمیته امداد به تنهایی مسئول رفع فقر و محرومیت زدایی جامعه نیست. کمیته امداد هم
به عنوان دستگاه پیشرو در ارائه خدمات حمایتی، با افتخار و با پرونده درخشانی در بخشهاي مختلف در خدمت محرومان جامعه است.

 
نباید این تصور وجود داشته باشد که کمیته امداد مسئول فقرزدایی و محرومیت زدایی در جامعه است. 

وي در ادامه با بیان اینکه کمیته امداد علاوه بر خدمات حمایتی و معیشتی و بهداشت و درمان مددجویان، در حوزه اشتغال نیز
کارنامه موفق و درخشانی دارد، اظهار کرد: سال گذشته دستگاه اول و برتر کشور در حوزه اشتعال بودیم؛ در امسال تا به این لحظه،
53 هزار و 187 شغل براي مددجویان ایجاد شده است. همچنین خدمت به دانش آموزان و دانشجویان جزو برنامه هاي ویژه ماست؛
در مهرماه در مرحله اول به دانش آموزان نیازمندمان 50 هزار تبلت ارائه می شود که با برنامه ریزیهاي انجام شده همه دانش آموزان

 
نیازمند از سیستمهاي هوشمند برخوردار خواهند شد و خلأیی در امر آموزششان ایجاد نخواهد شد. 

معاون حمایت و سلامت خانواده کمیته امداد امام (ره) در ادامه این نشست درباره مستمري مددجویان توضیح داد و گفت: ماهیانه
بیش از 640 میلیارد تومان به حساب مددجویان در قالب مستمري پرداخت میکنیم. مددجویان ما دو نوع هستند؛ مددجویان معیشت

 
بگیر و عادي و عده اي نیز در قالب تبصره 14 از محل اعتبارات سازمان هدفمندي یارانه ها مستمري دریافت می کنند. 

وي افزود: در امسال 8500 فقره کمک جهیزیه به مددجویان تحت پوشش داشتیم و برنامه داریم که تا پایان سال بیش از 50 هزار

 
فقره جهیزیه به مددجویان پرداخت کنیم. 

خدرویسی همچنین اعلام کرد: در 6 ماهه گذشته 116 هزار فقره وام کارگشایی به مددجویان پرداخت کردیم و حدود 67 هزار وام
ودیعه مسکن و اجاره مسکن در اختیار مددجویان قرار گرفته است.



پردرآمدترین رشته هاي دانشگاهی را بشناسید/ کدام رشته ها بازار کار خوبی

دارند؟

منبع: تابناكشماره خبر:  41  |  تاریخ: 1399/06/31

 
پردرآمدترین رشته هاي دانشگاهی را بشناسید/ کدام رشته ها بازار کار خوبی دارند؟ 

با توجه به نزدیک بودن زمان انتخاب رشته داوطلبان کنکور، در این گزارش ویژگی هاي بازار کار و میزان درآمد رشته هاي مختلف

 
آورده شده است. 

 
 

به گزارش تابناك سمنان امروزه «پول» به عنوان یکی از مهم ترین دلایل رفتن به دانشگاه شناخته شده است، از طرفی دکتر یا
مهندس شدن آرزوي افراد بسیاري است، اما بیشتر خانواده ها با نادیده گرفتن توانایی هاي فرزندان شان آن ها را مجبور به تحصیل

 
در رشته هاي سخت و طاقت فرسا می کنند. 

به عقیده عموم مردم تنها رشته هاي حقوق، پزشکی و مهندسی از بازار کار خوبی برخوردار هستند و آینده افراد را می سازند، در واقع
با بروز یا افزایش مشکلات اقتصادي در کشور که امروزه شاهد آن هستیم تمایل به رشته هاي پرمخاطب و سخت هم بیشتر شده

 
است، اما رشته هاي دیگري هم وجود دارند که از بازار کار خوبی برخوردار هستند و می توان در آن ها ادامه تحصیل داد. 

رشته هاي مدیریت، علوم ارتباطات، علوم کامپیوتر، طراحی و گرافیک، مهندسی نفت و مهندسی مکانیک از رشته هاي پردرآمد
هستند که متقاضیان آن ها زیاد است. رشته هاي پزشکی یا پیرا پزشکی در مقایسه با سایر رشته ها شرایط بهتري از نظر اشتغال

 
دارند، اما به علت رقابت زیاد پذیرش داوطلب در آنان با سختی و دشواري همراه است. 

طبق آمار هاي به دست آمده در سال هاي اخیر، رشته هاي مهندسی بازار کار خوبی ندارند و فارغ التحصیلان این رشته در کار هاي
ساده یا کارگري فعالیت می کنند اما براي اشتغال در بازي هاي اندرویدي، اپلیکیشن ها، نرم افزار هاي مختلف آموزشی و... نیاز به

 
مهندسان کامپیوتر و در راس آن ها برنامه نویسان حرفه اي است. 

از همان آغاز انتخاب رشته در مدارس برخی خانواده ها با دخالت نا به جا همانند یک برده فرزندان شان را تحت سلطه خود در می

 
آورند و آنان را وادار می کنند تا براي تحصیل در یک رشته حتما مطابق نظراتشان تصمیم گیري یا عمل کنند. 



براي مثال تجربی یکی از رشته هایی است که خانواده ها بدون در نظر گرفتن استعداد هاي فرزندانشان را مجبور به تحصیل در این
رشته می کنند و دانشجویان بعد از گذرندان 3 سال دبیرستان و آماده شدن براي کنکور از ترس قبول نشدن در رشته پزشکی دچار
مشکلات روحی و روانی می شوند و چند سال از عمر با ارزش خود را وقف تست زنی و برآورده کردن آرزو هاي خانواده خود می کنند
و به این صورت با آرزوي هاي خود براي همیشه خداحافظی می کنند و شاید هیچ وقت براي تحصیل در این رشته نمره قبولی را

 
کسب نکنند و تنها گذر عمر بی ثمر ببینند. 

اوضاع اشتغال به حدي نابسامان است که دانشجویان یا فارغ التحصیلان را به سمت و سوي کارآفرینی سوق می دهد و حتی براي این

 
کار هم در برنامه ششم توسعه سهمی ویژه در نظرگرفته شده است. 

 
 

علوم انسانی، شاخص ترین رشته در مسیر توسعه اقتصادي کشور در سطح جهان به علوم انسانی به عنوان یک رشته شاخص و قوي
نگاه می شود و کشور ها براي پیش بردن و توسعه اقتصاد کشور خود از فارغ التحصیلان این رشته ها بهره می گیرند و براي آنان
بسیار حائز اهمیت است که مدیران شرکت ها حتما در رشته انسانی تحصیل کرده باشند تا بتوانند با سیاست هاي مناسب اقتصاد

 
کشور را در مسیر درست راهنمایی کنند. 

با این حال برخی از افراد به دنبال رشته هاي به اصطلاح دهن پر کن هستند، اما بعد از ورود به آن به نا توانایی خود پی می برند و

 
براي قبولی در امتحانات با ترس و لرز حاضر می شوند. 

اولین معیار در انتخاب رشته محک زدن استعداد ها و توانایی ارتباط با آن رشته است تا بتوان بعد از قبولی در دانشگاه به راحتی

 
دروس را پاس کرد و براي مقاطع بالاتر تحصیلی آماده شد. 

باید دانست انتخاب رشته واقع بینانه دانش آموزان و دانشجویان به منظور فعالیت در مشاغل مطمئن حائز اهمیت است و متاسفانه
امروزه افراد سراغ رشته هاي پرزرق و برقی می روند که در شرایط کنونی نمی توان آینده اي روشن براي آنان تصور کرد و بسیاري از

 
داوطلبان با خیال طبیب شدن چند سال از عمر خود را پشت درهاي دانشگاه می گذرانند. 



 
 

 
رشته هاي پردرآمد را بشناسید رشته کامپیوتر 

افزایش استفاده از کامپیوتر، لپ تاپ، تبلت و ... باعث روي آوردن بیشتر افراد به رشته کامپیوتر شده است و از آن جایی که امروزه
اکثر افراد در منزل خود کامپیوتر دارند؛ بنابراین جهانی شدن اطلاعات و ارتباطات باعث شده است تا بازار کار خوبی براي این رشته
در قالب شرکت هاي تولید کننده قطعات، شرکت هاي تولیدي و خدماتی، شرکت هاي تولید کننده نرم افزار و ... وجود داشته باشد و

 
فارغ التحصیلان آن به خصوص جنس مذکر از این غافله عقب نمانند. 

 
 MBA رشته مدیریت

رشته مدیریت MBA به عنوان یکی از پرطرفدارترین و پرسودترین رشته هاي دانشگاهی شناخته شده است و در تمام شرکت ها،
سازمان هاي دولتی و غیر دولتی بازار کار خوبی دارد و می توان در زمینه مدیریت بازاریابی و مارکتینگ، مدیریت استراتژیک، مدیریت

 
منابع انسانی، تجارت و کارآفرینی نیروهاي خوبی تربیت کرد و در این زمینه به فعالیت مشغول شد. 

 
رشته مدیریت بازرگانی گرایش بیمه 

رشته مدیریت بازرگانی گرایش بیمه یکی از مهم ترین رشته هایی است که فارغ التحصیلان آن به جهت دارا بودن اطلاعات وسیع در
حوزه بازرگانی و بازاریابی، روابط انسانی، امور مالی، اقتصادي و بیمه، می توانند فعالیت خوبی به عنوان مدیران اجرایی و مشاوران بیمه

 
اي در شرکت هاي بیمه داشته باشند. 

 
رشته داروسازي 

خدمات دارویی، مشاوره دارویی، بررسی روش هاي داروسازي و ضعف هاي احتمالی موجود در رژیم هاي دارو درمانی از وظایف
داروسازان است که بعد از فارغ التحصیلی می توانند به عنوان نیروي متخصص فعالیت داشته باشند. در حال حاضر از میان فارغ
التحصیلان رشته داروسازي، 80 درصد جذب داروخانه ها و بقیه جذب صنایع داروسازي، آرایشی و کار هاي اجرایی وزارت بهداشت و

 
درمان می شوند و از نظر دریافت حقوق جز پردرآمد ترین افراد جامعه هستند. 

 
رشته دندان پزشکی 

امروزه فارغ التحصیل رشته دندان پزشکی به اندازه اي زیاد است که در هر خیابان یا ساختمان چند نفري به این شغل مشغول هستند



 
و درآمد بالایی از آن به دست می آورند چرا که کشور هاي جهان سوم همواره به این شغل احتیاج دارند. 

 
پیراپزشکی 

پیش بینی شده است که رشته پیراپزشکی تا سال 2022 در لیست رشته هاي پردرآمد قرار خواهد گرفت و این رشته به هیچ عنوان
محدودیت هاي پزشکی مانند هزینه کردن در دانشکده هاي پزشکی، شرکت در طرح هاي پزشکی و پرداخت هزینه بیمه تخلفات

 
پزشکی احتمالی را نخواهد داشت. 

 
رشته پزشکی 

رشته پزشکی یکی از مهم ترین و پر سود ترین رشته در سطح جهان است که افراد بعد از کسب مهارت و افزایش و آگاهی خود می
توانند در زمان فارغ التحصیلی به عنوان پزشک عمومی مطب بزنند یا در درمانگاه و بیمارستان هاي دولتی یا خصوصی مشغول به کار

 
شوند. 

 
 

با توجه به اعلام نتایج کنکور سراسري و بعد از آن انتخاب رشته، لازم است تا کنکوري ها حتما در انتخاب شغل تمام استعداد هاي
خود را در نظر بگیرند و جذب مشاغلی شوند که از بازار کار خوبی برخوردار هستند، نه اینکه فقط با قبولی در آن بخواهند خود را برتر

 
نشان دهند. 

توصیه می کنیم قبل از زمان انتخاب رشته تمام جوانب کار را در نظر بگیرید و سپس براي آینده خود تصمیم گیري کنید تا با جذب
رشته هاي پرطرفدار و سخت نشوید و رشته اي را انتخاب کنید که بازار کاري خوبی داشته و با استعدادهاي شما هم خوانی داشته

 
باشد. 

 
لطفا مارا در شبکه هاي اجتماعی یاري کنید: 

 
اینستاگرام تابناك سمنان 

 
 Email: semnantabnak@gmail.com

yjc :منبع





مستندسازان براي شرکت در جشنواره "سینماحقیقت" پنج روز فرصت دارند

منبع: سینماي نوشماره خبر:  42  |  تاریخ: 1399/06/31

پایگاه خبري تحلیلی " سینماي نو " : تهیه کنندگان و مستندسازان سینماي ایران براي شرکت در بخش هاي ملی رقابتی
چهاردهمین دوره جشنواره بین المللی فیلم مستند ایران "سینماحقیقت" ، تنها پنج روز فرصت دارند.

به گزارش پایگاه خبري تحلیلی " سینماي نو " ، مدیر روابط عمومی جشنواره بین المللی سینماحقیقت با اعلام این موضوع
اظهار کرد: متقاضیان ضمن مطالعه آیین نامه جشنواره، تا پایان وقت اداري روز شنبه 5 مهر 1399 فرصت دارند که مشخصات
جدیدترین آثار مستند خود را روي پایگاه اطلاع رسانی مرکز گسترش سینماي مستند و تجربی به نشانیwww.defc.ir و وب

 
سایت جشنواره www.irandocfest.ir ثبت کنند. 

شهنام صفاجو افزود: پس از تکمیل مراحل اینترنتی ثبت اثر، تهیه کنندگان و مستندسازان حداکثر تا پانزدهم مهرماه 99 فرصت دارند

 
که نسخه نهایی فیلم خود را از طریق ارائه لینک یا به شکل فیزیکی، به دبیرخانه جشنواره تحویل نمایند. 

وي یادآور شد: فیلم هاي بخش هاي ملی رقابتی چهاردهمین جشنواره بین المللی "سینماحقیقت" ، در 4 گروه مسابقه ملی، جایزه

 
شهید آوینی، مستندهاي کارآفرینی و بخش ویژه کرونا انتخاب و داوري خواهند شد. 

مدیر روابط عمومی مرکز گسترش سینماي مستند و تجربی تاکید کرد که امسال به دلیل پاندمی کرونا، بخش بین الملل جشنواره به

 
شکل غیر رقابتی برگزار می شود. ضمن این که کارگاه هاي آموزشی و بازار فیلم سینماحقیقت هم به صورت مجازي برپا خواهند شد. 

مرکز گسترش سینماي مستند و تجربی سازمان امور سینمایی کشور، چهاردهمین دوره جشنواره بین المللی فیلم مستند ایران
"سینماحقیقت" را به دبیري محمد حمیدي مقدم، در آذرمـاه 1399 و با توجه به شیوع جهانی بیماري کووید 19 به صورت مجازي و

نمایش برخط (آنلاین) برگزار خواهد کرد.



تثبیت 7 هزار شغل صنعتی در آذربایجان غربی با طرح هاي رفع موانع تولید

منبع: کرد پرسشماره خبر:  43  |  تاریخ: 1399/06/31

غلامرضا بابایی در گفت و گو با کردپرس افزود: از این
تعداد، یک هزار و 131 نفر مربوط به احیاي واحدهاي
تولیدي، پنج هزار و 28 نفر در حوزه افزایش ظرفیت
واحدها و یک هزار و 701 نفر مربوط به اتمام طرح هاي

 
بالاي 60 درصد بوده است. 

او با اشاره به اینکه در این استان 2 هزار واحد تولیدي پروانه دار وجود دارد، بیان کرد: از این تعداد واحدهاي پروانه دار 30 درصد

 
راکد بود که 105 واحد تولیدي آن به چرخه تولید بازگشته است. 

رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت آذربایجان غربی اضافه کرد: در این 105 واحد احیا شده، یک هزار و 131 نفر دوباره به

 
کارگیري شده اند. 

 
بابایی ادامه داد: امسال 70 واحد تولیدي نیز افزایش ظرفیت داشته که در این واحدها هم پنج هزار و 28 نفر اشتغالزایی شده است. 

 
او با بیان اینکه 94 طرح بالاي 60 درصد پیشرفت به اتمام رسیده گفت: ظرفیت اشتغال آنها به یک هزار و 701 نفر می رسد. 

رییس صمت استان با اشاره به اینکه تا به امروز به اندازه سال گذشته جواز تولید در آذربایجان غربی صادر شده، افزود: براي واحدهاي
تولیدي این استان، 2 هزار و 450 میلیارد ریال تسهیلات طی سال جاري جذب شده است.



لزوم تسهیل روند سرمایه گذاري در راستاي حمایت از تولید

منبع: 8 دي خبرشماره خبر:  44  |  تاریخ: 1399/06/31

فرماندار رشت بر لزوم تسهیل در روند سرمایه گذاري در راستاي حمایت از تولید و اشتغالزایی تاکید کرد. The post لزوم
تسهیل روند سرمایه گذاري در راستاي حمایت از تولید appeared first on پایگاه خبري تحلیلی 8دي نیوز.

 
 http://www.8deynews.com پایگاه خبري تحلیلی 8دي نیوز

 
- اجتماعی 13ي3ي3/0ي0/31 - 13:0ي0 

 
- کد خبر:523308 

فرماندار رشت تاکید کرد؛ لزوم تسهیل روند سرمایه گذاري در راستاي حمایت از تولید فرماندار رشت بر لزوم تسهیل در روند سرمایه
گذاري در راستاي حمایت از تولید و اشتغالزایی تاکید کرد. به گزارش 8دي، علی فتح اللهی در جلسه کارگروه جذب سرمایه

گذاري  شهرستان رشت که با حضور جمعی از سرمایه گذاران بخش خصوصی در محل فرمانداري برگزار شد، با اشاره به نامگذاري
امسال با نام سال "جهش تولید" توسط رهبر فرزانه انقلاب، تاکید کرد:  با توجه به شرایط خاص کشور نیاز است از همه ظرفیت ها در

 
جهت حمایت از سرمایه گذاران در راستاي تحقق شعار جهش تولید و اشتغالزایی استفاده کنیم. 

وي ایجاد تسهیل در روند سرمایه گذاري را از اولویت هاي دولت تدبیر و امید خواند و تصریح کرد: در همین راستا فرمانداري و کلیه
مدیران اداري شهرستان آمادگی دارند تا در راستاي برنامه ها و سیاست گذاري هاي مبتنی بر اشتغال زایی دولت، نسبت به رفع موانع

 
پیش روي سرمایه گذاران اقدام کنند. 

فرماندار رشت برگزاري نشست هاي مستمر در جهت احصاء اطلاعات و آمار مورد نیاز تاکید کرد و افزود: باید با برنامه ریزي هاي

 
مدون و کارشناسی شده بتوانیم شکوفایی هر چه بیشتر صنعت را در این مرز و بوم رقم برنیم. 

 فتح اللهی ادامه داد: استان گیلان و شهرستان رشت داراي قابلیت ها و ظرفیت هاي فراوانی براي رشد و توسعه است که بهره مندي

 
مناسب از این قابلیت ها می تواند بخش اعظمی از اشتغال جوانان را مرتفع کند. 

 
- علی فتح اللهی 

 
- فرماندار رشت 

 
لینک در حافظه کپی شد! 

 
 -

 
 -

 
 -

 
 -

- اخبار مرتبط مشکلات تالار مرکزي رشت به صورت ویژه پیگیري شود مجتمع خدمات توانبخشی، دارویی و درمانی هلال احمر
رشت افتتاح شد برخی روستا هاي رشت فاقد آب شرب بهداشتی هستند لزوم بهره گیري از محصولات شرکت هاي بومی در اجراي



 
پروژه هاي عمرانی شهر رشت نیازمند اجراي پروژه هاي اساسی و ماندگار است 

 
نظرات 

 
- دیدگاه هاي ارسال شده توسط شما، پس از تائید توسط پایگاه خبري تحلیلی 8دي در وبسایت منتشر خواهد شد. 

 
- پیام هایی که حاوي تهمت یا افترا باشد، منتشر نخواهد شد. 

ارسال نظر



ثبت نام طرح ملی توسعه مشاغل خانگی و توانمندسازي متقاضیان در زنجان

منبع: ایسناشماره خبر:  45  |  تاریخ: 1399/06/31

رئیس جهاددانشگاهی استان، از اجراي طرح ملی توسعه مشاغل خانگی و آغاز ثبت نام از متقاضیان راه اندازي کسب و
کارهاي خانگی در استان توسط جهاددانشگاهی زنجان با ظرفیت 1800 نفر خبر داد.

کامران جعفري در گفت وگو با ایسنا، افزود: متقاضیان می
inhb.ir توانند تا 6 مهرماه امسال با مراجعه به سامانه

 
نسبت به تکمیل فرم ها و اطلاعات مربوط اقدام کنند. 

وي با تاکید بر نقش تاثیرگذار مشاغل خانگی در رونق
اقتصادي و معیشت خانوارها، تصریح کرد: این طرح در سه
فاز شناسایی مزیت هاي استان، توانمندسازي متقاضیان و
اتصال به بازار انجام خواهد شد و جهاددانشگاهی با استفاده
از شبکه کارشناسان، مشاوران و تسهیل گران خود در
سراسر کشور در نظر دارد، با بهره مندي از ظرفیت همه

سازمان هاي دولتی و غیردولتی به ویژه بخش خصوصی، حلقه هاي مفقوده و خلاء طرح هاي مشابه قبلی را شناسایی و نقش و جایگاه

 
مشاغل خانگی در اقتصاد کشور را توسعه دهد. 

جعفري، شرایط متقاضیان ثبت نام در طرح مذکور را داشتن حداقل 18 سال، بومی استان محل ثبت نام، اشتغال نداشتن تمام وقت و
نداشتن بیمه کارفرمایی بیان کرد و به جایگاه جهاددانشگاهی به عنوان یک نهاد توسعه اي و مداخله اي در اجراي طرح مشاغل
خانگی و نیز وظیفه این نهاد در مطالعات فاز اول طرح شامل نیازسنجی و ظرفیت سنجی مشاغل خانگی مبتنی بر الگوي توسعه

 
مشاغل خانگی، اشاره کرد. 

انتهاي پیام



توزیع واکسن آنفولانزا از 6 مهر براي ایثارگران و خانواده شهدا رایگان می

باشد

منبع: خبرگزاري علم و فناوريشماره خبر:  46  |  تاریخ: 1399/06/31

ایثارگران ، خانواده شهدا و جانبازانی که سن آنها بیش از 60 سال است با هماهنگی مراکز بهداشت نسبت به دریافت واکسن
آنفولانزا در منازل خود از چشم ماه اقدام نمایند

 توزیع واکسن آنفولانزا از 6 مهر براي ایثارگران و خانواده
شهدا رایگان می باشد ایثارگران ، خانواده شهدا و جانبازانی که سن آنها بیش از 60 سال است با هماهنگی مراکز بهداشت نسبت به
دریافت واکسن آنفولانزا در منازل خود از چشم ماه اقدام نمایند به گزارش خبرگزاري علم و فناوري استان تهران ؛سعید اوحدي در
جلسه امضاي تفاهم نامه تامین مسکن و ایجاد شغل خانواده شهدا و ایثارگران افزود: به دلیل شیوع ویروس کرونا شهدا و ایثارگران و

 
جانبازان نیاز نیست به مراکز درمانی مراجعه کنند بلکه تزریق واکسن در منازل آنان به صورت رایگان صورت می گیرد. 

اوحدي در ادامه بیان کرد: دو تفاهمنامه بین بنیاد شهید و امور ایثارگران استانداري فارس امضا شده که طی این تفاهم نامه تامین
زمین براي ایجاد 10 هزار مسکن براي خانواده هاي ایثارگر و شهید بوده است و دومین تفاهم نامه زمینه اشتغال 12 هزار نفري

 
خانواده شهدا و ایثارگران می باشد. 

 
اتمام خبر/ 



 
 

 
خبرنگار:علیرضا یزدي نژاد 

http://stnews.ir/p=88642



پرداخت بیش از 280 میلیارد تومان تسهیلات کرونایی در مازندران/قصد پول

پاشی نداریم

منبع: شبستانشماره خبر:  47  |  تاریخ: 1399/06/31

اصغري گفت: تا کنون بیش از 280 میلیارد تومان تسهیلات به کسب و کارهاي آسیب دیده از کرونا در سطح استان شده
پرداخت شده است.

اصغري گفت: تا کنون بیش از 280 میلیارد تومان تسهیلات به کسب و کارهاي آسیب دیده از کرونا در سطح استان شده

 
پرداخت شده است. 

به گزارش خبرنگار خبرگزاري شبستان از شهرستان ساري،
«کامران اصغري» امروز(31 شهریور) در اولین جلسه شوراي
اداري اداره کل تعاون استان که به صورت وبینار برگزار شد ضمن
تبریک فرا رسیدن هفته دفاع مقدس اظهار کرد: ادامه دادن راه
شهدا و ایثارگران ضامن پیشرفت جامعه است و مردم ایران
همیشه در مقابل ایثار و از خود گذشتگی این عزیزان سر تعظیم

 
فرود آورده اند. 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی مازندران با اشاره به ضرورت تقویت شفافیت در جامعه خاطرنشان کرد: وزیر تعاون،کار و رفاه
اجتماعی بخشنامه اي را درخصوص ارتقاي پاسخگویی، شفافیت و مقابله با فساد در نظام اداري به تمامی مدیران و کارکنان این

 
مجموعه در سطح کشور ابلاغ کردند که این بخشنامه نقطه عطفی جهت ارتقاي سلامت اداري در جامعه است. 

اصغري با اشاره به رونمایی از سامانه هاي شفافیت، وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی افزود: این سامانه گام بزرگی در جهت تحقق این

 
وعده بر می دارد. 

وي تاکید کرد: وزیر کار معتقد است مدیران این وزارتخانه باید خود را در یک اتاق شیشه اي ببینند که همواره با نظارت مردمی و
رسانه اي مواجه هستند تا علاوه بر افزایش بهره وري و بازدهی کاري زمینه فسادهاي مختلف اداري و مدیریتی نیز از میان برداشته

 
شود. 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی مازندران با تقدیر از زحمات همه کارکنان در ارائه خدمات مطلوب به مردم شریف استان در زمان
شیوع ویروس کرونا تصریح کرد: بیشتر اقدامات حمایتی دولت در زمان شیوع کرونا توسط مجموعه این وزارتخانه در سطح کشور ارائه
گردیده و هنوز هم ادامه دارد، اما کارکنان خدوم این اداره کل در سطح استان با افتخار و بی وقفه مشغول انجام وظیفه و ارائه خدمت

 
به مردم شریف استان بوده و هستند. 



وي با تأکید بر ضرورت استقرار میز خدمت الکترونیکی در این اداره کل خاطرنشان کرد: راه اندازي سامانه جامع روابط کار، بیمه
بیکاري، سامانه جامع هوشمند تعاون و... از اقدامات مهم این وزارتخانه در سطح کشور می باشد که انجام خدمت و نظارت و پیگیري

 
هاي لازم جهت ارائه خدمات الکترونیکی به جامعه هدف از طریق این سامانه ها علی رغم همه مشکلات ابتداي کار مورد تأکید است. 

اصغري ادامه داد: برگزاري جلسات و کلاس هاي آموزشی به صورت وبینار و مجازي نیز در همه حوزه ها علی الخصوص براي

 
تعاونگران باید در دستور کار قرار گیرد. 

این مسئول با تأکید بر ضرورت دقت و تسریع در پرداخت تسهیلات حمایتی به کسب و کارهاي آسیب دیده از کرونا بیان کرد: با
همکاري همه مسئولان تا کنون موفق به پرداخت بیش از 280 میلیارد تومان تسهیلات به کسب و کارهاي آسیب دیده از کرونا در

 
سطح استان شده این و جایگاه خوبی را در سطح کشور از لحاظ پرداخت داریم. 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی مازندران با اشاره به تسهیلات مشاغل خانگی و روستایی تأکید کرد: قصد پول پاشی در استان را

 
نداریم و انتظار داریم که در معرفی طرح ها کیفیت و میزان اشتغالزایی آن مورد توجه قرار گیرد تا از انحراف آن جلوگیري شود. 

وي تأسیس مراکز مشاوره کارآفرینی و مراکز نوآوري توسعه تعاون را در سطح شهرستان ها ضروري دانست و افزود: ترویج فرهنگ
کارآفرینی و تعاون در استان به ویژه در بین فارغ التحصیلان دانشگاهی بسیار ضروریست و همه کارکنان باید در راستاي این مهم

 
تلاش مضاعفی انجام دهند چرا که ترویج این موارد به تحقق جهش تولید کمک شایانی خواهد کرد. 

اصغري با تأکید بر ضرورت توسعه بخش تعاون، تشکیل تعاونی هاي توسعه عمران شهرستانی و توجه به طرح روستا تعاون بیان کرد:
ادارات شهرستانی ضمن توجه ویژه و پیگیري این موارد باید از ظرفیت بانک توسعه تعاون براي توسعه این بخش مهم در سطح استان

 
استفاده نمایند. 

این مسئول با اشاره به بخش تخصصی روابط کار و تقدیر از زحمات بی شائبه همکاران این حوزه خاطرنشان کرد: ارائه خدمات در این

 
حوزه باید تحت سامانه جامع روابط کار صورت پذیرد. 

وي افزود: توجه ویژه به صدور آراء سازشی، دقت و تسریع در رسیدگی ها و صدور آراء طبق آیین دادرسی کار همواره مورد تأکید

 
است. 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی مازندران با تأکید بر ضرورت توجه و ارائه گزارش به موقع در بحث واحدهاي مشکل دار تصریح
کرد: همکاران باید توجه داشته باشند قبل از اینکه واحدي دچار مشکل شود باید مورد حمایت قرار گیرد چرا که همیشه پیشگیري

بهتر از درمان است.



ناپدید شدن یک میلیارد و سیصد میلیون یورو

منبع: شعار سالشماره خبر:  48  |  تاریخ: 1399/06/31

شعار سال: به نقل از مرکز اطلاع رسانی، روابط عمومی و امور بین الملل سازمان برنامه و بودجه کشور، این سازمان مدعیات
گزارشی در یک رسانه با عنوان «ناپدید شدن یک میلیارد و سیصد میلیون یورو از منابع ارزي کشور» که مستند به توئیت

نماینده سبزوار در مجلس است، را تکذیب کرد. سازمان برنامه و بودجه کشور در ...

شعار سال: به نقل از مرکز اطلاع رسانی، روابط عمومی و امور بین الملل سازمان برنامه و بودجه کشور، این سازمان مدعیات
گزارشی در یک رسانه با عنوان «ناپدید شدن یک میلیارد و سیصد میلیون یورو از منابع ارزي کشور» که مستند به توئیت نماینده

 
سبزوار در مجلس است، را تکذیب کرد. 

سازمان برنامه و بودجه کشور در تکذیبیه خود آورده است: منابع قانون «حمایت از توسعه و ایجاد اشتغال پایدار در مناطق روستایی و
عشایري با استفاده از منابع صندوق توسعه ملی»، علاوه بر معادل ریالی 1.5 میلیارد دلار، معادل همین مبلغ آورده چهار موسسه عامل
بانک کشاورزي، بانک توسعه تعاون، پست بانک ایران و صندوق کارآفرینی امید بوده است. همچنین در سال هاي 1396 و 1397،
مجموعا 83.7 درصد از سپرده گذاري منابع صندوق توسعه ملی نزد مؤسسات عامل در چهار مرحله توسط سازمان برنامه و بودجه
کشور به صندوق توسعه ملی ابلاغ شد و در مجموع 1255 میلیون دلار، معادل 6690 میلیارد تومان منابع صندوق با همین میزان از

 
منابع داخلی مؤسسات عامل تلفیق شد و مبلغ 13380 میلیارد تومان براي پرداخت تسهیلات به متقاضیان تجهیز شد. 

در ادامه این اطلاعیه ضمن اعلام پرداخت 12 هزار و 639 میلیارد تومان تسهیلات در مناطق هدف قانون فوق به طرح اشتغال زایی
روستایی و عشایري حقیقی و حقوقی، آمده است: از ابتداي سال 1399 نیز 245 میلیون دلار باقی مانده منابع از طرف سازمان برنامه
و بودجه کشور به صندوق توسعه ملی به منظور سپرده گذاري نزد مؤسسات عامل موضوع این قانون ابلاغ شده که تاکنون به لحاظ

 
محدودیت هاي ارزي معادل ریالی 90 میلیون دلار آن نزد موسسات عامل توسط بانک مرکزي سپرده گذاري شده است. 

در بخش دیگر این تکذیبیه با اشاره به موافقت مقام معظم رهبري مبنی بر برداشت معادل ریالی یک میلیارد یورو از منابع صندوق
توسعه ملی براي مقابله و مدیریت عوارض ناشی از شیوع ویروس کرونا در کشور، این مسئله را مربوط به سال جاري و نه سال گذشته
دانسته و آمده است: متعاقب این مجوز، مکاتبات لازم از طرف سازمان به صندوق توسعه ملی و از طرف صندوق مذکور به بانک
مرکزي جمهوري اسلامی ایران جهت برداشت از حساب صندوق و تبدیل به ریال با نرخ تسعیر روز سامانه نیما و واریز وجه ریالی به

 
حساب مربوطه در خزانه، صورت گرفته است. 

سازمان برنامه و بودجه در بخش پایانی تکذیبیه خود آورده است: از آنجایی که واریز معادل ریالی مبلغ مذکور به یکباره توسط بانک
مرکزي امکان پذیر نبوده، این بانک با توجه به شرایط موجود، طی چند مرحله در مجموع به میزان 440 میلیون یورو را تسعیر و
وجوه ریالی حاصله را به خزانه واریز کرده و بلافاصله بر اساس تخصیص هاي صادره از سوي سازمان، مبالغ واریزي بابت هزینه هاي
مقابله با شیوع ویروس کرونا و بیمه بیکاري از طریق دستگاه هاي اجرایی ذي ربط به مصرف رسیده است. تخصیص هاي بعدي نیز بر

 
اساس مراحل بعدي واریز وجوه حاصله، بلافاصله اقدام خواهد شد. 

علی اصغر عنابستانی، نماینده سبزوار در توئیت خود مدعی شده بود: «سال 97 یک میلیارد یورو از صندوق توسعه ملی براي اشتغال



روستایی اختصاص یافته که فقط 40 درصد آن استفاده شده است. در سال 98 نیز یک میلیارد یورو دیگر براي کرونا اختصاص یافته
که 30 درصد آن پرداخت شده است. دولت به فوریت گزارش دهد که یک میلیارد و سیصد میلیون یورو باقیمانده کجاست؟! دیوان

 
محاسبات هم ورود کند.» 

eghtesaad24.ir ،79514 :شعار سال، با اندکی تلخیص و اضافات برگرفته از اقتصاد24، تاریخ انتشار: 31 شهریور 1399، کد خبر



مقایسه جانمایی 3 مال بزرگ ایران با پروژه اسکاي مال همدان

منبع: داناشماره خبر:  49  |  تاریخ: 1399/06/31

پروژه اسکاي مال همدان از همان ابتداي امر، واکنش ها و انتقادات زیادي را در بحث مبلمان شهري از سوي بسیاري از
کارشناسان و صاحب نظران به همراه داشت. در این گزارش سعی داریم این پروژه را از لحاظ جانمایی با پروژه ي اطلس مال،

ایران مال و مشهد مال مقایسه کنیم.

 پروژه اسکاي مال همدان از همان ابتداي امر، واکنش ها و
انتقادات زیادي را در بحث مبلمان شهري از سوي بسیاري از کارشناسان و صاحب نظران به همراه داشت. در این گزارش سعی داریم

 
این پروژه را از لحاظ جانمایی با پروژه ي اطلس مال، ایران مال و مشهد مال مقایسه کنیم. 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی راه دانا به نقل از عصر همدان؛ در خصوص جانمایی پروژه موسوم به اسکاي مال در همدان تردیدهاي
جدي در اهداف تعیین شده براي این پروژه وجود دارد . براي برطرف شدن این تردیدها تلاش خواهیم کرد تا به ابعاد مختلف اجراي

 
این پروژه در منطقه مرکزي شهر همدان و در مجاورت بیمارستان، میدان آرامگاه بوعلی سینا و... بپردازیم. 

در خصوص این پروژه بر اساس مصاحبه هاي صورت گرفته، هدف اصلی ایجاد اشتغال و توسعه همدان و قرار گرفتن همدان به عنوان
دروازه تجاري غرب کشور عنوان شده است. بدون شک هیچ کس با این اهداف مخالف نیست به شرط آنکه اهداف اعلام شده واقعی و

 
عملیاتی باشند. 

در این بخش تلاش خواهیم کرد تا با سه پروژه بزرگ مال کشور از جمله مکان، اهداف، محصولات عرضه شده و... بپردازیم. قضاوت در
خصوص درست یا غلط بودن جانمایی این پروژه در همدان را هم به مخاطبین و کاربران فضاي مجازي خواهیم سپرد. البته

 
عصرهمدان آمادگی انعکاس دیدگاه هاي مدیران پروژه یا کارشناسان موافق و مخالف را هم خواهد داشت. 

 
ایران مال 



 
 

بدون شک بزرگترین پروژه مال در کشور ما ایران مال با مساحتی قریب به 1٫350٫000متر می باشد . مساحت تجاري ایران مال هم
Mall of America انگلستان و The Trafford Center ردیف پروژه هاي بزرگ دنیا می ایستد و اندکی بزرگ تر از

 
آمریکاست. 

ایران مال در غربی ترین نقطه تهران بین دو اتوبان شهید خرازي و شهید همدانی واقع شده است. جانمایی این ابر بازار به نحوي است

 
که بار ترافیکی ایجاد نکند. 

البته در خصوص مالک این پروژه و مسجد و کتابخانه لاکچري آن در کنار مغازه هایی که اشرافی گري را ترویج و دامن می زنند،

 
نکاتی است که فعلا مدنظر ما نیست و انشا االله در آینده به آن خواهیم پرداخت. 

 
اطلس مال 

 
 

این پروژه نیز در نیاروان و منطقه یک تهران ایجاد شده است. بزرگراه هاي ارتباطی اطراف پروژه شامل بزرگراه هاي بابایی، صدر،
چمران، امام علی، صیاد شیرازي و مدرس می باشد که از طریق شریان هاي بلوار ارتش، بلوار شهید اندرزگو، بلوار کاوه، بلوار نیروي

 
زمینی به معابر دسترسی به پروژه (خیابان هاي موحد دانش، خیابان پاسداران) منتهی می گردد. 

از معابر منتهی به پروژه می توان به خیابان هاي موحد دانش، خیابان پاسداران و خیابان تنگستان چهارم نام برد. همچنین شاه راه
هاي اصلی دسترسی پروژه بزرگراه هاي صیاد شیرازي، امام علی می باشند. علاوه بر معابر مذکور وجود ایستگاه مترو در محل سایت از

 
مهمترین راه هاي دسترسی می باشد. 

 
مشهد مال 



 
 

این پروژه نیز در نزدیکی دانشگاه فردوسی مشهد و بین دو بلوار خیام و سجاد با سطح دسترسی بالا قرار گرفته است. منطقه اي که

 
حداقل بار ترافیکی را ایجاد می نماید و به نحوي در دسترس مسافران در ورود و خروج به مشهد مقدس قرار گرفته است. 

همانگونه که در این سه نمونه و نمونه هاي مشابه دیگر در استان هاي مختلف کشور مشخص و روشن است، جانمایی بازارهاي بزرگی
که به نام "مال" عنوان می شود در بستر اتوبان یا بزرگراهها یا بلوارهایی قرار می گیرند که امکان تردد به سهولت وجود داشته باشد.
همچنین در نقشه هاي این پروژه ها شاهد عقب نشینی از بلوار ها یا مسیر دسترسی هستیم به نحوي که بار ترافیکی در ورود یا

 
خروج ایجاد نکند. 

این موضوع در بررسی هاي ما براي پروژه هاي خارج از کشور نظیر مال آف استانبول یا تفلیس مال هم صادق است. حال چند سوال
وجود دارد که به نظرمی رسد مدیران پروژه و مسئولین و اعضاي شوراي شهر و شهرداري باید در خصوص جانمایی این پروژه به آن

 
پاسخ دهند. 

سوال اول: علت جانمایی پروژه اسکاي مال در مرکز شهر و در مسیر دسترسی محدود چیست و اصولا پیوست ترافیکی شهري مصوب
این پروژه را براي اطلاع عموم (البته اگر موجود می باشد )منتشر نمایید. در این خصوص منظور از پیوست ترافیکی، نقشه پارکینگ

 
هاي این پروژه نمی باشد و پیوست ترافیکی شهري مد نظر است. 

سوال دوم: معمولا در تمامی پروژه هاي مال علاوه بر مسیر دسترسی مناسب، موضوع مسافر و جذب توریسم و گردشگر نیز مدنظر
بوده است، یکی در کنار دریاچه چیتگر و دیگري در کنار بوستان بزرگ مشهد و... دلیل انتخاب مکان این پروژه در مرکزیت شهر با بار

 
ترافیکی نسبتا سنگین چه بوده است؟ 

سوال سوم: چرا این پروژه از کنار خیابان اصلی کلید خورده است؟ به فرض داشتن توجیه هاي لازم، به طور قطع و یقین حتی اگر
تمامی پیوست هاي لازم را داشته باشد، موضوع ایجاد ترافیک در ورود و خروج خودروها یک امر بدیهی است. براي نمونه پارکینگ
طبقاتی شهرداري (مجاور خیابان بوعلی) در مواقع عصر یا شب را در نظر بگیرید تا متوجه شوید در صورت ایجاد پروژه در کنار خیابان

 
اصلی چه فاجعه ترافیکی در انتظار مردم خواهد بود. 

سوال چهارم: چرا هیچگونه ماکت یا طرح اولیه هر چند بصورت شماتیک از این پروژه در اختیار مردم و رسانه ها قرار نگرفته است؟ آیا

 
این به معناي وجود ابهامات و تناقضات فنی در اجراي این پروژه می باشد؟ 

انتهاي پیام/



مسئولان ورزشی براي قهرمان ووشوي آسیا چه کرده اند؟/روزهاي تلخ

ورزشکار نهاوندي+ فیلم

منبع: داناشماره خبر:  50  |  تاریخ: 1399/06/31

قهرمان نهاوندي ووشو آسیا این روزها در سایه بی توجهی مسئولان ورزشی براي امرار معاش مشغول دست فروشی است.

 قهرمان نهاوندي ووشو آسیا این روزها در سایه بی توجهی

 
مسئولان ورزشی براي امرار معاش مشغول دست فروشی است. 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی راه دانا به نقل از عصر همدان؛ درحالی که این روزها خبرهاي متعددي از رقم صفرهاي قراردادهاي
بازیکنان فوتبال شنیده می شود، اما حال و روز دیگر ورزشکاران مناسب نیست و زندگی براي خیلی از ورزشکارانی که روزي

 
افتخارآفرین بودند به سختی می گذرد. 

ورزش پرافتخار ووشو در شهرستان نهاوند چندین سال است که مهد پرورش قهرمانانی است که در میدان هاي بین المللی باعث

 
افتخار همه مردم کشور شده اند. 

علی ظفري ووشوکار جوان نهاوند روزهاي تلخی را تجربه می کند و براي امرارمعاش به شغل شریف دست فروشی اقدام می کند تا
بجاي اینکه دغدغه ورزش کردن و کسب عناوین مختلف را داشته باشد، نگران اشتغال و کسب درآمد خود باشد و احتمالاً این بزرگ

 
ترین عامل در جلوگیري از کسب موفقیت براي وي خواهد بود. 



 
 

روزهاي بد علی ظفري ورزشکار جوان و پرافتخار نهاوندي و دارنده مدال برنز مسابقات قهرمان آسیایی برُونئی و داراي چهار طلا و یک

 
برنز مسابقات انتخابی تیم ملی همچنان تداوم دارد و مسئولان ورزشی باید براي حل مشکلات این جوان اقدام کنند. 

ظفري مدال هاي متعدد و رنگارنگ و باارزش مسابقات کشوري را در کارنامه درخشان خود ثبت نموده است ولی در سایه بی توجهی

 
مسئولان ورزش آرام آرام به فراموشی سپرده می شود و باید از این مسئولان پرسید براي این ورزشکار بااستعداد چه کرده اید؟ 

این روزها علی ظفري ها که روزي براي ورودشان به نهاوند جشن می گرفتیم و با کسب هر مقامی هورا می کشیدیم فراموش شده اند
تا در فیلمی که در ادامه مشاهده می کنید مانند خیلی از انسان هاي باشرافت و آبرومند براي امرارمعاش زندگی به دست فروشی روي

 
بیاورد. 

 
انتهاي پیام/ 

 
 ورزشکار نهاوندي 

دانلود

0:00



پردرآمدترین رشته هاي دانشگاهی در ایران کدامند؟

پردرآمدترین رشته هاي دانشگاهی در ایران کدامند؟

منبع: شهرآرا آنلاینشماره خبر:  51  |  تاریخ: 1399/06/31

به عقیده عموم مردم تنها رشته هاي حقوق، پزشکی و مهندسی از بازار کار خوبی برخوردار هستند اما رشته هاي دیگري هم
وجود دارند که از بازار کار خوبی برخوردار هستند و می توان در آن ها ادامه تحصیل داد.

به گزارش شهرآرانیوز، امروزه «پول» به عنوان یکی از مهم ترین دلایل رفتن به دانشگاه شناخته شده است، از طرفی دکتر یا
مهندس شدن آرزوي افراد بسیاري است، اما بیشتر خانواده ها با نادیده گرفتن توانایی هاي فرزندان شان آن ها را مجبور به تحصیل

 
در رشته هاي سخت و طاقت فرسا می کنند. 

به عقیده عموم مردم تنها رشته هاي حقوق، پزشکی و مهندسی از بازار کار خوبی برخوردار هستند و آینده افراد را می سازند، در واقع
با بروز یا افزایش مشکلات اقتصادي در کشور که امروزه شاهد آن هستیم تمایل به رشته هاي پرمخاطب و سخت هم بیشتر شده

 
است، اما رشته هاي دیگري هم وجود دارند که از بازار کار خوبی برخوردار هستند و می توان در آن ها ادامه تحصیل داد. 

رشته هاي مدیریت، علوم ارتباطات، علوم کامپیوتر، طراحی و گرافیک، مهندسی نفت و مهندسی مکانیک از رشته هاي پردرآمد
هستند که متقاضیان آن ها زیاد است. رشته هاي پزشکی یا پیرا پزشکی در مقایسه با سایر رشته ها شرایط بهتري از نظر اشتغال

 
دارند، اما به علت رقابت زیاد پذیرش داوطلب در آنان با سختی و دشواري همراه است. 

طبق آمار هاي به دست آمده در سال هاي اخیر، رشته هاي مهندسی بازار کار خوبی ندارند و فارغ التحصیلان این رشته در کار هاي
ساده یا کارگري فعالیت می کنند، اما براي اشتغال در بازي هاي اندرویدي، اپلیکیشن ها، نرم افزار هاي مختلف آموزشی و... نیاز به

 
مهندسان کامپیوتر و در راس آن ها برنامه نویسان حرفه اي است. 

از همان آغاز انتخاب رشته در مدارس برخی خانواده ها با دخالت نا به جا همانند یک برده فرزندان شان را تحت سلطه خود در می

 
آورند و آنان را وادار می کنند تا براي تحصیل در یک رشته حتما مطابق نظراتشان تصمیم گیري یا عمل کنند. 

براي مثال تجربی یکی از رشته هایی است که خانواده ها بدون در نظر گرفتن استعداد هاي فرزندانشان را مجبور به تحصیل در این
رشته می کنند و دانشجویان بعد از گذرندان 3 سال دبیرستان و آماده شدن براي کنکور از ترس قبول نشدن در رشته پزشکی دچار
مشکلات روحی و روانی می شوند و چند سال از عمر با ارزش خود را وقف تست زنی و برآورده کردن آرزو هاي خانواده خود می کنند
و به این صورت با آرزوي هاي خود براي همیشه خداحافظی می کنند و شاید هیچ وقت براي تحصیل در این رشته نمره قبولی را

 
کسب نکنند و تنها گذر عمر بی ثمر ببینند. 

اوضاع اشتغال به حدي نابسامان است که دانشجویان یا فارغ التحصیلان را به سمت و سوي کارآفرینی سوق می دهد و حتی براي این

 
کار هم در برنامه ششم توسعه سهمی ویژه در نظرگرفته شده است. 



علوم انسانی، شاخص ترین رشته در مسیر توسعه اقتصادي کشور در سطح جهان به علوم انسانی به عنوان یک رشته شاخص و قوي
نگاه می شود و کشور ها براي پیش بردن و توسعه اقتصاد کشور خود از فارغ التحصیلان این رشته ها بهره می گیرند و براي آنان
بسیار حائز اهمیت است که مدیران شرکت ها حتما در رشته انسانی تحصیل کرده باشند تا بتوانند با سیاست هاي مناسب اقتصاد

 
کشور را در مسیر درست راهنمایی کنند. 

با این حال برخی از افراد به دنبال رشته هاي به اصطلاح دهن پر کن هستند، اما بعد از ورود به آن به نا توانایی خود پی می برند و

 
براي قبولی در امتحانات با ترس و لرز حاضر می شوند. 

اولین معیار در انتخاب رشته محک زدن استعداد ها و توانایی ارتباط با آن رشته است تا بتوان بعد از قبولی در دانشگاه به راحتی

 
دروس را پاس کرد و براي مقاطع بالاتر تحصیلی آماده شد. 

باید دانست انتخاب رشته واقع بینانه دانش آموزان و دانشجویان به منظور فعالیت در مشاغل مطمئن حائز اهمیت است و متاسفانه
امروزه افراد سراغ رشته هاي پرزرق و برقی می روند که در شرایط کنونی نمی توان آینده اي روشن براي آنان تصور کرد و بسیاري از

 
داوطلبان با خیال طبیب شدن چند سال از عمر خود را پشت در هاي دانشگاه می گذرانند. 

 
رشته هاي پردرآمد را بشناسید 

 
رشته کامپیوتر 

افزایش استفاده از کامپیوتر، لپ تاپ، تبلت و ... باعث روي آوردن بیشتر افراد به رشته کامپیوتر شده است و از آن جایی که امروزه
اکثر افراد در منزل خود کامپیوتر دارند؛ بنابراین جهانی شدن اطلاعات و ارتباطات باعث شده است تا بازار کار خوبی براي این رشته
در قالب شرکت هاي تولید کننده قطعات، شرکت هاي تولیدي و خدماتی، شرکت هاي تولید کننده نرم افزار و ... وجود داشته باشد و

 
فارغ التحصیلان آن به خصوص جنس مذکر از این غافله عقب نمانند. 

 
 MBA رشته مدیریت

رشته مدیریت MBA به عنوان یکی از پرطرفدارترین و پرسودترین رشته هاي دانشگاهی شناخته شده است و در تمام شرکت ها،
سازمان هاي دولتی و غیر دولتی بازار کار خوبی دارد و می توان در زمینه مدیریت بازاریابی و مارکتینگ، مدیریت استراتژیک، مدیریت

 
منابع انسانی، تجارت و کارآفرینی نیرو هاي خوبی تربیت کرد و در این زمینه به فعالیت مشغول شد. 

 
رشته مدیریت بازرگانی گرایش بیمه 

رشته مدیریت بازرگانی گرایش بیمه یکی از مهم ترین رشته هایی است که فارغ التحصیلان آن به جهت دارا بودن اطلاعات وسیع در
حوزه بازرگانی و بازاریابی، روابط انسانی، امور مالی، اقتصادي و بیمه، می توانند فعالیت خوبی به عنوان مدیران اجرایی و مشاوران بیمه

 
اي در شرکت هاي بیمه داشته باشند. 

 
رشته داروسازي 

خدمات دارویی، مشاوره دارویی، بررسی روش هاي داروسازي و ضعف هاي احتمالی موجود در رژیم هاي دارو درمانی از وظایف



داروسازان است که بعد از فارغ التحصیلی می توانند به عنوان نیروي متخصص فعالیت داشته باشند. در حال حاضر از میان فارغ
التحصیلان رشته داروسازي، 80 درصد جذب داروخانه ها و بقیه جذب صنایع داروسازي، آرایشی و کار هاي اجرایی وزارت بهداشت و

 
درمان می شوند و از نظر دریافت حقوق جز پردرآمد ترین افراد جامعه هستند. 

 
رشته دندان پزشکی 

امروزه فارغ التحصیل رشته دندان پزشکی به اندازه اي زیاد است که در هر خیابان یا ساختمان چند نفري به این شغل مشغول هستند

 
و درآمد بالایی از آن به دست می آورند چرا که کشور هاي جهان سوم همواره به این شغل احتیاج دارند. 

پیش بینی شده است که رشته پیراپزشکی تا سال 2022 در لیست رشته هاي پردرآمد قرار خواهد گرفت و این رشته به هیچ عنوان
محدودیت هاي پزشکی مانند هزینه کردن در دانشکده هاي پزشکی، شرکت در طرح هاي پزشکی و پرداخت هزینه بیمه تخلفات

 
پزشکی احتمالی را نخواهد داشت. 

 
رشته پزشکی 

رشته پزشکی یکی از مهم ترین و پر سود ترین رشته در سطح جهان است که افراد بعد از کسب مهارت و افزایش و آگاهی خود می
توانند در زمان فارغ التحصیلی به عنوان پزشک عمومی مطب بزنند یا در درمانگاه و بیمارستان هاي دولتی یا خصوصی مشغول به کار

 
شوند. 

با توجه به اعلام نتایج کنکور سراسري و بعد از آن انتخاب رشته، لازم است تا کنکوري ها حتما در انتخاب شغل تمام استعداد هاي
خود را در نظر بگیرند و جذب مشاغلی شوند که از بازار کار خوبی برخوردار هستند، نه اینکه فقط با قبولی در آن بخواهند خود را برتر

 
نشان دهند. 

توصیه می کنیم قبل از زمان انتخاب رشته تمام جوانب کار را در نظر بگیرید و سپس براي آینده خود تصمیم گیري کنید تا با جذب
رشته هاي پرطرفدار و سخت نشوید و رشته اي را انتخاب کنید که بازار کاري خوبی داشته و با استعداد هاي شما هم خوانی داشته

 
باشد. 

YJC :منبع



تعدادي از پیشکسوتان هشت سال دفاع مقدس در چهارمحال و بختیاري تجلیل

شدند

منبع: ایرناشماره خبر:  52  |  تاریخ: 1399/06/31

شهرکرد- ایرنا- همزمان با نخستین روز از هفته دفاع مقدس، آیین تجلیل از جمعی از پیشکسوتان هشت سال دفاع مقدس
چهارمحال و بختیاري روز دوشنبه در دانشگاه شهرکرد برگزار شد.

شهرکرد- ایرنا- همزمان با نخستین روز از هفته دفاع
مقدس، آیین تجلیل از جمعی از پیشکسوتان هشت سال
دفاع مقدس چهارمحال و بختیاري روز دوشنبه در دانشگاه

 
شهرکرد برگزار شد. 

در این آیین از هفت ایثارگر موفق در حوزه کارآفرینی و
علم و همچنین هفت فرزند شهید موفق در استان

 
چهارمحال و بختیاري تجلیل شد. 

نماینده ولی فقیه در چهارمحال و بختیاري و امام جمعه
شهرکرد گفت: هفته دفاع مقدس یک حماسه ارزشمند و ماندگار است که باید دستاوردهاي این حماسه سرنوشت را براي آیندگان نیز

 
حفظ و به آنها منتقل کنیم. 

حجت الاسلام محمدعلی نکونام روز دوشنبه در آیین تجلیل از پیشکسوتان هشت سال دفاع مقدس که همزمان با سراسر کشور و به
صورت ویدئوکنفرانس با سخنرانی مقام معظم رهبري برگزار شد، افزود: در طول هشت سال دفاع مقدس و جنگ تحمیلی، خسارت
هایی در حوزه هاي مختلف اقتصادي، اجتماعی وارد شد که پس از آن با همراهی مردم و مسوولان این خسارت ها به فرصت تبدیل

 
شد. 

وي، به سالروز 31 شهریورماه به عنوان یک حادثه تلخ و در عین حال شیرین اشاره کرد و گفت: از بین رفتن و خسارت وارد شدن به
زیرساخت هاي مختلف در کشور از سوي رژیم بعث عراق و دشمنان یک حادثه تلخ، اما از این جهت که این تهدیدها به یک فرصت

 
تبدیل شد و توطئه هاي دشمن براي کشور ما نقش بر آب شد، شیرین بود. 

وي با تحلیل اینکه دشمن در طول هشت سال جنگ تحمیلی قصد داشت با وارد کردن خسارت مالی و جانی به مردم، کشور را
مغلوب نقشه هاي خود کند و با ایجاد ترس مردم را به عقب بکشاند، گفت: مردم همیشه در صحنه کشور بدون ترس و دلهره در مقابل
دشمن ایستادند و عقب ننشستند و با سرعت و شتاب بیشتري در میدان دفاع مقدس را حاضر شدند و نقشه هاي دشمن را خنثی

 
کردند. 

امام جمعه شهرکرد گفت: در طول هشت سال دفاع مقدس با از بین رفتن زیرساختهاي مختلف، اما توان و ایمان مردم تحت تاثیر قرار
نگرفت و کشور ما امروز به یک کشور پرقدرت از نظر سلاح هاي دفاعی، تجهیزات دفاعی تبدیل شد. 



وي به افزایش توان و فناوري کشور در حوزه هاي صنعت، پالایشگاه ها، زیرساخت هاي مختلف اقتصادي و صنعتی اشاره کرد و گفت:

 
مردم با حفظ روحیه ایثار و شهادت در طول هشت سال دفاع مقدس به میدان آمدند. 

استاندار چهارمحال وبختیاري نیز با گرامیداشت هفته دفاع مقدس گفت: این هفته نشان دهنده حرکت عاشورایی رزمندگان و

 
ایثارگران در سالهاي دفاع مقدس است. 

اقبال عباسی افزود: بزرگداشت هفته دفاع مقدس، بزرگداشت رشادت زنان و مردان در برابر تهدیدهاي دشمنان است که با ایثار،
ولایت پذیري و همدلی در برابر متجاوزان و مستکبران ایستادگی کردند و با این ایستادگی قدرت نظام اسلام را به جهانیان نشان

 
دادند. 

وي اظهار داشت: در زمان حاضر نیز مردم، مانند دوران فاع مقدس با صلابت، اقتدار و بصیرت آماده دفاع از کشور و نظام اسلامی

 
هستند و توطئه هاي دشمنان را بر هم می زنند. 

وي بر انتقال فرهنگ ایثار و شهادت به نسل جوان و آینده کشور به عنوان یک وظیفه تاکید کرد و گفت: باید در راستاي پاسداشت

 
خون شهدا براي خدمت به مردم و رونق تولید و توسعه کشور گام برداریم. 

مدیرکل بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش هاي دفاع مقدس و دبیر ستاد بزرگداشت چهلمین سالگرد دفاع مقدس در چهارمحال و بختیاري
نیز در این آیین با اشاره به اینکه مردم استان در طول هشت سال دفاع مقدس و تاکنون 2 هزار و 440 شهید تقدیم نظام کردند،

 
گفت: به منظور ترویج فرهنگ ایثار و شهادت و ارج نهادن به ایثارگري و رشادت این قشر، شوراي پیشکسوتان استان فعال شده است. 

سرهنگ منوچهر ذوالفقاري افزود: به منظور ارج نهادن به مقام ایثارگران و جانبازان سال گذشته از 670 جانباز و ایثارگر دیدار انجام

 
شد. 

وي به تشکیل شبکه خیران و واقفان دفاع مقدس در استان اشاره کرد و گفت: 63 همایش و گردهمایی در راستاي برنامه هاي دفاع

 
مقدس امسال در استان برگزار شده است. 

ذوالفقاري به تهیه بانک اطلاعاتی شهداي در بخش اصناف و جمع آوري 250 هزار سند و 120 هزار قطعه عکس شهداي دفاع مقدس

 
در استان اشاره کرد و گفت: چهار هزار و 800 صفحه تاریخ شفاهی در این راستا تهیه و تدوین شده است. 

 
وي اظهار داشت: در حوزه ادبیات و تاریخ دفاع مقدس تاکنون 150 عنوان کتاب در استان تهیه و تدوین شده است. 

ذوالفقاري از اجراي تئاتر خیابانی، جشنواره هنري و انجام مصاحبه رسانه اي در راستاي ترویج فرهنگ ایثار و شهادت در استان خبر
داد و گفت: 20 عنوان کتاب در حوزه زنان و کودکان و کتاب صورتی در حوزه زنان تهیه و جشنواره اسوه صبر و مقاومت نیز برگزار

 
شد. 

 
31 شهریورماه تا هفتم مهرماه به عنوان هفته دفاع مقدس نامگذاري شده است. 



 
برچسب ها 

 
- شهرکرد 

 
- چهارمحال وبختیاري 

 
- هفته دفاع مقدس 

 
پروندهٔ خبري 

- چهلمین سال دفاع مقدس



حدود 7 هزار نفر شاغل شدند

منبع: روزنامه کسب و کارشماره خبر:  53  |  تاریخ: 1399/06/31

به گزارش کسب و کار نیوز، سال گذشته براي توسعه اشتغال در بنگاه هاي خرد، کوچک و متوسط مناطق غیربرخوردار و
البته بهره مند شدن از ظرفیت هاي دانش آموختگان دانشگاهی در شرایط بحران اقتصادي، طرحی تحت عنوان «یارانه

دستمزد» از سوي وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در 8 استان شامل ایلام، کردستان، چهارمحال و ...

کسب و کار نیوز - طرح یارانه دستمزد که از سال گذشته در مناطق کم برخوردار کشور در حال اجراست، توانسته منجر به

 
جذب 6 هزار و 752 نفر شغل اولی با سقف سنی 35 سال شود. 

به گزارش کسب و کار نیوز، سال گذشته براي توسعه اشتغال در بنگاه هاي خرد، کوچک و متوسط مناطق غیربرخوردار و البته بهره
مند شدن از ظرفیت هاي دانش آموختگان دانشگاهی در شرایط بحران اقتصادي، طرحی تحت عنوان «یارانه دستمزد» از سوي وزارت
تعاون، کار و رفاه اجتماعی در 8 استان شامل ایلام، کردستان، چهارمحال و بختیاري، خراسان جنوبی، کرمانشاه، سیستان و بلوچستان

 
و کهگیلویه و بویراحمد اجرا شد تا از این طریق 5 هزار و 879 نفر تا پایان سال 98 مشغول به کار شوند. 

بر اساس این طرح، به کارآفرینان بخش خصوصی و تعاونی که نیروي کار جدید و عمدتاً فارغ التحصیلان دانشگاهی که شغل اولی
هستند را جذب کنند 30 درصد حداقل دستمزد به عنوان یارانه دستمزد به مدت 12 ماه پرداخت می شود. هر کارفرما تا 50 درصد
نیروهاي بیمه شده فعلی خود می تواند در این طرح جذب نیرو داشته باشد. از ویژگی هاي شاغلین باید به این مساله اشاره کرد که
این افراد باید بین 20 تا 35 سال داشته و فاقد سابقه بیمه پردازي براي مدت سه ماه یا بیشتر باشند. البته براي زنان سرپرست خانوار

 
بیکار متقاضی شغل اولی، رعایت شرط سنی الزامی نیست. 

همچنین در طرح پرداخت یارانه دستمزد، سرانه هر بنگاه در ارتباط با جذب نیروي کار شغل اولی به طور متوسط 4.8 نیروي کار بوده
است. در واقع این طرح یک نوع ابزار تشویقی است که در قالب آن، به صورت ماهانه 30 درصد از دستمزد نیروي کار، به کارفرما
پرداخت می شود که طبق گفته معاون توسعه اشتغال و کارآفرینی وزارت کار منابع این طرح از محل منابع پیش بینی شده اشتغال
در قانون بودجه سنواتی، کمک هاي مردمی و منابع ناشی از اجراي هدفمندي یارانه ها تامین می شود. البته طبق اعلام وزارت کار،
کارگاه هاي دانش بنیان و استارتاپ ها با معرفی معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري، کارگاه هاي داراي نشان سبز از سازمان
محیط زیست، کارگاه هاي داراي نشان اقتصاد مقاومتی از ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی و کارگاه هاي برگزیده در جشنواره هاي

 
ملی سالانه کار آفرینی و تعاونی در اولویت پرداخت یارانه دستمزد قرار دارند. 

 
نتیجه اجراي طرح یارانه دستمزد 

در این بین با توجه به هدف گذاري هاي صورت گرفته، پی گیري ها از وزارت کار حکایت از آن دارد که یک هزار و 714 بنگاه
اقتصادي طی سال 98 در این طرح مشارکت کردند و اگرچه هدف ایجاد اشتغال براي 5 هزار نفر بود اما تعداد 6 هزار و 752 نفر
توانستند از طریق اجراي این طرح در مناطق 8 گانه شاغل شوند که تعداد 462 نفر از شغل اولی هاي جذب شده سرپرست خانوار
بوده اند. استان لرستان با بیشترین سرانه (9.7 نفر) و استان کردستان (2.1) پایین ترین سرانه را کسب کردند.   بنگاه هاي بالاي 50
نفر کارکن در بخش صنعت و همچنین بنگاه هاي 10 تا 49 نفر کارکن فعال در بخش خدمات داراي بیشترین ظرفیت جذب نیرو



بوده اند. این طرح هم اکنون در حال اجراست و مقرر شده که در صورت تخصیص منابع کافی، این طرح در 16 استان محروم و مرزي
اجرا شود. همچنین پیش بینی شده که با استفاده از این طرح طی سال هاي 99 و 1400 بتوان 16 هزار نفر را که شغل اولی نیز

هستند، مشغول به کار کرد.



پردرآمدترین رشته هاي دانشگاهی را بشناسید/ کدام رشته ها بازار کار خوبی

دارند؟

منبع: دیار آفتابشماره خبر:  54  |  تاریخ: 1399/06/31

با توجه به نزدیک بودن زمان انتخاب رشته داوطلبان کنکور، در این گزارش ویژگی هاي بازار کار و میزان درآمد رشته هاي
مختلف آورده شده است.

 
 

به گزارش دیار آفتاب؛به نقل از   باشگاه خبرنگاران جوان، امروزه «پول» به عنوان یکی از مهم ترین دلایل رفتن به دانشگاه شناخته
شده است، از طرفی دکتر یا مهندس شدن آرزوي افراد بسیاري است، اما بیشتر خانواده ها با نادیده گرفتن توانایی هاي فرزندان شان

 
آن ها را مجبور به تحصیل در رشته هاي سخت و طاقت فرسا می کنند. 

به عقیده عموم مردم تنها رشته هاي حقوق، پزشکی و مهندسی از بازار کار خوبی برخوردار هستند و آینده افراد را می سازند، در واقع
با بروز یا افزایش مشکلات اقتصادي در کشور که امروزه شاهد آن هستیم تمایل به رشته هاي پرمخاطب و سخت هم بیشتر شده

 
است، اما رشته هاي دیگري هم وجود دارند که از بازار کار خوبی برخوردار هستند و می توان در آن ها ادامه تحصیل داد. 

رشته هاي مدیریت، علوم ارتباطات، علوم کامپیوتر، طراحی و گرافیک، مهندسی نفت و مهندسی مکانیک از رشته هاي پردرآمد
هستند که متقاضیان آن ها زیاد است. رشته هاي پزشکی یا پیرا پزشکی در مقایسه با سایر رشته ها شرایط بهتري از نظر اشتغال

 
دارند، اما به علت رقابت زیاد پذیرش داوطلب در آنان با سختی و دشواري همراه است. 

طبق آمار هاي به دست آمده در سال هاي اخیر، رشته هاي مهندسی بازار کار خوبی ندارند و فارغ التحصیلان این رشته در کار هاي
ساده یا کارگري فعالیت می کنند اما براي اشتغال در بازي هاي اندرویدي، اپلیکیشن ها، نرم افزار هاي مختلف آموزشی و… نیاز به

 
مهندسان کامپیوتر و در راس آن ها برنامه نویسان حرفه اي است. 

از همان آغاز انتخاب رشته در مدارس برخی خانواده ها با دخالت نا به جا همانند یک برده فرزندان شان را تحت سلطه خود در می

 
آورند و آنان را وادار می کنند تا براي تحصیل در یک رشته حتما مطابق نظراتشان تصمیم گیري یا عمل کنند. 

براي مثال تجربی یکی از رشته هایی است که خانواده ها بدون در نظر گرفتن استعداد هاي فرزندانشان را مجبور به تحصیل در این
رشته می کنند و دانشجویان بعد از گذرندان 3 سال دبیرستان و آماده شدن براي کنکور از ترس قبول نشدن در رشته پزشکی دچار



مشکلات روحی و روانی می شوند و چند سال از عمر با ارزش خود را وقف تست زنی و برآورده کردن آرزو هاي خانواده خود می کنند
و به این صورت با آرزوي هاي خود براي همیشه خداحافظی می کنند و شاید هیچ وقت براي تحصیل در این رشته نمره قبولی را

 
کسب نکنند و تنها گذر عمر بی ثمر ببینند. 

اوضاع اشتغال به حدي نابسامان است که دانشجویان یا فارغ التحصیلان را به سمت و سوي کارآفرینی سوق می دهد و حتی براي این

 
کار هم در برنامه ششم توسعه سهمی ویژه در نظرگرفته شده است. 

 
 

علوم انسانی، شاخص ترین رشته در مسیر توسعه اقتصادي کشور در سطح جهان به علوم انسانی به عنوان یک رشته شاخص و قوي
نگاه می شود و کشور ها براي پیش بردن و توسعه اقتصاد کشور خود از فارغ التحصیلان این رشته ها بهره می گیرند و براي آنان
بسیار حائز اهمیت است که مدیران شرکت ها حتما در رشته انسانی تحصیل کرده باشند تا بتوانند با سیاست هاي مناسب اقتصاد

 
کشور را در مسیر درست راهنمایی کنند. 

با این حال برخی از افراد به دنبال رشته هاي به اصطلاح دهن پر کن هستند، اما بعد از ورود به آن به نا توانایی خود پی می برند و

 
براي قبولی در امتحانات با ترس و لرز حاضر می شوند. 

اولین معیار در انتخاب رشته محک زدن استعداد ها و توانایی ارتباط با آن رشته است تا بتوان بعد از قبولی در دانشگاه به راحتی

 
دروس را پاس کرد و براي مقاطع بالاتر تحصیلی آماده شد. 

باید دانست انتخاب رشته واقع بینانه دانش آموزان و دانشجویان به منظور فعالیت در مشاغل مطمئن حائز اهمیت است و متاسفانه
امروزه افراد سراغ رشته هاي پرزرق و برقی می روند که در شرایط کنونی نمی توان آینده اي روشن براي آنان تصور کرد و بسیاري از

 
داوطلبان با خیال طبیب شدن چند سال از عمر خود را پشت درهاي دانشگاه می گذرانند. 



 
 

 
بیشتر بخوانید 

 
- کدام رشته هاي دانشگاهی بازار کار و آینده شغلی خوبی دارند؟ رشته هاي پردرآمد را بشناسید رشته کامپیوتر 

افزایش استفاده از کامپیوتر، لپ تاپ، تبلت و ... باعث روي آوردن بیشتر افراد به رشته کامپیوتر شده است و از آن جایی که امروزه
اکثر افراد در منزل خود کامپیوتر دارند؛ بنابراین جهانی شدن اطلاعات و ارتباطات باعث شده است تا بازار کار خوبی براي این رشته
در قالب شرکت هاي تولید کننده قطعات، شرکت هاي تولیدي و خدماتی، شرکت هاي تولید کننده نرم افزار و ... وجود داشته باشد و

 
فارغ التحصیلان آن به خصوص جنس مذکر از این غافله عقب نمانند. 

 
 MBA رشته مدیریت

رشته مدیریت MBA به عنوان یکی از پرطرفدارترین و پرسودترین رشته هاي دانشگاهی شناخته شده است و در تمام شرکت ها،
سازمان هاي دولتی و غیر دولتی بازار کار خوبی دارد و می توان در زمینه مدیریت بازاریابی و مارکتینگ، مدیریت استراتژیک، مدیریت

 
منابع انسانی، تجارت و کارآفرینی نیروهاي خوبی تربیت کرد و در این زمینه به فعالیت مشغول شد. 

 
رشته مدیریت بازرگانی گرایش بیمه 

رشته مدیریت بازرگانی گرایش بیمه یکی از مهم ترین رشته هایی است که فارغ التحصیلان آن به جهت دارا بودن اطلاعات وسیع در
حوزه بازرگانی و بازاریابی، روابط انسانی، امور مالی، اقتصادي و بیمه، می توانند فعالیت خوبی به عنوان مدیران اجرایی و مشاوران بیمه

 
اي در شرکت هاي بیمه داشته باشند. 

 
رشته داروسازي 

خدمات دارویی، مشاوره دارویی، بررسی روش هاي داروسازي و ضعف هاي احتمالی موجود در رژیم هاي دارو درمانی از وظایف
داروسازان است که بعد از فارغ التحصیلی می توانند به عنوان نیروي متخصص فعالیت داشته باشند. در حال حاضر از میان فارغ
التحصیلان رشته داروسازي، 80 درصد جذب داروخانه ها و بقیه جذب صنایع داروسازي، آرایشی و کار هاي اجرایی وزارت بهداشت و

 
درمان می شوند و از نظر دریافت حقوق جز پردرآمد ترین افراد جامعه هستند. 

رشته دندان پزشکی 



امروزه فارغ التحصیل رشته دندان پزشکی به اندازه اي زیاد است که در هر خیابان یا ساختمان چند نفري به این شغل مشغول هستند

 
و درآمد بالایی از آن به دست می آورند چرا که کشور هاي جهان سوم همواره به این شغل احتیاج دارند. 

 
بیشتر بخوانید 

 
- کدام رشته هاي دانشگاهی بازار کار و آینده شغلی خوبی دارند؟ پیراپزشکی 

پیش بینی شده است که رشته پیراپزشکی تا سال 2022 در لیست رشته هاي پردرآمد قرار خواهد گرفت و این رشته به هیچ عنوان
محدودیت هاي پزشکی مانند هزینه کردن در دانشکده هاي پزشکی، شرکت در طرح هاي پزشکی و پرداخت هزینه بیمه تخلفات

 
پزشکی احتمالی را نخواهد داشت. 

 
رشته پزشکی 

رشته پزشکی یکی از مهم ترین و پر سود ترین رشته در سطح جهان است که افراد بعد از کسب مهارت و افزایش و آگاهی خود می
توانند در زمان فارغ التحصیلی به عنوان پزشک عمومی مطب بزنند یا در درمانگاه و بیمارستان هاي دولتی یا خصوصی مشغول به کار

 
شوند. 

 
 

با توجه به اعلام نتایج کنکور سراسري و بعد از آن انتخاب رشته، لازم است تا کنکوري ها حتما در انتخاب شغل تمام استعداد هاي
خود را در نظر بگیرند و جذب مشاغلی شوند که از بازار کار خوبی برخوردار هستند، نه اینکه فقط با قبولی در آن بخواهند خود را برتر

 
نشان دهند. 

توصیه می کنیم قبل از زمان انتخاب رشته تمام جوانب کار را در نظر بگیرید و سپس براي آینده خود تصمیم گیري کنید تا با جذب
رشته هاي پرطرفدار و سخت  نشوید و رشته اي را انتخاب کنید که بازار کاري خوبی داشته و با استعدادهاي شما هم خوانی داشته

 
باشد. 

انتهاي پیام/





پردرآمدترین رشته هاي دانشگاهی

منبع: ناطقانشماره خبر:  55  |  تاریخ: 1399/06/31

با توجه به نزدیک بودن زمان انتخاب رشته داوطلبان کنکور، در این گزارش ویژگی هاي بازار کار و میزان درآمد رشته هاي
مختلف آورده شده است.

ناطقان: امروزه «پول» به عنوان یکی از مهم ترین دلایل رفتن به دانشگاه شناخته شده است، از طرفی دکتر یا مهندس شدن
آرزوي افراد بسیاري است، اما بیشتر خانواده ها با نادیده گرفتن توانایی هاي فرزندان شان آن ها را مجبور به تحصیل در رشته هاي

 
سخت و طاقت فرسا می کنند. 

به عقیده عموم مردم تنها رشته هاي حقوق، پزشکی و مهندسی
از بازار کار خوبی برخوردار هستند و آینده افراد را می سازند، در
واقع با بروز یا افزایش مشکلات اقتصادي در کشور که امروزه
شاهد آن هستیم تمایل به رشته هاي پرمخاطب و سخت هم
بیشتر شده است، اما رشته هاي دیگري هم وجود دارند که از
بازار کار خوبی برخوردار هستند و می توان در آن ها ادامه

 
تحصیل داد. 

رشته هاي مدیریت، علوم ارتباطات، علوم کامپیوتر، طراحی و گرافیک، مهندسی نفت و مهندسی مکانیک از رشته هاي پردرآمد
هستند که متقاضیان آن ها زیاد است. رشته هاي پزشکی یا پیرا پزشکی در مقایسه با سایر رشته ها شرایط بهتري از نظر اشتغال

 
دارند، اما به علت رقابت زیاد پذیرش داوطلب در آنان با سختی و دشواري همراه است. 

طبق آمار هاي به دست آمده در سال هاي اخیر، رشته هاي مهندسی بازار کار خوبی ندارند و فارغ التحصیلان این رشته در کار هاي
ساده یا کارگري فعالیت می کنند اما براي اشتغال در بازي هاي اندرویدي، اپلیکیشن ها، نرم افزار هاي مختلف آموزشی و… نیاز به

 
مهندسان کامپیوتر و در راس آن ها برنامه نویسان حرفه اي است. 

از همان آغاز انتخاب رشته در مدارس برخی خانواده ها با دخالت نا به جا همانند یک برده فرزندان شان را تحت سلطه خود در می

 
آورند و آنان را وادار می کنند تا براي تحصیل در یک رشته حتما مطابق نظراتشان تصمیم گیري یا عمل کنند. 

براي مثال تجربی یکی از رشته هایی است که خانواده ها بدون در نظر گرفتن استعداد هاي فرزندانشان را مجبور به تحصیل در این
رشته می کنند و دانشجویان بعد از گذرندان 3 سال دبیرستان و آماده شدن براي کنکور از ترس قبول نشدن در رشته پزشکی دچار
مشکلات روحی و روانی می شوند و چند سال از عمر با ارزش خود را وقف تست زنی و برآورده کردن آرزو هاي خانواده خود می کنند
و به این صورت با آرزوي هاي خود براي همیشه خداحافظی می کنند و شاید هیچ وقت براي تحصیل در این رشته نمره قبولی را

 
کسب نکنند و تنها گذر عمر بی ثمر ببینند. 



اوضاع اشتغال به حدي نابسامان است که دانشجویان یا فارغ التحصیلان را به سمت و سوي کارآفرینی سوق می دهد و حتی براي این

 
کار هم در برنامه ششم توسعه سهمی ویژه در نظرگرفته شده است. 

 
 //

 
علوم انسانی، شاخص ترین رشته در مسیر توسعه اقتصادي کشور 

در سطح جهان به علوم انسانی به عنوان یک رشته شاخص و قوي نگاه می شود و کشور ها براي پیش بردن و توسعه اقتصاد کشور
خود از فارغ التحصیلان این رشته ها بهره می گیرند و براي آنان بسیار حائز اهمیت است که مدیران شرکت ها حتما در رشته انسانی

 
تحصیل کرده باشند تا بتوانند با سیاست هاي مناسب اقتصاد کشور را در مسیر درست راهنمایی کنند. 

با این حال برخی از افراد به دنبال رشته هاي به اصطلاح دهن پر کن هستند، اما بعد از ورود به آن به نا توانایی خود پی می برند و

 
براي قبولی در امتحانات با ترس و لرز حاضر می شوند. 

اولین معیار در انتخاب رشته محک زدن استعداد ها و توانایی ارتباط با آن رشته است تا بتوان بعد از قبولی در دانشگاه به راحتی

 
دروس را پاس کرد و براي مقاطع بالاتر تحصیلی آماده شد. 

باید دانست انتخاب رشته واقع بینانه دانش آموزان و دانشجویان به منظور فعالیت در مشاغل مطمئن حائز اهمیت است و متاسفانه
امروزه افراد سراغ رشته هاي پرزرق و برقی می روند که در شرایط کنونی نمی توان آینده اي روشن براي آنان تصور کرد و بسیاري از

 
داوطلبان با خیال طبیب شدن چند سال از عمر خود را پشت درهاي دانشگاه می گذرانند. 

 
 //

 
رشته کامپیوتر 

افزایش استفاده از کامپیوتر، لپ تاپ، تبلت و ... باعث روي آوردن بیشتر افراد به رشته کامپیوتر شده است و از آن جایی که امروزه
اکثر افراد در منزل خود کامپیوتر دارند؛ بنابراین جهانی شدن اطلاعات و ارتباطات باعث شده است تا بازار کار خوبی براي این رشته
در قالب شرکت هاي تولید کننده قطعات، شرکت هاي تولیدي و خدماتی، شرکت هاي تولید کننده نرم افزار و ... وجود داشته باشد و

 
فارغ التحصیلان آن به خصوص جنس مذکر از این غافله عقب نمانند. 

 
 MBA رشته مدیریت

رشته مدیریت MBA به عنوان یکی از پرطرفدارترین و پرسودترین رشته هاي دانشگاهی شناخته شده است و در تمام شرکت ها،
سازمان هاي دولتی و غیر دولتی بازار کار خوبی دارد و می توان در زمینه مدیریت بازاریابی و مارکتینگ، مدیریت استراتژیک، مدیریت

 
منابع انسانی، تجارت و کارآفرینی نیروهاي خوبی تربیت کرد و در این زمینه به فعالیت مشغول شد. 

 
رشته مدیریت بازرگانی گرایش بیمه 



رشته مدیریت بازرگانی گرایش بیمه یکی از مهم ترین رشته هایی است که فارغ التحصیلان آن به جهت دارا بودن اطلاعات وسیع در
حوزه بازرگانی و بازاریابی، روابط انسانی، امور مالی، اقتصادي و بیمه، می توانند فعالیت خوبی به عنوان مدیران اجرایی و مشاوران بیمه

 
اي در شرکت هاي بیمه داشته باشند. 

 
رشته داروسازي 

خدمات دارویی، مشاوره دارویی، بررسی روش هاي داروسازي و ضعف هاي احتمالی موجود در رژیم هاي دارو درمانی از وظایف
داروسازان است که بعد از فارغ التحصیلی می توانند به عنوان نیروي متخصص فعالیت داشته باشند. در حال حاضر از میان فارغ
التحصیلان رشته داروسازي، 80 درصد جذب داروخانه ها و بقیه جذب صنایع داروسازي، آرایشی و کار هاي اجرایی وزارت بهداشت و

 
درمان می شوند و از نظر دریافت حقوق جز پردرآمد ترین افراد جامعه هستند. 

 
رشته دندان پزشکی 

امروزه فارغ التحصیل رشته دندان پزشکی به اندازه اي زیاد است که در هر خیابان یا ساختمان چند نفري به این شغل مشغول هستند

 
و درآمد بالایی از آن به دست می آورند چرا که کشور هاي جهان سوم همواره به این شغل احتیاج دارند. 

 
پیراپزشکی 

پیش بینی شده است که رشته پیراپزشکی تا سال 2022 در لیست رشته هاي پردرآمد قرار خواهد گرفت و این رشته به هیچ عنوان
محدودیت هاي پزشکی مانند هزینه کردن در دانشکده هاي پزشکی، شرکت در طرح هاي پزشکی و پرداخت هزینه بیمه تخلفات

 
پزشکی احتمالی را نخواهد داشت. 

 
رشته پزشکی 

رشته پزشکی یکی از مهم ترین و پر سود ترین رشته در سطح جهان است که افراد بعد از کسب مهارت و افزایش و آگاهی خود می
توانند در زمان فارغ التحصیلی به عنوان پزشک عمومی مطب بزنند یا در درمانگاه و بیمارستان هاي دولتی یا خصوصی مشغول به کار

 
شوند. 

با توجه به اعلام نتایج کنکور سراسري و بعد از آن انتخاب رشته، لازم است تا کنکوري ها حتما در انتخاب شغل تمام استعداد هاي
خود را در نظر بگیرند و جذب مشاغلی شوند که از بازار کار خوبی برخوردار هستند، نه اینکه فقط با قبولی در آن بخواهند خود را برتر

 
نشان دهند. 

توصیه می کنیم قبل از زمان انتخاب رشته تمام جوانب کار را در نظر بگیرید و سپس براي آینده خود تصمیم گیري کنید تا با جذب
رشته هاي پرطرفدار و سخت نشوید و رشته اي را انتخاب کنید که بازار کاري خوبی داشته و با استعدادهاي شما هم خوانی داشته

باشد.



استخدام بیش از 60 درصد فارق التحصیلان دانشگاه حضرت معصومه(س)

منبع: موجشماره خبر:  56  |  تاریخ: 1399/06/31

رئیس دانشگاه حضرت معصومه(س) از استخدام بیش از
60 درصد فارق التحصیلان دانشگاه حضرت معصومه(س)

 
خبرداد. 

به گزارش خبرگزاري موج قم، ابراهیم عبدي پور امروز در
کنفرانس خبري با محوریت مهارت آموزي و کارآفرینی
دختران دانشجو و ارائه رشته هاي هنري، با اشاره به اینکه
دانشگاه حضرت معصومه(س) به عنوان یک دانشگاه دولتی
تک جنسیتی ویژه دختران در سال 86 تاسیس شد، اظهار

کرد: این دانشگاه بعد از الزهرا دومین دانشگاه دولتی تک جنسیتی و اولین دانشگاه تک جنسیتی بعد از انقلاب است که به نوعی براي

 
سایر استان ها نیز الگو شد. 

وي با بیان اینکه درحال حاضر 10 رشته کارشناسی و 8 رشته کارشناسی دانشجویان مشغول به تحصیل هستند، مطرح کرد: در برنامه

 
عملیاتی دانشگاه و رشته هایی که مصوب شده است قرار بر این شده که این دانشگاه گسترش پیدا کند. 

رئیس دانشگاه حضرت معصومه(س) با اشاره به اینکه سه سال قبل ماموریت این دانشگاه رشته هاي علوم عنوان شد، عنوان کرد: در
این دانشگاه باید رشته هایی دایر باشد که به افزایش توانمندي خانم ها و ارتقاي نقش اجتماعی آن ها در خانواده و جامعه کمک کند

 
که خوشبختانه این رویکرد توسط وزارت علوم پذیرفته شده است. 

وي با بیان اینکه تعداد دانشجویان فعلی دانشگاه در دو مقطع کارشناسی و کارشناسی ارشد هزار و 600 نفر است، خاطرنشان کرد: 42
نفر به عنوان هیأت علمی ثابت و 80 نفر هیأت علمی مدعو نیز در این دانشگاه فعالیت دارند؛ این دانشگاه اولین دانشگاهی است که در

 
شهرك دانشگاهی استان قم مستقر شده است. 

عبدي پور با اشاره به اینکه دانشگاه حضرت معصومه(س) در طی 10 سال اخیر توانسته پروژه هاي متعددي را در این منطقه احداث

 
کند، تصریح کرد: درحال حاضر سه مجموعه ورزشی در این دانشگاه براي دانشجویان وجود دارد. 

وي با بیان اینکه 4 رشته هنرهاي دستی در دستور کار این دانشگاه قرار گرفته است، افزود: رشته حقوق، فقه و حقوق اسلامی، علوم
قرآن و حدیث، مدیریت بازرگانی، مدیریت کسب و کارهاي کوچک، حسابداري، زبان شناسی، مشاوره و تجارت الکترونیک در مقطع
کارشناسی و رشته هاي مدیریت بازرگانی، کارآفرینی، تجارت الکترونیک، بازاریابی، بازاریابی بین الملل، مدیریت استراتژیک، علوم

 
حدیث و حقوق کیفري اطفال و نوجوانان در مقطع کارشناسی ارشد در این دانشگاه تدریس می شود. 



رئیس دانشگاه حضرت معصومه(س) با اشاره به اینکه پیش بینی ما بر این است که در سال آینده 16 رشته در مقطع کارشناسی و 14
رشته در مقطع کارشناسی ارشد داشته باشیم، اضافه کرد: تعداد دانشجویان غیر بومی در این دانشگاه چند درصد بیشتر از دانشجویان

 
بومی است. 

وي با بیان اینکه با طرح سازمان سنجش احتمال دارد در سال آینده تعدادي دانشجو با شرط معدل و بدون کنکور پذیرش کنیم،

 
تاکید کرد: این دانشگاه در زمان تاسیس با حدود 200 دانشجو آغاز به کار کرده و هر ساله یک روند رو به رشدي را طی کرده است. 

عبدي پور با اشاره به اینکه حدود دو هزار نفر از این دانشگاه فارق التحصیل شده اند، اظهار داشت: طبق مطالعات انجام شده در سال
هاي اخیر حدود 62 درصد فارق التحصیلان این دانشگاه استخدام شده اند؛ فارق التحصیلان دانشگا ه ها باید به گونه اي مهارت کسب

کرده باشند که بتوانند خودشان یک فعالیت شغلی متناسب با رشته خودشان دایر کنند.



تاکید جهانگیري بر افزایش تولید گیاهان دارویی به عنوان یکی از اولویت هاي

اقتصاد مقاومتی

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  57  |  تاریخ: 1399/06/31

خبرگزاري آریا- معاون اول رئیس جمهور بر سرمایه گذاري
براي افزایش تولید گیاهان دارویی به عنوان یکی از طرح

 
هاي اولویت دار اقتصاد مقاومتی تاکید کرد. 

به گزارش خبرگزاري آریا، اسحاق جهانگیري در نشست
ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی، گفت: یکی از اولویت هاي
اقتصاد مقاومتی درون زایی است که طرح تولید گیاهان
دارویی به ظرفیت هاي داخلی اتکاء دارد و مشمول رویکرد

 
درون زایی اقتصاد مقاومتی است. 

وي عدالت محوري را از دیگر رویکرد هاي اقتصاد مقاومتی
دانست و افزود: طرح تولید گیاهان دارویی به معناي واقعی، عدالت بنیان است و اگر به اشتغال زایی و درآمد زایی براي مناطق محروم

 
کمک کند به توسعه عدالت منجر می شود. 

آقاي جهانگیري، دانش بنیان بودن را رویکرد سوم اقتصاد مقاومتی برشمرد و گفت: خیلی ها فکر می کردند گیاهان دارویی ارتباطی
به دانش بنیانی ندارد در حالی که یکی از پایه هاي مهم اقدامات شرکت هاي دانش بنیان فعالیت در عرصه تولید گیاهان دارویی است.
وي مردمی بودن و برون گرایی را از دیگر رویکرد هاي اقتصاد مقاومتی عنوان کرد و افزود: اگر تولید گیاهان دارویی مردمی شود و

 
بتوانیم محصولات خوبی تولید کنیم، می توانیم آن را بیش از پیش به کشور هاي دیگر صادر کرد. 

آقاي جهانگیري در ادامه طرح افزایش تولید گیاهان دارویی را داراي رویکرد هاي پنج گانه اقتصاد مقاومتی دانست و از مسئولان

 
حاضر در این نشست خواست این وظیفه مهم ملی را در نظر بگیرند و به تکمیلی زنجیره آن کمک کنند. 

رئیس ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی افزود: بسیاري از گیاهان دارویی به طور خام صادر می شود و درآمد ما از محل صدور این
گیاهان 950 میلیون دلار است، در حالی که با سرمایه گذاري و تکمیل زنجیره تولید و صادرات این محصولات می شود ارزش درآمد

 
هاي ناشی از آن را به 16 میلیارد دلار افزایش داد. 

وي از دبیرخانه ستاد فرمانده اقتصاد مقاومتی خواست براي توجه به سرمایه گذاري به منظور افزایش تولید محصولات گیاهی وقت

 
بگذارد و اعتبار هزار میلیارد تومانی براي این بخش اختصاص یابد. 

آقاي جهانگیري تاکید کرد: تولید گیاهان دارویی یکی از مهمترین طرح هاي اولویت دار اقتصاد مقاومتی است، که مطمئنم اگر
منابعش تامین شود اشتغال و درآمدزایی خوبی را ایجاد می کند.



بررسی عملکرد نهاد ها براي جهش تولید

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  58  |  تاریخ: 1399/06/31

خبرگزاري آریا- عملکرد نهاد هاي دولتی براي جهش تولید و اشتغال زایی

 
در نشست ستاد اقتصاد مقاومتی بررسی شد. 

به گزارش خبرگزاري آریا، دبیر ستاد اقتصاد مقاومتی با اعلام این خبر،
افزود: در این نشست که به ریاست آقاي جهانگیري معاون اول رئیس
جمهور برگزار شد، برخی وزرا، گزارشی از عملکردشان را در چارچوب

 
سیاست هاي اقتصاد مقاومتی و هدف گذاري سال جهش تولید ارائه کردند. 
آقاي سید حمید پورمحمدي، بررسی عملکرد دستگاه هاي ذیربط در تولید

 
مسکن محرومان و مسکن مهر را دستور کار دیگر جلسه امروز ستاد اقتصاد مقاومتی برشمرد. 

وي بررسی طرح تولید گیاهان دارویی را محور دیگر دستور کار نشست ستاد اقتصاد مقاومتی دانست و افزود: در این جلسه، ضمن

 
ارزیابی میزان موفقیت دستگاه ها در اجراي طرح هاي مربوط به جهش تولید و اشتغال زایی، موانع پیشبرد این طرح ها بررسی شد. 

به گزارش خبرگزاري آریا به نقل از صدا و سیما، وزراي راه و شهرسازي، کشور، تعاون، کار و رفاه اجتماعی، میراث فرهنگی و
گردشگري، معاون علم و فناوري و معاون امور زنان و خانواده رئیس جمهور، نایب رئیس اول مجلس شوراي اسلامی، رئیس بنیاد

مسکن و شمار دیگري از مسئولان در نشست ستاد اقتصاد مقاومتی حضور داشتند.



فاصله سطح زندگی برخی مسئولان با مردم مایه شرمساري است by روزنامه

آذربایجان

منبع: روزنامه آذربایجانشماره خبر:  59  |  تاریخ: 1399/06/31

دبیرکل جامعه انجمن هاي اسلامی اصناف و بازار با بیان اینکه در نگاه اسلامی نباید میان حاکمان و توده هاي عادي مردم به
لحاظ سطح زندگی فاصله اي باشد، گفت: امروز فاصله طبقاتی مسئولان با مردم در حدي است که انسان شرمنده می شود و

این اتفاق نه تنها شکاف میان کارگزارن و مردم را زیاد می کند بلکه فاصله میان ...

 
دبیرکل جامعه انجمن هاي اسلامی اصناف و بازار: فاصله سطح زندگی برخی مسئولان با مردم مایه شرمساري است 

دبیرکل جامعه انجمن هاي اسلامی اصناف و بازار با بیان اینکه در نگاه اسلامی نباید میان حاکمان و توده هاي عادي مردم به لحاظ
سطح زندگی فاصله اي باشد، گفت: امروز فاصله طبقاتی مسئولان با مردم در حدي است که انسان شرمنده می شود و این اتفاق نه
تنها شکاف میان کارگزارن و مردم را زیاد می کند بلکه فاصله میان مردم را با آموزه هاي دینی نیز بیشتر کرده که نتیجه طبیعی آن

 
افزایش معضلات و آسیب هاي اجتماعی است. 

احمد کریمی اصفهانی، دبیرکل جامعه انجمن هاي اسلامی اصناف و بازار، درباره نگرانی ها پیرامون افزایش فاصله مردم و مسئولان با
توجه به آشفتگی در وضعیت اقتصادي و عدم واکنش مناسب دولت و مجلس نسبت به این اوضاع گفت: در حکومت اسلامی قرار است
که بین حاکمان و مردم فاصله و شکافی نباشد. البته نزدیکی به معناي آن است که فاصله غیرعادي و غیرمعقولی میان سطح زندگی
مسئولان و توده هاي عادي مردم نباشد. در حالی که امروز فاصله سطح و امکانات زندگی برخی مسئولان با مردم در حدي است که

 
انسان شرمنده می شود و در شأن نظام اسلامی نیست. 

وي ادامه داد: امروز نشانه فاصله میان ملت و مسئولان، گرانی افسارگسیخته و بی توجهی به تورم، افزایش قیمت مسکن و عدم
ساماندهی وضعیت مسکن، بیکاري و فقدان برنامه مشخص براي اشتغال، رشد فقر و افزایش فسادهاي اجتماعی مانند اعتیاد است؛ لذا
مسئولان باید به عواملی که امروز زندگی مردم را سخت و پیچیده کرده و بعضاً به افزایش ناامنی اجتماعی، سرقت، اعتیاد و امثال این

 
آسیب هاي اجتماعی انجامیده است، توجه ویژه کنند. 

کریمی اصفهانی اظهار کرد: هر مقدار مسئولان مشکلات اقتصادي و به تبع آن آسیب هاي اجتماعی را کاهش دهند به همان نسبت از
فاصله و شکاف میان مسئولان و مردم کاسته شده و رابطه مردم با حاکمان ترمیم می شود. امروز برخی اقدامات مسئولان نه تنها
فاصله آنها با مردم را افزایش داده بلکه فاصله مردم را با خدا و آموزه هاي دینی نیز بیشتر کرده و معضلاتی که مسئولان براي مردم

 
ایجاد می کنند، آنها را از دین و دینداري دور کرده است. 

 
تحول اقتصادي؛ بالاترین انتظار مردم از مجلس انقلابی 

دبیرکل جامعه انجمن هاي اسلامی اصناف و بازار درباره انتظارات مردم از مجلس انقلابی در حوزه اقتصاد و معیشت و عملکرد مجلس
در این رابطه گفت: البته قضاوت درباره عملکرد مجلس یازدهم زود است، اما نمایندگان نباید فراموش کنند که با چه شعارهایی وارد
مجلس شدند. دو اولویت و شعار اصلی این مجلس اقتصاد و فرهنگ بود و بیشترین توقع مردم از این مجلس سر و سامان دادن به

 
وضعیت معیشتی و نظارت بر اقدامات دولت در حوزه اقتصادي بود. 

وي یادآور شد: امروز با گذشت بیش از سه ماه از آغاز به کار مجلس چنین مسئله اي کمتر مشاهده شده است. از آغاز سال تا
شهریورماه نزدیک به 40 درصد قیمت ارز افزایش یافته و مجلس در این باره اقدام خاصی در قالب سؤال، نظارت یا ارائه طرح انجام
نداده است. امروز بر اثر افزایش قیمت ارز قیمت همه کالاهاي مورد نیاز به نحو سرسام آوري افزایش یافته و بدتر اینکه قیمت اقلام و



کالاهایی که در اختیار دولت است و به مانند فرآورده هاي پتروشیمی، به قیمت ارز هم ربطی ندارند بیش از سایر کالاها افزایش یافته

 
است. 

وي تصریح کرد: این در حالی است که این فرآورده ها همگی در داخل تولید می شود و مشخص نیست به چه دلیل قیمت این کالاها
افزایش پیدا کرده است. امروز به جرئت می توان گفت دولت به جاي اینکه بیش از همیشه رعایت حال مردم را بکند در افزایش قیمت

 
ها از همه سبقت گرفته است. امروز نمی توان یک کالاي در اختیار دولت را نام برد که گران نشده باشد. 

 
افزایش بی اعتمادي مردم به تصمیمات مسئولان 

کریمی اصفهانی افزود: مسئله دیگر بی ضابطه و بی ثبات بودن افزایش قیمت هاست. به فرض دولت می خواهد به دلایلی کالایی را
گران کند، اما می تواند اعلام کند قیمت این اقلام تا یک یا دو سال ثابت است تا در بازار هم ثبات و امنیت ایجاد شود. متأسفانه

 
مجلس هم هنوز به این مسئله ورود خاصی نکرده است. 

این فعال سیاسی اصولگرا بیان کرد: بی ثباتی در بازار و معیشت مردم زائیده سوءمدیریت مدیران، فساد مسئولان، عدم نظارت و بی
توجهی به ملت و فاصله گرفتن از آنان است که روز به روز بی اعتمادي مردم به تصمیمات و اظهارات مسئولان را افزایش می دهد و
این بزرگترین خطر براي یک دولت و حکومت است. الان برخی از دولتمردان واقعاً بی اطلاع هستند که برخی از خانواده ها با این
حقوق هاي اندك امکان دسترسی به حداقل امکانات زندگی را هم ندارند و این شیوه مدیریتی مسئولان هیچ شباهتی با آموزه هاي

 
دینی و قرآنی و رفتار پیامبر(ص) و اهل بیت(ع) ندارد. 

 
دولت گوش شنوایی براي شنیدن نظرات نخبگان ندارد 

کریمی اصفهانی درباره نقش اصناف و احزاب در ارائه طرح ها و نظرات عملی به دولت براي عبور از وضعیت پیچیده فعلی گفت:
متأسفانه دولت ها گوش شنوایی ندارند، چون اگر گوش شنوایی داشتند از تجارب صاحب نظران، اصناف و کارشناسان حوزه هاي

 
مختلف که فاصله کمتري با مردم دارند استفاده می کردند. 

وي ابراز کرد: اگر مسئولان نظرات نخبگان را می شنیدند و اجرا می کردند، حداقل وضعیت اشتغال کشور امروز اینگونه نبود. امروز
خلاف گویی بین مسئولان رواج پیدا کرده و می توان گفت قبح دروغ و خلاف واقع گفتن در بین برخی مسئولان از بین رفته و به
راحتی وعده می دهند، به راحتی انکار می کنند و به گردن دیگران می اندازند. در جلساتی که با مسئولان وزارتخانه ها و دستگاه هاي
مختلف داریم به جاي اینکه حل معضلات زندگی مردم انجام شود، وزارت کشاورزي مشکل را به گردن وزارت صنعت می اندازد،
وزارت صنعت مشکل را مربوط به بانک ها می داند، بانک ها هر دو وزارتخانه را مقصر می دانند و قس علی هذا. کریمی اصفهانی در
پایان اظهار کرد: در این میان تنها کسانی که زیر این چرخ دنده نابود می شوند مردم هستند و از طرفی از نظرات گروه ها و اصناف که
بیرون از دولت هستند و اطلاع بیشتري از واقعیت عینی وضعیت اقتصادي کشور و نگرانی ها و نارضایتی هاي مردم دارند، بهره برداري

نمی شود.



کاهش 5.5 درصدي دانشجویان علوم پایه در پنج سال گذشته

منبع: ایرناشماره خبر:  60  |  تاریخ: 1399/06/31

تهران- ایرنا- نماینده سازمان برنامه و بودجه کشور در کمیسیون علوم پایه و فناوري هاي همگراي شوراي عالی علوم،
تحقیقات و فناوري گفت: تعداد دانشجویان مقاطع مختلف علوم پایه در سال هاي 94 تا 98 به طور متوسط 5.5 درصد

کاهش یافته است.

تهران- ایرنا- نماینده سازمان برنامه و بودجه کشور در
کمیسیون علوم پایه و فناوري هاي همگراي شوراي عالی
علوم، تحقیقات و فناوري گفت: تعداد دانشجویان مقاطع
مختلف علوم پایه در سال هاي 94 تا 98 به طور متوسط

 
5.5 درصد کاهش یافته است. 

به گزارش روز دوشنبه دبیرخانه شوراي عالی عتف،
هشتادمین جلسه کمیسیون علوم پایه و فناوري هاي
همگراي شوراي عالی علوم، تحقیقات و فناوري در محل
دبیرخانه این شورا با موضوع جایگاه علوم پایه در برنامه

 
هفتم توسعه برگزار شد. 

در این جلسه فرحناز صبوحی، نماینده سازمان برنامه و بودجه کشور در کمیسیون به جایگاه مهم علوم پایه در اسناد مهم کشور تاکید
کرد و اظهار داشت: از میان سیاست هاي کلی علم و فناوري ابلاغی در سال 93 و هفت سیاست کلی ابلاغی برنامه ششم توسعه کشور

 
که حول محور علم، فناوري و نوآوري بنا شده است، یک سیاست به توسعه علوم پایه و تحقیقات بنیادي اختصاص دارد. 

وي افزود: در سند راهبردي علم و فناوري برنامه ششم توسعه هم اقداماتی پیش بینی شد که گروه علوم پایه می تواند با بهره گیري از

 
آن، اهداف خود را محقق کند. 

صبوحی خاطرنشان کرد: در قانون بودجه و در ردیف 113-360 ذیل وزارت علوم هم به این موضوع پرداخته شد که تنها گروه علمی
تخصصی که در برنامه ششم توسعه براي آن هدف گذاري کمی در جهت افزایش تعداد دانشجویان صورت گرفت، گروه علوم پایه است.

نماینده سازمان برنامه و بودجه کشور گفت: در سال 96، حدود 76 درصد و در سال 98 حدود 58 درصد از این هدف تحقق پیدا کرده
است. در سطوح تحصیلات تکمیلی این گروه هم میزان تحقق تعداد دانشجویان از حدود 72 درصد در سال 96 به حدود 49 درصد در

 
سال 98 کاهش یافت. 

صبوحی درباره روند تعداد دانشجویان این حوزه در سال هاي 95-1390 اظهار داشت: در حالی که تعداد کل دانشجویان کشور رشد
1.1 درصدي داشت، تعداد دانشجویان گروه علوم پایه با کاهش سالانه معادل 3.5 درصد مواجه بوده است. 



نماینده سازمان برنامه و بودجه کشور در خصوص کاهش تعداد دانشجویان علوم پایه، اظهار داشت: در دوره بعد یعنی سال هاي 98-
1394، در حالی که تعداد کل دانشجویان کشور در این دوره 8.5 درصد به طور متوسط کاهش داشت، تعداد دانشجویان گروه علوم
پایه و تحصیلات تکمیلی گروه علوم پایه نیز سالانه به طور متوسط با کاهش حدود 5.5 درصدي روبرو بود. این امر حاکی از آن است
که یکی از اهداف این کمیسیون باید به سیاستگذاري در جهت افزایش گرایش جوانان مستعد و توانمند کشور به این حوزه اختصاص

 
یابد. 

وي گفت: بر اساس یافته ها، میزان اشتغال دانش آموختگان حوزه علوم پایه که از نسبت تعداد شاغلین به تعداد دانش آموختگان
حاصل می شود، حدود 54 درصد است؛ این میزان از میانگین کل کشور در تمام گروه ها بالاتر و تنها از میزان اشتغال دانشجویان

 
گروه علوم پزشکی که حدود 72 درصد است، پایین تر است. 

صبوحی ادامه داد: این اطلاعات بیانگر آن است که وضعیت اشتغال دانش آموختگان این حوزه در سال 94-1393، بر خلاف آنچه

 
تصور می شود در وضعیت نامطلوبی قرار ندارد. 

وي تاکید کرد: در مقاطع بالاتر این گروه، میزان اشتغال دانش آموختگان نیز افزایش می یابد. میزان اشتغال دانش آموختگان علوم
پایه در سال 94-1393، در مقطع کاردانی 49 درصد، کارشناسی 51 درصد، کارشناسی ارشد حدود 60 درصد و در مقطع دکتري

 
تخصصی به 72.2 درصد رسیده است. 

 
برچسب ها 

 
- سازمان برنامه و بودجه 

 
- دانشجو 

- کمیسیون دائمی عتف



معترضان خشمگین در ناصریه عراق یک شرکت نفتی را تعطیل کردند

منبع: ایرناشماره خبر:  61  |  تاریخ: 1399/06/31

بغداد - ایرنا - صدها معترض خشمگین با حضور در مقابل یک شرکت نفتی در استان «ناصریه» در جنوب عراق، کارکنان این
شرکت را مجبور به ترك محل و تعطیلی فعالیت آن کردند.

بغداد - ایرنا - صدها معترض خشمگین با حضور در مقابل
یک شرکت نفتی در استان «ناصریه» در جنوب عراق،
کارکنان این شرکت را مجبور به ترك محل و تعطیلی

 
فعالیت آن کردند. 

به گزارش ایرنا، وبگاه «شفق نیوز» به نقل از یک مقام آگاه
که به نام وي اشاره نشده است، نوشت که معترضان
خشمگین صبح امروز (دوشنبه) با تجمع و آتش زدن

 
لاستیک در مقابل شرکت نفت «ذي قار» از ورود کارکنان این شرکت به محل کار جلوگیري کردند. 

 
این منبع افزود که معترضان خواستار استخدام و اشتغال در این شرکت هستند. 

تظاهرکنندگان که بیشتر آنها را دانش آموختگان رشته فنی و مهندسی تشکیل می دهند، ماه ها است که خواهان استخدام در شرکت

 
ها و صنایع نفتی عراق هستند و هرازگاهی در مقابل دروازه اصلی شرکت نفت استان ناصریه در ذي قار تجمع می کنند. 

 
به گفته منبع یاد شده، معترضان تهدید کردند که در صورت برآورده نشدن خواسته هایشان، به اعتراض خود ادامه خواهند داد. 

بیکاري یکی از چالش هاي عمده عراق به شمار می رود، به طوري که از عوامل اصلی و مهم در شکل گیري اعتراضات مردمی و

 
خونین موسوم به اکتبر (مهر تا اسفند 98) این کشور بود. 

شهرهاي مختلف عراق به ویژه بغداد، پایتخت در ماه هاي گذشته همچنان شاهد تجمع معترضان براي استخدام در دستگاه هاي

 
دولتی و صنایع نفتی این کشور هستند. 

 
برچسب ها 

 
- پالایشگاه نفت 

 
- عراق 
- بغداد



نماینده مهاباد: کولبري در شأن جوانان ایرانی نیست

منبع: خبرخودروشماره خبر:  62  |  تاریخ: 1399/06/31

پایگاه خبري شفقنا: نماینده مردم مهاباد در مجلس شوراي اسلامی با بیان اینکه کولبري در شأن جوانان ایران نیست، گفت:
دولت باید تعریفی براي کولبري داشته باشد چراکه این شغل سخت در شأن یک ایرانی نیست که دنیا هم ببینند جوانی 200 کیلو بار

 
را بر کولش گذاشته و از راه هاي سخت عبور می کند. 

جلال محمودزاده در خصوص طرح ساماندهی کولبران، اظهار کرد: دولت آیین نامه اي را به مناطق مرزي ابلاغ کرده بود تا در چند
مورد براي ساماندهی کولبران اقدام کنند که یک مورد ایجاد تعاونی بود تا کولبرانی که برگ تردد دارند در قالب این شرکت ساماندهی

 
شده و به آنها مجوز واردات 25 قلم از اقلام داده شود. 

 
چرا دولت معابر رسمی را براي کولبران تعریف نمی کند 

او با بیان اینکه بحث کولبران مشکل اقتصادي است نه سیاسی و
امنیتی، گفت: انتظارمان این بود که دولت معابر رسمی را تعریف
و کولبران براي جابجایی بار هم از دستگاه هاي موتوري و ماشین
استفاده کنند و در نهایت درآمد توسط شرکت تعاونی بین
کولبران توزیع شود. اما متاسفانه نه تنها این کار انجام نشد بلکه
معابري هم که سال هاي 97 و 96 به طور رسمی تعریف شده

بود را مسدود کردند. حتی دولت ابتدا اقدام به بیمه 15 هزار نفر از کولبران کرد اما بعد از مدتی نه تنها کار را تکمیل نکردند بلکه

 
بیمه این 15 هزار نفر هم لغو شد. 

 
کشته و زخمی شدن 166 کولبر طی 1 سال گذشته 

محمودزاده تصریح کرد: دولت زمانی که شغلی را تعطیل می کند باید شغل جایگزینی را تعریف کنداما این کار را هم نکرد و این امر
باعث شد کولبران براي معیشت به سمت معابر مرزي و غیر رسمی بروند؛ این معابر غیر رسمی هم معمولا توسط نیروهاي انتظامی و
مرزبانی کنترل می شود و بعضا به سمت کولبران تیراندازي می کنند که در طول یک سال گذشته 166 نفر کشته و زخمی شدند. این
کولبران جوانان ایرانی و فرزندان این مرز و بوم هستند و عادلانه نیست که با گلوله ایرانی، جوانان ایران کشته و خانواده هایشان آواره

 
شوند. این امر تبعاتی دارد و از نظر امنیتی هم به نفع نظام نیست. 

 
به دنبال ارائه طرحی براي تجدید نظر استفاده از سلاح گرم نسبت به کولبران هستیم 



نماینده مردم مهاباد در مجلس در خصوص طرح ساماندهی استفاده از سلاح گرم نسبت به کولبران، گفت: به دنبال ارائه طرحی
هستیم که استفاده نیروي انتظامی از سلاح گرم در مناطق مرزي نسبت به کولبران را ساماندهی می کند. کولبران به صورت گروهی و
از مسیر باریکه اي به صورت چند هزار نفري حرکت می کنند و بر اساس این طرح اگر کسی در این شرایط به آنها شلیک کند جرمش
سنگین خواهد بود و مشمول دیه می شود که اگر نمایندگان همراهی کنند در بحث تیراندازي به کولبران تجدید نظر خواهد شد. این
طرح نهایتا به کمیسیون امنیت ملی رفته و در آنجا مطرح می شود که نهایتا در صورت تصویب به صورت نیم بند مشکل کولبران را

 
حل می کند اما مشکل درآمد و امنیت آنها همچنان پابرجا است. 

 
دولت یا معابر را براي کولبران ساماندهی کند و یا به فکر ایجاد اشتغال براي آنها باشد 

نایب رییس کمیسیون کشاورزي مجلس بیان کرد: دولت باید تعریفی براي کولبران داشته باشد چراکه این شغل سخت و جانکاه در
شأن یک ایرانی نیست که دنیا هم ببیند جوانی 200 کیلو بار را از راه هاي سخت حمل کند.مقام معظم رهبري هم بارها در خصوص
کولبران صحبت کردند که "کولبري قاچاق کالا نیست و جوانی که براي معیشت حداقلی، کولی بر می دارد قاچاقچی نیست و اگر با
آنها برخورد نکنند مشکلی ایجاد نمی شود”. بنابراین کشته یا زخمی شدن کولبران به این شیوه تبعات امنیتی و اجتماعی براي نظام
دارد به عنوان نمونه در دو هفته گذشته در یک روز 4 نفر از کولبران پیرانشهر و سردشت کشته شدند که 3 نفر از آنها متاهل و داراي
فرزند بودند. لذا یا باید در این مناطق اشتغال ایجاد کرد و یا معابر را براي آنها ساماندهی کنیم. یعنی اگر از هر دو مسیر غافل شویم
نهایتا همین جوانان براي معیشت سراغ معابر غیر رسمی می رود که تبعات منفی سیاسی، امنیتی و اجتماعی براي نظام خواهد

 
داشت. 

 
دولت موظف است براي جوانان اشتغال پایدار ایجاد کند 

محمودزاده در پایان خاطرنشان کرد: در وزارت کشور جلسه اي بود که استاندارهاي مناطق مرزي را دعوت کردند و قرار شد جمع
بندي صورت بگیرد و نمایندگان مناطق مرزي هم دعوت شوند تا ساماندهی در این خصوص صورت بگیرد؛ مطابق اصول قانون اساسی

دولت موظف است براي جوانان اشتغال پایدار ایجاد کند و به عنوان مجري قانون اساسی باید این مسوولیت را بپذیرد.



بومی سازي سرویس هاي پایه فضاي مجازي ممکن است

منبع: خبرخودروشماره خبر:  63  |  تاریخ: 1399/06/31

خبرگزاري مهر: یک جامعه شناس و کارشناس فضاي مجازي معتقد است که مغز جوان ایرانی می تواند موانع بزرگ را بردارد و

 
اگر مسئولان روح ناامیدي را به آنها تزریق نکنند، بومی سازي سرویس هاي پایه فضاي مجازي ممکن است. 

محمدحسین سیاح طاهري در یادداشتی که در اختیار خبرگزاري مهر قرار داده است نقدي بر یادداشت امیر ناظمی رئیس سازمان

 
فناوري اطلاعات ایران دارد. 

در این مطلب آمده است: « رئیس سازمان فناوري اطلاعات در
یادداشت «دنیاي تلویزیون سازهاي بی برنامه» که در روزنامه
همشهري نگاشته اند، مسائلی را راجع به فضاي مجازي طرح
کرده اند که چون بارها توسط مسئولان وزارتخانه ارتباطات و
فناوري اطلاعات تکرار شده است، تلاش داریم در این نوشتار به

 
شیوه اي کارشناسی، برخی اشکالات این نگرش را نشان دهیم. 

در مطلب اخیر جناب دکتر ناظمی آمده که نگاه به اینترنت، در
واقع رقابت میان دو دیدگاه «پلتفرم ساز» و «محتواساز» است؛ پلتفرم ساز دیدگاهی مهندسی زده است که اولویت را به تصاحب و
تملک پلتفرم می دهد، کنترل را مقدم بر صنعت می داند و از روزي می ترسد که محتواي مورد علاقه اش توسط پلتفرم ها با
محدودیت روبه رو شود. اما محتواساز هدفش در درجه اول تولید محتوا در همه پلتفرم ها است و در درجه دوم تأثیرگذاري بر پلتفرم

 
ها براي پذیرش قواعدي که مطلوب می داند. 

در ادامه هم به ظاهر دلایلی آورده و نتیجه گرفته اند که دیدگاه پلتفرم ساز هم هزینه بر است و هم تاثیرگذاري کمتري دارد اما

 
دیدگاه محتواساز هر پلتفرم را فرصتی براي توسعه محتواي خودش می داند و با صاحب پلتفرم ها مصالحه می کند. 

ایشان با همین استدلال دیدگاه پلتفرم ساز را چنین استهزا کرده اند که «کسی می خواهد از طریق تلویزیون بر جامعه تأثیر بگذارد
تصمیم گرفته کارخانه تلویزیون سازي بسازد!» در حالی که این تشبیه از بنیاد باطل است و اگر بخواهیم شباهتی بین شبکه مخابراتی
و شبکه اینترنت پیدا کنیم، تلویزیون شبیه به «ابزار دسترسی» است نه پلتفرم! پلتفرم در واقع شبکه هاي صداوسیما و ماهواره اي

 
است که به تولید و توزیع محتوا مبادرت می ورزد. مثل آنکه بخواهیم در شبکه BBC محتواي خود را منتشر کنیم.» 

 
پیشرفت یا مصرف؟! 



صرف نظر از این تشبیه نادرست، اختلاف بین دو دیدگاهی که فرموده اند، به واسطه اختلاف در دیدگاه دیگري است نه محتواسازي یا
پلتفرم سازي که هر دو به صورت موازي با هم امکان پیگیري دارند. اختلاف اصلی بین دو دیدگاه «پیشرفتگرا» و «مصرف گرا» در

 
توسعه کشور است. 

دیدگاه مصرف گرا که متاسفانه برخی از صاحب نظران از آن دفاع می کنند، همان طور که اساساً مزیتی براي کشور در هیچ زمینه اي
قائل نیست و با زبان و بی زبان می گوید ما باید کشاورزي را (به خاطر محدودیت منابع آب)، صنعت را (به خاطر به روز نبودن فناوري
تولید و گران شدن محصول تمام شده)، انرژي هسته اي و پرتاب ماهواره را (به خاطر مخالفت هاي کشورهاي ابرقدرت دنیا) و به
همین ترتیب تولید سرویس هاي فضاي مجازي را (به دلیل وجود غول هاي بزرگ رقیب) کنار بگذاریم و صرفا باید در بخش
«خدمات» اقتصاد و آن هم نه در خدمات پایه مثل جویشگر و پیام رسان بلکه خدمات کاربردي مانند حمل و نقل، آموزش، گردشگري

 
و... حضور داشته باشیم و در زیرساخت و خدمات مهم باید از همین سرویس هاي به اصطلاح جهانی استفاده کنیم. 

در مقابل، دیدگاه پیشرفتگرا معتقد است ما باید در امور استراتژیک و ضروري که براي اداره هر کشوري لازم است اعم از امنیت ملی،
تامین غذایی، دولت الکترونیک، صنایع استراتژیک و... خودکفا شویم و سرویس هاي خودمان را تولید کنیم و تنها در اموري که جنبه

 
حیاتی ندارند، از سرویس هاي بیگانه استفاده و محصولات خارجی را وارد کنیم. 

جالب اینکه اریک اشمیت بنیان گذار پلتفرم گوگل در کتاب خود همین دیدگاه را براي رهبران پیشنهاد می دهد: «قرن بیستم در
کنترل شبکه هاي بسته و یکپارچه قرار داشت، قرن بیست و یک قرنی است که با شبکه هاي باز جهانی هدایت خواهد شد. فرصت

 
هاي خلق پلتفرم ها همه جا در اطراف ما وجود دارند. رهبران موفق کسانی هستند که این فرصت ها را کشف می کنند». 

حیف است در دوره اي که فرصت طلایی خلق پلتفرم وجود دارد، برخی همچنان قرن بیستمی فکر می کنند و می خواهند ما مصرف

 
کننده باقی بمانیم. 

 
بی مزیتی ایرانیان! 

جناب ناظمی در ادامه فرموده اند که با فرض همیشگی منابع محدود و ضرورت انتخاب راهبرد «هیچ مزیت مشخصی را نمی توان
براي ما برشمرد که بتوانیم جایگاهی جهانی در این عرصه کسب کنیم» و تنها مزیت ما در هویت است؛ «هویت ما ایرانیان نیز نه بر
پایه ویژگی نژادي، و نه بر پایه منافع میان ایالات و سرزمین هاي مختلف، که بر پایه عناصري کلیدي مانند زبان فارسی استوار است»!

آیا واقعا منفعت ملی ما در این است که همواره مصرف کننده و در امور استراتژیک وابسته به خارج باشیم؟ هر آدم منصفی بسیار
متعجب می شود که چگونه یک نفر با تحصیلات دانشگاهی در جایگاه معاون وزیر یک نظام می تواند «زهر» را چنین رنگ و لعاب

 
علمی ببخشد و به جاي نوشدارو به خورد جامعه بدهد و کسی اعتراضی به ایشان نکند؟ 

اتفاقا این دیدگاه چندان قدیمی نیست و پرنس میرزا ملکم خان ناظم الدوله یکصد و پنجاه سال پیش در رابطه با راه پیشرفت آن هم
در رابطه با پدربزرگ فضاي مجازي یعنی تلگراف، همین استدلال را بیان کرده اند: «راه ترقی و اصول نظم را فرنگی ها در این دو سه
هزار سال مثل اصول تلغراف پیدا کرده اند و روي قوانین معین ترتیب داده اند. همان طوري که تلغراف را می توان از فرنگ آورد و
بدون زحمت در تهران نصب کرد به همان طور نیز می توان اصول نظم ایشان را اخذ کرد و بدون هیچ معطلی در ایران برقرار ساخت»
و به همین ترتیب در زمینه اصول توسعه و حکمرانی نیز گفته است که «در مسائل حکمرانی نمی توانیم و نباید از پیش خود هیچ

 
اختراعی نماییم. یا باید علم و تجربه فرنگستان را سرمشق خود قرار بدهیم یا باید از دایره بربري خود قدمی بیرون نگذاریم» . 



با این همه بالفرض ما به سمت ادبیات و هنر و به تعبیر مهندسی ایشان «صنایع» خلاق رفتیم، آیا در آن عرصه نمی بایست از تولید
ملی حمایت کنیم؟ آیا غیر از این است که هم اکنون در عرصه فیلم و سریال اینترنتی (VOD) ها غلبه با محتواهاي خارجی است؟
البته ما بر این باور نیستیم که باید کلاً درب را روي محصولات سینمایی خارجی بست، اما اینکه کیفیت و کمیت محتواي داخلی به
اندازه اي شود که در آنجا هم مثل عرصه اقتصاد تراز تجاري ما مثبت باشد، و یا دست کم میزان مصرف محتواي داخلی مردم از 5-

 
10 درصد به 30 درصد یا بیشتر برسد، مطالبه حقی است. 

نکته دیگر آنکه چه کسی گفته و چه پژوهشی این را نشان داده است که ما در تولید فیلم، موسیقی و هنر در مقایسه با صنایع دیگر
مزیت داریم؟ امتداد نگاه مصرف گرا در عرصه اقتصاد، بی مزیت شدن ما در همه زمینه ها از جمله فرهنگ است. هیچ بعید نیست
امثال دکتر ناظمی بعد از دو سه سال که ما همه صنایع تولیدي و سرویس هاي پایه فضاي مجازي را تعطیل کردیم، بیایند و بگویند با
وجود غول هاي رسانه اي مانند هالیوود، بالیوود و... واقعا تولید فیلم ایرانی با این همه هزینه اسمش یک «تهدید ملی» است و
مهمترین مزیت ما در این است که فیلم هاي خارجی را زیرنویس کنیم! چرا که این کار را خیلی سریع و باکیفیت می توانیم انجام

 
بدهیم و تازه سرمایه اجتماعی ما بین مردمی که این فیلم ها را دوست دارند بالا می رود! 

 
برجام مجازي 

در جاي دیگر یادداشت، جناب ناظمی پیشنهاد مذاکره با پلتفرم هاي خارجی براي پذیرش شرایط قانونی ایران را ارائه کرده اند که
پیش تر از سوي صاحب نظران دیگري نیز مطرح شده است، اما بعد از 7 سال از عمر دولت کنونی باید پرسید چرا این رویکرد موفق
نشده است؟ چرا گزارشی از مذاکرات انجام شده با پلتفرم هاي خارجی و نتایج آن منتشر نمی شود؟ مگر غیر از این است که مذاکراتی
با برخی از پلتفرم ها مثل تلگرام که دوستان آقاي ناظمی در فراگیري آن نقش جدي داشتند صورت گرفت و توافقاتی نیز امضا شد.

 
اما نتیجه آن چه شد؟ 

تلگرام در بزنگاه حادثه و در جریان اعتراضات دي ماه 1396 هیچ توجهی به توافق فیمابین نکرد و فشار ایمیلی و توئیتري هم فایده
اي نداشت، به طوري که همین دولت مجبور به فیلترکردن تلگرام شد. بانیان این پیشنهاد باید بگویند بر اساس تجربه توافقنامه
برجام، امضاي کشورهاي اروپایی و به ویژه امریکا چقدر در پایبندسازي آنها بر تعهداتشان موفق بوده است که بخواهیم توافق دیگري با

 
پلتفرم هاي آنان در فضاي مجازي امضا کنیم؟ 

نکته دیگر آنکه براي پایبندي پلتفرم ها به قوانین داخلی کشورها «ضمانت اجرا» لازم است. وقتی اینستاگرام و توئیتر هم اکنون
آزادانه و بدون هیچ مشکلی در کشور ما فعالیت می کنند و کاربران خود را به راحتی جذب کرده اند، چه نیازي دارند که در ایران

 
دفتر تاسیس کنند و شرایط قانونی ما را بپذیرند؟ سري که درد نمی کند را که دستمال نمی بندند! 

 
پیشرفت ممکن است 

جناب ناظمی در بخشی از یادداشت خود نگاشته اند که «در دنیاي شعارها، داشتن بزرگ ترین پلتفرم هاي جهان آرزوي همه است،
اما تنها چیزي که ما را متفاوت می کند، نگاه به واقعیت ها است». ما هم ایشان را اتفاقا دعوت به دیدن واقعیت ها می کنیم؛ تجربه
همین چند سال اخیر نشان می دهد که مغز جوان ایرانی می تواند مانع هاي بزرگ را بردارد و اگر نباشند مسئولانی که روح ناامیدي

 
و خودباختگی را به ایشان تزریق کنند، بسیاري از سرویس هاي پایه و کاربردي فضاي مجازي امکان بومی سازي خواهند داشت. 



تا همین چند سال پیش بسیاري از مسئولان کشور بر این باور بودند که با وجود نرم افزارهاي گوگل مپز و ویز کشور ما هیچ مزیتی
براي تولید و توسعه سرویس «نقشه و مسیریاب» ندارد و همه کاربران باید در بستر این سرویس ها به «محتواسازي» مشغول شوند و
بانک داده پلتفرم هاي خارجی را تکمیل کنند. اما اراده و تلاش ستودنی توسعه دهندگان سرویس ها و حمایت هاي دستگاه هاي
مختلف کشور از جمله خود «سازمان فناوري اطلاعات» باعث شد که سرویس هاي باکیفیت بومی مسیریاب مانند نشان، بلد، دال و...

 
فراگیر و جایگزین سرویس هاي خارجی شوند. 

همین اتفاق براي سرویس پایه پیام رسانی اتفاق افتاده است که علی رغم نامهربانی در قبال پیام رسان هاي ایرانی، دست کم یک
سوم کاربران ما از یک شبکه بومی در کنار شبکه خارجی استفاده می کنند و امید است اگر لطف برخی مسئولان اجازه دهد این

 
میزان در سامانه شاد چند برابر شده و حجم بزرگی از تبادلات به این پیام رسان منتقل شود. 

بله ما هم قبول داریم که تولید محتوا مزیت اقتصادي دارد، اما مزیت اقتصادي دیدگاه پیشرفت گرا بسیار بیشتر از اقتصاد محتوا است؛
اگر شما به تولید محتوا در یک بستر خارجی بپردازید تنها هنرمندان و فعالان صنعت تبلیغات می توانند از این عرصه کسب درآمد
کنند، که البته در حد خود امر شایسته اي است، اما اگر یک سرویس مهم و پایه مثل پیام رسان در کشور بومی شود، علاوه بر
تولیدکنندگان محتوا، مشاغلی مانند برنامه نویسان، مهندسان شبکه و امنیت ، متخصصان UI/UX، گرافیست هاي رایانه اي، جامعه
شناسان، روانشناسان و ذائقه سنج ها و حتی صاحبان کسب و کار سِرور و انبارش داده و ده ها کسب و کار مستقیم و غیرمستقیم

 
دیگر ایجاد خواهد شد. 

اساساً به لحاظ کارشناسی اگر تمام «زنجیره ارزش» یک صنعت در داخل یک کشور باشد حجم اشتغال به وجود آمده به صورت
تصاعدي افزایش خواهد یافت. و به همین دلیل است که «تولید» علت العلل حل مسائل اقتصادي کشور، و واردات مصرفی ام الامراض

 
این وضعیت بیمارگونه است. 

 
تلویزیون با گیرنده ماهواره اي 

نکه آخر آنکه گفته اند اگر اینترنت ماهواره اي آمد چه می کنید؟ اصحاب خبر و رسانه به خاطر دارند که حداقل سی سال است که در
کشور ما از این سخن به میان می آید که «تلویزیون هاي آینده به چنان توانی می رسند که دیگر بدون نیاز به گیرنده و بشقاب،

 
بتوانند برنامه هاي ماهواره اي را دریافت کنند» اما کجاست آن فناوري؟ 

بعد از سی سال چند درصد مردم ایران چنین تلویزیونی دارند که بتوانند مستقیما برنامه هاي ماهواره دریافت کنند؟ اگرچه با داشتن
شبکه ملی مستقل، امید است هرگز سرویس هاي داخلی ما تحریم نشوند، اما با این حال تفکر پیشرفت گرا که علاوه بر دلسوزي
احتمالا از عقلانیت و آینده نگري نیز برخوردار است، هرگز از ترس مرگ خودکشی نمی کند. بلکه پیشاپیش براي مدیریت و استفاده
حداکثري از ظرفیت اینترنت ماهواره اي برنامه ریزي و تحقیق خواهد کرد؛ البته اگر نویسنده محترم معتقد باشند که «دانش

مخابرات» جزو مزیت نسبی کشور ما است و با کار علمی در این حوزه، منافع ملی ناشی از محتواسازي قربانی نخواهد شد!



در دیدار فرماندار و دادستان شهرستان مبارکه با مدیرعامل فولاد مبارکه تاکید

شد؛ تعامل منطقه و صنعت در جهت توسعه پایدار

منبع: دنیاي معدنشماره خبر:  64  |  تاریخ: 1399/06/31

دنیاي معدن - حجت الاسلام محرابی دادستان عمومی و انقلاب شهرستان مبارکه به همراه اصغر هدایت فرماندار این
شهرستان روز یکشنبه 30 شهریورماه در جلسه مشترکی با مهندس عظیمیان مدیرعامل فولاد مبارکه، ضمن گفت و گو و

تبادل نظر در خصوص راهکارهاي تعامل هرچه بیشتر بین منطقه و صنعت با اهداي یک جلد کلام االله ...

به گزارش دنیاي معدن، در این جلسه که در محل برگزاري جلسات مدیریت شرکت فولاد مبارکه برگزار شد، حجت الاسلام
محرابی دادستان عمومی و انقلاب شهرستان مبارکه ضمن گرامیداشت یاد و خاطره شهداي 8 سال دفاع مقدس، به حمایت هاي فولاد
مبارکه از انجمن حمایت از خانواده هاي زندانیان و مساعدت هاي این شرکت در احداث سوله هاي اشتغال و مهارت آموزي براي
زندانیان اشاره کرد و گفت: سازمان زندان ها معمولا بخشی از هزینه هاي خود را از محل کمک هاي نهادها و مراکز مردم نهاد تامین

 
می کرده است. 

وي در ادامه افزود: در سال هاي اخیر با نگاه مثبت مدیریت فولاد مبارکه شاهد کمک هاي قابل توجهی از جانب این شرکت بوده ایم

 
که از آن جمله می توان به تامین هزینه ساخت سوله سه هزار متر مربعی زندان اسدآباد بعنوان یک اردوگاه استانی اشاره کرد. 

دادستان شهرستان مبارکه مشارکت در تکمیل پروژه زندان اسدآباد را به عنوان یک اقدام اجتماعی بسیار ارزشمند و با اولویت بالا

 
برشمرد و بهره مندي اقشار آسیب پذیر و دریافت خدمات اشتغالزایی را از جمله دلایل اهمیت تکمیل این طرح استانی دانست. 

در ادامه این دیدار اصغر هدایت فرماندار شهرستان مبارکه نیز هدف از حضور در شرکت فولاد مبارکه را تشکر و قدردانی از مدیریت
فولاد مبارکه به جهت اقدامات صورت گرفته در عرصه مسئولیت هاي اجتماعی برشمرد و ضمن درخواست استمرار حمایت هاي

 
صورت گرفته، بر نقش اینگونه کمک ها در کاهش آسیب هاي اجتماعی در خانواده ها و مردم منطقه تاکید کرد. 

وي در ادامه خاطر نشان کرد: همواره شاهد مشارکت فولاد مبارکه در خصوص حمایت از زندانیان و اقشار آسیب پذیر بوده ایم و باید
اذعان داشته باشیم که حمایت هاي صورت گرفته در حوزه تکمیل زندان اسدآباد به عنوان یک اردوگاه استانی، تنها بخشی از اقدامات

 
تاثیرگذار و قابل تقدیر این شرکت در این عرصه است. 

فرماندار شهرستان مبارکه همچنین به حمایت هاي شرکت فولاد مبارکه از بیمارستان حضرت محمد رسول االله و شبکه بهداشت و
درمان این شهرستان در مقابله با بیماري کرونا اشاره کرد و افزود: خوشبختانه با همکاري مردم شریف شهرستان مبارکه و حمایت
هاي بسیار خوب فولاد مبارکه، وضعیت شهرستان مبارکه هیچ گاه به محدوده قرمز و بحرانی وارد نشده است که جا دارد به عنوان یک
ایرانی مراتب قدردانی خود را به جهت کمک هاي قابل توجه فولاد مبارکه به دانشگاه علوم پزشکی استان و سیستم بهداشت و درمان

 
شهرستان مبارکه ابراز نمایم. 

بنابر این گزارش در ادامه این دیدار مدیر عامل فولاد مبارکه نیز بر تعهد فولاد مبارکه در عمل به مسئولیت هاي اجتماعی تاکید و
خاطر نشان کرد: فولاد مبارکه با افزایش قابل توجه کمک ها و حمایت هاي خود به منطقه پیرامونی تلاش نموده است در چارچوب

 
قوانین شرکت و با توجه به بضاعت موجود، سهم کوچکی در جهت رفع مشکلات منطقه اي داشته باشد. 

مهندس عظیمیان تاکید کرد: رویکرد مدیریت فولاد مبارکه در سال هاي اخیر مبتنی بر افزایش و توسعه همکاري ها و تعاملات بوده
است. حجت الاسلام محرابی دادستان عمومی و انقلاب شهرستان مبارکه به همراه اصغر هدایت فرماندار این شهرستان روز یکشنبه
30 شهریورماه در جلسه مشترکی با مهندس عظیمیان مدیرعامل فولاد مبارکه، ضمن گفت و گو و تبادل نظر در خصوص راهکارهاي
تعامل هرچه بیشتر بین منطقه و صنعت با اهداي یک جلد کلام االله مجید و لوح تقدیر به مدیرعامل فولاد مبارکه از همکاري هاي این



 
صنعت با شهرستان مبارکه تجلیل نمودند. 

در این جلسه که در محل برگزاري جلسات مدیریت شرکت فولاد مبارکه برگزار شد، حجت الاسلام محرابی دادستان عمومی و انقلاب
شهرستان مبارکه ضمن گرامیداشت یاد و خاطره شهداي 8 سال دفاع مقدس، به حمایت هاي فولاد مبارکه از انجمن حمایت از
خانواده هاي زندانیان و مساعدت هاي این شرکت در احداث سوله هاي اشتغال و مهارت آموزي براي زندانیان اشاره کرد و گفت:

 
سازمان زندان ها معمولا بخشی از هزینه هاي خود را از محل کمک هاي نهادها و مراکز مردم نهاد تامین می کرده است. 

وي در ادامه افزود: در سال هاي اخیر با نگاه مثبت مدیریت فولاد مبارکه شاهد کمک هاي قابل توجهی از جانب این شرکت بوده ایم

 
که از آن جمله می توان به تامین هزینه ساخت سوله سه هزار متر مربعی زندان اسدآباد بعنوان یک اردوگاه استانی اشاره کرد. 

دادستان شهرستان مبارکه مشارکت در تکمیل پروژه زندان اسدآباد را به عنوان یک اقدام اجتماعی بسیار ارزشمند و با اولویت بالا

 
برشمرد و بهره مندي اقشار آسیب پذیر و دریافت خدمات اشتغالزایی را از جمله دلایل اهمیت تکمیل این طرح استانی دانست. 

در ادامه این دیدار اصغر هدایت فرماندار شهرستان مبارکه نیز هدف از حضور در شرکت فولاد مبارکه را تشکر و قدردانی از مدیریت
فولاد مبارکه به جهت اقدامات صورت گرفته در عرصه مسئولیت هاي اجتماعی برشمرد و ضمن درخواست استمرار حمایت هاي

 
صورت گرفته، بر نقش اینگونه کمک ها در کاهش آسیب هاي اجتماعی در خانواده ها و مردم منطقه تاکید کرد. 

وي در ادامه خاطر نشان کرد: همواره شاهد مشارکت فولاد مبارکه در خصوص حمایت از زندانیان و اقشار آسیب پذیر بوده ایم و باید
اذعان داشته باشیم که حمایت هاي صورت گرفته در حوزه تکمیل زندان اسدآباد به عنوان یک اردوگاه استانی، تنها بخشی از اقدامات

 
تاثیرگذار و قابل تقدیر این شرکت در این عرصه است. 

فرماندار شهرستان مبارکه همچنین به حمایت هاي شرکت فولاد مبارکه از بیمارستان حضرت محمد رسول االله و شبکه بهداشت و
درمان این شهرستان در مقابله با بیماري کرونا اشاره کرد و افزود: خوشبختانه با همکاري مردم شریف شهرستان مبارکه و حمایت
هاي بسیار خوب فولاد مبارکه، وضعیت شهرستان مبارکه هیچ گاه به محدوده قرمز و بحرانی وارد نشده است که جا دارد به عنوان یک
ایرانی مراتب قدردانی خود را به جهت کمک هاي قابل توجه فولاد مبارکه به دانشگاه علوم پزشکی استان و سیستم بهداشت و درمان

 
شهرستان مبارکه ابراز نمایم. 

بنابر این گزارش در ادامه این دیدار مدیر عامل فولاد مبارکه نیز بر تعهد فولاد مبارکه در عمل به مسئولیت هاي اجتماعی تاکید و
خاطر نشان کرد: فولاد مبارکه با افزایش قابل توجه کمک ها و حمایت هاي خود به منطقه پیرامونی تلاش نموده است در چارچوب

 
قوانین شرکت و با توجه به بضاعت موجود، سهم کوچکی در جهت رفع مشکلات منطقه اي داشته باشد. 

مهندس عظیمیان تاکید کرد: رویکرد مدیریت فولاد مبارکه در سال هاي اخیر مبتنی بر افزایش و توسعه همکاري ها و تعاملات بوده
است.



تنها به صدور پروانه بهره برداري، افزوده شده است/ کاهش پروانه اکتشاف و

گواهی کشف تا پایان مرداد ماه

منبع: معدن نیوزشماره خبر:  65  |  تاریخ: 1399/06/31

پایگاه خبري معدن نیوز -طبق گزارش وضعیت شاخص هاي صنعت، معدن و تجارت در پنج ماهه ابتدایی سال 99 که توسط
سازمان صمت منتشر شده است، پروانه بهره برداري تنها مجوز معدنی است که بر تعداد آن نسبت به مدت مشابه سال

گذشته افزوده شده است؛ بدین ترتیب از تعداد صدور پروانه اکتشاف و گواهی کشف در مدت مذکور نسبت ...

نوشته شده توسط: دوشنبه 31 شهریور 1399 - 11:54:13 13 بازدید چاپ پایگاه خبري معدن نیوز -طبق گزارش وضعیت
شاخص هاي صنعت، معدن و تجارت در پنج ماهه ابتدایی سال
99 که توسط سازمان صمت منتشر شده است، پروانه بهره
برداري تنها مجوز معدنی است که بر تعداد آن نسبت به مدت
مشابه سال گذشته افزوده شده است؛ بدین ترتیب از تعداد صدور
پروانه اکتشاف و گواهی کشف در مدت مذکور نسبت به مدت

 
مشابه سال 98، کاسته شده است. 

 
بزرگنمایی: 

به گزارش معدن نیوز، طبق گزارش وضعیت شاخص هاي صنعت،
معدن و تجارت در پنج ماهه ابتدایی سال 99 که توسط سازمان

صمت منتشر شده است، پروانه بهره برداري تنها مجوز معدنی است که بر تعداد آن نسبت به مدت مشابه سال گذشته افزوده شده

 
است؛ بدین ترتیب از تعداد صدور پروانه اکتشاف و گواهی کشف در مدت مذکور نسبت به مدت مشابه سال 98، کاسته شده است. 

براساس این گزارش، تنها صدور پروانه بهره برداري نسبت به مدت مشابه سال گذشته اوضاع بهتري داشته است. در پنج ماهه نخست
امسال 262 فقره پروانه بهره برداري صادر شده است که افزایش 11.5 درصدي را نسبت به مدت مشابه سال گذشته تجربه کرده

 
است. در پنج ماهه ابتدایی سال 98 میزان صدور این مجوز معدنی 235 فقره بوده است. 

در پنج ماه اول سال 1398، معادل 197 فقره گواهی کشف صادر شد که در مدت مشابه امسال (1399) این تعداد به 185 فقره

 
کاهش یافته و افت 6.1 درصدي را ثبت کرده است. 

همچنین در مدت مذکور سال جاري تعداد پروانه اکتشاف صادر شده نسبت به مدت مشابه سال گذشته، 5.4 درصد کمتر شده است.
در مدت مذکور سال جاري 382 فقره پروانه اکتشاف صادر شده است؛ در حالی در پنج ماهه نخست سال گذشته 404 فقره صدور

 
پروانه اکتشاف ایجاد شده بود. 

علاوه براین در مدت پنج ماهه نخست سال جاري سرمایه مجوزهاي صادره براي گواهی کشف معادن که معادل هزینه صرف شده
براي عملیات اکتشاف بوده است، رشد 61.5 درصدي داشته است. در پنج ماه اول امسال، بیش از 408 میلیارد ریال صرف عملیات

 
اکتشاف شده است در صورتی که در مدت مشابه سال گذشته حدودا 312 میلیارد ریال صرف شده است. 



همچنین میزان اشتغال به واسطه صدور پروانه هاي بهره برداري در این مدت (پنج ماهه اول سال 99) نیز افزایش 4.5 درصدي داشته
است. پنج ماهه ابتدایی سال گذشته 2132 نفر مشغول شدند اما در سال جاري در این مدت میزان اشتغال در این حوزه به 2227 نفر

رسیده است.



چگونه یک انتخاب رشته درست داشته باشیم؟

منبع: دیار کارونشماره خبر:  66  |  تاریخ: 1399/06/31

یک مشاور تحصیلی با اشاره به اهمیت انتخاب رشته براي داوطلبان کنکور، گفت: انتخاب رشته باید بر اساس میزان علاقه

 
مندي، آینده شغلی و دانش علمی باشد و داوطلبان این را مدنظر قرار ندهند که کدام رشته سخت و کدام آسان تر است. 

ایسنا: مجتبی احمدي اظهار کرد: پس از برگزاري کنکور و اعلام نتایج اولیه، مهم ترین کار یک داوطلب، انتخاب رشته است که
متاسفانه به دلیل نبود اطلاعات کافی، رقابت با دیگران و انتخاب هاي احساسی، گاهی می تواند در آینده تحصیلی و شغلی فرد تاثیر
مطلوبی نداشته باشد و تلاش 12 ساله یک دانش آموز را از بین ببرد. پس مهم ترین کار پس از اعلام نتایج اولیه، انتخاب رشته درست

 
است. 

وي با بیان اینکه انتخاب رشته اولین قدم در ورود به دانشگاه است، افزود: انتخاب درست بستگی به این دارد که داوطلب بتواند رشته
درست را انتخاب کند، زیرا انتخاب درست در رسیدن به موفقیت کمک می کند. طبیعتا هر فردي در دوران زندگی با انتخاب هاي
متفاوتی روبرو می شود، اگر انتخاب ها را به دو دسته مهم و کم اهمیت تقسیم کنیم، انتخاب رشته جزو انتخاب هاي مهم زندگی یک

 
فرد است و می تواند آینده یک فرد را تغییر دهد. 

این مشاور تحصیلی ادامه داد: اولین قدم پس از اعلام نتایج اولیه از سوي سازمان سنجش، مطالعه دفترچه انتخاب رشته است.
داوطلب باید به کد رشته ها و ظرفیت پذیرش رشته ها توجه کند، عوامل زیادي در انتخاب رشته تاثیرگذار هستند که یکی از مهم
ترین آن ها "علاقه و انگیزه" است. متاسفانه انتخاب ناآگاهانه و مطالعه نکردن درباره شغل و بازار کار رشته، بعضا باعث انصراف

 
داوطلب از رشته انتخابی و کاهش انگیزه می شود. پس باید براي علاقه و انگیزه داوطلب احترام قائل شد. 

احمدي تصریح کرد: دومین عامل مهم در انتخاب رشته، "آینده شغلی" است؛ وقتی داوطلبی قصد انتخاب رشته دارد باید درباره
میزان درآمد و شغل آن رشته تحقیق کند. داوطلب باید به این نکته توجه کند که مایل به اشتغال در چه نوع کاري است. سومین
عامل موثر "دانش علمی" است؛ داوطلب باید توجه کند که به چه چیزي علاقه دارد. به عنوان مثال داوطلبی که در دوران دانش
آموزي محاسبات را دوست نداشته باید رشته اي انتخاب کند که محاسبات نداشته باشد و یا کمتر باشد زیرا توانایی علمی باعث

 
افزایش علاقه و انگیزه می شود. 

وي با بیان اینکه هر داوطلبی می تواند 150 کد رشته را انتخاب کند، گفت: این انتخاب باید بر اساس میزان علاقه مندي، آینده
شغلی و دانش علمی باشد و داوطلبان این را مدنظر قرار ندهند که کدام رشته سخت و کدام آسان تر است. وقتی 150 کد رشته را
انتخاب کردند؛ دوباره یک چک لیست تهیه کنند و دیگر رشته ها را در سه شاخص تقسیم بندي کنند؛ به این صورت که 20 درصد از
150 رشته انتخاب شده را در شاخص خوشبینانه، 50 درصد را در انتخاب هاي معقولانه و 30 درصد را در انتخاب هاي بدبینانه قرار

 
دهند. توجه شود که این انتخاب رشته باید بر اساس میزان علاقه، شغل و توانایی علمی آن ها در نظر گرفته شود. 

این مشاور تحصیلی با اشاره به چند نکته کاربردي در انتخاب رشته، بیان کرد: داوطلب باید سعی کند در ابتدا رشته را در اولویت قرار



دهد و نه دانشگاه را. به دلیل بومی گزینی، رشته هایی که کد اطراف محل زندگی داوطلب هستند داراي اهمیت اند و تا 80 درصد
میزان قبولی داوطلب را افزایش می دهد. همچنین با توجه به شرایط خاص امسال و وضعیت اقتصادي، داوطلب حتما در انتخاب رشته

 
این شرایط را مدنظر قرار دهد. 

وي افزود: رشته هایی مانند پزشکی و مهندسی ها گزینش کشوري هستند و آنچه اهمیت دارد رتبه کشوري است اما سایر رشته ها
بومی گزینی و ناحیه اي هستند و رتبه و زیرگروه اهمیت دارد. در انتخاب رشته اگر داوطلبی دانشگاه روزانه را انتخاب کند و به
دانشگاه نرود، سال بعد از انتخاب دانشگاه روزانه محروم می شود، بنابراین باید به این نکته نیز توجه شود. تجربه نشان داده است
کسانی که پشت کنکور می مانند، اگر فاکتورهایی مانند برنامه ریزي، تلاش و داشتن مشاور خوب را در نظر نگیرند، ممکن است رتبه
کمتري را نسبت به رتبه کسب شده در سال گذشته کسب کنند، بنابراین پیشنهاد می شود که با توجه به استعداد و توانایی، انتخاب

 
رشته صورت گیرد و سعی شود انتخاب رشته آگاهانه باشد چرا که پشت کنکور ماندن تبعات روانی دارد. 

احمدي در خصوص تاثیر دشوار بودن سوالات کنکور در نتیجه نهایی افزود: به نظر می رسد که سطح سوالات کنکور امسال متوسط
رو به بالا بود اما باید این را در نظر بگیریم که شرایط سخت یا آسان بودن امتحان براي همه یکسان است و رتبه به دست آمده
داوطلب، مهم است. شرایط کنکور تاثیري در انتخاب رشته و قبولی ندارد بلکه تراز و رتبه به دست آمده داوطلب تاثیرگذار است و

 
آنچه اهمیت دارد رتبه کشوري و دیگري رتبه در زیر گروه است. 

وي در پایان گفت: رتبه کشوري براي انتخاب رشته هاي پزشکی، حقوق، مهندسی و روانشناسی دانشگاه هاي تراز اول مهم است اما
سایر رشته ها بر اساس رتبه زیر گروه است. شرایط براي همه یکسان است و داوطلبان نگران نباشند زیرا تنها رتبه کشوري و رتبه در

زیرگروه مهم است.



سمن ها نباید مجري سفارشات دولتی باشند/ تسهیل گري در پذیرش طرح هاي

کارآفرینی سمن ها

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  67  |  تاریخ: 1399/06/31

معاون امور جوانان اداره کل ورزش و جوانان کردستان با بیان اینکه نباید نگاه ارگان ها به سازمان هاي مردم نهاد به عنوان
مجري سفارشات دولتی باشد، افزود: زمانی این نهاد ها ساختار خود را حفظ می کنند که برنامه منسجم و مدونی داشته

باشند و اطلاع رسانی و نشر برنامه هاي آن ها در فضاي مجازي می تواند زمینه ...

معاون امور جوانان اداره کل ورزش و جوانان کردستان:
سمن ها نباید مجري سفارشات دولتی باشند/ تسهیل گري
در پذیرش طرح هاي کارآفرینی سمن ها معاون امور
جوانان اداره کل ورزش و جوانان کردستان با بیان اینکه
نباید نگاه ارگان ها به سازمان هاي مردم نهاد به عنوان
مجري سفارشات دولتی باشد، افزود: زمانی این نهاد ها
ساختار خود را حفظ می کنند که برنامه منسجم و مدونی
داشته باشند و اطلاع رسانی و نشر برنامه هاي آن ها در
فضاي مجازي می تواند زمینه ساز توسعه بیشتر آن ها

 
شود. 

گلاویژ فتاحی در گفت و گو با خبرنگار برنا، با اشاره به اینکه از فروردین ماه سال جاري حوزه فرهنگی با حوزه جوانان ادغام شد،

 
اظهار داشت: این دو حوزه در بخش استانی همانند استان هاي دیگر هم راستا و تجمعی در یک جهت فعالیت می کنند. 

وي افزود: در سال هاي اخیر طرح هاي ملی و حوزه ازدواج در قالب طرح برنامه ریزي و توسعه جوانان به حوزه هاي فرهنگی افزوده

 
شده که اکنون حوزه جوانان در استان به طور کلی در 5 حوزه فعالیت دارد. 

معاون امور جوانان اداره کل ورزش و جوانان کردستان درباره حوزه ستاد ساماندهی امور جوانان گفت: این حوزه به ریاست استاندار و
دبیري مدیر کل ورزش و جوانان استان و اعضاي آن نیز مدیران کل و روساي دستگاه هاي دولتی هستند که فعالیت هاي اوقات
فراغت، هویت، هفته جوان، برنامه هاي مناسبتی، ازدواج و اشتغال را با تشکیل کمیته هاي تخصصی در دستگاه هاي اجرایی مورد

 
بحث و بررسی قرار می گیرند. 

 
سمن ها بازوهاي اجرایی دولت هستند 

فتاحی با بیان اینکه در حوزه مشارکت هاي اجتماعی فعالیت ها مستقیما با جوانان است، افزود: در این حوزه جوانان مشتاق در
سازمان هاي مردم نهاد که بازوهاي اجرایی دولت هستند، فعالیت هاي توسعه در جوامع محلی و گستره انسانی را برعهده دارند و

 
کمیت و کیفیت فعالیت این نهاد ها در این خصوص براي جوانان اهمیت خاصی دارد. 



 
حوزه فرهنگی نقطه اتصال ورزش و جوانان است 

وي حوزه فرهنگی را نقطه اتصال حوزه ورزش و جوانان عنوان کرد و افزود: ورزش یکی از دغدغه هاي جوانان است و در کنار آن

 
مباحث فرهنگی کمک ساز ورزشکارانیست که به صورت تخصصی در رشته ي مورد علاقه خود فعالیت می کنند. 

 
ورزش و جوانان سالانه 180 کارگاه پیش از ازدواج برگزار می کند 

معاون امور جوانان اداره کل ورزش و جوانان کردستان ادامه داد: طرح هاي ملی در گستره استانی و گاها منطقه اي انجام می شود و
آیتم هاي هفته جوان، هفته ازدواج، خانه جوان، کارآفرینی و طرح هاي مورد نیاز استان نیز بنا به پیشنهاد سمن ها در این طرح ها

 
انجام می شود. 

فتاحی به فعالیت ویژه حوزه ازدواج در سطح وزارت خانه اي اشاره کرد و افزود: مراکز مشاوره اي در استان با تایید مجوز از سازمان
نظام روانشناسی هم راستا و در ادامه فعالیت هاي تخصصی آنها و همچنین با حمایت و کمک سازمان هاي مردم نهاد در حوزه

 
اجتماعی، سلامت و خانواده فعالیت می کنند. 

وي یاد آور شد: از میان سه کارگاه آموزشی قبل، حین و بعد از ازدواج، وزارت ورزش و جوانان متولی کارگاه هاي آموزشی قبل از
ازدواج است که در سطح استانی علاوه بر مرکز، شهرستان ها، مناطق حاشیه و روستاها نیز به وسیله سازمان هاي مردم نهاد آموزش

 
داده می شوند. 

معاون امور جوانان اداره کل ورزش و جوانان کردستان با بیان اینکه برگزاري 180 کارگاه در حوزه ازدواج در طول سال از هدف هاي
ما در حوزه طرح هاي ملی است، اضافه کرد: در سال جاري با توجه به شیوع ویروس کرونا در فصل پیک کاري 18 کارگاه پیش از

 
ازدواج در شهرستان ها و 112 کارگاه موفق دیگر در زمینه مهارت هاي زندگی برگزار شده است. 

فتاحی شرکت بانوان را در برگزاري کارگاه هاي آموزشی ازدواج و مهارت زندگی بیشتر دانست و گفت: شهرستان ها در مقایسه با

 
روستاها رغبت بیشتري براي حضور در این کارگاه ها دارند که در بخش هاي فرهنگی باید نگاه ویژه تري به این موضوع داشت. 

وي با اشاره به اینکه در روستا اعتماد کردن مردم به سمن ها سخت تر است، افزود: در روستاها دیدگاهی مبنی بر اینکه برگزاري
کارگاه هاي آموزشی قبل از ازدواج، با هدف اجبار جوانان به ازدواج صورت می گیرد، وجود دارد اما در واقع هدف اصلی این کارگاه ها

 
مهارت آموزي، خود شناسی، خویشتن شناسی، عزت نفس و نحوه ي ارتباط با یکدیگر است. 

معاون امور جوانان اداره کل ورزش و جوانان کردستان یاد آور شد: برنامه ریزي هایی در خصوص فعال شدن سازمان هاي مردم نهاد
در روستاها انجام شده که جوانان فعال در روستا با تشکیل تشکل هایی در موضوعات مختلف به پذیرش بیشتر مردم و حضور افراد در

 
برنامه هاي فرهنگی کمک کنند. 

 
تسهیلگري پذیرش طرح هاي کارآفرینی از سوي سمن ها 

فتاحی تصریح کرد: دستگاه هاي اجرایی موافق فعالیت هاي سازمان هاي مردم نهاد هستند چرا که اگر وظیفه اي دولتی به سازمانی



 
غیر دولتی واگذار شود اجراي آن منظم تر، با هزینه کمتر و موفق تر انجام می شود. 

وي با بیان اینکه موضوع کارآفرینی تنها مختص به نهادهاي حوزه کارآفرینی نیست ادامه داد: موضوع فعالیت سازمان هاي مردم نهاد
متفاوت بوده و سمن هایی هم که فعالیت مرتبط با کارآفرینی ندارند می توانند در برگزاري طرح کارآفرینی شرکت داشته باشند

 
بنابراین هدف ما آموزش افراد جوان و مخاطبان خاص حوزه جوانان است. 

معاون امور جوانان اداره کل ورزش و جوانان کردستان طرح کارآفرینی را طرح مهارت افزایی عنوان کرد و افزود: در پذیرش طرح هاي
کارآفرینی سخت گیري وجود ندارد و سمن ها در کنار فعالیت هاي خود با توجه به نیاز منطقه و خلاء هاي موجود در اطراف می

 
توانند موضوع کارآفرینی را دنبال کنند. 

فتاحی یادآور شد: بنابراین تلاش ما بر این است، علاوه بر مهارت هاي زندگی، مهارت کسب و کار و خوداشتغالی نیز به صورت هم پا و

 
مستمر پیگیري شود تا به نتیجه هاي قابل قبولی برسیم. 

وي به تفاهم نامه همکاري وزارت ورزش و جوانان با جهاد دانشگاهی در قالب طرح منش و طرح سرباز مهارت اشاره کرد و گفت: در
طرح منش جوانان 9 ماه به صورت مستمر آموزش استارتاپ هاي کوچک، دوره ها و کارگاه هاي آموزشی را طی می کنند و در نهایت

 
با یادگیري این مهارت ها می توانند وارد بازار کار شوند. 

معاون امور جوانان اداره کل ورزش و جوانان کردستان درباره فعالیت هاي ویژه سمن ها در حوزه کارآفرینی، گفت: دو مورد از سازمان
هاي مردم نهاد با تولید محصولات خود به تولید در سطح انبوه رسیده اند و چهار مورد دیگر نیز با راه اندازي مغازه و فضاي مجازي

 
نسبت به فروش محصولات خود اقدام کرده اند. 

فتاحی خاطر نشان کرد: نمایشگاه دستاورد ها و محصولات سازمان هاي مردم نهاد که از تاریخ 25 تا 27 شهریور با رعایت پروتکل
هاي بهداشتی در خانه جوان شهرستان سنندج دایر شد، از دیگر فعالیت هاي سمن ها در راستاي کارآفرینی، ایجاد انگیزه و معرفی

 
محصولات آن ها در سال جاري بوده است. 

وي ادامه داد: با فراهم کردن استقلال سازمان هاي مردم نهاد چگونگی اجراي نمایشگاه، خلاقیت و معرفی محصولات خود و اتصال به

 
بازار کار را در اختیار آن ها قرار دادیم که باعث ایجاد انگیزه و نشاط بیشتر در میان آن ها شود. 

 
راه اندازي مجمع خیرین ازدواج بر عهده اداره کل ورزش و جوانان کردستان است 

معاون امور جوانان اداره کل ورزش و جوانان کردستان با بیان اینکه اداره کل ورزش و جوانان استان متولی گري مجمع خیرین ازدواج
جوانان را برعهده دارد، افزود: در سال هاي گذشته بنا به سیاست هاي سازمانی موفق به شناسایی خیرین از طریق ادارات نشدیم، اما
در سال گذشته به صورت پژوهش عملیاتی میدانی و زنجیروار افراد مورد هدف را شناسایی کردیم و با تشکیل هیئت امنا و ثبت و
ساماندهی آن ها در آینده نیز می توان با تجمیع بودجه هاي دولتی در قالب سمن ها فعالیت هاي شاخصی براي ازدواج جوانان ایجاد

 
کرد. 

فتاحی اظهار داشت: بیشتر افراد خیر در بحث ازدواج به صورت فرد محوري فعالیت کرده اند و نیازي به دستورالعمل ها نداشتند اما

 
هموارسازي مسیر و اختصاص بودجه موجود براي ساماندهی و همسو بودن با خیرین یکی از وظایف ماست. 



وي تصریح کرد: هدف ما در مجمع خیرین ازدواج تنها تامین جهیزیه براي جوانان نیست، بلکه مجمع خیرین باید متشکل از افراد
حقوقی، کارشناس مسائل شرعی و دینی و کارشناس مسائل مالی باشد که با تشکیل بانک اطلاعاتی منظم به صورت سیستماتیک

 
عمل کنند. 

معاون امور جوانان اداره کل ورزش و جوانان کردستان ادامه داد: قرار بر این است، مجمع خیرین استان به صورت هدفمند فعالیت
خود را آغاز کنند و کارهایی که در گذشته به صورت انفرادي انجام می دادند با تشکیل هیئت امنا در مجمع استانی به صورت

 
هماهنگ انجام دهند و تمرکز ها تنها یه یک حوزه معطوف نباشد. 

 
زیرساخت اشتغال در بین فارغ التحصیلان دانشگاه ها وجود ندارد 

فتاحی دغدغه اصلی جوانان را اشتغال جوانان بیان کرد و افزود: موضوع اشتغال جوانان یکی از مهمترین آیتم هاي ازدواج دیر هنگام
در میان جوانان است و فقر و نبود منبع درآمدي پایدار با وجود علاقه فراوان قلبی بین جوانان زندگی آن ها را تحت تاثیر قرار می

 
دهد. 

وي با بیان اینکه تعداد فارغ التحصیلان بیکار در جامعه افزایش پیدا کرده، اظهار داشت: دانشگاه ها فارغ التحصیلانی به جامعه تحویل

 
می دهد که زیر ساخت اشتغال ندارند، و این مسئله باعث نا امیدي جوانان نسبت به ازدواج و عدم آرامش آن ها در زندگی می شود. 

معاون امور جوانان اداره کل ورزش و جوانان کردستان ادامه داد: چون شرایط فرهنگی، نگرش ها و باورها همواره دستخوش تغییر
است، باید آموزش ها، مباحث روانشناسی، سواد ارتباطی و سواد عاطفی بین زوجین به صورت مشترك برگزار شود، چراکه تناسب و

 
توازن اطلاعاتی در ساختار خانواده بهم می ریزد. 

فتاحی مسائل فرهنگی، تفاوت هاي سلیقه و نگرش در دختران و پسران، انتظارات و توقعات زیاد از یکدیگر، نگرانی از توقف مسیر
پیشرفت با ازدواج، عدم استقلال مالی، وظیفه تامین معاش خانواده بردوش مرد، ترس و نگرانی از قبول مسئولیت را از جمله مواردي

 
دانست که باعث تعلل و ازدواج دیر هنگام جوانان می شود. 

وي خاطر نشان کرد: تلاش ما بر این است تا در کارگاه هاي آموزشی ازدواج، صدا و سیما، شبکه هاي اجتماعی و سازمان هاي مردم
نهاد با تولیدات و محصولات رسانه اي تریبونی براي نشر آگاهی و تثبیت در نگرش افراد نسبت به زندگی مشترك باشیم و در این

 
زمینه موشن گرافی، انیمیشن هاي کوچک و فیلم هاي کوتاه از طرف سمن ها تولید و در فضاي مجازي بازنشر شده است. 

معاون امور جوانان اداره کل ورزش و جوانان کردستان ادامه داد: چنانچه یک همت جمعی ازطرف دستگاه هاي دولتی، رسانه ها و
کانال هاي ارتباطی افراد دغدغه مند در مفاهیم و آموزش هاي مستقیم و غیر مستقیم به جوانان نشر داده شود اتفاق مثبتی در مسائل

 
فرهنگی و تفکر ها ایجاد می شود. 

 
سمن ها کارزار آموزش و تجربه آموزي هستند 

فتاحی سازمان هاي مردم نهاد جوانان را محل و کارزاري براي آموزش و تجربه آموزي عنوان کرد و افزود: افراد تازه وارد به مشارکت

 
هاي مدنی و فعالیت ها قطعا آشنایی کافی ندارند اما به مرور زمان می توان بر روي این افراد سرمایه گذاري کرد. 



وي اضافه کرد: سمن ها همواره آماده جهش وحرکت هستند و اعضاي آن تا سن 39 سالگی می توانند به صورت فعال در این نهادها

 
حضور داشته باشند اما بعد از آن قالب فکري، رفتاري، برنامه ریزي و ایدئولوژي فرد بسته خواهد شد. 

 
کردستان در رزمایش همت جوانانه و کمک مومنانه مقام اول را در سطح کشور کسب کرد 

معاون امور جوانان اداره کل ورزش و جوانان کردستان تصریح کرد: قبل از شیوع ویروس کرونا زیر ساخت فضاي مجازي اهمیت
کمتري داشت و بیشتر براي بهره مندي شخصی افراد بود اما بعد از شیوع کرونا جوانان و سمن ها از فضاي مجازي براي هماهنگی و

 
برگزاري فعالیت هاي خود استفاده می کردند. 

فتاحی ادامه داد: تولید و دوخت ماسک، برنامه ها و لایوهاي آموزشی از طریق مراکز مشاوره اي، عکس نوشته و پوستر هایی براي

 
مقابله و پیشگیري از ویروس کرونا از جمله اقداماتی بود که توسط سازمان هاي مردم نهاد در این مدت انجام شد. 

وي به رزمایش همت جوانانه و کمک مومنانه اشاره کرد و افزود: سال هاي گذشته جشنواره هاي هفته جوان و فعالیت هاي خلاقیت
محور برگزار می شد اما امسال با توجه به شیوع ویروس کرونا سمن ها نسبت به شناسایی افراد و خانواده هاي که پوشش مخاطب
خاص دستگاه هاي خیریه نبودند، اقدام کردند که طی آن مواد ضد عفونی کننده و پگ هاي غذایی در بین افراد آسیب دیده توزیع

 
کردند. 

معاون امور جوانان اداره کل ورزش و جوانان کردستان ادامه داد: در این رزمایش تعداد سازمان هاي مردم نهاد فعال استان نسبت به
سایر استان ها در زمینه کمک هاي مومنانه و مشارکت هاي اجتماعی بیشتر بود که کردستان به عنوان استان برتر در ارزیابی وزارت

 
ورزش و جوانان کشور معرفی شد و طی مراسمی فرهنگی شال پهلوانی برگردن رییس مجمع جوانان انداختند. 

 
حضور فعال و حمایت خبرگزاري برنا از سمن ها 

فتاحی با بیان اینکه خبرگزاري برنا در تمامی برنامه هاي حوزه ورزش و جوانان حضور فعال داشته، اضافه کرد: مدیر جوان خبرگزاري
برنا همواره دغدغه سازمان هاي مردم نهاد، فعالیت حوزه جوانان و اداره کل ورزش و جوانان را داشته و این خبرگزاري با فعالیت در

خانه جوان سنندج، با وجود امکانات اندك استفاده مطلوبی داشته است.



جزئیات اجراي طرح یارانه دستمزد

منبع: جمارانشماره خبر:  68  |  تاریخ: 1399/06/31

طرح یارانه دستمزد که از سال گذشته در مناطق کم برخوردار کشور در حال اجراست، توانسته منجر به جذب 6 هزار و 752
نفر شغل اولی با سقف سنی 35 سال شود.

طرح یارانه دستمزد که از سال گذشته در مناطق کم برخوردار کشور در حال اجراست، توانسته منجر به جذب 6 هزار و 752

 
نفر شغل اولی با سقف سنی 35 سال شود. 

جی پلاس، سال گذشته براي توسعه اشتغال در بنگاه هاي خرد،
کوچک و متوسط مناطق غیربرخوردار و البته بهره مند شدن از
ظرفیت هاي دانش آموختگان دانشگاهی در شرایط بحران
اقتصادي، طرحی تحت عنوان «یارانه دستمزد» از سوي وزارت
تعاون، کار و رفاه اجتماعی در 8 استان شامل ایلام، کردستان،
چهارمحال و بختیاري، خراسان جنوبی، کرمانشاه، سیستان و
بلوچستان و کهگیلویه و بویراحمد اجرا شد تا از این طریق 5

 
هزار و 879 نفر تا پایان سال 98 مشغول به کار شوند. 

مهر نوشت؛ بر اساس این طرح، به کارآفرینان بخش خصوصی و تعاونی که نیروي کار جدید و عمدتاً فارغ التحصیلان دانشگاهی که
شغل اولی هستند را جذب کنند 30 درصد حداقل دستمزد به عنوان یارانه دستمزد به مدت 12 ماه پرداخت می شود. هر کارفرما تا

 
50 درصد نیروهاي بیمه شده فعلی خود می تواند در این طرح جذب نیرو داشته باشد. 

از ویژگی هاي شاغلین باید به این مساله اشاره کرد که این افراد باید بین 20 تا 35 سال داشته و فاقد سابقه بیمه پردازي براي مدت

 
سه ماه یا بیشتر باشند. البته براي زنان سرپرست خانوار بیکار متقاضی شغل اولی، رعایت شرط سنی الزامی نیست. 

همچنین در طرح پرداخت یارانه دستمزد، سرانه هر بنگاه در ارتباط با جذب نیروي کار شغل اولی به طور متوسط 4.8 نیروي کار بوده

 
است. 

در واقع این طرح یک نوع ابزار تشویقی است که در قالب آن، به صورت ماهانه 30 درصد از دستمزد نیروي کار، به کارفرما پرداخت
می شود که طبق گفته معاون توسعه اشتغال و کارآفرینی وزارت کار منابع این طرح از محل منابع پیش بینی شده اشتغال در قانون

 
بودجه سنواتی، کمک هاي مردمی و منابع ناشی از اجراي هدفمندي یارانه ها تامین می شود. 

البته طبق اعلام وزارت کار، کارگاه هاي دانش بنیان و استارتاپ ها با معرفی معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري، کارگاه هاي
داراي نشان سبز از سازمان محیط زیست، کارگاه هاي داراي نشان اقتصاد مقاومتی از ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی و کارگاه هاي



 
برگزیده در جشنواره هاي ملی سالانه کار آفرینی و تعاونی در اولویت پرداخت یارانه دستمزد قرار دارند. 

 
نتیجه اجراي طرح یارانه دستمزد 

در این بین با توجه به هدف گذاري هاي صورت گرفته، پی گیري هاي خبرنگار مهر از وزارت کار حکایت از آن دارد که یک هزار و
714 بنگاه اقتصادي طی سال 98 در این طرح مشارکت کردند و اگرچه هدف ایجاد اشتغال براي 5 هزار نفر بود اما تعداد 6 هزار و
752 نفر توانستند از طریق اجراي این طرح در مناطق 8 گانه شاغل شوند که تعداد 462 نفر از شغل اولی هاي جذب شده سرپرست

 
خانوار بوده اند. 

 
استان لرستان با بیشترین سرانه (9.7 نفر) و استان کردستان (2.1) پایین ترین سرانه را کسب کردند.   

بنگاه هاي بالاي 50 نفر کارکن در بخش صنعت و همچنین بنگاه هاي 10 تا 49 نفر کارکن فعال در بخش خدمات داراي بیشترین

 
ظرفیت جذب نیرو بوده اند. 

این طرح هم اکنون در حال اجراست و مقرر شده که در صورت تخصیص منابع کافی، این طرح در 16 استان محروم و مرزي اجرا

 
شود. 

همچنین پیش بینی شده که با استفاده از این طرح طی سال هاي 99 و 1400 بتوان 16 هزار نفر را که شغل اولی نیز هستند،
مشغول به کار کرد.



از فرصت کارآفرینی در حوزه فرش دستباف استفاده شود

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  69  |  تاریخ: 1399/06/31

فصل اقتصاد - اشتغال زایی و ارزآوري فرش دست باف یکی از محورهاي اصلی نشست شوراي گفت وگوي استان اصفهان بود.
در این نشست با اشاره به اینکه صادرات هر مترمربع فرش به مثابه صادرات حداقل یک بشکه نفت است، بر لزوم استفاده از

فرصت اشتغال زایی و کارآفرینی در استان اصفهان یعنی توجه به فرش دستباف تاکید شد.

فصل اقتصاد - اشتغال زایی و ارزآوري فرش دست باف
یکی از محورهاي اصلی نشست شوراي گفت وگوي استان
اصفهان بود. در این نشست با اشاره به اینکه صادرات هر
مترمربع فرش به مثابه صادرات حداقل یک بشکه نفت
است، بر لزوم استفاده از فرصت اشتغال زایی و کارآفرینی

 
در استان اصفهان یعنی توجه به فرش دستباف تاکید شد. 

نود و دومین نشست شوراي گفت وگوي دولت و بخش خصوصی استان اصفهان با حضور رئیس مرکز ملی فرش ایران به بررسی

 
مسائل و مشکلات حوزه فرش دستباف اصفهان اختصاص یافت. 

رئیس اتاق بازرگانی اصفهان با تأکید بر لزوم تسهیل فعالیت هاي اقتصادي در شرایط سخت فعلی گفت: صدور رأي هیات عالی دیوان
عدالت اداري در خصوص اصلاحیه نحوه محاسبه سنوات پایان خدمت و همچنین، نامه دادستان کل کشور به وزیر اقتصاد در خصوص
تأکید بر رعایت انصاف و رفتار مناسب با مؤدیان مالیاتی در مسیر گذار از اقتصاد نفتی، از اقدامات مثبت هفته هاي گذشته توسط

 
دستگاه هاي اجرایی کشور و موجب کاهش نگرانی هاي اهالی کسب وکار بوده است. 

مسعود گلشیرازي در نشست شوراي گفت وگوي دولت و بخش خصوصی استان اصفهان، همچنین بر ضرورت اجراي رویه جدید صدور
کارت هاي بازرگانی به صورت پایلوت در چند استان و سپس اجرا در کل کشور و همچنین، پیگیري مشکلات این حوزه توسط مجلس

 
شوراي اسلامی تأکید کرد. 

او در ادامه صف طولانی تخصیص ارز را یکی از مشکلات جدي فعالان اقتصادي عنوان و تصریح کرد: باوجود رسیدن کالاها به گمرك،

 
این صف هاي طولانی مانع ترخیص کالا شده است. 

گلشیرازي منطق بانک مرکزي در خصوص ممنوعیت واردات بدون انتقال ارز حاصل را در راستاي قطع تسلسل قاچاق ارز به شرط

 
عدم اختلال در روند فعالیت واحدهاي تولیدي و همچنین سرویس دهی منظم به آنها در رابطه با ارائه کد تخصیص، منطقی دانست. 

دبیر شوراي گفت وگوي دولت و بخش خصوصی استان اصفهان گفت: در شرایطی که ذخایر استراتژیک واحدهاي تولیدي به اتمام
رسیده و آمار تولید از روند مطلوب خارج شده است، در صورت عدم اتخاذ سازوکار درست در این زمینه در چند ماه آینده، شاهد

 
خبرهاي ناخوشایندي در حوزه تولید و تأمین کالاهاي بازار خواهیم بود. 

رئیس اتاق اصفهان همچنین با اشاره به گزارش اتاق ایران در خصوص میزان رضایت از عملکرد دستگاه هاي اجرایی و اقتصادي مرتبط
با محیط کسب وکار گفت: اتاق بازرگانی اصفهان در این خصوص از منظر فعالان اقتصادي جزو بهترین دستگاه اجرایی استان در سال

 
98 بوده است. 

 
فرش دستباف، فرصت اصلی کارآفرینی در استان اصفهان 



در ادامه جلسه، رئیس مرکز ملی فرش ایران اختصاص جلسه شوراي گفت وگو به حوزه فرش را نقطه عطفی در تاریخ فرش اصفهان
دانست و افزود: فرش دستباف اصفهان هر روز خواهان بیش تري پیدا کرده و باوجود 500 هزار نفر بافنده در این استان معتقدم اگر

 
قرار است در حوزه کارآفرینی در اصفهان اتفاقی رقم بخورد، تنها در حوزه فرش محقق خواهد شد. 

فرحناز رافع، با بیان اینکه زنجیره تأمین مواد اولیه فرش دستباف 40 سال است به فراموشی سپرده شده، افزود: درحالی که کاشان

 
تنها توزیع کننده ابریشم کشور است، وارد کردن ابریشم منطقی نیست. 

او افزود: در شرایطی که 20 درصد بودجه سامانه کارا (وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی) متعلق به فرش دستباف است امیدواریم تا
پایان سال بخش عمده اي از این تسهیلات را در حوزه فرش دستباف و صنایع جانبی به ویژه زنجیره ارزش فرش دستباف استفاده

 
کنیم. 

رافع از آمادگی این مرکز براي استانداردسازي و توسعه کارگاه ها در حوزه تولید مواد اولیه و رنگرزي خبر داد و تصریح کرد: استان
اصفهان بستر بسیار مناسبی براي کارگاه هاي صنعتی و سنتی داشته و ما از تسهیلات فنی اعتباري براي تولید و فرآوري ابریشم

 
استفاده خواهیم کرد. 

او در خصوص بیمه قالیبافان نیز گفت: با هماهنگی با صندوق عشایر تمامی قالیبافان استان به مدت یک سال مشمول بیمه رایگان

 
عشایري خواهند شد و از سوي دیگر، با انعقاد تفاهم نامه با سازمان تأمین اجتماعی به دنبال تبدیل کردن این بیمه هستیم. 

رافع در پایان سخنان خود در نظر گرفتن کارت اعتباري فرش دستباف اصفهان به منظور فروش اقساطی با هماهنگی بانک هاي

 
استان را در حمایت از تولید داخل و بافندگان مهم ارزیابی نمود. 

رئیس مرکز ملی فرش با اشاره به وجود بستر مناسب در حوزه آموزش فرش در استان اصفهان از اتاق بازرگانی، استانداري و تشکل

 
هاي این حوزه درخواست کرد براي ایجاد بستر تشویقی در حوزه دانش آموزي در هنرستان هاي اصفهان با این مرکز همکاري کنند. 

 
نقش حذف یارانه هاي کور در کمک به تأمین بودجه اقشار نیازمند 

همچنین سید حسن قاضی عسگر، معاون هماهنگی امور اقتصادي استاندار اصفهان، تدوین نظام تأمین و رفاه اجتماعی جامع و حذف
یارانه هاي کور و غیرهدفمند را در کمک به تأمین بودجه براي اقشار ضعیف جامعه مهم دانست. وي همچنین از تشکیل گروه کاري

 
رفاه و تأمین اجتماعی در استانداري اصفهان خبر داد. 

 
منظور از تسویه بدهی، صرفاً پرداخت نقدي نیست 

محمدرضا حبیبی، رئیس دادگستري استان نیز در خصوص عبارت تسویه بدهی مندرج در تبصره 7 ماده 105 قانون مالیات هاي

 
مستقیم گفت: منظور از تسویه بدهی صرفاً پرداخت نقدي نبوده و چک و سفته نیز از ابزار تسویه بدهی محسوب می شوند. 

 
اعلام آمادگی شهرداري براي راه اندازي نمایشگاه دائمی فرش دستباف 

در ادامه قدرت االله نوروزي، شهردار اصفهان با بیان اینکه اصفهان یکی از 250 عضو شهرهاي خلاق جهان است، این امر را پتانسیل
خوبی براي شناساندن و معرفی صنایع دستی اصفهان به ویژه فرش دستباف به مردم جهان دانست. وي در ادامه از آمادگی شهرداري

 
براي همکاري در راه اندازي موزه و نمایشگاه دائمی فرش دستباف اصفهان خبر داد. 

 
19 هزار بافنده فرش استان فاقد بیمه هستند 

ایرج موفق، رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان اصفهان نیز در این جلسه با بیان اینکه بر اساس آمار موجود 19 هزار بافنده
فرش دستباف مشمول قانون بیمه هاي تأمین اجتماعی قالیبافان و بافندگان فرش و صنایع دستی شناسه دار استان تاکنون بیمه

 
نشده اند، افزود: ما به دنبال رعایت عدالت در تخصیص سهمیه بیمه شدگان به بافندگان فرش دستباف هستیم. 

او تصریح کرد: باوجود تمامی مشکلات موجود در چهارماهه اول امسال بیش از 83 هزار مترمربع فرش در استان اصفهان تولید شده

 
است. 

موفق از پیگیري ثبت جهانی دو سبک جوشقان و یلمه خبر داد و تخصیص مکانی براي برگزاري نمایشگاه دائمی فرش دستباف در

 
اصفهان را در رونق این صنعت مهم دانست. 

او همچنین خواستار در نظر گرفتن ردیفی از ردیف هاي فنی اعتباري مرکز ملی فرش براي استفاده بافندگان از تسهیلات ارزان قیمت

 
4 درصد و تسهیلات 12 درصدي براي مجتمع هاي بزرگ فرش شد. 



بهروز مهدلو، مدیرکل امور مالیاتی استان اصفهان نیز با بیان اینکه در سال 97 حدود 900 میلیارد تومان از مشوق هاي مالیاتی تبصره
7 ماده 105 قانون مالیات هاي مستقیم استفاده شده است، از اعلام آمادگی این سازمان در استفاده فعالان اقتصادي از این مشوق در

 
سال 98 به منظور کمک به تحقق جهش تولید خبر داد. 

 
صادرات هر مترمربع فرش به مثابه حداقل یک بشکه نفت است 

علی شهبازي، رئیس اتحادیه شرکت هاي تعاونی فرش دستباف روستایی استان اصفهان و عضو شورا نیز در این جلسه با تأکید بر

 
اینکه حقوق بافندگان فرش اصفهان تضییع شده است، خواستار لحاظ حقوق تضییع شده این قشر در قانون تأمین اجتماعی شد. 

او افزود: در شرایطی که صادرات هر مترمربع فرش دستباف حداقل برابر یک بشکه نفت است، نباید این حوزه مورد غفلت قرار بگیرد؛
زیرا می تواند ارزآوري زیادي به دنبال داشته باشد.



پروژه اشتغال مهارت محور در شهرستان هاي البرز به جد دنبال شود

منبع: بازار کارشماره خبر:  70  |  تاریخ: 1399/06/31

نماینده مردم کرج ، اشتهارد و فردیس در مجلس شوراي اسلامی بر اجراي پروژه اشتغال مهارت محور در شهرستان هاي
استان البرز با توجه به نقش موثر آن در اشتغال پایدار جوانان تاکید کرد.

نماینده مردم کرج ، اشتهارد و فردیس در مجلس شوراي اسلامی بر اجراي پروژه اشتغال مهارت محور در شهرستان هاي استان

 
البرز با توجه به نقش موثر آن در اشتغال پایدار جوانان تاکید کرد. 

به گزارش ایرنا، مهدي عسگري روز دوشنبه در دیدار با رییس اداره کل آموزش فنی و حرفه اي البرز افزود: با توجه به اینکه البرز،

 
استانی با نرخ بیکاري بیش از متوسط کشوري است لازم است تدابیر جدي دراین زمینه صورت گیرد. 

وي ادامه داد: عملی شدن تفاهم نامه هاي اداري دراین زمینه با هدف ایجاد تحول و تعاون در نظام سازمانی ضروري است و تفاهم

 
نامه ها باید از روي کاغذ خارج و در عمل مورد بهره برداري قرار گیرد. 

عسگري گفت: نیازسنجی و تقاضا بر مهارت آموزي تقدم دارد و توجه همزمان به حلقه هاي آموزش، مهارت افزایی، تولید و مراکز

 
دانش بنیان براي اشتغال زایی از اهمیت بسزایی برخوردار است. 

نماینده مردم در مجلس شوراي اسلامی ویژگی بارز پروژه اشتغال مهارت محور را نگرش چندبعدي به موضوعات از جمله علم، صنعت

 
و اشتغال عنوان کرد. 

وي خاطرنشان کرد: توجه ویژه به نقش شهرك هاي صنعتی در این پروژه ضروري است و در پروژه اشتغال مهارت محور اهداف
نهادینه سازي فرهنگ اشتغال از طریق خوداشتغالی و کارآفرینی، تقویت و توسعه کسب و کارهاي نوپا، خودکفایی استان در تامین

 
کالاها و خدمات دنبال می شود. 

نماینده مردم کرج ، فردیس و اشتهارد درمجلس شوراي اسلامی گفت: با همکاري استانداري و سایر دستگاه هاي مرتبط در استان

 
البرز باید پروژه اشتغال مهارت محور به بهترین نحو مورد اجرا قرار گیرد. 

اداره کل آموزش فنی و حرفه اي استان البرز با داشتن هشت مرکز آموزش دولتی، 87 کارگاه ثابت شهري، 17 کارگاه جوار شهري،
24 کارگاه جوار روستایی، 2 کارگاه عشایري، چهار کارگاه جوار صنعت، 9 کارگاه صنایع بین کارگاهی، 52 کارگاه صنایع ضمن کار، 2
کارگاه صنایع اصناف، سه کارگاه جوار دانشگاه، 11 کارگاه جوار پادگان، چهار کارگاه زندان، آموزش هاي فنی وحرفه اي را در شاخه

 
هاي خدمات، صنعت، فرهنگ و هنر و کشاورزي ارائه می دهد. 

بنا بر اعلام مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي استان البرز تاکنون 301 متقاضی اشتغال مهارت محور از طرح هاي استخدام محور، خود
اشتغال محور و کارآفرینی محور در سامانه مربوطه این اداره کل ثبت نام کرده اند.



جزئیات اجراي طرح یارانه دستمزد/ حدود 7 هزار نفر شاغل شدند

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  71  |  تاریخ: 1399/06/31

طرح یارانه دستمزد که از سال گذشته در مناطق کم برخوردار کشور در حال اجراست، توانسته منجر به جذب 6 هزار و 752
نفر شغل اولی با سقف سنتی 35 سال شود.

طرح یارانه دستمزد که از سال گذشته در مناطق کم
برخوردار کشور در حال اجراست، توانسته منجر به جذب 6

 
هزار و 752 نفر شغل اولی با سقف سنتی 35 سال شود. 

به گزارش خبرنگار مهر، سال گذشته براي توسعه اشتغال
در بنگاه هاي خرد، کوچک و متوسط مناطق غیربرخوردار
و البته بهره مند شدن از ظرفیت هاي دانش آموختگان
دانشگاهی در شرایط بحران اقتصادي، طرحی تحت عنوان
«یارانه دستمزد» از سوي وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی
در 8 استان شامل ایلام، کردستان، چهارمحال و بختیاري،

خراسان جنوبی، کرمانشاه، سیستان و بلوچستان و کهگیلویه و بویراحمد اجرا شد تا از این طریق 5 هزار و 879 نفر تا پایان سال 98

 
مشغول به کار شوند. 

بر اساس این طرح، به کارآفرینان بخش خصوصی و تعاونی که نیروي کار جدید و عمدتاً فارغ التحصیلان دانشگاهی که شغل اولی
هستند را جذب کنند 30 درصد حداقل دستمزد به عنوان یارانه دستمزد به مدت 12 ماه پرداخت می شود. هر کارفرما تا 50 درصد

 
نیروهاي بیمه شده فعلی خود می تواند در این طرح جذب نیرو داشته باشد. 

از ویژگی هاي شاغلین باید به این مساله اشاره کرد که این افراد باید بین 20 تا 35 سال داشته و فاقد سابقه بیمه پردازي براي مدت

 
سه ماه یا بیشتر باشند. البته براي زنان سرپرست خانوار بیکار متقاضی شغل اولی، رعایت شرط سنی الزامی نیست. 

همچنین در طرح پرداخت یارانه دستمزد، سرانه هر بنگاه در ارتباط با جذب نیروي کار شغل اولی به طور متوسط 4.8 نیروي کار بوده

 
است. 

در واقع این طرح یک نوع ابزار تشویقی است که در قالب آن، به صورت ماهانه 30 درصد از دستمزد نیروي کار، به کارفرما پرداخت
می شود که طبق گفته معاون توسعه اشتغال و کارآفرینی وزارت کار منابع این طرح از محل منابع پیش بینی شده اشتغال در قانون

 
بودجه سنواتی، کمک هاي مردمی و منابع ناشی از اجراي هدفمندي یارانه ها تامین می شود. 

البته طبق اعلام وزارت کار، کارگاه هاي دانش بنیان و استارتاپ ها با معرفی معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري، کارگاه هاي
داراي نشان سبز از سازمان محیط زیست، کارگاه هاي داراي نشان اقتصاد مقاومتی از ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی و کارگاه هاي

 
برگزیده در جشنواره هاي ملی سالانه کار آفرینی و تعاونی در اولویت پرداخت یارانه دستمزد قرار دارند. 



 
نتیجه اجراي طرح یارانه دستمزد 

در این بین با توجه به هدف گذاري هاي صورت گرفته، پی گیري هاي خبرنگار مهر از وزارت کار حکایت از آن دارد که یک هزار و
714 بنگاه اقتصادي طی سال 98 در این طرح مشارکت کردند و اگرچه هدف ایجاد اشتغال براي 5 هزار نفر بود اما تعداد 6 هزار و
752 نفر توانستند از طریق اجراي این طرح در مناطق 8 گانه شاغل شوند که تعداد 462 نفر از شغل اولی هاي جذب شده سرپرست

 
خانوار بوده اند. 

 
استان لرستان با بیشترین سرانه (9.7 نفر) و استان کردستان (2.1) پایین ترین سرانه را کسب کردند.   

بنگاه هاي بالاي 50 نفر کارکن در بخش صنعت و همچنین بنگاه هاي 10 تا 49 نفر کارکن فعال در بخش خدمات داراي بیشترین

 
ظرفیت جذب نیرو بوده اند. 

این طرح هم اکنون در حال اجراست و مقرر شده که در صورت تخصیص منابع کافی، این طرح در 16 استان محروم و مرزي اجرا

 
شود. 

همچنین پیش بینی شده که با استفاده از این طرح طی سال هاي 99 و 1400 بتوان 16 هزار نفر را که شغل اولی نیز هستند،
مشغول به کار کرد.



صادرات رقیب پرقدرت ذوب آهن

منبع: ایسناشماره خبر:  72  |  تاریخ: 1399/06/31

امروز بسیاري از صنایع فولادي از جمله ذوب آهن اصفهان به عنوان تکه اي از پازل صنعت کشور با چالش بزرگ تامین مواد
اولیه مواجه است. بسیاري از کشاورزان معتقدند براي سرپا نگه داشتن صنعت مادر کشور لازم است برنامه اي جامع براي

فولاد کشور که ذوب آهن بخش مهمی از آن است، تدوین شود و سهم این کارخانه از مواد ...

مدیرعامل شرکت ذوب آهن اواخر تیر ماه در مجمع
عمومی عادي سالیانه این شرکت، بزرگ ترین چالش ذوب
آهن را کمبود مواد اولیه آهن دار در کشور عنوان کرد و
گفت: با رویکرد جدید وزارت صمت، خام فروشی سنگ
آهن به شدت کنترل می شود، اگرچه خام فروشی ادامه
دارد؛ اما روند آن کاهشی است. از سوي دیگر موضوع
تعجیل معادن و تبدیل سنگ آهن به کنسانتره و گندله به
دلیل اینکه منافع بیشتري براي تولیدکنندگان دارد و
همچنین کمبود کمی و کیفی سنگ آهن درشت دانه در

 
کشور از دیگر چالش هاي شرکت ذوب آهن است. 

اگرچه مدرس خیابانی سرپرست سابق وزارت صمت، اقدامات و وعده هاي بسیاري براي تامین مواد اولیه فولادسازان و به خصوص
ذوب آهن داد و بر ممنوعیت صادرات مواد معدنی با توجه به نیاز داخل بارها تاکید کرد، اما در نهایت تمام این وعده ها با راي اعتماد
نگرفتن وي از مجلس به نوعی مسکوت ماند تا جایی که امروز مجموعه ذوب آهن اصفهان نگران تامین مواد اولیه مورد نیاز خود به
خصوص براي راه اندازي کوره شماره یک است و تا زمانی که نسبت به پایداري تامین مواد اولیه مورد نیاز خود اطمینان حاصل نکند

 
نمی تواند نسبت به اجراي برنامه هاي خود با قوت پیش رود، اگرچه همواره بر این امر تاکید دارد. 

 
ذوب آهن تکه اي از پازل صنعت 

معاون خرید شرکت ذوب آهن اصفهان نیز در خصوص ضرورت تامین مواد اولیه شرکت ذوب آهن به ایسنا، توضیح داد: تناژ مواد اولیه
مورد نیاز ذوب آهن براساس برنامه تولید این شرکت تقریبا ثابت است، به عنوان مثال بر مبناي 3 میلیون تن تولید چدن، ذوب آهن

 
بین 5.5 تا 6 میلیون تن مواد آهن دار نیاز داریم. 

محمدجعفر صالحی در خصوص آگهی فراخوان ذوب آهن در خصوص شناسایی تامین کنندگان کنسانتره زغالسنگ، گفت: این آگهی
مربوط به تامین کنسانتره زغال سنگ براي واحد پی سی آي، پروژه تزریق پودر زغال براي کوره هاي 2 و 3 ذوب آهن است و با توجه
به ضروت تامین زغال سنگ داخلی به غیر از زغال وارداتی، این مجموعه در نظر دارد از منابع داخلی نیز زغال مورد نیاز پروژه مذکور

 
را تامین کند. 



وي درباره نیاز ذوب آهن به تامین مواد اولیه و تاثیر تغییرات وزارت صمت در آن، تاکید کرد: ذوب آهن تکه اي از پازل صنعت و در
کشور بسیار تاثیرگذار است و به طور قطع نبود وزیر صمت و بلاتکلیفی وضعیت این وزارتخانه در شرایط نابسامان اقتصادي کنونی

 
معضل بزرگی خواهد بود. 

 
نوسان قیمت ها آرامش را از ذوب آهن می گیرد 

معاون خرید شرکت ذوب آهن اصفهان با اعتقاد بر اینکه نبود مواد اولیه به خصوص در شرایط نوسان شدید قیمت ها، آرامش را از
بخش تولید و خصوص ذوب آهن می گیرد، تصریح کرد: در این شرایط بهره بردار تکلیف خود را براي چگونگی برنامه ریزي مصرف
نمی داند و زمانیکه تامین پایدار مواد اولیه صورت نگیرد، این شرایط موجب فشار بر تولید و آسیب حوزه صنعت می شود، چراکه امروز

 
ثبات قیمتی در بازار خصوصا جهت تامین قطعات و تجهیزات وجود ندارد. 

وي با بیان اینکه خوشبختانه امروز ذوب آهن برنامه ریزي مناسبی براي تولید دارد، توضیح داد: در حال حاضر مواد آهن دار مورد نیاز
آگلومراسیون به وضعیت پایدار رسیده، همچنین شرایط تامین مواد درشت دانه و تامین زغال سنگ داخل و وارداتی رو به بهبود است،

 
اما نگرانی در تداوم این وضعیت است، چراکه هنوز صادرات مواد آهن دار در حال انجام است. 

وي با تاکید بر اینکه در حال حاضر صادرات رقیب جدي ذوب آهن محسوب می شود و متاسفانه روز به روز در حال قدرتمند شدن
است، چراکه جهش نرخ ارز و افزایش قیمت هاي جهانی سبب شده تا صادرات براي صادرکنندگان به صرفه باشد و دیگر اولویت شان

 
تامین مواد مورد نیاز داخل نیست. 

 
راه اندازي کوره شماره یک در گرو پایداري تامین مواد اولیه 

به گفته صالحی، اگرچه توقع معدنی ها براساس قیمت بازارهاي جهانی به دلیل رشد قیمت ارز درست است، اما جهش قیمت ها در
توان ذوب آهن و تولید داخل نیست، علاوه بر این در شرایط جنگ اقتصادي و فشارهاي متعدد، بهتر است خشاب رزمندگان جبهه

 
اقتصادي را خالی از مهمات نکنیم. 

وي درباره راه اندازي کوره شماره یک، گفت: کوره آماده استارت است، اما امروز باید پایداري تامین مواد اولیه صورت گیرد تا بتوانیم
براساس آن اقدام به روشن کردن کوره کنیم، چراکه کوره وقتی روشن شد، دیگر نمی توان آن را خاموش کرد و به سادگی نمی شود

 
از این موضوع عبور کرد. 

معاون خرید شرکت ذوب آهن اصفهان درباره تامین مواد اولیه مورد نیاز کوره یک، گفت: برنامه راه اندازي کوره مطابق آنچه پیش
بینی شده آماده انجام است، اما نگرانی بابت تامین پایدار مواد اولیه وجود دارد، ما منتظریم وزارت صمت به نوعی تکلیف ذوب آهن را
روشن کند و باید دید مواد اولیه وعده داده شده، تامین خواهد شد یا خیر؛ و اگر این تامین انجام شود آمادگی لازم براي راه اندازي

 
کوره شماره یک وجود دارد، اما اگر اطمینان نداشته باشیم، به سختی می توان براي راه اندازي کوره شماره یک برنامه ریزي کنیم. 

به گفته صالحی، در حال حاضر نیز با مواد اولیه فعلی امکان راه اندازي کوره شماره یک وجود دارد و می توان با مواد کوره شماره 2 و

 
3، سه کوره را راه انداخت، اما این کار نه تنها صرفه اقتصادي ندارد، بلکه موجب اتلاف وقت، انرژي و سرمایه می شود. 

 
فولادي ها سال هاي گذشته در تامین مواد اولیه خود کوتاهی کردند 



معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري اصفهان نیز در مورد مشکلات صنایع فولادي کشور از جمله فولاد مبارکه و ذوب آهن در
تامین مواد اولیه خود همچون سنگ آهن و ... به ایسنا، گفت: به طور قطع در هر فعالیت و توسعه اي، آینده نگري سودمند است و این
آینده نگري باید در تامین مواد اولیه و تکنولوژي هاي مورد نیاز فولاد دیده می شد و این صنایع باید از 10 سال پیش شرایط امروز
خود را ترسیم می کردند و براساس آن برنامه ریزي هاي لازم را انجام می دادند تا اکنون در تامین مواد اولیه خود دچار مشکل نشوند.

به گفته حسن قاضی عسگر، در حال حاضر براي تامین مواد اولیه صنایع فولادي استان از جمله ذوب آهن طرح توسعه بهره برداري از
معادن سنگ آهن و توسعه اکتشاف از این معادن را در دست داریم و به دنبال افزایش استخراج از دیگر معادن کشور هستیم. از سوي
دیگر دانه بندي برخی معادن کشور براي کوره بلند مناسب نیست، بنابراین با تکنولوژي هاي جدید به دنبال تغییرات در دانه بندي

 
معادن جهت بهره برداري از آنها هستیم. 

وي توضیح داد: به عنوان مثال در کشور تعدادي زیادي سنگ آهن کم عیار وجود دارد که می توان با کمک مراکز دانشگاهی و

 
محققین، عیار این سنگ آهن ها را بالا برد و از آنها به عنوان مواد اولیه استفاده کرد. 

 
ضربه تغییرات وزارت صمت بر بدنه صنایع فولادي 

معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري اصفهان با اعتقاد بر اینکه صنایع فولاد باید از گذشته براي تامین مواد اولیه خود چاره
اندیشی می کردند و متاسفانه در این مسیر بعضا کوتاهی شده است، تاکید کرد: در حال حاضر با برنامه ریزي کوتاه و میان مدت می
توان به طور موقت مواد اولیه ذوب آهن و فولاد مبارکه را از دیگر معادن تامین کنیم و به طور قطع یکی از راه هاي جهش تولید در

 
سال جاري تامین هرچه سریع تر مواد اولیه مورد نیاز صنایع فولادي است. 

وي همچنین تغییر مدیریت وزارت صمت را یکی از عوامل ایجاد مشکل در صنعت فولاد دانست و گفت: به طور قطع تغییرات وزارت
صمت و نبود ثبات مدیریت سبب ضربه به صنایع مختلف از جمله فولادي ها می شود، البته صنایع و مسئولان به دنبال رفع مشکلات
صنعت فولاد به خصوص در تامین مواد اولیه هستند، از سوي دیگر با توجه به سهمیه بندي موجود باید مشکل تحویل و انتقال مواد

 
اولیه مورد نیاز فولادي ها مرتفع شود. 

 
خام فروشی مشکلی که از سال هاي گذشته وجود داشته 

از سوي دیگر نماینده سابق گلپایگان در مجلس شوراي اسلامی در خصوص تامین مواد اولیه مورد نیاز شرکت هاي فولادي از جمله
ذوب آهن و خام فروشی برخی معادن، به ایسنا، گفت: مشکلی که در حوزه مواد معدنی کشور وجود دارد، از سال هاي گذشته نیز در

 
حوزه نفت و گاز وجود داشته و دارد. 

علی بختیار با بیان اینکه متاسفانه در صنعت نفت با وجود قدمتی بالاي آن همچنان اقدام به صادرات نفت خام می کنیم، تصریح کرد:
امروز خام فروشی بلاي جان کشور شده است و در شرایط تحریم دچار مشکلات عدیده اي از این ناحیه هستیم تا جایی که امروز

 
شرایط سختی در حوزه صادرات نفت خام داریم. 

وي با اشاره به اینکه در حوزه مواد معدنی نیز اگر همانند نفت عمل کنیم در سال هاي آتی دچار مشکل خواهیم شد، تاکید کرد:
امروز زنجیره هاي مواد معدنی را ایجاد نکرده ایم، البته در این زمینه نیازمند سرمایه گذاري دولت نیستیم و بخش خصوصی باید ورود



 
پیدا کند. 

 
ضرورت حمایت وزارت صمت در تامین مواد اولیه فولادي ها 

نماینده سابق گلپایگان در مجلس گفت: اگر دولت سیاست گذاري درستی داشته باشد و شرایط را براي سیاست گذاري بخش
خصوصی مهیا کند و مشکلات را از پیش پاي صنعنگران بردارد و با خام فروشی مقابله کند، ارزش افزوده اي به مراتب بالاتر از

 
صادرات مواد معدنی خام عاید کشور خواهد شد. 

بختیار تاکید کرد: در این خصوص سیاست گذار باید به درستی برنامه ریزي کرده و خود را رقیب بخش خصوصی نداند، در حالی که

 
اکنون دولت در رقابت با بخش خصوصی اجازه فعالیت آن را نمی دهد. 

وي با تاکید بر ضرورت تامین مواد اولیه ذوب آهن، اظهار کرد: امروز در حوزه فولاد همچون فولادمبارکه و ذوب آهن با مشکلات
تامین ارز و ایجاد زنجیره تولید مواجه هستیم، البته در فولاد مبارکه اقدامات زیادي براي زنجیره هاي پایین دستی انجام شده و

 
متاسفانه حمایت لازم از آنها صورت نگرفته است. 

این نماینده سابق مجلس تاکید کرد: اگر این حمایت از سوي وزارت صمت انجام شود و مجلس نیز در این زمینه ریل گذاري مناسب
و دقیقی داشته باشد، با تامین به موقع مواد اولیه، دو شرکت فولاد مبارکه و ذوب آهن اصفهان می توانند در سال جهش تولید گام

 
محکم تري در راستاي ایجاد اشتغال و تولید بیشتر بردارند. 

 
اقدام نادرست معدن داران در سرمایه گذاري زنجیره فولاد 

سخنگوي کمیسیون اقتصادي مجلس شوراي اسلامی نیز درباره ضرورت تامین مواد اولیه صنعت فولاد به خصوص مجموعه ذوب آهن
اصفهان به ایسنا، گفت: اقدامات وزارت صمت براي تامین مواد اولیه صنایع فولادي در حال اجراست، اما باید درنظر داشت اتفاقاتی که
پیشتر در بحث خصوصی سازي و تفکیک شرکت ها در زنجیره فولاد رخ داد، برخی شرکت هاي این زنجیره از یکدیگر جدا شدند در

 
حالیکه پیش از این در ایمیدرو تحت سیاست واحدي قرار داشتند، اما در نهایت امروز هر کدام پیرو سیاست هاي خاص خود هستند. 

مهدي طغیانی افزود: متاسفانه شرکت هاي معدنی رفته رفته به سمت توسعه زنجیره تولید فولاد همچون تامین کنسانتره، گندله و ...
پیش رفتند و این موجب شد تا بخشی از ظرفیت فولاد کشور همچون ذوب آهن اصفهان، فولاد مبارکه و ... که پیشتر در کشور ایجاد

 
شده بودند خالی از مواد اولیه بمانند. 

وي گفت: این شرایط موجب شده تا سرمایه گذاري حوزه هاي فولادي را که در دیگر استان انجام شده را رها کنیم و معدن داران

 
دوباره در زنجیره فولاد اقدام به سرمایه گذاري کنند. 

نماینده مردم اصفهان در مجلس تصریح کرد: مسئله اصلی این است که شرکت هاي معدنی هرچه منابع آزاد دارند را به سمت سرمایه
گذاري در حوزه معدن سوق دهند، نه اینکه وارد زنجیره فولادسازي شوند و مجلس نیز به دنبال حل این چالش است تا مواد اولیه

 
مورد نیاز صنعت از جمله فولاد بدون دغدغه تامین شود. 

 
گذاشتن سقف قیمت و مشکلات در تامین مواد اولیه 



وي درباره تمایل معادن به دلیل جذابیت افزایش نرخ ارز به خام فروشی و صادرات نیز، اظهار کرد: با توجه به نرخ تورم ناچاریم که
قیمت هاي داخلی تنظیمی با قیمت هاي جهانی را رها کنیم، همچنین به دلیل برخی مشکلات در تامین ارز و اینکه دیگر نمی توان
با واردات، بازار داخل را تنظیم کنیم، در عمل شاهد تفاوت قیمت بین بازار داخل و خارج کشور هستیم که براي جلوگیري از تورم،

 
رشد قیمت ها و گران شدن محصولات نهایی، ناچاریم که جلو رشد محصولات فولادي را بگیریم. 

طغیانی ادامه داد: اختلاف قیمت محصولات فولادي بین بازار داخلی و درب کارخانه موجب شده تا براي شرکت هاي معدنی به صرفه
نباشد تا محصولات خود را وارد زنجیره فولاد کنند که این از اساس مغایر با سیاست عدم خام فروشی کشور است، همچنین موجب

 
توقف دیگر بخش هاي زنجیره فولاد می شود. 

 
دولت گزینه مناسب وزارت صمت را انتخاب کند 

وي تاکید کرد: براي حل این مشکل نیازمند سیاست گذاري دولت هستیم و مجموعه وزارت صمت اگر نمی تواند این زنجیره را کنترل

 
کند، باید اجازه دهد تا قیمت ها متناسب با قیمت هاي بازار در بورس کالا تعیین شود. 

به اعتقاد سخنگوي کمیسیون اقتصادي مجلس شوراي اسلامی، گذاشتن سقف قیمت و محدودیت در کل زنجیره فولاد موجب می

 
شود تا خود را از بازار داخل خارج و به بازارهاي صادراتی متصل کنند. 

وي در خصوص نگرانی هاي مجموعه هاي فولادي از جمله ذوب آهن نسبت به تعیین تکلیف نشدن وزارت صمت و تاثیر آن بر تامین
مواد اولیه است، ابراز امیدواري کرد دولت گزینه مناسب تري براي جلب نظر نمایندگان مجلس انتخاب کند تا مجلس به زودي تکلیف

 
وزیر صمت را مشخص کند. 

انتهاي پیام



به دنبال رقابت نبودم و کلاس کنکور نرفتم

منبع: ایسناشماره خبر:  73  |  تاریخ: 1399/06/31

دانش آموز قزوینی رتبه برتر کنکور انسانی گفت: براي موفقیت در کنکور به دنبال رقابت نبودم بنابراین به جاي حضور در
کلاس هاي کنکور، بر کتاب هاي درسی تمرکز کردم و با برنامه ریزي بلندمدت به هدفم رسیدم.

 نازنین زهرا افشار دانش آموز قزوینی که توانست در کنکور
سراسري سال 99 رتبه 6 رشته انسانی و رتبه 179 زبان انگلیسی را به خود اختصاص دهد، در گفت وگو با ایسنا تصریح کرد: فارغ
التحصیل دبیرستان فرزانگان استعدادهاي درخشان هستم و براي اولین بار در کنکور شرکت کردم، با توجه به اینکه اهل رقابت نیستم

 
تمام تلاشم را کردم که بتوانم نقاط ضعفم را شناسایی و بر آن ها غلبه کنم. 

وي افزود: نحوه درس خواندن در رشته علوم انسانی با سایر رشته ها متفاوت است، براي مثال براي دروس محاسباتی مانند ریاضی نیاز
است که به صورت مداوم تمرین حل شود و براي این کار ممکن است از منابع مختلفی استفاده کنند اما در رشته علوم انسانی اغلب

 
درس ها به صورت خواندنی است و کتاب درسی بهترین مرجع است. 

افشار اظهار کرد: دانش آموزان در دروسی مانند اقتصاد، جامعه شناسی و تاریخ باید کتاب درسی را اولویت خود قرار دهند و دقت
کنند که مرجع اصلی سازمان سنجش براي طراحی سؤال، کتاب درسی است، زمانی که فرد بر کتاب درسی مسلط شود باید به سراغ

 
تست زنی برود و ضعف خودش را پیدا کند. 

 
در خانه تست می زدم 

وي تأکید کرد: با توجه به این که اغلب دروس من خواندنی بود در هیچ کلاس کنکوري شرکت نکردم و اغلب خودم در خانه تست می
زدم، درواقع به جاي اینکه زمان خود را صرف رفت وآمد به کلاس کنکور کنم ترجیح دادم آن زمان را در خانه به تست زنی اختصاص

 
دهم. 



این دانش آموز قزوینی بیان کرد: هرجایی که مشکل داشتم از معلمان مدرسه کمک می گرفتم، مادر خودم نیز فرهنگی است و با
دانش آموزان کنکوري سروکار داشته بنابراین او نیز شرایط لازم را فراهم کرد، در روزهایی که به مدرسه می رفتم بعد از مدرسه پنج

 
ساعت زمان صرف خواندن می کردم و در روزهاي تعطیل نیز 8 تا 10 ساعت صرف درس خواندن می کردم. 

 
کلاس خوشنویسی می رفتم 

وي خاطرنشان کرد: جمعه هایم را به صورت یک هفته در میان به آزمون دادن اختصاص دادم و یک هفته در میان به کارهاي شخصی
ام رسیدگی می کردم، البته کنکور مانعی براي انجام کارهاي شخصی و موردعلاقه ام نبود و همزمان با درس خواندن کلاس

 
خوشنویسی را نیز دنبال می کردم و گاهی به مهمانی و تفریح می رفتم. 

افشار تأکید کرد: با توجه به برنامه ریزي که داشتم از اسفندماه فرصت را براي خودم غنیمت شمردم و فعالیت هایم را محدود و درس
خواندنم را جدي کردم، اما با شیوع کرونا زمان کنکور به تعویق افتاد و برنامه هاي من نیز دچار تغییر شد سعی کردم با مدیریت زمان

 
از فرصت ایجادشده به بهترین شکل ممکن بهره ببرم. 

 
سهمیه نداشتم/ کسب تبه تک رقمی هدفم نبود 

وي خاطرنشان کرد: فضاي خانواده در موفقیت هر فرد بسیار تأثیرگذار است، خانواده من بهترین حامی بودند و جو روانی مناسبی را
ایجاد کردند و تأکید می کردند که رتبه کنکور ملاك نیست، اما خودم براي کسب رتبه خوب تلاش کردم، هیچ سهمیه اي نداشتم و

 
کسب رتبه تک رقمی هدف اصلی من نبود بلکه تلاش می کردم رتبه خوبی کسب کنم. 

این دانش آموز قزوینی اظهار کرد: برخی از دانش آموزان با توجه به شیوع کرونا ترجیح دادند که در آزمون شرکت نکنند که امیدوارم
سال آینده بتوانند رتبه خوبی کسب کنند اما من برنامه بلندمدت داشتم و یک سال براي رسیدن به کنکور تلاش کرده بودم، از طرفی

 
درگیر رقابت نبودم و دوست داشتم خودم پیشرفت کنم. 

وي بیان کرد: از زمانی که کنکور دادم تاکنون نیز براي انتخاب رشته مناسب تحقیق می کنم و چندین رشته را انتخاب کردم و در

 
حال حاضر نیز در خصوص اشتغال و فضاي کاري این چند رشته در حال تحقیق هستم تا بتوانم رشته خوبی انتخاب کنم. 

به گزارش ایسنا، پیش از این، نازنین زهرا افشار در مسابقات پرسش مهر 18 در رشته سخنوري رتبه دوم را کسب کرده و در پرسش

 
مهر ریاست جمهوري در حضور رئیس جمهور در خصوص تفکر انتقادي سخنرانی کرده است. 



 
 

انتهاي پیام



دوران بی فرزندي در راه است

منبع: اتاق بازرگانی تهرانشماره خبر:  74  |  تاریخ: 1399/06/31

شاید تصور شود که بعد از فروکش کردن بحران کرونا دوباره همه چیز به حال عادي بازخواهد گشت و روند فرزندآوري نیز
تسریع خواهد شد، اما بررسی نمونه بحران مالی سال هاي 2008 و 2009 نشان می دهد که این نظر درست نیست

آینده نگر/ منبع: بلومبرگ در زمان بروز پاندمی ها که
ابعادي از زندگی انسان ها از حالت عادي خارج می شود،
بحث در مورد فرزندآوري دوباره داغ می شود و بحران کرونا
نیز این قاعده مستثنی نبود. واقعیت این است که در زمان
هاي بحرانی، تصمیم گیري در مورد آینده دشوارتر می
شود چون افق درازمدت آینده نسبت به زمان هاي دیگر،
تیره تر به نظر می رسد. بر اساس آنچه که از شواهد برمی
آید، در کشورهاي مختلفی احتمال فرزندآوري به دلیل بروز
بحران کرونا به طرز چشم گیري کاهش یافته است. فرزند

کم تر به معنی مصرف کننده کم تر، نیروي کار کم تر و مالیات دهنده کم تر در آینده است. معنی کلان ترش هم اقتصاد کوچک تر

 
است. 

ولفگانگ لوتز جمعیت شناس اتریشی در سال 2006 هشدار داده بود که کشورهاي اروپایی در مرحله اي به نام «دام باروري» قرار
دارند؛ یعنی جمعیت زنان فرزندآور کم تر شده، خانواده هاي کوچک تر به هنجار اجتماعی بدل شده اند، رشد اندك جمعیت باعث

 
کاهش رشد اقتصادي شده است و همین مسئله به نوبه خودش به بدبینی نسبت به آینده و فرزندآوري کم تر منجر شده است. 

در همان زمانی که لوتز این زنگ خطر را به صدا درآورد، به نظر می رسید که آمریکا برخلاف اروپا دچار چنین وضعی نیست. نرخ
باروري در آمریکا 2.1 به ازاي هر زن بود، در حالی که رقم مشابه در کشورهاي اتحادیه اروپا 1.5 بود. حالا اما این نرخ در آمریکا به زیر
1.7 رسیده است. والدین احتمالی در آمریکا پیشتر هم با مسائلی مانند سن مادر، دسترسی به خدمات مراقبت از کودك، هزینه
تحصیل و اشتغال مواجه بودند اما از وقتی بحران بزرگی مثل کرونا در حوزه بهداشت و درمان و نیز اقتصاد رخ داده است، همه چیز
یک شبه بدتر شده است. بی جهت نیست که اوضاع کنونی را با دوران رکود بزرگ در آمریکا مقایسه می کنند. یک نظرسنجی که
توسط موسسه گوتماخر انجام شد نشان داد 34 درصد از آمریکایی هایی که قصد فرزندآوري داشتند این تصمیم را عقب انداخته یا

 
لغو کرده اند. 

در ماه ژوئن، موسسه بروکینگز نیز پیش بینی کرد که آمریکا دارد وارد یک دوران طولانی از فرزندآوري کم می شود. همچنین پیش
بینی شده که در سال 2021 تعداد نوزادانی که پا به جهان خواهند گذاشت حداقل ده درصد کم تر از سال قبل خواهد بود. این شامل

 
والدینی که فرزند دارند اما می خواستند فرزندان دیگري داشته باشند هم می شود. 

ممکن است این نکته مطرح شود که بعد از فروکش کردن بحران کرونا (و یا هر بحران دیگري) دوباره همه چیز به حال عادي



بازخواهد گشت و روند فرزندآوري نیز تسریع خواهد شد. اما بررسی نمونه بحران مالی سال هاي 2008 و 2009 نشان می دهد که
این نظر درست نیست. اگر بحران سال 2008 رخ نداده بود، باید طبق الگوهاي جمعیت شناختی 6.6 میلیون تولد دیگر در فاصله آن

 
سال تا سال 2019 رخ می داد اما رقم واقعی کاملاً پایین تر از این بود. 

البته افراد متخصص در زمینه محیط زیست اصلاً به اندازه اقتصاددانان از بابت کاهش نرخ زاد و ولد ناراحت نیستند. تحقیقی که
توسط دانشگاه لوند سوئد انجام شده نشان می دهد نداشتن فرزند در کشورهاي ثروتمند براي محیط زیست بسیار مفیدتر از کارهاي

 
دیگري مثل استفاده از خودروي برقی یا کاهش سفرهاي هوایی است. 

نکته اینجاست که حتی بعد از خلاصی جهان از پاندمی کرونا نیز مسائل زیادي به قوت خود باقی می مانند؛ مسائلی مثل افزایش
هزینه مراقبت از کودك، بیمه و خدمات درمانی. از سوي دیگر، هر تلاشی براي پیش بینی آینده فرزندآوري با موانع زیادي مواجه
است؛ از جمله اینکه نرخ باروري در زمان هاي مختلف به شدت در حال نوسان است و ممکن است عوامل بسیار مختلفی روي آن تأثیر
بگذارند. پیش از بروز بحران کرونا، گزارش سالانه تأمین اجتماعی آمریکا پیش بینی کرده بود که نرخ باروري در این کشور تا سال
2029 میلادي افزایش یابد و به 1.95 برسد و بعد تا سال 2095 تقریباً در همان سطح باقی بماند. اما حالا که عامل اختلال آوري

 
مثل ویروس کرونا به این شرایط اضافه شده، پیش بینی درباره نرخ آینده فرزندآوري در آمریکا هم دشوارتر شده است. 

هر چه باشد، باید به خاطر داشته باشیم که نرخ فرزندآوري در طول تاریخ همواره از مسائلی مثل جنگ ها، خشکسالی ها و حوادث
طبیعی و همین طور پاندمی ها و اپیدمی ها تأثیر پذیرفته است. تفاوت اوضاع امروزي دنیا با گذشته شاید این باشد که دولت ها به
وضوح از تأثیر کرونا بر روند احتمالی فرزندآوري آگاهند و با علم به این موضوع شاید بتوانند به سیاست گذاري هایی براي کاهش
تبعات اقتصادي و اجتماعی این پدیده بپردازند و جلوي کاهش شدیدتر جمعیت را به خصوص در کشورهاي پیشرفته بگیرند. هر چه
باشد، اوضاع اقتصادي جهان تا مدتی با آنچه که قبلاً پیش بینی شده بود فرق خواهد داشت و تنها کم کردن تبعات اقتصادي امروز

می تواند تبعات اقتصادي آینده را هم کاهش بدهد.



نماینده مهاباد: شأن جوانان ما بار 200کیلویی ست؟!

منبع: برترین هاشماره خبر:  75  |  تاریخ: 1399/06/31

نماینده مردم مهاباد در مجلس شوراي اسلامی با بیان اینکه کولبري در شأن جوانان ایران نیست، گفت: دولت باید تعریفی
براي کولبري داشته باشد چراکه این شغل سخت در شأن یک ایرانی نیست که دنیا هم ببینند جوانی 200 کیلو بار را بر

کولش گذاشته و از راه هاي سخت عبور می کند.

پایگاه خبري شفقنا: نماینده مردم مهاباد در مجلس شوراي اسلامی با بیان اینکه کولبري در شأن جوانان ایران نیست، گفت:
دولت باید تعریفی براي کولبري داشته باشد چراکه این شغل سخت در شأن یک ایرانی نیست که دنیا هم ببینند جوانی 200 کیلو بار

 
را بر کولش گذاشته و از راه هاي سخت عبور می کند. 

جلال محمودزاده در خصوص طرح ساماندهی کولبران، اظهار کرد: دولت آیین نامه اي را به مناطق مرزي ابلاغ کرده بود تا در چند
مورد براي ساماندهی کولبران اقدام کنند که یک مورد ایجاد تعاونی بود تا کولبرانی که برگ تردد دارند در قالب این شرکت ساماندهی

 
شده و به آنها مجوز واردات 25 قلم از اقلام داده شود. 

 
چرا دولت معابر رسمی را براي کولبران تعریف نمی کند 

او با بیان اینکه بحث کولبران مشکل اقتصادي است نه سیاسی و
امنیتی، گفت: انتظارمان این بود که دولت معابر رسمی را تعریف
و کولبران براي جابجایی بار هم از دستگاه هاي موتوري و ماشین
استفاده کنند و در نهایت درآمد توسط شرکت تعاونی بین
کولبران توزیع شود. اما متاسفانه نه تنها این کار انجام نشد بلکه
معابري هم که سال هاي 97 و 96 به طور رسمی تعریف شده

بود را مسدود کردند. حتی دولت ابتدا اقدام به بیمه 15 هزار نفر از کولبران کرد اما بعد از مدتی نه تنها کار را تکمیل نکردند بلکه

 
بیمه این 15 هزار نفر هم لغو شد. 

 
کشته و زخمی شدن 166 کولبر طی 1 سال گذشته 

محمودزاده تصریح کرد: دولت زمانی که شغلی را تعطیل می کند باید شغل جایگزینی را تعریف کنداما این کار را هم نکرد و این امر
باعث شد کولبران براي معیشت به سمت معابر مرزي و غیر رسمی بروند؛ این معابر غیر رسمی هم معمولا توسط نیروهاي انتظامی و
مرزبانی کنترل می شود و بعضا به سمت کولبران تیراندازي می کنند که در طول یک سال گذشته 166 نفر کشته و زخمی شدند. این
کولبران جوانان ایرانی و فرزندان این مرز و بوم هستند و عادلانه نیست که با گلوله ایرانی، جوانان ایران کشته و خانواده هایشان آواره

 
شوند. این امر تبعاتی دارد و از نظر امنیتی هم به نفع نظام نیست. 



 
به دنبال ارائه طرحی براي تجدید نظر استفاده از سلاح گرم نسبت به کولبران هستیم 

نماینده مردم مهاباد در مجلس در خصوص طرح ساماندهی استفاده از سلاح گرم نسبت به کولبران، گفت: به دنبال ارائه طرحی
هستیم که استفاده نیروي انتظامی از سلاح گرم در مناطق مرزي نسبت به کولبران را ساماندهی می کند. کولبران به صورت گروهی و
از مسیر باریکه اي به صورت چند هزار نفري حرکت می کنند و بر اساس این طرح اگر کسی در این شرایط به آنها شلیک کند جرمش
سنگین خواهد بود و مشمول دیه می شود که اگر نمایندگان همراهی کنند در بحث تیراندازي به کولبران تجدید نظر خواهد شد. این
طرح نهایتا به کمیسیون امنیت ملی رفته و در آنجا مطرح می شود که نهایتا در صورت تصویب به صورت نیم بند مشکل کولبران را

 
حل می کند اما مشکل درآمد و امنیت آنها همچنان پابرجا است. 

 
دولت یا معابر را براي کولبران ساماندهی کند و یا به فکر ایجاد اشتغال براي آنها باشد 

نایب رییس کمیسیون کشاورزي مجلس بیان کرد: دولت باید تعریفی براي کولبران داشته باشد چراکه این شغل سخت و جانکاه در
شأن یک ایرانی نیست که دنیا هم ببیند جوانی 200 کیلو بار را از راه هاي سخت حمل کند.مقام معظم رهبري هم بارها در خصوص
کولبران صحبت کردند که "کولبري قاچاق کالا نیست و جوانی که براي معیشت حداقلی، کولی بر می دارد قاچاقچی نیست و اگر با
آنها برخورد نکنند مشکلی ایجاد نمی شود". بنابراین کشته یا زخمی شدن کولبران به این شیوه تبعات امنیتی و اجتماعی براي نظام
دارد به عنوان نمونه در دو هفته گذشته در یک روز 4 نفر از کولبران پیرانشهر و سردشت کشته شدند که 3 نفر از آنها متاهل و داراي
فرزند بودند. لذا یا باید در این مناطق اشتغال ایجاد کرد و یا معابر را براي آنها ساماندهی کنیم. یعنی اگر از هر دو مسیر غافل شویم
نهایتا همین جوانان براي معیشت سراغ معابر غیر رسمی می رود که تبعات منفی سیاسی، امنیتی و اجتماعی براي نظام خواهد

 
داشت. 

 
دولت موظف است براي جوانان اشتغال پایدار ایجاد کند 

محمودزاده در پایان خاطرنشان کرد: در وزارت کشور جلسه اي بود که استاندارهاي مناطق مرزي را دعوت کردند و قرار شد جمع
بندي صورت بگیرد و نمایندگان مناطق مرزي هم دعوت شوند تا ساماندهی در این خصوص صورت بگیرد؛ مطابق اصول قانون اساسی

دولت موظف است براي جوانان اشتغال پایدار ایجاد کند و به عنوان مجري قانون اساسی باید این مسوولیت را بپذیرد.



سایه شوم تخریب بر پیشانی کاروانسراهاي استان مرکزي

منبع: ایرناشماره خبر:  76  |  تاریخ: 1399/06/31

اراك - ایرنا - استان مرکزي دیاري با قدمت هفت هزار و 500 ساله است که در گذر تاریخ 20 کاروانسراي تاریخی را در خود
به یادگار گذاشته و این ابنیه هرکدام که بیانگر بخشی از هویت زیستی گذشتگان است که در سال هاي اخیر با آسیب

تخریب مواجه شده و اگر مرمت اضطراري در سامان آن ها انجام نشود، داشته هاي تاریخی ...

 اراك - ایرنا - استان مرکزي دیاري با قدمت هفت هزار و
500 ساله است که در گذر تاریخ 20 کاروانسراي تاریخی را در خود به یادگار گذاشته و این ابنیه هرکدام که بیانگر بخشی از هویت
زیستی گذشتگان است که در سال هاي اخیر با آسیب تخریب مواجه شده و اگر مرمت اضطراري در سامان آن ها انجام نشود، داشته

 
هاي تاریخی با خطر نابودي مواجه می شوند. 

استان مرکزي به لحاظ موقعیت جغرافیایی و ارتباطی و به ویژه قرار گرفتن در مسیر جاده ابریشم همواره در اقتصاد ملی نقش

 
برجسته اي داشته و وجود کاروانسراهاي متعدد با معماري ایرانی و جلوه هاي خاص در جاي جاي آن گواهی بر این واقعیت است. 

بنیاد کاروانسراها در ایران از زمان هخامنشی آغاز شد و هرودوت مورخ یونانی در کتاب پنجم خود از ساختمان هایی می گوید که به
همت هخامنشیان بین شوش و سارد ساخته شده بود، هردوت از 111 بناي شبیه کاروانسرا (چاپارخانه) نام می برد که در فاصله بین
پایتخت هخامنشی و سارد ایجاد شده بودند و کاروانیان با اسکان موقت در آن ها می توانستند خستگی سفر را از تن بزدایند و این

 
فاصله را در طول سه ماه طی کنند. 

کاروانسراها بخش مهمی از هویت تاریخی کشور هستند که اغلب آنان در مسیر راه هاي اصلی کشور واقع شده اند و ویژگی هاي

 
معماري آن ها بر مبناي اقلیم مناطق از شاهکاراي هنر ایرانی است. 

اوج شکوفایی و رونق کاروانسراها در دوره صفویه بوده است و از دوره پهلوي با ورود خودرو کم کم کاربري این اماکن رو به افول

 
گذاشت اما، باید از آن ها به عنوان سرمایه هاي تاریخی و فرهنگی حراست بهینه شود. 



وجود کاروانسراهایی با قدمت دیرینه تاریخی در استان مرکزي فرصتی در صنعت گردشگري محسوب می شود اما، 17 کاروانسراي
این استان اکنون به دلایل مختلف دچار آسیب شده اند که نیاز است به صورت اضطراري با تامین اعتبار لازم مرمت شوند و یا با بهره
گیري از سرمایه هاي بخش خصوصی در راستاي واگذاري و یا بازسازي آن ها اقدام و به شکل بهینه از میراث تاریخی کشور حراست

 
شده و زمینه اشتغال زایی و درآمد از این اماکن مهیا شود. 

 
 

 
17 کاروانسراي استان مرکزي نیازمند مرمت 

معاون میراث فرهنگی، اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگري استان مرکزي گفت: کاروانسراها در زمره اماکن تاریخی
هستند که در خود داستان سفر و زندگی گذشتگان را به یادگار گذاشته اند و اکنون از مجموع 20 کاروانسراي مستقر در مسیرهاي

 
تردد استان در ادوار تاریخی مختلف، 17 کاروانسرا به دلیل فرسودگی آسیب دیده و در معرض تخریب است. 

«محسن کریمی» افزود: اهمیت و کاربري کاروانسراها در گذشته به حدي بوده که یکی از روستاهاي اراك نام «کاروانسرا » داشته اما،
بناي تاریخی اقامتی در مسیر ترددي آن چندي پیش از سوي متصرف به محل نگهداري دام تبدیل شده بود که با پیگیري قضایی
متصرفان بیرون رانده شده و عملیات مرمت و حفاظت از این بناي ارزشمند آغاز شده چرا که میراث فرهنگی جایگاه و اهمیت

 
کاروانسراها را به خوبی می داند و براي حفظ و احیاي آن ها از هیچ کوششی دریغ ندارد. 

وي اظهار داشت: با توجه به تنگناهاي اقتصادي و شرایط بودجه، میراث فرهنگی استان واگذاري کاروانسرا ها را به سرمایه گذاران
بخش خصوصی در برنامه دارد و با وسواس وضعیت این آثار را در مناطق مختلف استان را رصد می کند تا مورد سوء استفاده قرار

 
نگیرند. 

معاون میراث فرهنگی اداره کل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی استان مرکزي گفت: مرمت اضطراري کاروانسراي تاریخی

 
روستاي کاروانسراي اراك با اعتبار 500 میلیون ریال انجام شده است. 

کریمی افزود: سه کاروانسراي استان مرکزي با عناوین دودهک در دلیجان، دولت آباد در فراهان و باغ شیخ در ساوه کمتر در گذر

 
زمان بر اثر عوامل جوي و انسانی آسیب دیده اند و 50 درصد باقی کاروانسراهاي استان آسیب دیده اند. 

وي با بیان اینکه کاروانسراهاي استان قابلیت تغییر کاربري به سایر مراکز فرهنگی و هنري را دارند، اظهار داشت: با جذب سرمایه گذار
امکان بهره مندي از این بناهاي تاریخی به وجود می آید، به طوري که کاروانسراي دودهک در شهرستان دلیجان به همت سرمایه

 
گذار مرمت شده و به مرکز اقامتی و پذیرایی تغییر کاربري داده است و در سال جاري به بهره برداري می رسد. 



معاون میراث فرهنگی، اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگري استان مرکزي گفت: کاروانسراي دولت آباد در فراهان در
فهرست واگذاري به سرمایه گذار است تا براي تغییر کاربري مورد استفاده متقاضی قرار گیرد ولی شماري از کاروانسراهاي استان به
علت جانمایی خاص که از کانون هاي جمعیتی و زیستی امروز استان فاصله دارد مورد اقبال سرمایه گذاران بخش خصوصی نیست و

 
سازمان میراث فرهنگی باید به صورت مستقین در حراست و مرمت آن ها اقدام کند. 

 
 

 
ثبت 13 کاروانسراي استان مرکزي در فهرست آثار ملی 

سرپرست اداره کل میراث فرهنگی، اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگري استان مرکزي گفت: 13 مورد از بناهاي

 
اقامتگاهی گذشته در حاشیه مسیرهاي تردد این استان با عنوان کاروانسرا در فهرست آثار ملی کشور به ثبت رسیده است. 

«مصطفی مرزبان» با بیان اینکه 13این کاروانسراها داراي داشته هاي غنی معماري و کاربري خاص در برهه هاي تاریخی پیشین

 
داشته اند، افزود: مالکیت این بناهاي تاریخی خصوصی، اوقافی، میراث فرهنگی و عام المنفعه است. 

وي اظهار داشت: 2 کاروانسراي دودهک در شهرستان دلیجان و کاروانسراي ورده در شهرستان زرندیه در سال هاي اخیر به همت

 
بخش خصوصی بازسازي شده و براي ارایه خدمات گردشگري تغییر کاربري داده اند. 

سرپرست اداره کل میراث فرهنگی، اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگري استان مرکزي گفت: سیاست میراث فرهنگی
بر حفظ، کاروانسراها و جلوگیري از تخریب آن ها است و در این راستا از جذب سرمایه گذار براي مرمت اولیه و تغییر کاربري این

 
اماکن تاریخی استقبال می شود. 

مرزبان افزود : موقعیت قدیمی ترین کاروانسرا هاي استان مرکزي با عناوین «حمزه باد» و «حاجی آباد» در شهرستان زرندیه و
همراستا با مسیر جاده بزرگ خراسان است و این مهم نشان می دهد که دیار آفتاب در گذر زمان همواره در قلب ایران اهمیت داشته

 
و کانون هاي جمعیتی و خدمات از سوي ان ارایه می شده است. 



 
 

باستان شناس و پژوهشگر اداره کل میراث فرهنگی استان مرکزي گفت: دلیل استقرار کاروانسراها ساوه و زرندیه به واسطه قرار گرفتن
در مسیر راه خراسان به عنوان یک جاده استراتژیک ایران مرکزي بوده که سلطانیه در دوره ایلخانی را به سایر مناطق ارتباط می داده

 
است و این مکان ها به عنوان بخشی از حیات ارتباطی در زمان خود عمل کرده است. 

«اسماعیل شراهی» افزود: به لحاظ وسعت کاروانسراي «خشکرود» زرندیه مربوط به دوره صفویه است که به عنوان بزرگترین
کاروانسراي استان شهرت یافته و از نظر سیر تحول معماري و آرایه هاي به کار رفته در بنا، کاروانسراي «باغ شیخ» مربوط به دوره

 
قاجار در روستاي باغ شیخ ساوه سرآمد است. 

وي اظهار داشت: با توسعه راه هاي زیارتی بعد از دوره ایلخانی کاروانسرا هایی در مسیر راه ها شکل گرفت که مهمترین این راه ها
یزد، نائین، کاشان را به عتبات متصل می کرده و تمامی آن ها از فراهان در قلب استان مرکزي کنونی می گذشته و به نام «راه کربلا»

 
در تاریخ از آن ها نام برده شده است. 

شراهی عنوان کرد: کاروانسراهایی چون «دودهک»، «کهک»، «ابراهیم آباد»، «مشهد میقان» و «دولت آباد» نیز از ابنیه اقامتی در

 
ادوار گذشته استان مرکزي است که در مسیر راه کربلا واقع شده بودند. 

 
 

 
بهره گیري از ظرفیت بخش خصوصی بهترین راهکار در حفظ کاروانسراها 

فعال حوزه گردشگري استان مرکزي گفت: بهترین راهکار براي جلوگیري از تخریب بناهاي تاریخی از جمله کاروانسراها استفاده از
ظرفیت بخش خصوصی توسط سرمایه گذار است چرا که هم بناي آن ترمیم شده و هم به واسطه حضور گردشگر بیشتر معرفی می



 
شود و می تواند شغل ایجاد کند و منبعی براي کسب درآمد محسوب شود. 

«مسعود یدالهی» افزود: برخی از کاروانسراهاي این استان در شجره تاریخی خود اهمیت زیادي را دارند چرا که در مسیر راه هاي
ارتباطی اصلی دوران خود قرار داشته اند و چند کاروانسراي استان مرکزي به ویژه مربوط به دوره صفویه در حاشیه راه ابریشم واقه

 
شده بودند که باید هوشمندانه آن ها را حفظ کرد و با معرفی بهینه بخشی از هویت تاریخی کشور را برجسته تر نمایان کرد. 

این فعال حوزه گردشگري گفت: میراث فرهنگی باید انگیزه مداري بیشتري را براي سرمایه گذاران گردشگري فراهم کند و ضروري
است تا شرایط براي بهره گیري از ظرفیت بخش خصوصی به سهولت فراهم شود چراکه دولت با بنیه محدود مالی توان نگهداري از
همه بناهاي تاریخی از جمله کاروانسراها را ندارد اما می تواند حمایت موثري ایجاد کند تا سرمایه گذار بخش خصوصی با رغبت به

 
میدان آمده و جان دوباره در کالبد کاروانسراها بدمند و با کاربري جذاب آن ها را به کانون تمرکز گردشگران تبدیل کند. 

یدالهی افزود: هدف سرمایه گذار از صرف هزینه و بازسازي کاروانسرا درآمدزایی است و اگر موانع موجود در مراحل اداري براي سرمایه
گذار تسهیل نشود ممکن است این افراد جهت دهی سرمایه خود را از حوزه فرهنگی تغییر داده و این به شدت براي گردشگري استان

 
زیان بار خواهد بود. 

وي اظهار داشت: وجود کاروانسراي «مسگران» و «کتابفروشان» ظرفیت بسیار ارزشمندیدر بافت قدیم سلطان آباد (اراك کنونی) است
که با واگذاري به بخش خصوصی می توان بستر جذب گردشگر را فراهم ساخت اما به دلایل مختلف این مجموعه ارزشمند برنامه

 
واگذاري ندارد و هر روز به تخریب نزدیکتر می شود. 

فعال حوزه گردشگري گفت: کم توجهی به بناهاي تاریخی از جمله کاروانسراها باعث شده تا برخی از اماکن اقامتی گذشته مانند
کاروانسراي «خنداب» و «جاورسیان» تخریب شوند و تنها از آن ها دیواري باقی مانده که تداوم این بی توجهیپاسخی را از سوي نسل

 
ما براي ایندگان نخواهد داشت. 

 
 

 
تعیین تکلیف مالکیت کاروانسراهاي تاریخی استان مرکزي ضرورتی اجتناب ناپذیر 

دبیر انجمن صنفی راهنمایان گردشگري استان مرکزي نیز گفت: مقوله مالکیت کاروانسراها در محدوده شهر و روستاي استان از

 
اهمیت بالایی برخوردار است و باید از سوي مسئولان امر مورد توجه ویزه قرار بگیرد. 



«رامین حمیدیان» افزود: میراث فرهنگی با تعیین مالکیت و ثبت اثر تاریخی می تواند ردیف اعتبار براي مرمت از این بناها دریافت

 
کند که این مساله راهبرد حیاتی در جلوگیري از تخریب بیشتر کاروانسراهاي استان است. 

فعال حوزه گردشگري گفت: میراث فرهنگی می تواند با قراردادهاي منسجم و هدفمندي که با بخش خصوصی منعقد می کند می
تواند از ظرفیت بناهاي تاریخی در راستاي نوسازي و جذب گردشگر به نحو مطلوب استفاده کند و این مهم تاکنون در استان مرکزي
به درستی بهره گیري نشده و با وجود اینکه ابنیه ارزشمندي در این حوزه وجود دارد کسب درامد و احیاي موثر کاروانسراها با

 
مشارکت بخش خصوصی کمتر دیده شده است. 

حمیدیان افزود: کاروانسراها هویت معماري و تاریخی استان ها و اقوام هستند که نباید دست کم گرفته شوند و کم توجهی به این

 
داشته هاي فرهنگی زمینه فراموشی نسل جوان را به هویت بومی و محلی به دنبال دارد. 

وي اظهار داشت: مراودات فرهنگی، تجارت و رفتارشناسی ارتباطی مردمانی که در کاروانسراها آمد و شد می کرده اند بخش مهمی از
پیوست تاریخ هر منطقه است و علاوه بر آن می تواند نقشه جامع داد و ستد رونق اقتصادي در هر منطقه را کامل کند و اطلاعات

 
مهمی را فراروي علاقه مندان به تاریخ و فرهنگ قرار دهد. 

 
بیش از 2 هزار جاذبه گردشگري در استان مرکزي شناسایی شده که 883 اثر تاکنون در فهرست آثار ملی کشور به ثبت رسیده است. 

 
برچسب ها 

 
- استان مرکزي 

 
- مرمت 

 
- میراث فرهنگی 

- جهانگردي



کهگیلویه و بویراحمد| دغدغه کاهش آمار زندانیان را داریم

منبع: تسنیمشماره خبر:  77  |  تاریخ: 1399/06/31

گروه استان ها- رئیس کل دادگستري کهگیلویه و بویراحمد گفت: در راستاي کاهش آمار زندانیان از مجازات هاي جایگزین
به جاي حبس استفاده کنیم.

گروه استان ها- رئیس کل دادگستري کهگیلویه و
بویراحمد گفت: در راستاي کاهش آمار زندانیان از مجازات
هاي جایگزین به جاي حبس استفاده کنیم. - اخبار استانها

 
 -

به گزارش خبرگزاري تسنیم از یاسوج، حسن نگین تاجی
در آئین تکریم و معارفه مدیرکل سابق و جدید زندان هاي
کهگیلویه و بویراحمد، اظهار داشت: یکی از مهمترین برنامه
هاي که در سند تحول از آغاز فعالیت آیت االله رئیسی در
رأس قوه قضاییه، در دستور کار قرار گرفته کاهش آمار

 
زندانیان است. 

وي با اشاره به اینکه در استان کهگیلویه و بویراحمد یکی از برنامه هاي اساسی در این راستا برنامه هاي طراحی شده براي پیشگیري
از وقوع جرم است، عنوان کرد: اجراي مجازات و حبس براي متنبه شدن و عبرت گرفتن فرد خاطی و دیگران بوده و اما صرفاً حبس و

 
مجازات نمی تواند بازدارنده باشد و باید در اندیشه اصلاح ساختارهایی باشیم که جرم در بستر آن انجام می شود. 

رئیس کل دادگستري کهگیلویه و بویراحمد بیان کرد: براي مثال در بحث حذف پارکینگ در برخی از شهرها، مردم مجبور به پارك
خودرو در معابر هستند، که این کار باعث ایجاد حاشیه امن براي سارقین می شود، یا نبود بستر اشتغال باعث می شود تا زندانیان پس

 
از آزادي به دلیل نبود شغل مجدد به انجام اعمال خلاف قانون روي بیاورند. 

وي افزود: در بحث معاونت پیشگیري از وقوع جرم کارگروه هاي نظام مند تشکیل شده و مباحث متعدد در آنجا مطرح و درباره آن
تصمیم گیري می شود و در تلاش هستیم تا حد امکان در راستاي کاهش آمار زندانیان از مجازات هاي جایگزین بجاي حبس استفاده

 
کنیم. 

نگین تاجی با اشاره به پیش بینی موضوع مجازات جایگزین حبس در مواد 46 تا 96 قانون مجازات اسلامی گفت: چنین شرایطی در
موارد قانونی پیش بینی شده اما متأسفانه در عمل قضات به این مجازات تمایلی نشان نمی دهند، که ما برگزاري کلاس هاي آموزشی

 
بصورت بومی سازي شده را براي قضات طراحی و برگزار کردیم. 

 
تقدیر رئیس قوه قضائیه از بازدیدهاي سرزده از زندان هاي کشور 



 
درخواست واشنگتن پست از گروه 20 براي حمایت از زندانیان زن سعودي در مقابل سرکوبگري آل سعود 

 
شرح حدیثی تربیتی از امام باقر(ع) توسط رهبر انقلاب: فرزندانی که براي والدین عمل صالح اند 

وي ادامه داد: یکی دیگر از برنامه هاي دستگاه قضایی در استان کمک به خانواده هاي زندانیان بود، و کارمندان ادارات به صورت

 
داوطلبانه مبلغی از حقوق خود را به حمایت از زندانیان اختصاص دادند. 

رئیس کل دادگستري کهگیلویه و بویراحمد یادآور شد: در برخی موارد قضات صادر کننده حکم در مواجه با خانواده زندانی و مشاهده
وضعیت زندگی آنان تحت تاثیر قرار می گرفتند، این خود باعث شد گامی براي متمایل کردن قضات در جایگزین کردن مجازات به

 
جاي حبس برداشته شود. 

وي بیان کرد: در شرایط کرونایی تنها استانی بودیم که در زندان هاي استان حتی یک مورد کرونایی نداشتیم و با مدیریت صحیح در

 
زمانی که در برخی از زندان هاي کشور شورش بود، زندان هاي استان ما در آرامش کامل بودند. 

نگین تاجی با تأکید بر ضرورت حضور مستمر و به روز مددکاران در زندان ها گفت: ارائه خدمات از طرف مددکاران به زندانیان
همچنان بصورت سنتی انجام می شود، که انتشار می رود با استفاده از مشاوران مجرب و متخصص مشاوره ها به صورت اصولی و

 
هدفمند به زندانیان ارائه شود. 

وي در ادامه با اشاره به تشکیل کارگروه سفیران صلح و همیاران شورا در استان بیان کرد: با تشکیل این کارگروه موفق شدیم شش

 
مورد از موارد قصاص در استان را به سازش و صلح تبدیل کنیم و رضایت خانواده هاي شاکی را جلب کنیم. 

رئیس کل دادگستري کهگیلویه و بویراحمد افزود: سیاست ما در خصوص جرائم خشن مثل سرقت و مسائل امنیتی همچنان موضع
سخت گیرانه است، اما در بحث مسائل مالی از تمام ظرفیت ها موجود در قانون و دیگر موراد براي کمک به این زندانیان استفاده می

 
کنیم. 

وي در پایان خاطرنشان کرد: براي ساماندهی کنترل جرایم، پلیس و دستگاه قضایی به تنهایی نمی توانند به نتیجه مطلوب برسند و
به همکاري دیگر دستگاه ها و نهادها و مشارکت عمومی نیاز هست.



کاهش 5/5 درصد تعداد دانشجویان علوم پایه

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  78  |  تاریخ: 1399/06/31

به گزارش گروه علمی و دانشگاهی خبرگزاري فارس به نقل
از روابط عمومی دبیرخانه شوراي عالی عتف هشتادمین
جلسه کمیسیون علوم پایه و فناوري هاي همگراي شوراي
عالی علوم، تحقیقات و فناوري در محل دبیرخانه شورا با
موضوعات جایگاه علوم پایه در برنامه هفتم توسعه با عنایت
به برنامه ششم، ارائه گزارش سیر پیشرفت کارگروه هاي
تخصصی، تعریف علوم پایه و تعیین حدود و ثغور آن،
جایگاه علوم پایه در برنامه هفتم توسعه با عنایت به برنامه

 
ششم و آزمون پذیرش دانشجویان مقطع دکتري علوم پایه برگزار شد. 

در این جلسه صبوحی، نماینده سازمان برنامه و بودجه در کمیسیون به جایگاه مهم علوم پایه در اسناد مهم کشور تاکید کرد و گفت :
از میان سیاستهاي کلی علم و فناوري ابلاغی در سال 93 و نیز از میان هفت سیاست کلی ابلاغی برنامه ششم توسعه کشور که حول
محور علم، فناوري و نوآوري بنا شده، یک سیاست به توسعه علوم پایه و تحقیقات بنیادي اختصاص دارد و در سند راهبردي علم و

 
فناوري در برنامه ششم هم اقداماتی پیشبینی شده است که گروه علوم پایه می تواند با بهرهگیري از آن، اهداف خود را محقق کند. 

وي در ادامه اظهار داشت: در قانون بودجه و در ردیف 113-360 ذیل وزارت علوم هم به این موضوع پرداخته شده که تنها گروه
علمی تخصصی که در برنامه ششم توسعه براي آن هدف گذاري کمی آن هم در جهت افزایش تعداد دانشجویان صورت گرفته، گروه
علوم پایه است که در سال 96، حدود 76 درصد و در سال 98 حدود 58 درصد از این هدف تحقق پیدا کرده است. در سطوح
تحصیلات تکمیلی این گروه هم میزان تحقق تعداد دانشجویان از حدود 72 درصد در سال 96 به حدود 49 درصد در سال 98 کاهش

 
پیدا کرده است. 

در ادامه به روند تعداد دانشجویان این حوزه طی سالهاي 95-1390 اشاره نموده و گفت: در حالی که تعداد کل دانشجویان کشور

 
رشد 1/1 درصدي داشته، تعداد دانشجویان گروه علوم پایه با کاهشی معادل 5/3 درصد به طور سالانه مواجه بوده است. 

نماینده سازمان برنامه و بودجه در خصوص کاهش تعداد دانشجویان علوم پایه اظهار داشت: در دوره بعد یعنی طی سالهاي 98-
1394، در حالیکه تعداد کل دانشجویان کشور در این دوره حدود 5/8 درصد به طور متوسط کاهش داشته، تعداد دانشجویان گروه
علوم پایه و تحصیلات تکمیلی گروه علوم پایه نیز سالانه به طور متوسط با کاهش حدود 5/5 درصد روبرو بوده است. این امر حاکی از
آن است که یکی از اهداف این کمیسیون میبایست به سیاستگذاري در جهت افزایش گرایش جوانان مستعد و توانمند کشور به این

 
حوزه اختصاص یابد. 



وي در ادامه افزود: بر اساس یافته ها، میزان اشتغال دانش آموختگان حوزه علوم پایه که از نسبت تعداد شاغلین به تعداد دانش
آموختگان حاصل می شود، حدود 54 درصد است که این میزان از میانگین کل کشور در تمام گروه ها بالاتر و تنها از میزان اشتغال
دانشجویان گروه علوم پزشکی که حدود 72 درصد است، پایین تر است. این اطلاعات بیانگر آنست که وضعیت اشتغال دانش

 
آموختگان این حوزه در سال 94-1393، بر خلاف آنچه تصور می شود در وضعیت نامطلوبی قرار ندارد. 

البته این نکته قابل تامل است که در مقاطع بالاتر این گروه، میزان اشتغال دانش آموختگان نیز افزایش می یابد. میزان اشتغال دانش
آموختگان علوم پایه در سال 94-1393، در مقطع کاردانی 49 درصد، کارشناسی 51 درصد، کارشناسی ارشد حدود 60 درصد و در

 
مقطع دکتري تخصصی به 2/72 رسیده است. 

انتهاي پیام/



بیش از هزار سرباز در طرح سرباز ماهر در اردبیل آموزش دیده اند.

منبع: وزارت ورزش و جوانانشماره خبر:  79  |  تاریخ: 1399/06/31

 
 

سجاد انوشیروانی، مدیر کل ورزش وجوانان استان اردبیل از آموزش بیش از هزار سرباز در طرح سرباز ماهر در اردبیل آموزش خبر داد.

به گزارش روابط عمومی اداره کل ورزش وجوانان استان اردبیل، سجاد انوشیروانی مدیر کل ورزش و جوانان استان اردبیل گفت: با
توجه به تفاهم نامه وزارت ورزش وجوانان با ستار کل نیروهاي مسلح در راستاي برگزاري دوره هاي سرباز ماهر اداره کل ورزش

 
وجوانان هم با همکاري جهاد دانشگاهی در مرحله اول بیش از 1000 سرباز در این طرح آموزش دیده اند. 

انوشیروانی افزود: با هماهنگی هاي بعمل آمده در مرحله اول 23 سرباز از آجا، 770 سرباز از ناجا و 180 سرباز از سپاه پاسداران در

 
این طرح آموزش مهارت هاي زندگی و کار آفرینی را پشت سر گذاشته اند. 

مدیر کل ورزش وجوانان استان اردبیل اضافه کرد: مرحله دوم این طرح هم در حال برگزاري می باشد که از سپاه پاسداران 55 سرباز،

 
از ناجا 190 و از آجا 200 سرباز در این دوره ها آموزش خواهند دید. 

سرهنگ علایی، فرمانده پادگان شهید بیگلري مشکین شهرضمن قدردانی ازبرگزاري طرح سرباز ماهر گفت: درمرحله اول این طرح

 
770سرباز آموزش هاي لازم ازقبیل کارآفرینی و کسب و کار و مهارت هاي زندگی را طی این دوره آموزش دیدند. 

سرهنگ علایی افزود: مطابق تفاهم نامه فی مابین وزارت ورزش وجوانان و ستاد کل نیروهاي مسلح این نهاد همچنان به این تفاهم

 
نامه پایبند خواهد بود و دوره هایی هم چون سرباز ماهر و دیگر دوره هاي ورزشی را با همکاري این دو نهاد انجام خواهیم داد. 

او بیان کرد: پادگان شهید بیگلري آماده هست تا با همکاري اداره ورزش و جوانان دوره هاي تخصصی در حوزه ورزش را براي کادر و

 
سربازان وظیفه برگزار نماید. 

http://news.msy.gov.ir/news/2000723.htm  :لینک کوتاه



ادعاي ناپدید شدن یک میلیارد و 300 میلیون یورو از منابع ارزي تکذیب شد

منبع: روزنامه جهان صنعتشماره خبر:  80  |  تاریخ: 1399/06/31

سازمان برنامه و بودجه کشور با تکذیب ادعاي یکی از نمایندگان مجلس مبنی بر «ناپدید شدن یک میلیارد و 300 میلیون
یورو از منابع ارزي کشور» اعلام کرد: هیچگونه بی نظمی و تخلفی در این خصوص صورت نگرفته و مطالب عنوان شده ناشی

از استنباط نادرست بوده است. نوشته ادعاي ناپدید شدن یک میلیارد و 300 میلیون یورو ...

سازمان برنامه و بودجه کشور با تکذیب ادعاي یکی از نمایندگان مجلس مبنی بر «ناپدید شدن یک میلیارد و 300 میلیون یورو
از منابع ارزي کشور» اعلام کرد: هیچگونه بی نظمی و تخلفی در این خصوص صورت نگرفته و مطالب عنوان شده ناشی از استنباط

 
نادرست بوده است. 

 به گزارش جهان صنعت نیوز:  این سازمان مدعیات گزارشی در یک رسانه با عنوان «ناپدید شدن یک میلیارد و سیصد میلیون یورو از

 
منابع ارزي کشور» که مستند به توئیت نماینده سبزوار در مجلس است، را تکذیب کرد. 

سازمان برنامه و بودجه کشور در تکذیبیه خود آورده است: منابع قانون «حمایت از توسعه و ایجاد اشتغال پایدار در مناطق روستایی و
عشایري با استفاده از منابع صندوق توسعه ملی»، علاوه بر معادل ریالی 1.5 میلیارد دلار، معادل همین مبلغ آورده چهار موسسه عامل
بانک کشاورزي، بانک توسعه تعاون، پست بانک ایران و صندوق کارآفرینی امید بوده است. همچنین در سال هاي 1396 و 1397،
مجموعا  83.7 درصد از سپرده گذاري منابع صندوق توسعه ملی نزد مؤسسات عامل در چهار مرحله توسط سازمان برنامه و بودجه
کشور به صندوق توسعه ملی ابلاغ شد و در مجموع 1255 میلیون دلار، معادل 6690 میلیارد تومان منابع صندوق با همین میزان از

 
منابع داخلی مؤسسات عامل تلفیق شد و مبلغ 13380 میلیارد تومان براي پرداخت تسهیلات به متقاضیان تجهیز شد.   

در ادامه این اطلاعیه ضمن اعلام پرداخت 12 هزار و 639 میلیارد تومان تسهیلات در مناطق هدف قانون فوق به طرح اشتغال زایی
روستایی و عشایري حقیقی و حقوقی، آمده است: از ابتداي سال 1399 نیز 245 میلیون دلار باقی مانده منابع از طرف سازمان برنامه
و بودجه کشور به صندوق توسعه ملی به منظور سپرده گذاري نزد مؤسسات عامل موضوع این قانون ابلاغ شده که تاکنون به لحاظ

 
محدودیت هاي ارزي معادل ریالی 90 میلیون دلار آن  نزد موسسات عامل توسط بانک مرکزي سپرده گذاري شده است. 

در بخش دیگر این تکذیبیه با اشاره به موافقت مقام معظم رهبري مبنی بر برداشت معادل ریالی یک میلیارد یورو از منابع صندوق
توسعه ملی براي مقابله و مدیریت عوارض ناشی از شیوع ویروس کرونا در کشور، این مسئله را مربوط به سال جاري و نه سال گذشته
دانسته و آمده است: متعاقب این مجوز، مکاتبات لازم از طرف سازمان به صندوق توسعه ملی و از طرف صندوق مذکور به بانک
مرکزي جمهوري اسلامی ایران جهت برداشت از حساب صندوق و تبدیل به ریال با نرخ تسعیر روز سامانه نیما و واریز وجه ریالی به

 
حساب مربوطه در خزانه، صورت گرفته است. 

سازمان برنامه و بودجه در بخش پایانی تکذیبیه خود آورده است: از آنجایی که واریز معادل ریالی مبلغ مذکور به یکباره توسط بانک
مرکزي امکان پذیر نبوده، این بانک با توجه به شرایط موجود، طی چند مرحله در مجموع به میزان 440 میلیون یورو را تسعیر و
وجوه ریالی حاصله را به خزانه واریز کرده و بلافاصله بر اساس تخصیص هاي صادره از سوي سازمان، مبالغ واریزي بابت هزینه هاي
مقابله با شیوع ویروس کرونا و بیمه بیکاري از طریق دستگاه هاي اجرایی ذي ربط به مصرف رسیده است. تخصیص هاي بعدي نیز بر



 
اساس مراحل بعدي واریز وجوه حاصله، بلافاصله اقدام خواهد شد. 

علی اصغر عنابستانی، نماینده سبزوار در توئیت خود مدعی شده بود: «سال 97 یک میلیارد یورو از صندوق توسعه ملی براي اشتغال
روستایی اختصاص یافته که فقط 40 درصد آن استفاده شده است. در سال 98 نیز یک میلیارد یورو دیگر براي کرونا اختصاص یافته
که 30 درصد آن پرداخت شده است. دولت به فوریت گزارش دهد که یک میلیارد و سیصد میلیون یورو باقیمانده کجاست!؟ دیوان

 
محاسبات هم ورود کند.» 
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کشته و زخمی شدن 166 کولبر طی 1 سال گذشته

کشته و زخمی شدن 166 کولبر طی 1 سال گذشته

منبع: بهار نیوزشماره خبر:  81  |  تاریخ: 1399/06/31

گروه جامعه: نماینده مردم مهاباد در مجلس شوراي اسلامی با بیان اینکه کولبري در شأن جوانان ایران نیست، گفت: دولت باید
تعریفی براي کولبري داشته باشد چراکه این شغل سخت در شأن یک ایرانی نیست که دنیا هم ببینند جوانی 200 کیلو بار را بر
کولش گذاشته و از راه هاي سخت عبور می کند. جلال محمودزاده در خصوص طرح ساماندهی کولبران، اظهار کرد: دولت آیین نامه
اي را به مناطق مرزي ابلاغ کرده بود تا در چند مورد براي ساماندهی کولبران اقدام کنند که یک مورد ایجاد تعاونی بود تا کولبرانی

 
که برگ تردد دارند در قالب این شرکت ساماندهی شده و به آنها مجوز واردات 25 قلم از اقلام داده شود. 

 
چرا دولت معابر رسمی را براي کولبران تعریف نمی کند 

او با بیان اینکه بحث کولبران مشکل اقتصادي است نه سیاسی و امنیتی، گفت: انتظارمان این بود که دولت معابر رسمی را تعریف و
کولبران براي جابجایی بار هم از دستگاه هاي موتوري و ماشین استفاده کنند و در نهایت درآمد توسط شرکت تعاونی بین کولبران
توزیع شود. اما متاسفانه نه تنها این کار انجام نشد بلکه معابري هم که سال هاي 97 و 96 به طور رسمی تعریف شده بود را مسدود
کردند. حتی دولت ابتدا اقدام به بیمه 15 هزار نفر از کولبران کرد اما بعد از مدتی نه تنها کار را تکمیل نکردند بلکه بیمه این 15 هزار

 
نفر هم لغو شد. 

 
کشته و زخمی شدن 166 کولبر طی 1 سال گذشته 

محمودزاده تصریح کرد: دولت زمانی که شغلی را تعطیل می کند باید شغل جایگزینی را تعریف کنداما این کار را هم نکرد و این امر
باعث شد کولبران براي معیشت به سمت معابر مرزي و غیر رسمی بروند؛ این معابر غیر رسمی هم معمولا توسط نیروهاي انتظامی و
مرزبانی کنترل می شود و بعضا به سمت کولبران تیراندازي می کنند که در طول یک سال گذشته 166 نفر کشته و زخمی شدند. این
کولبران جوانان ایرانی و فرزندان این مرز و بوم هستند و عادلانه نیست که با گلوله ایرانی، جوانان ایران کشته و خانواده هایشان آواره

 
شوند. این امر تبعاتی دارد و از نظر امنیتی هم به نفع نظام نیست. 

 
به دنبال ارائه طرحی براي تجدید نظر استفاده از سلاح گرم نسبت به کولبران هستیم 

نماینده مردم مهاباد در مجلس در خصوص طرح ساماندهی استفاده از سلاح گرم نسبت به کولبران، گفت: به دنبال ارائه طرحی
هستیم که استفاده نیروي انتظامی از سلاح گرم در مناطق مرزي نسبت به کولبران را ساماندهی می کند. کولبران به صورت گروهی و
از مسیر باریکه اي به صورت چند هزار نفري حرکت می کنند و بر اساس این طرح اگر کسی در این شرایط به آنها شلیک کند جرمش
سنگین خواهد بود و مشمول دیه می شود که اگر نمایندگان همراهی کنند در بحث تیراندازي به کولبران تجدید نظر خواهد شد. این
طرح نهایتا به کمیسیون امنیت ملی رفته و در آنجا مطرح می شود که نهایتا در صورت تصویب به صورت نیم بند مشکل کولبران را

 
حل می کند اما مشکل درآمد و امنیت آنها همچنان پابرجا است. 

 
دولت یا معابر را براي کولبران ساماندهی کند و یا به فکر ایجاد اشتغال براي آنها باشد 



نایب رییس کمیسیون کشاورزي مجلس بیان کرد: دولت باید تعریفی براي کولبران داشته باشد چراکه این شغل سخت و جانکاه در
شأن یک ایرانی نیست که دنیا هم ببیند جوانی 200 کیلو بار را از راه هاي سخت حمل کند.مقام معظم رهبري هم بارها در خصوص
کولبران صحبت کردند که "کولبري قاچاق کالا نیست و جوانی که براي معیشت حداقلی، کولی بر می دارد قاچاقچی نیست و اگر با
آنها برخورد نکنند مشکلی ایجاد نمی شود". بنابراین کشته یا زخمی شدن کولبران به این شیوه تبعات امنیتی و اجتماعی براي نظام
دارد به عنوان نمونه در دو هفته گذشته در یک روز 4 نفر از کولبران پیرانشهر و سردشت کشته شدند که 3 نفر از آنها متاهل و داراي
فرزند بودند. لذا یا باید در این مناطق اشتغال ایجاد کرد و یا معابر را براي آنها ساماندهی کنیم. یعنی اگر از هر دو مسیر غافل شویم
نهایتا همین جوانان براي معیشت سراغ معابر غیر رسمی می رود که تبعات منفی سیاسی، امنیتی و اجتماعی براي نظام خواهد

 
داشت. 

 
دولت موظف است براي جوانان اشتغال پایدار ایجاد کند 

محمودزاده در پایان خاطرنشان کرد: در وزارت کشور جلسه اي بود که استاندارهاي مناطق مرزي را دعوت کردند و قرار شد جمع
بندي صورت بگیرد و نمایندگان مناطق مرزي هم دعوت شوند تا ساماندهی در این خصوص صورت بگیرد؛ مطابق اصول قانون اساسی

 
دولت موظف است براي جوانان اشتغال پایدار ایجاد کند و به عنوان مجري قانون اساسی باید این مسوولیت را بپذیرد. 

مرجع : شفقنا



خط فقر 9 میلیون تومانی!

خط فقر 9 میلیون تومانی!

منبع: بهار نیوزشماره خبر:  82  |  تاریخ: 1399/06/31

گروه اقتصادي: آخرین آماري که در مورد خط فقر منتشره شده، مربوط به اردیبهشت ماه امسال است، که 9 میلیون تومان تخمین
زده شده، اما قدر مسلم با توجه به رشد افسار گسیخته تورم و افزایش گرانی هاي زنجیره اي طی چهار ماه گذشته خط فقر از 10
میلیون تومان نیز گذشته است.اگر بخواهیم خط فقر یک خانواده چهار نفره را با گذشته مقایسه کنیم، شاهد رشد ترسناکی در سال
هاي اخیر خواهیم بود. براي مثال در سال 1390 خط فقر زیر یک میلیون تومان (کمی بیش از 500 هزار تومان) بوده است، اما اکنون
در سال 99 این خط به 9 میلیون تومان رسیده و تقریبا در 9 سال 9 برابر شده و چنین تغییري بسیار شوکه کننده است.در واقع تا
سال 90 مردم با درآمد زیر یک میلیون می توانستند هزینه هاي یک خانواده را مدیریت کنند. اما اکنون در کمترین حالت، با 9
میلیون درآمد می توان به نیاز هاي اولیه رسیدگی کرد.در چنین شرایطی شاهد افزایش نرخ فقر خواهیم بود. از سوي دیگر براساس
گزارش ها نرخ فقر تا سال 97 به 18.4 درصد رسیده بود و در آن زمان این نرخ فقر بی سابقه بود. اما قطعا اکنون با افزایش عجیب
فقر روبرو هستیم و با درآمد ها و هزینه هاي این چنینی شاهد فقر بیشتر در سال هاي آینده خواهیم بود.در این شرایط باید اشاره
کنیم که نرخ تورم در ایران در پایان سال 98، 41 درصد بوده، این در حالیست که طبق گزارش هاي جهانی متوسط نرخ تورم دنیا تا
سال 2018 نزدیک به 2.4 درصد بوده است. در واقع ایران جزو کشور هایی است که نرخ تورم بسیار بالایی دارد و در این زمینه با

 
کشور هایی همچون ونزوئلا در یک رده قرار گرفته است. 

 
بسیاري از مردم زیر خط فقر هستند 

کمال اطهاري پژوهشگر توسعه با اشاره به اینکه امروز تمامی اقشار حقوق بگیر جامعه زیر خط فقر هستند، گفت: تا قبل از کرونا آن
الگوي توسعه اي که در جهان شایسته است و بسیاري از کشور ها از طریق آن به توسعه پایدار و همه جانبه دست پیدا کردند، در
ایران اجرا نشد، تمامی این مشکلات اقتصادي و معیشتی که مردم گرفتار آن هستند و با توجه به آن هر روز سفر آن ها کوچکتر از
گذشته می شود، نشات گرفته از همین الگوي توسعه اي است که به واقع نمی توان چنین نامی بر آن نهاد و من واقعا نمی دانم این
پدیده را چه خطاب کنم.وي با تاکید بر اینکه باید در اقتصاد کشور، یک رابطه هم افزا بین رشد اقتصادي و عدالت اجتماعی و
اقتصادي حکمفرما باشد، تا الگوي توسعه متوازن اجرایی شود، افزود: چنین مسئله در ایران به هیج عنوان اجرایی نشده است، این در
حالیست که اگر ما این رابطه هم افزا را تعریف کردیم، باید در کنار آن نیز باید یک رابطه غیر تنش زا و مخاطره آمیز با اقتصاد جهان
و تحولات اجتماعی داشته باشیم تا از طریق این روابط عادي با جهان فناوري هاي جدید و نوین وارد کشور شود، تا بتوان بر اساس آن
اقتصاد را به حرکت درآورد و شکوفا کرد.اطهاري اظهارداشت: مقدم بر این ارتباطات عادي با دنیا شما باید یک الگوي توسعه متوارن
تدوین کنید که در چارچوب آن ارتباطات با دنیا نیز گنجانده شود، اما متاسفانه در ایران چنین قضیه اي رخ نداده است، در چنین
رخدادي هم حکومت مقصر بوده و هم روشنفکران رسمی، با توجه به اینکه نظام حاکم بر کشور همواره بر پایه ایدئولوژي و دوگانه
سازي ها شکل گرفته، یک بار رشد اقتصادي و عدالت اجتماعی را قربانی می کند و به طور مثال بسیاري از کارگران از شمول قانون
کار حذف می شوند و حق آنان داده نمی شود، یا تعاونی هاي آن ها منحل می شود، یا اینکه در سوي دیگر رشد اقتصادي از طریق
شعار ها و اقدامات پوپولیستی فداي عدالت اجتماعی می شود، در هر دو مورد نیز خرده بورژوازي مستقلات رانتی مسبب به وجود
آمدن چنین وضعی هستند.این پژوهشگر توسعه بیان داشت: در یک طرف به اسم رشد اقتصادي خرده بورژوازي بخش خصوصی می
آید و عدالت اجتماعی را قربانی می کند، در سوي دیگر نیز این اتفاق به طریق دیگري رخ می دهد، در حال حاصر الگوي توسعه ما



برون زا درون نگر است، در صورتیکه باید درون زا برون نگر باشد، درمورد الگویی که الان حاکم است، از این لحاط برون زا است که با
فروش نفت و درآمد آن دهه هاست، کشور اداره می شود و از این لحاظ درون نگر است که به دنبال انزول طلبی هستیم و حتی
کشوري مانند چین که شریک راهبردي ما به حساب می آید و می خواهد با ما همکاري کند، به دلیل اینکه ما FATF را رد کرده

 
ایم، نمی تواند با ما همکاري کند. 

 
الگوي درست توسعه هم افزا چیست؟ 

اطهاري اضافه کرد: الگوي متوازن توسعه درون زا برون نگر است، از این لحاظ درون زا به حساب می آید که به توان داخلی تکیه می
کند و با توجه به تولید و بخش مولد، اقتصاد کشور را بر پایه آن می سازد و از این حیث برون نگر است که با ارتباطات عادي و موثر با
کشور هاي دیگر و کل دنیا سرمایه گذاري خارجی را جذب می کند و اقتصاد خودش را می سازد، از طرف دیگر براي به روز نگه
داشتن خود، با ارتباطات مناسبی که دارد، فناوري هاي نوین را به صورت مدام وارد می کند و صنعت خود را به روز می کند و از این
طریق به صورت دائم در حال تولید خلق ارزش افزوده است.وي ادامه داد: در کشور ما صنایع مادر به این دلیل به مرز نابودي و
ورشکستی کشیده شده اند که نیاز به نوسازي و به روز رسانی داشتند، از طریق ارتباطات جهانی و همچنین جذب سرمایه گذاري
خارجی، اما متاسفانه چنین سیاستی دنبال نشد، این در حالیست که در داخل نیز اپوزیسیون مدام به نقد دولت می پردازند و به کار
هایی که انجام نشده تکیه می کند، در حالیکه برنامه جایگزین نیز ارائه نمی دهند، بنابراین در چین جامعه، دهقانان، کارگران، معلمان
و. همواره در زیر خط فقر زندگی می کنند و در مایحتاج یومیه خود نیز در می مانند.این پژوهشگر توسعه یادآور شد: مشکلات
ساختاري به شدت در کشور ریشه دوانده و این وضعیت مدام در حال بازتولید است، به طور مثال صندوق کارآفرینی دولت تاسیس
می کند، در این رابطه به جاي اینکه اول بیایند آموزش بدهند و بعد بر اساس مهارت کسب شده وام را به افراد آموزش دیده پرداخت
کنند، برعکس عمل می کنند، یعنی اول وام را می دهند و بعد آموزش را رها می کنند، بنابراین به همین علت است که هیچ موقع
چنین طرح هایی به نتیجه نمی رسد و تنها چیزي که باقی می ماند اتلاف عظیم سرمایه هاي ملی است که به راحتی حیف و میل می
شود.اطهاري اذعان داشت: در روستا کاري انجام دادند که همه چیز را نابود کردند، به جاي اینکه بیایند و یک الگوي توسعه متوازن را
اجرایی کنند، تنها آمدند و بنایی کردند و چهار تا ساختمانی ساختند که با سیل و زلزله خراب شد، چنین اقداماتی باعث شد، به جایی
اینکه فردي که از روستا به شهر می آید، یک کارگر ماهر باشد، یک کارگر غیر ماهر است که به مشاغل کاذب به مانند دستفروشی می
پردازد و اغلب در سکونتگاه هاي حاشیه شهر هاي بزرگ زندگی می کند، که این مسئله خود تبعات جبران ناپذیري را به دنبال دارد،
در حال حاضر برآورد می شود بیش از سه میلیون روستایی به اصطلاح به طور جاکن از روستا به شهر بیایند، یعنی تمام روستا به

 
شهر مهاجرت کند و تمام روستا خالی از سکنه شود. 

 
به جاي اینکه سیاست اجتماعی را در پیش بگیرند، تنها توزیع رانت کردند 

وي با تاکید بر اینکه در کشور چیزي به اسم توانمندسازي وجود ندارد، گفت: به جاي اینکه دولت بیاید و سیاست هاي اجتماعی را در
پیش بگیرد، سیاست هاي بسیار غلطی را در دستور کار قرار داد که تنها منافع عده اي را تامین می کند، به طور مثال در زمینه
مسکن با توجه به اینکه طرح مسکن اجتماعی موجود است، اما دولت به دنبال اجراي طرح هاي مسکن ملی است، زیرا که به وسیله
آن آقازاده ها و افراد ذي نفوذ در قالب پیمانکار این پروژه ها را در دست می گیرند و اقدام به رانت خواري می کنند.این پژوهشگر
توسعه افزود: نمونه دیگري از این سیاست ضد توسعه را می توانید در زمینه عملکرد بانک ها شاهد بود، در حالیکه بسیاري از بنگاه
هاي تولیدي به دلیل شرایط سخت ناشی از کرونا اقدام به تعدیل کارگران خود می کنند، بانک ها حاضر نیستند، به کارخانجات
تولیدي وام بدهند، اما به جاي آن به زوج هاي جوان وام مسکن می دهند، این کار نیز به خاطر این جوانان نیست، براي این است که
بسیاري از منابع و پول هاي بانک ها در املاك لوکسی که خریداري کرده اند، حبس شده و از این طریق می خواهند با تزریق منابع
به بازار مسکن، یک رونق مصنوعی ایجاد کرده و پول هاي خود را آزاد کنند. این در حالیست که آن ها به تولید وام نمی دهند، در
حالیکه اگر این کار را انجام دهند و تولید رونق بگیرد، آن جوان تازه ازدواج کرده نیز خیلی بهتر می تواند زندگی خود را بسازد، اما به
دلیل منافعی که در این بین وجود دارد، بانک ها هیچ موقع چنین کاري نمی کنند.وي خاطرنشان ساخت: با اینکه 300 هزار تومان
حق مسکن را افزایش داده اند، در حقوق کارگران، آیا این مبلغ می تواند گوشه اي از اجاره بها را پوشش دهد، متاسفانه این الگوي



توسعه باعث شده این گره کوري که ایجاد شده، با گره هاي کور دیگري عملا قفل شود و فشار مضاغفی بر گُرده مردم بیاید، این
چیزي که الان اجرا می شود، یک الگوي پیش افتاده، سطحی و مبتذل است که جوابگو نیست، از آن طرف نیز منتقدان هم راهکار
عملی نشان نمی دهند، در صورتیکه تغییرات باید از خود جامعه شروع شود و مردم اصل قرار گیرند، در این رابطه روشنفکران جامعه
مدنی باید بیدار شده و راهکار برون رفت از این بحران را ارائه دهند، باید تغییرات از پایین آغاز شود.این پژوهشگر توسعه ادامه داد: در
صورتیکه چنین تحولی رخ دهد، به طور قطع و یقین بهبود وضعیت اقتصادي حاصل می شود، اما اگر روشنفکرن جامعه مدنی
بخواهند تنها به انتقاد از دولت بپردازند، بدون اینکه راهکار جایگزین و بدیل نشان دهند، باید در این زمینه مسئولیت بپذیرند و
پاسخگوي وضعیتی که حاکم شده در کنار دولت باشند، بنابراین باید خارج از حیطه دولت به سراغ راهکار جایگزین رفت و اصلاحات

 
را شروع کرد، در غیر این صورت هیچ چیزي تغییر پیدا نمی کند 

مرجع : فرارو



ناامنی شغلی، شکایات کارگران از تعویق پرداخت مزد را 22 درصد کاهش داد

منبع: روزنامه تجارتشماره خبر:  83  |  تاریخ: 1399/06/31

سلامت نیوز:معاون روابط کار وزارت تعاون از کاهش شکایات کارگري در سال 98 خبر داد. به گفته حاتم شاکرمی، بیشترین
شکایات کارگري ظرف 3 سال گذشته، مربوط به تعویق در پرداخت مزد بوده اما ، تعداد این شکایات در سال 98 و نسبت به سال 97،
کاهش 22 درصدي داشته در حالی که تعداد این شکایات در سال 1396، 108 هزار و 897 مورد و در سال 1397، با رشد 24

 
درصدي، 145 هزار و 31 مورد بود اما در سال 1398، به 118 هزار و 672 مورد کاهش یافته است. 

به گزارش سلامت نیوز به نقل از روزنامه اعتماد ،شاکرمی افزود که ظرف سال هاي 1396 تا 1397 هم مجموع شکایات کارگري

 
نسبت به مدت مشابه سال قبل تر، فقط 3.4 درصد و در سال 1398، فقط 0.27 درصد افزایش داشته است. 

وزارت تعاون، هنوز گزارشی از وضعیت شکایات کارگري در 6 ماه سال 1399 منتشر نکرده اما چند روز قبل، مدیرکل بیمه بیکاري
وزارت تعاون خبر داده بود که از ابتداي شیوع ویروس کرونا تا تاریخ 25 شهریور، 249 هزار و 229 کارگاه ثبت شده، تعدیل نیرو
داشته اند و 730 هزار و 902 نفر از کارگران رسمی، در همین مدت 6 ماهه، شغل خود را از دست داده اند. مسعود بابایی، در اعلام
دیگري هم گفته بود که در همین مدت 6 ماهه، یک میلیون و 33 هزار نفر از کارگران تحت پوشش تامین اجتماعی، به دلیل تعدیل و

 
اخراج از محل کار خود، مشمول دریافت بیمه بیکاري شده اند. 

به دنبال این اعلام، دیروز، فتح االله بیات؛ رییس اتحادیه کارگران پیمانی و قراردادي کشور هم به ایلنا خبر داد که بسیاري از کارگران
اخراجی و تعدیل شده که ظرف 6 ماه گذشته، شغل خود را از دست داده اند، هنوز موفق به دریافت بیمه بیکاري نشده اند. آنچه در
مجموع این گفته ها و اظهارنظرها مهم است، همان کاهش 22 درصدي شکایات مربوط به تعویق مزد در سال 1398 است که یک
پیام نگران کننده در خود مستتر دارد ؛ ناامنی شغلی و کوچک شدن هر چه بیشتر بازار کار و فرصت هاي شغلی ظرف سه سال

 
گذشته که متاثر از افزایش قیمت ارز، 

شدت یافتن تحریم ها به دنبال خروج امریکا از معاهده بین المللی برجام و بازگشت تحریم هاي اقتصادي از آبان 1397 و افزایش
نابسامانی اقتصادي در کشور به دلیل کاهش درآمد هاي دولت است، به تدریج عرصه را چنان بر جامعه کارگري تنگ کرده که

 
کارگران، قناعت اجباري به همان شغلی که مشغول به آن هستند را پیشه کرده اند. 

در چنین شرایطی، حذف یا کاهش امتیازات شغلی و فرار کارفرما از بسیاري بایدها و الزامات قانونی، کارگران را باز هم وادار به سکوت
می کند، چراکه با نگاهی به اوضاع فعلی و پیش روي بازار آشفته کار، دریافته اند که هر اعتراض، جوابی جز اخراج و تعدیل ندارد. پس
به همان شرایط و مزایایی که هست و هر روز هم در حال آب رفتن است، رضا می دهند که مبادا همان لقمه نانی که به تدریج هم از

 
وزنش کاسته می شود را، از دست بدهند. 

در آخرین گزارشی که مرکز آمار و اطلاعات راهبردي وابسته به وزارت تعاون از وضعیت اشتغال و بیکاري در سال 1398 منتشر کرد و
دیروز هم مورد اشاره خبرگزاري ایلنا قرار گرفت، سال گذشته، نرخ رسمی بیکاري در جمعیت 15 تا 60 ساله کشور که جمعیتی بالغ
بر 54 میلیون و 444 هزار نفر و در سن کار و بهره وري هستند، 10.7 درصد بوده به این معنا که سال گذشته و طبق آمارهاي دولت،



5 میلیون و 825 هزار و 508 نفر بیکار بوده اند که حالا و به دنبال شیوع ویروس کرونا، نه تنها نباید امید داشت که این جمعیت،
موفق به یافتن شغلی پایدار شده باشند، بلکه اعداد رسمی معمولا اختلاف قابل توجهی با واقعیت هاي جامعه دارد چنانکه علی خدایی
؛ نماینده کارگران در شوراي عالی کار ، ظرف یک سال گذشته تاکید کرده که تعداد کارگران غیر رسمی ، صرفا بنا به شنیده ها ، 3
میلیون و 500 هزار نفر است اما حتما واقعیت ، با توجه به ناپایداري بسیاري مشاغل موقت و قراردادهاي سفید ، رقم هایی بیش از

 
این است . 

در هر حال، با آمار و ارقامی که سازمان تامین اجتماعی و وزارت تعاون در گزارش هاي رسمی خود پررنگ می کنند، این نگرانی
تشدید می شود که حتما ظرف 6 ماه گذشته ، ( علاوه بر کارگران رسمی تعدیلی و اخراجی مشمول دریافت بیمه بیکاري ) به تعداد
بیکاران اضافه شده چنانکه در گزارش منتشر شده توسط وزارت تعاون از وضعیت اشتغال و بیکاري در سال 1398 هم، استان هاي
سوار بر شیب صعودي نرخ بیکاري کم تعداد نیستند؛ آذربایجان غربی؛ 11.2 درصد(از هر 100 نفر جمعیت 15 تا 60 ساله استان،

 
حداقل 11 نفر بیکارند) کرمان؛ 11.3 درصد (از هر 100 نفر جمعیت 15 تا 60 ساله استان، حداقل 11 نفر بیکارند) البرز؛ 

12.8 درصد (از هر 100 نفر جمعیت 15 تا 60 ساله استان، حداقل 12 نفر بیکارند) سیستان و بلوچستان؛ 13.1 درصد (از هر 100
نفر جمعیت 15 تا 60 ساله استان، حداقل 13 نفر بیکارند) یزد؛ 13.2 درصد (از هر 100 نفر جمعیت 15 تا 60 ساله استان، حداقل

 
13 نفر بیکارند) هرمزگان؛ 13.9 درصد (از هر 100 نفر جمعیت 15 تا 60 ساله استان، حداقل 13 نفر بیکارند) کردستان؛ 

14.4 درصد (از هر 100 نفر جمعیت 15 تا 60 ساله استان، حداقل 14 نفر بیکارند) خوزستان؛ 14.5 درصد (از هر 100 نفر جمعیت
15 تا 60 ساله استان، حداقل 14 نفر بیکارند) لرستان؛ 15.4 درصد (از هر 100 نفر جمعیت 15 تا 60 ساله استان، حداقل 15 نفر
بیکارند) چهارمحال و بختیاري؛ 15.4 درصد (از هر 100 نفر جمعیت 15 تا 60 ساله استان، حداقل 15 نفر بیکارند) کرمانشاه؛ 15.8

 
درصد (از هر 100 نفر جمعیت 15 تا 60 ساله استان، حداقل 15 نفر بیکارند) . 

حالا این نرخ بیکاري نقطه به نقطه از استان هایی که اتفاقا، بستر مناسبی براي اشتغال زایی داشته اند چون از منابع طبیعی و قابل
استحصال برخوردارند، باید در کنار کاهش 22 درصدي آمار شکایات از تعویق پرداخت مزد کارگري در سال 1398 قرار بگیرد. پیام
تلخ این همنشینی؛ خرد شدن تدریجی کمر کارگران زیر بار سکوت اجباري در مشاهده آن است که حقوق قانونی شان، چطور

همچون آب روان، از دست شان می رود و دیگر هم باز نمی گردد.



پردرآمدترین رشته هاي دانشگاهی کدام است؟

منبع: مردم سالاري آنلاینشماره خبر:  84  |  تاریخ: 1399/06/31

با توجه به نزدیک بودن زمان انتخاب رشته داوطلبان کنکور، در این گزارش ویژگی هاي بازار کار و میزان درآمد رشته هاي
مختلف آورده شده است.

با توجه به نزدیک بودن زمان انتخاب رشته داوطلبان
کنکور، در این گزارش ویژگی هاي بازار کار و میزان درآمد

 
رشته هاي مختلف آورده شده است. 

به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، امروزه «پول» به عنوان
یکی از مهم ترین دلایل رفتن به دانشگاه شناخته شده
است، از طرفی دکتر یا مهندس شدن آرزوي افراد بسیاري

است، اما بیشتر خانواده ها با نادیده گرفتن توانایی هاي فرزندان شان آن ها را مجبور به تحصیل در رشته هاي سخت و طاقت فرسا

 
می کنند. 

به عقیده عموم مردم تنها رشته هاي حقوق، پزشکی و مهندسی از بازار کار خوبی برخوردار هستند و آینده افراد را می سازند، در واقع
با بروز یا افزایش مشکلات اقتصادي در کشور که امروزه شاهد آن هستیم تمایل به رشته هاي پرمخاطب و سخت هم بیشتر شده

 
است، اما رشته هاي دیگري هم وجود دارند که از بازار کار خوبی برخوردار هستند و می توان در آن ها ادامه تحصیل داد. 

رشته هاي مدیریت، علوم ارتباطات، علوم کامپیوتر، طراحی و گرافیک، مهندسی نفت و مهندسی مکانیک از رشته هاي پردرآمد
هستند که متقاضیان آن ها زیاد است. رشته هاي پزشکی یا پیرا پزشکی در مقایسه با سایر رشته ها شرایط بهتري از نظر اشتغال

 
دارند، اما به علت رقابت زیاد پذیرش داوطلب در آنان با سختی و دشواري همراه است. 

طبق آمار هاي به دست آمده در سال هاي اخیر، رشته هاي مهندسی بازار کار خوبی ندارند و فارغ التحصیلان این رشته در کار هاي
ساده یا کارگري فعالیت می کنند اما براي اشتغال در بازي هاي اندرویدي، اپلیکیشن ها، نرم افزار هاي مختلف آموزشی و... نیاز به

 
مهندسان کامپیوتر و در راس آن ها برنامه نویسان حرفه اي است. 

از همان آغاز انتخاب رشته در مدارس برخی خانواده ها با دخالت نا به جا همانند یک برده فرزندان شان را تحت سلطه خود در می

 
آورند و آنان را وادار می کنند تا براي تحصیل در یک رشته حتما مطابق نظراتشان تصمیم گیري یا عمل کنند. 

براي مثال تجربی یکی از رشته هایی است که خانواده ها بدون در نظر گرفتن استعداد هاي فرزندانشان را مجبور به تحصیل در این
رشته می کنند و دانشجویان بعد از گذرندان 3 سال دبیرستان و آماده شدن براي کنکور از ترس قبول نشدن در رشته پزشکی دچار
مشکلات روحی و روانی می شوند و چند سال از عمر با ارزش خود را وقف تست زنی و برآورده کردن آرزو هاي خانواده خود می کنند
و به این صورت با آرزوي هاي خود براي همیشه خداحافظی می کنند و شاید هیچ وقت براي تحصیل در این رشته نمره قبولی را

 
کسب نکنند و تنها گذر عمر بی ثمر ببینند. 

اوضاع اشتغال به حدي نابسامان است که دانشجویان یا فارغ التحصیلان را به سمت و سوي کارآفرینی سوق می دهد و حتی براي این

 
کار هم در برنامه ششم توسعه سهمی ویژه در نظرگرفته شده است. 

 
علوم انسانی، شاخص ترین رشته در مسیر توسعه اقتصادي کشور 

در سطح جهان به علوم انسانی به عنوان یک رشته شاخص و قوي نگاه می شود و کشور ها براي پیش بردن و توسعه اقتصاد کشور



خود از فارغ التحصیلان این رشته ها بهره می گیرند و براي آنان بسیار حائز اهمیت است که مدیران شرکت ها حتما در رشته انسانی

 
تحصیل کرده باشند تا بتوانند با سیاست هاي مناسب اقتصاد کشور را در مسیر درست راهنمایی کنند. 

با این حال برخی از افراد به دنبال رشته هاي به اصطلاح دهن پر کن هستند، اما بعد از ورود به آن به نا توانایی خود پی می برند و

 
براي قبولی در امتحانات با ترس و لرز حاضر می شوند. 

اولین معیار در انتخاب رشته محک زدن استعداد ها و توانایی ارتباط با آن رشته است تا بتوان بعد از قبولی در دانشگاه به راحتی

 
دروس را پاس کرد و براي مقاطع بالاتر تحصیلی آماده شد. 

باید دانست انتخاب رشته واقع بینانه دانش آموزان و دانشجویان به منظور فعالیت در مشاغل مطمئن حائز اهمیت است و متاسفانه
امروزه افراد سراغ رشته هاي پرزرق و برقی می روند که در شرایط کنونی نمی توان آینده اي روشن براي آنان تصور کرد و بسیاري از

 
داوطلبان با خیال طبیب شدن چند سال از عمر خود را پشت درهاي دانشگاه می گذرانند. 

 
رشته هاي پردرآمد را بشناسید 

 
رشته کامپیوتر 

افزایش استفاده از کامپیوتر، لپ تاپ، تبلت و ... باعث روي آوردن بیشتر افراد به رشته کامپیوتر شده است و از آن جایی که امروزه
اکثر افراد در منزل خود کامپیوتر دارند؛ بنابراین جهانی شدن اطلاعات و ارتباطات باعث شده است تا بازار کار خوبی براي این رشته
در قالب شرکت هاي تولید کننده قطعات، شرکت هاي تولیدي و خدماتی، شرکت هاي تولید کننده نرم افزار و ... وجود داشته باشد و

 
فارغ التحصیلان آن به خصوص جنس مذکر از این غافله عقب نمانند. 

 
 MBA رشته مدیریت

رشته مدیریت MBA به عنوان یکی از پرطرفدارترین و پرسودترین رشته هاي دانشگاهی شناخته شده است و در تمام شرکت ها،
سازمان هاي دولتی و غیر دولتی بازار کار خوبی دارد و می توان در زمینه مدیریت بازاریابی و مارکتینگ، مدیریت استراتژیک، مدیریت

 
منابع انسانی، تجارت و کارآفرینی نیروهاي خوبی تربیت کرد و در این زمینه به فعالیت مشغول شد. 

 
رشته مدیریت بازرگانی گرایش بیمه 

رشته مدیریت بازرگانی گرایش بیمه یکی از مهم ترین رشته هایی است که فارغ التحصیلان آن به جهت دارا بودن اطلاعات وسیع در
حوزه بازرگانی و بازاریابی، روابط انسانی، امور مالی، اقتصادي و بیمه، می توانند فعالیت خوبی به عنوان مدیران اجرایی و مشاوران بیمه

 
اي در شرکت هاي بیمه داشته باشند. 

 
رشته داروسازي 

خدمات دارویی، مشاوره دارویی، بررسی روش هاي داروسازي و ضعف هاي احتمالی موجود در رژیم هاي دارو درمانی از وظایف
داروسازان است که بعد از فارغ التحصیلی می توانند به عنوان نیروي متخصص فعالیت داشته باشند. در حال حاضر از میان فارغ
التحصیلان رشته داروسازي، 80 درصد جذب داروخانه ها و بقیه جذب صنایع داروسازي، آرایشی و کار هاي اجرایی وزارت بهداشت و

 
درمان می شوند و از نظر دریافت حقوق جز پردرآمد ترین افراد جامعه هستند. 

 
رشته دندان پزشکی 

امروزه فارغ التحصیل رشته دندان پزشکی به اندازه اي زیاد است که در هر خیابان یا ساختمان چند نفري به این شغل مشغول هستند

 
و درآمد بالایی از آن به دست می آورند چرا که کشور هاي جهان سوم همواره به این شغل احتیاج دارند. 

 
پیراپزشکی 

پیش بینی شده است که رشته پیراپزشکی تا سال 2022 در لیست رشته هاي پردرآمد قرار خواهد گرفت و این رشته به هیچ عنوان
محدودیت هاي پزشکی مانند هزینه کردن در دانشکده هاي پزشکی، شرکت در طرح هاي پزشکی و پرداخت هزینه بیمه تخلفات

 
پزشکی احتمالی را نخواهد داشت. 

 
رشته پزشکی 

رشته پزشکی یکی از مهم ترین و پر سود ترین رشته در سطح جهان است که افراد بعد از کسب مهارت و افزایش و آگاهی خود می
توانند در زمان فارغ التحصیلی به عنوان پزشک عمومی مطب بزنند یا در درمانگاه و بیمارستان هاي دولتی یا خصوصی مشغول به کار



 
شوند. 

با توجه به اعلام نتایج کنکور سراسري و بعد از آن انتخاب رشته، لازم است تا کنکوري ها حتما در انتخاب شغل تمام استعداد هاي
خود را در نظر بگیرند و جذب مشاغلی شوند که از بازار کار خوبی برخوردار هستند، نه اینکه فقط با قبولی در آن بخواهند خود را برتر

 
نشان دهند. 

توصیه می کنیم قبل از زمان انتخاب رشته تمام جوانب کار را در نظر بگیرید و سپس براي آینده خود تصمیم گیري کنید تا با جذب
رشته هاي پرطرفدار و سخت نشوید و رشته اي را انتخاب کنید که بازار کاري خوبی داشته و با استعدادهاي شما هم خوانی داشته

باشد.



پردرآمدترین رشته هاي دانشگاهی را بشناسید

منبع: شفا آنلاینشماره خبر:  85  |  تاریخ: 1399/06/31

شفاآنلاین>اجتماعی>امروزه «پول» به عنوان یکی از مهم ترین دلایل رفتن به دانشگاه شناخته شده است، از طرفی دکتر یا
مهندس شدن آرزوي افراد بسیاري است، اما بیشتر خانواده ها با نادیده گرفتن توانایی هاي فرزندان شان آن ها را مجبور به تحصیل

 
در رشته هاي سخت و طاقت فرسا می کنند. 

به گزارش شفاآنلاین:به عقیده عموم مردم تنها رشته هاي حقوق، پزشکی و مهندسی از بازار کار خوبی برخوردار هستند و آینده افراد
را می سازند، در واقع با بروز یا افزایش مشکلات اقتصادي در کشور که امروزه شاهد آن هستیم تمایل به رشته هاي پرمخاطب و
سخت هم بیشتر شده است، اما رشته هاي دیگري هم وجود دارند که از بازار کار خوبی برخوردار هستند و می توان در آن ها ادامه

 
تحصیل داد. 

رشته هاي مدیریت، علوم ارتباطات، علوم کامپیوتر، طراحی و گرافیک، مهندسی نفت و مهندسی مکانیک از رشته هاي پردرآمد
هستند که متقاضیان آن ها زیاد است. رشته هاي پزشکی یا پیرا پزشکی در مقایسه با سایر رشته ها شرایط بهتري از نظر اشتغال

 
دارند، اما به علت رقابت زیاد پذیرش داوطلب در آنان با سختی و دشواري همراه است. 

طبق آمار هاي به دست آمده در سال هاي اخیر، رشته هاي مهندسی بازار کار خوبی ندارند و فارغ التحصیلان این رشته در کار هاي
ساده یا کارگري فعالیت می کنند اما براي اشتغال در بازي هاي اندرویدي، اپلیکیشن ها، نرم افزار هاي مختلف آموزشی و… نیاز به

 
مهندسان کامپیوتر و در راس آن ها برنامه نویسان حرفه اي است. 

از همان آغاز انتخاب رشته در مدارس برخی خانواده ها با دخالت نا به جا همانند یک برده فرزندان شان را تحت سلطه خود در می

 
آورند و آنان را وادار می کنند تا براي تحصیل در یک رشته حتما مطابق نظراتشان تصمیم گیري یا عمل کنند. 

براي مثال تجربی یکی از رشته هایی است که خانواده ها بدون در نظر گرفتن استعداد هاي فرزندانشان را مجبور به تحصیل در این
رشته می کنند و دانشجویان بعد از گذرندان 3 سال دبیرستان و آماده شدن براي کنکور از ترس قبول نشدن در رشته پزشکی دچار
مشکلات روحی و روانی می شوند و چند سال از عمر با ارزش خود را وقف تست زنی و برآورده کردن آرزو هاي خانواده خود می کنند
و به این صورت با آرزوي هاي خود براي همیشه خداحافظی می کنند و شاید هیچ وقت براي تحصیل در این رشته نمره قبولی را

 
کسب نکنند و تنها گذر عمر بی ثمر ببینند. 

اوضاع اشتغال به حدي نابسامان است که دانشجویان یا فارغ التحصیلان را به سمت و سوي کارآفرینی سوق می دهد و حتی براي این

 
کار هم در برنامه ششم توسعه سهمی ویژه در نظرگرفته شده است. 

علوم انسانی، شاخص ترین رشته در مسیر توسعه اقتصادي کشوردر سطح جهان به علوم انسانی به عنوان یک رشته شاخص و قوي
نگاه می شود و کشور ها براي پیش بردن و توسعه اقتصاد کشور خود از فارغ التحصیلان این رشته ها بهره می گیرند و براي آنان
بسیار حائز اهمیت است که مدیران شرکت ها حتما در رشته انسانی تحصیل کرده باشند تا بتوانند با سیاست هاي مناسب اقتصاد



 
کشور را در مسیر درست راهنمایی کنند. 

با این حال برخی از افراد به دنبال رشته هاي به اصطلاح دهن پر کن هستند، اما بعد از ورود به آن به نا توانایی خود پی می برند و

 
براي قبولی در امتحانات با ترس و لرز حاضر می شوند. 

اولین معیار در انتخاب رشته محک زدن استعداد ها و توانایی ارتباط با آن رشته است تا بتوان بعد از قبولی در دانشگاه به راحتی

 
دروس را پاس کرد و براي مقاطع بالاتر تحصیلی آماده شد. 

باید دانست انتخاب رشته واقع بینانه دانش آموزان و دانشجویان به منظور فعالیت در مشاغل مطمئن حائز اهمیت است و متاسفانه
امروزه افراد سراغ رشته هاي پرزرق و برقی می روند که در شرایط کنونی نمی توان آینده اي روشن براي آنان تصور کرد و بسیاري از

 
داوطلبان با خیال طبیب شدن چند سال از عمر خود را پشت درهاي دانشگاه می گذرانند. 

 
 

 
رشته هاي پردرآمد را بشناسیدرشته کامپیوتر 

افزایش استفاده از کامپیوتر، لپ تاپ، تبلت و ... باعث روي آوردن بیشتر افراد به رشته کامپیوتر شده است و از آن جایی که امروزه
اکثر افراد در منزل خود کامپیوتر دارند؛ بنابراین جهانی شدن اطلاعات و ارتباطات باعث شده است تا بازار کار خوبی براي این رشته
در قالب شرکت هاي تولید کننده قطعات، شرکت هاي تولیدي و خدماتی، شرکت هاي تولید کننده نرم افزار و ... وجود داشته باشد و

 
فارغ التحصیلان آن به خصوص جنس مذکر از این غافله عقب نمانند. 

 
 MBA رشته مدیریت

رشته مدیریت MBA به عنوان یکی از پرطرفدارترین و پرسودترین رشته هاي دانشگاهی شناخته شده است و در تمام شرکت ها،
سازمان هاي دولتی و غیر دولتی بازار کار خوبی دارد و می توان در زمینه مدیریت بازاریابی و مارکتینگ، مدیریت استراتژیک، مدیریت

 
منابع انسانی، تجارت و کارآفرینی نیروهاي خوبی تربیت کرد و در این زمینه به فعالیت مشغول شد. 

 
رشته مدیریت بازرگانی گرایش بیمه 

رشته مدیریت بازرگانی گرایش بیمه یکی از مهم ترین رشته هایی است که فارغ التحصیلان آن به جهت دارا بودن اطلاعات وسیع در
حوزه بازرگانی و بازاریابی، روابط انسانی، امور مالی، اقتصادي و بیمه، می توانند فعالیت خوبی به عنوان مدیران اجرایی و مشاوران بیمه



 
اي در شرکت هاي بیمه داشته باشند. 

 
رشته داروسازي 

خدمات دارویی، مشاوره دارویی، بررسی روش هاي داروسازي و ضعف هاي احتمالی موجود در رژیم هاي دارو درمانی از وظایف
داروسازان است که بعد از فارغ التحصیلی می توانند به عنوان نیروي متخصص فعالیت داشته باشند. در حال حاضر از میان فارغ
التحصیلان رشته داروسازي، 80 درصد جذب داروخانه ها و بقیه جذب صنایع داروسازي، آرایشی و کار هاي اجرایی وزارت بهداشت و

 
درمان می شوند و از نظر دریافت حقوق جز پردرآمد ترین افراد جامعه هستند. 

 
رشته دندان پزشکی 

امروزه فارغ التحصیل رشته دندان پزشکی به اندازه اي زیاد است که در هر خیابان یا ساختمان چند نفري به این شغل مشغول هستند

 
و درآمد بالایی از آن به دست می آورند چرا که کشور هاي جهان سوم همواره به این شغل احتیاج دارند. 

 
پیراپزشکی 

پیش بینی شده است که رشته پیراپزشکی تا سال 2022 در لیست رشته هاي پردرآمد قرار خواهد گرفت و این رشته به هیچ عنوان
محدودیت هاي پزشکی مانند هزینه کردن در دانشکده هاي پزشکی، شرکت در طرح هاي پزشکی و پرداخت هزینه بیمه تخلفات

 
پزشکی احتمالی را نخواهد داشت. 

 
رشته پزشکی 

رشته پزشکی یکی از مهم ترین و پر سود ترین رشته در سطح جهان است که افراد بعد از کسب مهارت و افزایش و آگاهی خود می
توانند در زمان فارغ التحصیلی به عنوان پزشک عمومی مطب بزنند یا در درمانگاه و بیمارستان هاي دولتی یا خصوصی مشغول به کار

 
شوند. 

 
 

با توجه به اعلام نتایج کنکور سراسري و بعد از آن انتخاب رشته، لازم است تا کنکوري ها حتما در انتخاب شغل تمام استعداد هاي



خود را در نظر بگیرند و جذب مشاغلی شوند که از بازار کار خوبی برخوردار هستند، نه اینکه فقط با قبولی در آن بخواهند خود را برتر

 
نشان دهند. 

توصیه می کنیم قبل از زمان انتخاب رشته تمام جوانب کار را در نظر بگیرید و سپس براي آینده خود تصمیم گیري کنید تا با جذب
رشته هاي پرطرفدار و سخت نشوید و رشته اي را انتخاب کنید که بازار کاري خوبی داشته و با استعدادهاي شما هم خوانی داشته

 
باشد. 

باشگاه خبرنگاران جوان



انتشار کتاب «خاطرات خونین»/ نرم افزار زندگینامه شهدا رونمایی می شود

منبع: رساشماره خبر:  86  |  تاریخ: 1399/06/31

مدیر کانون فرهنگی الزهرا(س)با اشاره به تالیف کتاب «خاطرات خونین» گفت: در این کتاب تلاش شده تا خاطراتی از
شهداي انقلاب اسلامی، شهداي سلامت، بسیجیان و پاسداران گردآوري شود.

مدیر کانون فرهنگی الزهرا(س)با اشاره به تالیف کتاب «خاطرات خونین» گفت:
در این کتاب تلاش شده تا خاطراتی از شهداي انقلاب اسلامی، شهداي سلامت،

 
بسیجیان و پاسداران گردآوري شود. 

به گزارش سرویس کتاب و نشر خبرگزاري رسا، کانون هاي فرهنگی هنري
مساجد به منظور احیاي نقش واقعی مساجد در ترویج فرهنگ
دینی،توانمندسازي، هدایت جوانان و نوجوانان به سمت اهداف بلند و استقرار

ارزش هاي دینی ایجاد شده اند، این پایگاه هاي دینی همچنین نقش مهمی در مقابله با تهاجم فرهنگی دشمن دارند و در شرایط
امروز جامعه که نوجوانان و جوانان دوران دفاع مقدس و رشادت هاي رزمندگان را درك نکرده اند می توانند در کنار فعالیت هاي

 
فرهنگی و هنري بهترین مراکز براي ترویج و تبیین فرهنگ ایثار و شهادت باشند. 

به مناسبت فرا رسیدن هفته دفاع مقدس پیرامون فعالیت هاي کانون فرهنگی هنري الزهرا(س) مسجد رحمانیه استان اردبیل گفت و

 
گویی با «سید هاشم سیدي»، مدیر این کانون فرهنگی هنري انجام داده ایم که در ادامه مشروح آن را می خوانید: 

 
پیرامون تاریخچه تاسیس و مهم ترین رویکردهاي کاري کانون فرهنگی هنري الزهرا(س) برایمان توضیحاتی بفرمایید. 

کانون الزهرا(س) مسجد رحمانیه از سال 89 با مجوز ستاد هماهنگی کانون هاي فرهنگی هنري مساجد استان اردبیل فعالیت خود را
آغاز کرد.این کانون فرهنگی هنري در حوزه هاي قرآنی،هنري و فرهنگی و نمایشگاهی فعالیت هاي متعددي انجام می دهد و همه
ساله در ایام سالگرد دفاع مقدس با برگزاري مسابقات فرهنگی، هنري ونمایشگاهی تلاش دارد، گامی در جهت توسعه و ترویج فرهنگ

 
ایثار و شهادت بردارد. 

در حوزه انیمیشین، فیلم کوتاه، مسابقات کتابخوانی نیز فعالیت هایی گسترده اي از سوي کانون در طول سال برگزار می شود.
همچنین در موضوع اوقات فراغت نوجوانان و جوانان هم همه ساله برنامه هاي گسترده اي از سوي این کانون تدارك دیده می شود. به

 
همین جهت امسال در رویداد ملی فهما کانون الزهرا(س) به عنوان کانون برتر در موضوع اوقات فراغت شناخته شد. 

برگزاري جشنواره روح مقاومت، سه شنبه هاي تکریم با همکاري ستاد هماهنگی کانون هاي مساجد کشور هم از جمله طرح هایی

 
است که به همت این کانون اجرا می شود. 

 
رویکردها و برنامه هاي کانون الزهرا(س) در حوزه دفاع مقدس در چه محورهایی است؟ 



یکی از رویکردهاي این کانون در حوزه دفاع مقدس گردآوري خاطرات و وصیتنامه شهدا در کتابی تحت عنوان «خاطرات خونین»
است که مطالب این کتاب، خاطرات شهداي انقلاب اسلامی، شهداي سلامت،بسیجیان و پاسداران است. یکی دیگر از برنامه هاي در
دست اقدام این کانون در حوزه دفاع مقدس تهیه و تالیف کتابی از خاطرات جانبازان و ایثارگران دفاع مقدس و اسراي جنگ تحمیلی
است که براي تالیف این کتاب از 85 ایثارگر و جانباز دوران دفاع مقدس مصاحبه و گفت وگویی هایی تهیه شده است،این کتاب در

 
حال حاضر در مرحله انتشار است. 

مسابقات کتابخوانی پیرامون دفاع مقدس و نماز، دیدار با خانواده شهدا از دیگر برنامه هاي این کانون به مناسبت هفته دفاع مقدس

 
است. 

تهیه و تولید نرم افزاري پیرامون خاطرات شهدا و فعالیت هاي آنها در دوران دفاع مقدس برنامه دیگر کانون الزهرا(س) به مناسبت
هفته دفاع مقدس است که در این نرم افزار زندگی نامه شهدا نیز جمع آوري شده است، که این نرم افزار در آینده نزدیک رونمایی می

 
شود. همچنین امسال در نظر داریم که به مناسبت چهلمین سالگرد آغاز جنگ تحمیلی سه یادواره شهدا برگزار کنیم. 

پس از بحران کرونا بسیاري از فعالین مسجدي وارد میدان عمل شده و براي مبارزه با این ویروس منحوس فعالیت هاي گسترده اي
انجام دادند، فعالیت هاي کانون الزهرا(س) براي مبارزه با این ویروس و همچنین رزمایش مواسات و کمک هاي مومنانه در چه بخش

 
هایی بوده است؟ 

بعد از شیوع ویروس کرونا کانون از تهیه و تولید ماسک و مواد ضدعفونی تا توزیع آن به نیازمندان را در دستور کار فعالین این کانون
قرار گرفت. به طوري که 60 روز فعالین کانون الزهرا(س) ضدعفونی، پاکسازي معابر و خیابان ها را انجام دادند. فعالین کانون علاوه بر

 
پاکسازي محله خودمان ضدعفونی معابر و خیابان هاي دیگر محلات را هم در دستور کار قرار دادند. 

علاوه برآن سه هزار بسته معیشتی در 15 مرحله در راستاي رزمایش مواسات و کمک هاي مومنانه از سوي کانون الزهرا(س) میان

 
خانواده هاي نیازمند آبرومند توزیع شد و اکنون هم کمک رسانی به نیازمند همچنان ادامه دارد. 

 
پس از بحران کرونا فعالیت هاي فرهنگی، هنري و آموزشی کانون به چه شیوه اي دنبال شد؟ 

ما قبل از بحران کرونا دررشته هاي هنري همچون تئاتر، انیمیشین، گریم و سرود براي نوجوانان و جوانان دوره آموزشی برگزار می
کردیم، بعد از این بحران برخی از این کلاسها به صورت مجازي برگزار می شود، به طور مثال دوره هاي آموزش نهج البلاغه و قرآن
کریم به شیوه مجازي استمرار دارد و برخی از کلاسها و دوره هاي آموزشی و مسابقات کتابخوانی و فرهنگی نیز با رعایت پروتکل هاي

 
بهداشتی برپا می شود و فعالیت هاي اعضاي کانون در سامانه بچه هاي مسجد ثبت می شود. 

 
در محور اشتغال و کارآفرینی چه اقداماتی از سوي کانون تاکنون براي جوانان انجام شده است؟ 

با توجه به شعار سال 99 که در زمینه اقتصاد مقاومتی و اشتغال است، تعدادي از اعضاي کانون ما توانستند، در زمینه پرورش زالو
مشارکت داشته باشند.همچنین آموزش چرم دوزي و نیز فروش محصولات آنها در راستاي حمایت از کالاي ایرانی نیز در دستور کار

 
کانون ما بوده است. 

یکی از بخش هاي کانون الزهرا(س) مرکز خیریه به منظور کمک رسانی به نیازمندان و خانواده هاي بی سرپرست است، پیرامون



 
اقدامات صورت گرفته از سوي این مرکز توضیح دهید. 

مرکز خیریه کانون فرهنگی هنري الزهرا(س) با همکاري کمیته امداد خمینی(ره) از نیازمندان و افراد بی بضاعت حمایت هاي
گسترده اي داشته است،تهیه جهیزیه به 25 جوان در شرف ازدواج و پرداخت اجاره تعدادي از مستاجرین نیازمند بخشی از فعالیت

 
هاي صورت گرفته از سوي این خیریه است./826/د101/ق 

منبع: خبرگزاري شبستان



400 دستگاه کامیون و کامیونت در قم تولید می شود

منبع: عصر خودروشماره خبر:  87  |  تاریخ: 1399/06/31

عصر خودرو- رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم گفت: درسال جهش تولید 400 دستگاه کامیون و کامیونت در قم
تولید و به بازار عرضه می شود.

عصر خودرو- رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم گفت: درسال جهش تولید 400 دستگاه کامیون و کامیونت در قم تولید

 
و به بازار عرضه می شود. 

به گزارش پایگاه خبري «عصر خودرو» به نقل از ایرنا، محمود سیجانی بیان کرد: تاکنون بیش از 30 درصد برنامه تولید این

 
محصولات در استان محقق و به بازار عرضه شده است. 

وي افزود: شهرك هاي صنعتی و منطقه ویژه اقتصادي سلفچگان قم با دارا بودن امکانات زیرساختی مناسب، بهترین شرایط را براي

 
استقرار صنعت خودروسازي و صنایع وابسته به آن دارد. 

وي ادامه داد: صنعت خودروسازي یکی از حوزه هاي مهم موردتوجه براي پذیریش سرمایه گذاران داخلی و خارجی در قم است که

 
حمایت همه جانبه مسئولان استان را درپی دارد. 

سیجانی گفت: وجود واحدهاي متعدد قطعه سازي، یکی از پیش نیازهاي اصلی براي استقرار صنایع خودروسازي است که این مهم در

 
قم موجود است و سرمایه گذاران می توانند از این ظرفیت براي تامین زنجیره تولید خود استفاده کنند. 

وي بیان کرد: همچنین شهرك هاي صنعتی و منطقه ویژه اقتصادي سلفچگان قم به راه هاي اصلی تبادل کالا و مهمترین بازارهاي
مصرف کشور متصل است و سرمایه گذاران در صنعت خودروسازي می توانند تولیدات خود را به سرعت به بازارهاي داخلی و بین

 
المللی عرضه کنند. 

حجم سرمایه گذاري انجام شده براي واحدهاي صنعتی استان قم فراتر از 51 هزار میلیارد ریال است که با این حجم از سرمایه گذاري
صورت گرفته در حدود 2هزار و 400 واحد صنعتی و تولیدي استان براي بیش از 57 هزار تن فرصت اشتغال ایجادشده است؛ قم
داراي هفت شهرك صنعتی شکوهیه، الغدیر، چاپ و نشر، سلفچگان، محمودآباد، ثامن الائمه (ع) - قنوات - و فناوري اطلاعات و

ارتباطات (I.C.T) و چهار ناحیه صنعتی خورآباد، دستجرد، سیرو و طغرود است.



بانک کارآفرین آماده اعطاي تسهیلات ویژه به بخش صنعت و معدن

منبع: فراسوشماره خبر:  88  |  تاریخ: 1399/06/31

بانک کارآفرین در اجراي حمایت عملی از بخش تولید و اشتغال کشور در سال جهش تولید و با توجه به افزایش سرمایه خود
به 40 هزار میلیارد ریال، آماده است تا تسهیلات مورد نیاز فعالان بخش صنعت و معدن را در اختیار آنان قرار دهد.



حمایت حداکثري از فعالان عرصه تولید فرش دستباف

منبع: شعار سالشماره خبر:  89  |  تاریخ: 1399/06/31

شعار سال: امیرحسین پروان، معاون امور بازرگانی و توسعه تجارت سازمان صنعت معدن و تجارت استان قم با اشاره به
هماهنگی به عمل آمده با معاون اشتغال روستایی ریاست جمهوري مبنی بر حمایت حداکثري از فعالان عرصه تولید فرش

دستباف گفت: متقاضیان تا پنجم مهر ماه فرصت دارند تا به اتحادیه فرش استان قم در خیابان ...

شعار سال: امیرحسین پروان، معاون امور بازرگانی و توسعه تجارت سازمان صنعت معدن و تجارت استان قم با اشاره به
هماهنگی به عمل آمده با معاون اشتغال روستایی ریاست جمهوري مبنی بر حمایت حداکثري از فعالان عرصه تولید فرش دستباف

 
گفت: متقاضیان تا پنجم مهر ماه فرصت دارند تا به اتحادیه فرش استان قم در خیابان شهداي 19 دي مراجعه کنند. 

 
او افزود: بیمه قالیبافان شامل مزایاي مستمري بازنشستگی، از کارافتادگی و برخورداري بازماندگان تحت تکفل بیمه شده است. 

معاون امور بازرگانی و توسعه تجارت سازمان صنعت معدن و تجارت استان قم گفت: تمام افراد شاغل به قالیبافی و حرفه هاي مرتبط

 
با آن که ساکن شهر باشند هم علاوه بر روستاییان می توانند زیر پوشش این بیمه قرار گیرند. 

yjc.ir ،- :شعار سال، با اندکی تلخیص و اضافات برگرفته از باشگاه خبرنگاران جوان، تاریخ انتشار: 31 شهریور 1399، کد خبر



واردات بی رویه در میان سکوت مسئولین، کسب و کارها را به زانو درآورد

منبع: رادیو گفت و گوشماره خبر:  90  |  تاریخ: 1399/06/31

شاکري در مصاحبه با رادیو گفت وگو عنوان کرد: واردات بی رویه و قاچاق کالاهاي مشابه داخلی در میان سکوت مسئولین
ریسک اقتصادي کسب وکارهاي کشور را افزایش داده است.

شاکري در مصاحبه با رادیو گفت وگو عنوان کرد: واردات
بی رویه و قاچاق کالاهاي مشابه داخلی در میان سکوت
مسئولین ریسک اقتصادي کسب وکارهاي کشور را افزایش

 
داده است. 

به گزارش پایگاه خبري تحلیلی رادیو گفت و گو؛ دکتر
اقبال شاکري در ارتباط تلفنی با برنامه «ضرب سکه» به
موضوع ریسک هاي کسب وکار پرداخت و عنوان کرد:

بخش بزرگی از مشکلات فعلی کسب وکارهاي کشور که سبب افزایش ریسک اقتصادي شده متاثر از حوزه کلان مدیریتی کشور است.

وي به قاچاق به عنوان دغدغه مهم در مشاغل خرد و صنایع بزرگ کشور اشاره کرد و گفت: نمایندگان مجلس، مردم و صاحبان کسب
وکارهاي هایتک و دانش بنیان نسبت به قاچاق و ورود کالاهاي مشابه از مبادي غیرقانونی و حتی قانونی نگران هستند، چرا که شامل

 
درصد بالایی از کالاها می شود. 

عضو هیئت رئیسه فراکسیون دانش بنیان و کارآفرینی مجلس، واردات بی رویه را یکی دیگر از دغدغه هاي صاحبان کسب وکار در
کشور دانست و اظهار کرد: کالاهاي خارجی مشابه حتی با کیفیت پایین تر از آن چه که در داخل تولید می شود به راحتی وارد کشور

 
می شود. 

شاکري تاکید کرد: دو چالش قاچاق و واردات بی رویه به دلیل عملکرد دستگاه هاي اجرایی، انتظامی و بازرسی است و سوالی که
مدتهاست ذهن همه را به خود مشغول کرده این است که چطور ممکن است که این حجم از کالا حتی از مبادي رسمی وارد کشور

 
شود و مسئولین از آن غافل باشند. 

وي در بخش دیگري از مصاحبه تلفنی با رادیو گفت وگو، به ریسک هاي اقتصادي ناشی از شیوع کرونا اشاره کرد و گفت: کرونا به
برخی از کسب وکارها به ویژه نوع فصلی لطمه وارد کرده است. کسب وکارهایی که به دلیل وقایع مهم مانند عید، تعطیلات، اربعین و

 
بازگشایی مدارس و ... برقرار بودند آسیب جدي دیده اند. 

نماینده مردم تهران، ري و شمیرانات در مجلس ادامه داد: تعداد زیادي از کسب وکارهاي خرد در این دسته جاي می گیرند و بسیاري

 
از آنها توانایی تغییر مسیر به کسب وکار دیگر را ندارند. 



شاکري خاطر نشان کرد: البته نباید این موضوع را نادیده گرفت که کرونا، فرصت ایجاد کسب وکارهاي جدید و گاهی نوآورانه هم به

 
مردم هدیه کرده است، به عنوان مثال شیوع این ویروس، سبب گرایش مردم به خرید آنلاین و رونق کسب و کارهاي مجازي شد. 

وي گفت: زیرساخت هاي فضاي مجازي در حوزه هاي اقتصاد، آموزش و بهداشت به ما ثابت کرد افرادي که در این مسیر وارد نشوند

 
ضربه سختی خواهند خورد. 

شاکري بر لزوم حمایت دولت از کسب وکار هاي جدید و استارآپی متکی بر فضاي مجازي تاکید کرد و گفت: این نوع کسب وکارها

 
ضعیف هستند، از این رو معاونت فناوري نهاد ریاست جمهوري باید در فرآیندهاي تولید و بازاریابی از آنها حمایت کند. 

عضو فراکسیون دانش بنیان و کارآفرینی مجلس تصریح کرد: حمایت ستاد ملی مبارزه با کرونا از کسب و کارها باید هوشمندانه باشد

 
تا از رانت جلوگیري شود. به این منظور باید آمار کسب وکارهاي خرد تهیه وشناسایی شوند تا سهم هر بخش به درستی تقسیم شود. 

وي اظهار امیدواري کرد: عملکرد این ستاد به گونه اي باشد تا هرکسی که اطلاعات خود را به آنها ارائه داد مطمئن باشد که عادلانه از
حمایت هاي آنها برخوردار است.



احیاي 100 معدن تعطیل استان مرکزي هدفگذاري شد

منبع: دنیاي معدنشماره خبر:  91  |  تاریخ: 1399/06/31

دنیاي معدن -رییس هیات مدیره خانه معدن استان مرکزي گفت: در سال جاري احیاي 100 معدن از 360 معدن تعطیل
استان هدفگذاري شده است.

به گزارش دنیاي معدن، محمدحسین حیدري، اظهار کرد: استان مرکزي به دلیل استقرار معادن مختلف و بسیار ارزشمند جزو
استان هاي معدنی کشور قلمداد می شود، به طوري که انواع پلی متال ها و مواد معدنی قوي را می توان در این استان دید و از 115
عنصر معرفی شده در جدول مندلیف، بیش از 30 عنصر در استان مرکزي وجود دارد که البته هنوز بخش عمده اي از معادن و عناصر

 
کشف نشده است. 

وي با اشاره به تلاش استان به جهت استفاده از این ظرفیت بکر، افزود: هدفگذاري شوراي معدن استان بر این است که با کمک
پتانسیل هاي موجود و فعالیت کلینیک معدن که متشکل از نظام مهندسی معدن، خانه معدن، سازمان صمت و دانشگاه صنعتی اراك
است، ضمن بررسی دقیق وضعیت معادن، درجه بندي و عارضه یابی حداقل 100 معدن از 360 معدن تعطیل شده در استان را انجام

 
داده و آنها را مجدد احیا و راه اندازي کنیم. 

حیدري تصریح کرد: علاوه بر این اقدام بزرگ، خانه معدن تلاش دارد که با ایجاد پنجره واحد و رفع مشکلات، جهت جذب و جلب

 
سرمایه گذاران از داخل و خارج کشور فعالیت داشته باشد. 

وي با اشاره به اینکه خانه معدن و کلینیک معدن در صدد است که از روش هاي نوین در حوزه احیاي معادن استان استفاده شود،
گفت: معادن سرب و روي کشف شده در استان مرکزي کم عیار است و محصل استخراجی آنها صرفا به زنجان حمل می شود، اما
تلاش بر این است که با کمک روش هایی خاص توان سرب و روي را به عیاري قابل قبول برسانیم تا بتوان بهره برداري بیشتري از این

 
ظرفیت ها در استان مرکزي انجام داد. 

رییس هیات مدیره خانه معدن استان مرکزي با اشاره به لزوم انجام اکتشافات تکمیلی در استان و همکاري با سازمان زمین شناسی
کشور، بیان کرد: در سال گذشته بخشی از مناطق استان مرکزي مانند ساوه از طریق این سازمان با کمک ژئوفیزیک هوایی رصد شد و
امسال نیز تلاش داریم مناطقی از خمین، شازند و محلات رصد شود که این اقدام شناسایی رگه ها و معادن پر پتانسیل و کاهش

 
ریسک معدن داري را به دنبال خواهد داشت. 

وي با اشاره به انجام مذاکرات با شرکت هپکو، افزود: در حوزه استخراج سنگ هاي تزئینی به ویژه تراورتن در محلات حدود 200 تا
300 ماشین معدن فعال است که می توان با کمک شرکت هپکو استهلاك این ماشین آلات که بسیار بالاست را تحت کنترل داشت و
تامین قطعات کرد، همچنین در پی استفاده از امکانات صندوق بیمه سرمایه گذاري و تبصره 18 براي کمک به معدن داران جهت

 
تجهیز ماشین آلات معدن هستیم. 

حیدري اظهار کرد: در حال حاضر با توجه به شرایط معادن در استان مرکزي در حال عارضه یابی دقیق علل تعطیلی آنها هستیم که
می تواند دلایل بسیاري داشته باشد، اما اگر معدن از طریق دستگاه هاي مختلف مانند محیط زیست، منابع طبیعی و ... حمایت شود



 
می تواند رونق داشته باشد و تولید، اشتغال، ارزآوري و سرمایه گذاري را رقم بزند. 

وي افزود: در حال حاضر با کشورها اوراسیا و کشورهایی که با جمهوري اسلامی تعامل تجاري دارند در ارتباط هستیم و حتی مواد
معدنی و سنگ تزیینی به این کشورها صادر می شود، اما به زودي کنسرسیوم هاي صادراتی تشکیل می شود تا بتوان با قدرت

 
بیشتري صادرات انجام داد. 

انتهاي پیام



افزایش 90 تا 100 درصدي قیمت لپ تاپ/ لاستیک خودروي سنگین از 7
میلیون تومان رسید به 26 میلیون/ تنها 30 درصد از بنگاه ها تسهیلات کرونایی

گرفتند

منبع: دنیاي معدنشماره خبر:  92  |  تاریخ: 1399/06/31

«گزیده مطالب اقتصادي روزنامه ها» را شامل خلاصه گزارش ها، یادداشت ها، خبرهاي اختصاصی و مصاحبه هاي اقتصادي

 
رسانه هاي مکتوب، در مشرق بخوانید. 

 
آرمان ملی 

 
- صیادان محلی نابود شدند 

آرمان ملی از تبعات صید ترال گزارش داده است: انتشار دو فیلم از صید ماهی ترال در فضاي مجازي باعث واکنش کاربران شبکه هاي
اجتماعی شده و آنها با هشتگ «جلوي صید ترال ماهی را بگیرید» نسبت به این موضوع واکنش نشان دادند. در فیلم نخست تور
بزرگ یکی از کشتی هاي چینی، میلیون ها ماهی را صید کرده و در فیلم دوم یک فرد ماهیگیر اهل چابهار می گوید که به دلیل
فعالیت هاي کشتی هاي ماهیگیري چینی در آب هاي دریاي عمان نمی تواند به دریا برود و به دلیل بیکاري دچار اعتیاد شده است،

 
چون صید ترال براي ایرانی ها ممنوع است و کشتی هاي بزرگ چینی چیزي براي صید آنها باقی نگذاشته است. 

این در حالی است که صید به روش ترال توسط شناورهاي چینی در سال هاي گذشته اعتراضات گسترده اي به دنبال داشته است و
کشتی هاي چینی با تورهاي ماهیگیري بسیار بزرگ هست و نیست منابع ماهی دریا را جارو می کنند. البته این موضوع دو جنبه مهم
دارد، اول اینکه به باور کارشناسان صید ترال «میان زي» و «کف زي» هر دو به اکوسیستم هاي دریایی آسیب وارد می کند و با توجه
به شرایط مدیریت و نظارت کنونی باید به طور کلی برچیده شود و در جنبه دوم موضوع شغل هزاران صیاد در استان سیستان و

 
بلوچستان به نوعی نابود شده و بسیاري از آنها به اعتیاد روي آورده اند. 

در این بین برخی از گزارش ها حاکی از آن است که ماهیگیران ایرانی مجبور هستند ده هزار دلار به دزدان سومالی رشوه پرداخت
کنند تا اجازه یابند در سواحل آفریقا ماهیگیري کنند. روز دهم تیرماه امسال بود که دولت سومالی و دیده بان بین المللی ماهی گیري
از حضور ده ها کشتی ایرانی براي ماهی گیري غیرقانونی در سواحل سومالی خبر دادند. در این بین خلیل االله درخشان، عضو شوراي
مرکزي خانه کشاورز، گفته است: «از آنجا که کشتی هاي چینی ماهی یاب دارند، شبانه گله هاي ماهی را شناسایی کرده و آنها را

 
شکار می کنند» به گفته او، ارزش محموله اي که در یک شب شکار می شود، گاه به اندازه قیمت خود کشتی ها است. 

در این رابطه یک اکولوژیست دریایی به «آران ملی» می گوید: صید ترال که از آن کف روبی دریا هم یاد می شود در سال هاي اخیر
از عمده آسیب هاي جدي خلیج فارس و دریاي عمان بوده است. صید ترال از جمله روش هاي صیادي منسوخ شده و غیرقانونی در
دنیا محسوب می شود، اما این موضوع در کشور ایران ابعاد وسیعی یافته و امروز صیادان خارجی و بیگانه که در کشور خود اجازه صید

 
ترال نداشته اند به عمق دریا نفوذ کرده و اکوسیستم دریایی و تنوع زیستی آن را با خطرات جدي روبه رو ساخته اند. 

امیر رستموند معتقد است که اگرچه صید ترال در کشور ایران جرم انگاري شده و اینگونه اعمال بارها در دستور کار مسئولین محیط



زیست و قضایی کشور قرار گرفته است و چندین کشتی بیگانه در دریاهاي آزاد ایران توقیف شده اند، اما کشتی هاي چینی و هندي
همچنان در حال صیادي در مناطق دریایی ایران به روش ترال هستند. او در ادامه می افزاید: صیادي به روش ترال حائز جذابیت براي
صیادان خارجی است و ایران تنها کشوري است که به علت صدور مجوز صید ترال یا چشم پوشی روي این روش صید غیرقانونی مورد

 
توجه خارجی ها قرار گرفته است. اکنون نیمی از آبزیان دریاهاي جنوب کشور از طریق صید ترال نابود شده است. 

صید ترال عملا به علت ماهیت افراطی علیه محیط زیست و اکوسیستم آبی تبدیل به یک بحران زیست محیطی براي کشور ایران
شده است و اشتغال صیادهاي محلی سنتی را با دشواري رو به رو ساخته است. صید ترال در سراسر جهان غیرقانونی بوده و براي این
شیوه صیادي به علت آنکه کف دریا را با آسیب جدي مواجه می کند و بسیاري از آبزیانی که در این فرآیند صید می شوند دور ریز
می شوند مرجان ها، جلبک ها، تخم آبزیان و بسیاري از گونه هاي دیگر را ریشه کن شده و بر این اساس این شیوه صید مورد نقد

 
جدي است و هیچ مجوزي براي آن صادر نمی شود. 

رستموند با اشاره به اینکه متولی صید در آب هاي ایران و مرجع مجوزهاي صادره در این خصوص سازمان شیلات ایران است و این
سازمان از طریق یگان حفاظتی خود وظیفه دارد تا محدودیت هاي زمانی و مکانی صید را کنترل کند، خاطرنشان می کند: مدیریت
غیرمسئولانه این سازمان و نفوذ افراد و نهادهاي خاص در این سازمان دولتی عملا توقف صید ترال در کشور را غیرممکن کرده است و

 
سازمان شیلات توان نظارت خود در عرصه هاي دریایی کشور را از دست داده است. 

 
بیکاري صیادان و خطر آسیب هاي اجتماعی 

یکی از شغل هاي اصلی مردم در شهرهاي ساحلی دریاي عمان و خلیج فارس ماهیگیري است و امروزه به واسطه فعالیت کشتی هاي
چینی، صیادان محلی منبع یا درآمد خود را از دست داده اند یا اجازه صیادي در اعماق دریا را ندارند و بسیاري از صیادان دست از کار
کشیده و بیکار شده اند. در این بین با توجه به آمار بالاي بیکاري و رشد نرخ اعتیاد، آسیب هاي اجتماعی بیشتر از هر زمان دیگري
آنها را تهدید می کند. بنا بر آمار صیادان هرمزگان حال و روز خوبی ندارند و نبود صید در دریا موجب بیکاري بیش از 50درصد

 
صیادان این مناطق شده و معیشت خانوار آن ها به خطر افتاده است. 

یک صیاد در شهرستان بندر خمیر یکی از مشکلات این صنف را صید ترال عنوان کرده و در این باره می گوید: کشتی ها هرچه ماهی
ریز و درشت است، جارو می کنند و تمام قایق ها و صیادان این روزها بیکار هستند. امیر رستموند در این رابطه خاطرنشان می کند:
اکنون شناورهاي صیادي در حال تردد و مستقر در آب هاي ایران زیستگاه مرجان ها در آب هاي بندرلنگه را تخریب کرده اند و
زیستگاه دریایی کشور با کاهش جمعیت ماهی تن و فانوس ماهی ها به دلیل صید کشتی هاي چینی و هندي و ایرانی مواجه شده
است. در گذشته نیز در آب هاي جنوب کشور صید ترال عامل مرگ لاك پشت ها در جزایر نخیلو و ام الکرم در استان بوشهر و جزایر

 
قشم، کیش، شیدور، هندورابی، هنگام و هرمز در استان هرمزگان و همچنین شهرستان جاسک بوده است. 

 
- افزایش 90 تا 100 درصدي قیمت لپ تاپ 

آرمان ملی به بررسی عوامل گرانی لپ تاپ پرداخته است: بر اساس گزارش هاي میدانی قیمت لپ تاپ در یکی دوماه ماه اخیر به
شکل افسارگسیخته اي افزایش یافته است. آن هم در شرایطی که همه گیري بیماري کرونا منجر به دورکاري برخی کارمندان و مهم

 
تر از آن تشکیل کلاس هاي آنلاین دانشگاهی شد و دانشجویان نیاز بیشتري براي تهیه این کالا دارند. 

از سوي دیگر ناصر مطیعی، رئیس صندوق رفاه دانشجویان، خبر از ارائه وام براي خرید لپ تاپ داد و اضافه کرد: اولویت اختصاص وام



ضروري در سال تحصیلی با دانشجویانی است که وام را براي تهیه گوشی هوشمند، لپ تاپ و اقلام مورد نیاز آموزش مجازي می
خواهند. گفتنی است، بر اساس بررسی ها، قیمت لپ تاپ در برخی برندها، نسبت به ابتداي امسال بیش از 90 درصد افزایش یافته
است، به طوري که دانشجویان و اقشار کم درآمد در پی تهیه ارزان ترین نوع این کالاي دیجیتال هستند، که در شرایط کنونی به

 
سختی می توان لپ تاپ کمتر از 10 میلیون تومان یافت. 

افزایش قیمت دلار و گرانی هاي اخیر، تاثیر بسزایی در بالا رفتن نرخ محصولات دیجیتال بالاخص لپ تاپ داشت. بر اساس یک
گزارش میدانی و طبق گفته برخی متقاضیان خرید لپ تاپ که قیمت این محصول در بازار ایران به شدت گران و به اصطلاح برخی
افراد، کمرشکن شده است. نکته مهم دیگري که بسیاري از خریداران کالاهاي دیجیتال به آن اذعان دارند، کمبود لپ تاپ در بازار و یا
عدم فروش، توسط برخی سودجویان است. لازم به ذکر است وضعیت قیمت ها در بازار به گونه اي است که تقاضا به شدت کاهش

 
یافته است و متقاضیان که عمده آنها دانشجویان و قشر جوان هستند، از عهده پرداخت چنین هزینه هاي هنگفتی بر نمی آیند. 

گزارش هاي میدانی حاکی از آن است که طی یک ماه گذشته و آن هم متاثر از روند صعودي نرخ دلار، قیمت برخی از برندهاي لپ
تاپ تا 100 درصد افزایش یافته است. این در حالی است که نیاز به کالاهاي دیجیتال در چند ماه اخیر بیشتر شده است و بسیاري از
مردم، بالاخص دانشجویان از قیمت هاي فعلی گله مند هستند. همچنین حداقل قیمت یک لپ تاپ معمولی یا پایین رده که آنها

 
بتواند از پس پروژه ها و تکالیف عادي خود برآید، حدود 10میلیون تومان است. 

گفتنی است طبق بررسی هاي انجام شده در وب سایت ها و فروشگاه هاي آنلاین، ایسوس را می توان پرطرفدارترین برند در بین لپ
تاپ ها دانست که قیمت محصولات این گروه در بازار آزاد از 10 میلیون تومان تا 86 میلیون تومان متغیر است. همچنین میانگین
قیمت این گروه در شرایط فعلی حدود 23 میلیون تومان است که در مقایسه با فرودین سال جاري افزایش قیمت بیش از 90 درصدي
را متحمل شده است. این در حالی است که نرخ محصولات لوکس آن از 50 میلیون تا 80 میلیون تومان هم می رسد. از سوي دیگر،
در سایر برندها هم وضعیت به همین شکل است، به طوریکه بر اساس آخرین آمار به دست آمده، قیمت لنوو هم تا 100 درصد افزایش
یافت و میانگین نرخ محصولات این گروه به حدود 19 میلیون تومان می رسد؛ درحالیکه محصولات این گروه تا اویل سال 99 و سه ما

 
پایانی سال گذشته از حدود 3 تا 5 میلیون تومان متغیر بود. 

 
کاهش تقاضا در بازار لپ تاپ 

طبق گزارش هاي میدانی، قیمت ها در بازار لپ تاپ، تقاضا را به شدت کاهش داده است، اما نکته آن است که متقاضیان، بالاخص
قشر دانشجو با چه منبع درآمدي می تواند بیش از 10 میلیون براي یک لپ تاپ معمولی هزینه دهد! به طوري که بسیاري از آنها با
گشت وگذاري در بازار کالاهاي دیجیتال قید خرید این محصول مصرفی و پراهمیت را می زنند. به عبارت دقیق تر بررسی قیمت ها
نشان می دهد در بازار لوازم دیجیتال و به ویژه قیمت لوازم جانبی کامپیوتر و لپ تاپ به قدري آشفتگی قیمت وجود دارد که کمتر
کسی توان خرید یا حتی تعمیر کامپیوتر خانگی یا لپ تاپ را خواهد داشت. این در حالی است که محمد فرجی- رئیس اتحادیه
فناوران رایانه اي تهران- چندماه پیش در مصاحبه اي، کمیاب بودن لپ تاپ در بازار را تکذیب کرد و گرانی آن را متاثر از عوامل دیگر
دانست. او همچنین خبر از تعدیل قیمت ها داد و اعلام کرد: 40درصد ثبت سفارش هاي لپ تاپ در گمرك مورد پذیرش واقع شده و
این روند با همراهی وزارت صمت سریع تر از حالت معمول پیش می رود و به زودي کلیه سفارشاتی که به اشتباه بسته شده بودند

 
طی ماه هاي آینده وارد بازار می شوند. 

 
ارائه وام به دانشجویان براي خرید لپ تاپ 



گفتنی است ناصر مطیعی، رئیس صندوق رفاه دانشجویان، خبر از ارائه وام براي خرید لپ تاپ داد و اضافه کرد: اولویت اختصاص وام
ضروري در سال تحصیلی با دانشجویانی است که وام را براي تهیه گوشی هوشمند، لپ تاپ و اقلام مورد نیاز آموزش مجازي می
خواهند. او اظهار کرد: وام تحصیلی از 600 هزار تومان به 5/1 تا دومیلیون تومان و وام ضروري هم از یک میلیون به دو تا پنج میلیون
تومان افزایش یافته است. اما نکته قابل تأمل آن است آیا مبلغ اشاره شده، آن هم با توجه به افسارگسیختگی قیمت لپ تاپ و
محصولات دیجیتال تا چه اندازه می تواند به خرید این محصولات کمک کند! همانطور که پیش تر اشاره شده پایین ترین نرخ بسیاري

 
از لپ تاپ ها در بازار فعلی حدود 8 تا 10 میلیون تومان است. 

 
آفتاب یزد 

 
- لاستیک خودروي سنگین از 7 میلیون تومان رسید به 26 میلیون! 

آفتاب یزد درباره گران شدن لاستیک خودروي سنگین گزارش داده است: دو مصاحبه و گفتگو کافی است تا متوجهِ معضلی بزرگ در
بخش حمل و نقل جاده اي شویم؛ ازیک سو «احمد کریمی دبیر کانون انجمن هاي صنفی کامیون داران» از افزایش 4 برابري قیمت
لاستیک خودروهاي سنگین می گوید و از طرف دیگر، «مصطفی تنها سخنگوي انجمن تولیدکنندگان تایر» از مشکلاتی می گوید که
در شبکه ي توزیع وجود دارد. احمد کریمی می گوید: «وقتی می گوییم لاستیک از 4 و 7 میلیون تومان به 15 تا 26 میلیون تومان
رسیده یعنی داریم از افزایشی 400 درصدي سخن می گوییم و در حالی که لاستیک بین 18 تا 22 درصد بر قیمت حمل تاثیرگذار

 
است آیا می توان این مقدار افزایش را بر قیمت کرایه تحمیل کرد؟ قطعاً نه!» 

مصطفی تنها اما دست روي بحث مهم تري می گذارد و آن این که: «ما در بخش لاستیک ماشین هاي سواري هیچ نیازي به واردات
نداریم حتی در این وضعیت سخت و فراتر از سخت وارد تولید لاستیک ماشین هاي «شاسی بلند» نیز شدیم اما هرچه تلاش می
کنیم تا بین 25 تا 50 میلیون دلار ارز بگیریم براي کامل کردن چند کارخانه که لاستیک کامیون و اتوبوس را نیز به اندازه تقریباً 80
درصد نیاز کشور تولید کنیم به در بسته می خوریم گویی 25 میلیون دلار نمی دهند تا جلوي 500 میلیون دلار واردات گرفته

 
نشود!» 

آفتاب یزد براي بررسی بیشتر موضوع با مصطفی تنها و احمد کریمی به گفتگو پرداخت تا با گوشه هایی از معضلات حمل و نقل جاده

 
اي آشنا شویم. 

 
افزایش قیمت لاستیک تنها بخشی از مشکلِ بخش حمل و نقل جاده اي است! 

احمد کریمی، دبیر کانون انجمن هاي صنفی کامیون داران گفته بود: «با توجه به مشکلات ارزي، دولت از ماه هاي گذشته تصمیم
گرفت تا ارز مربوط به واردات لاستیک یا مواد اولیه تولید آن را از دلار دولتی به نیمایی تغییر دهد؛ موضوعی که عملا موجب افزایش
پنج برابري هزینه شد. قیمت یک جفت لاستیک خودروهاي سنگین که در سال گذشته حدو چهار میلیون تومان بود، با توجه به
تغییر ارز تخصیص یافته از ترجیحی به نیمایی در هفته هاي اخیر به بیش از 16 میلیون تومان رسیده است. این افزایش قیمت در
برخی خودروهاي سنگین مانند اتوبوس و کامیون هاي حمل فرآورده هاي نفتی و کالاهاي پرخطر که باید لاستیک هاي با کیفیت
تري داشته باشند بیش از این بوده است. براي مثال قیمت لاستیکی که تا پیش از این کمتر از هفت میلیون تومان عرضه می شد در

 
حال حاضر به بیش از 26 میلیون تومان رسیده است.» وي در تکمیل بحث مطرح شده به آفتاب یزد می گوید: 

«از سال97 تا اوایل سال 99 قیمت برخی از کشنده ها تا 7 برابر افزایش پیدا کرده است یعنی کامیونی که 500 میلیون تومان بوده



 
در حال حاضر بین 3.5 تا 4 میلیارد تومان نه این که به دست مصرف کننده برسد که در بنگاه ها فقط دست به دست می شود!» 

 
کامیون 4 میلیاردي و تعمیرات 300-200 میلیونی! 

کریمی می افزاید: «کامیونِ 4 میلیارد تومانی وقتی به بخش قطعات یدکی و تعمیرات می رسد نیز با ارقام سرسام آور 200-300
میلیون تومانی مواجه است. در کنار این موضوع یک کامیون بسته به نوع در سال بین 30 تا 80 میلیون تومان نیز باید براي لاستیک

 
بپردازد آن هم لاستیک که گریز ناپذیر و حتمی است.» 

دبیر کانون انجمن هاي صنفی کامیون داران اظهار می دارد: «در سال هاي گذشته مواردي همچون بحث کرایه ها، بیمه و مباحث
مهم دیگر باعث شده بود تا رانندگان دست به اعتراضاتی بزنند که بحث کرایه چون به حالت «تن ـ کیلومتر» محاسبه می شود دیگر
مشکلی به وجود نیاورده اما گرانی کامیون، گرانی تعمیرات، گرانی لاستیک و مواردي از این دست بازهم در ماه هاي آینده رانندگان را

 
دچار مشکلات لاینحلی خواهد کرد.» 

 
گفته بودیم وعده بدهید عمل نکنید، گرانی به بار خواهد آمد 

احمد کریمی با اذعان به این مسئله که در بحث نوسازي ناوگان گفته بودیم که اگر کاري قرار نیست انجام شود وعده ندهید چون

 
همان خبر نوسازي و عدم انجام آن قطع به یقین کامیون را گران خواهد کرد 

ادامه می دهد: «یک روزي حرفی زده شد و به سرانجام نیز نرسید اما این روزها حتی اگر خواسته باشند نیز با این وضعیت اقتصادي
عملاً دولت کاري نمی تواند انجام دهد و این همان موضوعی است که هشدار داده بودیم.» دبیر کانون انجمن هاي صنفی کامیون
داران تلویحاً تاکید می کند: «گرانی کشنده ها اصلاً منطقی نیست چون هرچه به ضریب گرانی ها می اندیشیم رابطه ي کامیون 500
میلیون و 4 میلیاردي را نمی فهمیم مگر آن که در این بحث نیز دست دلالان را در کار ببینیم و کسانی که مصرف کننده نیستند اما

 
بر آتش گرانی ها می دمند و مصرف کننده ي واقعی را مستاصل روانه خانه می کنند.» 

کریمی در پایان می گوید: «این روزها براي نوسازي تنها یک راه وجود دارد و آن این که مصرف کننده ي واقعی یورو به دست راهی
خارج از کشور شود و کامیون وارد کند که براي این کار هزار و یک مانع و دست انداز وجود دارد و هزاران مشکل دیگر نیز به وجود

 
خواهد آمد.» 

 
براي کوتاه مدت مشکل نداریم اما... 

دبیر کانون انجمن هاي صنفی کامیون داران خاطرنشان می کند با درایت وزیر راه و شهرسازي براي کوتاه مدت در زمینه لاستیک
هاي وارداتی پیش بینی هاي خوبی شد تا قیمت ها نجومی افزایش پیدا نکند اما در بلند مدت قطعاً افزایش هاي 5-4 برابري حمل و
نقل جاده اي را زمینگیر خواهد کرد زیرا افزایش کرایه هاي همیشه اولویت آخر بوده و توان اقتصادي فعالان اقتصادي نیز اجازه نمی

 
دهد فلذا بهترین کار تخصیص ارزي است که بتواند قیمت لاستیک را در حد متعادلی حفظ کند. 

مصطفی تنها، سخنگوي انجمن تولیدکنندگان تایر به رسانه ها می گوید: «مطمئنا مشکل گرانی یا کمبود لاستیک در کشور هیچ
ارتباطی به کاهش تولید ندارد، بلکه عرضه لاستیک نسبت به سال گذشته افزایش نیز داشته است به طوري که پیش بینی می شود
میزان تولید ما در سال جاري به بیش از 23 میلیون حلقه برسد. تنها مشکل اصلی بازار لاستیک در شبکه توزیع است. تولیدکنندگان



روي بازار عرضه لاستیک هیچ نقشی اعم از مدیریتی یا نظارتی ندارند، بلکه وظیفه ما صرفا این است که مواد اولیه را تهیه کرده و

 
تولید را با کیفیت مناسب انجام دهیم.» 

سخنگوي انجمن تولیدکنندگان تایر به آفتاب یزد می گوید: «ما نمی دانیم چرا همه از ما تولیدکنندگان انتظار دارند تا در شبکه ي
توزیع نیز حضور داشته باشیم در حالی که ما باید تمرکزمان را روي تولید و مشکلات بخش تولید بگذاریم، گسترش فعالیت و نوسازي
خطوط تولید را دنبال کنیم، مواد اولیه را تامین و کارخانه هاي نیمه کاره را تکمیل کنیم اما هر رسانه اي به ما می رسد انتظار دارد

 
توزیع را هم تولیدکننده انجام دهد موردي که نه منطقی است و نه شدنی!» 

 
دو سال متوالی و رشد 28 درصدي 

مصطفی تنها می گوید: «در بخش لاستیک سواري ما با هیچ کمبود و کاهش تولیدي که طرف نیستیم هیچ بلکه همچون سال هاي
قبل بدون توجه به خیل عظیم مشکلات همچنان روي رشد 28درصدي در حرکت هستیم اما این که لاستیک به دست مصرف کننده

 
نمی رسد و شبکه ي توزیع نمی تواند نیازها را برآورده ساز به جاهاي دیگر مربوط است و صلاح نمی دانیم ورود کنیم.» 

سخنگوي انجمن تولیدکنندگان تایر ادامه می دهد: «چند طرح نیمه کاره داشتیم که در مراحل پایانی تکمیل است. 25 میلیون دلار

 
ارز خواسته ایم تا تولید لاستیک کامیون را تا میزان 80 درصدِ نیاز داخلی 

برسانیم اما با تفکر «واردات درمانی» رو در رو هستیم و این یعنی 25میلیون دلار نمی دهند که ما آن ها را از 500 میلیون دلار
واردات بی نیاز سازیم به تعبیري ساده تر، 25 میلیون دلار در بخش لاستیک سنگین سرمایه گذاري کنند تا سالانه 500 میلیون دلار

 
ارز از کشور خارج نشود اما به گوش کسی نمی رود که نمی رود.» 

 
در بخش تولید لاستیک هاي رادیال باید بیشتر تلاش کنیم 

تنها در این گفتگو ضمن اعلام این موضوع که در بحث تولید لاستیک هاي «بایاس» که براي کشنده هاي قدیمی است مشکلی نداریم
اما در تولید لاستیک هاي رادیال هنوز باید تلاش کنیم می گوید: «همین الان هم بین 30 تا 40 درصد نیاز داخلی را پوشش می

 
دهیم اما براي رسیدن به رقم 80 درصد نیاز به همراهی و حمایت داریم، همراهی و حمایتی که بی دلیل از ما دریغ می شود.» 

 
تولید شفاف است، توزیع را شفاف کنند 

سخنگوي انجمن تولیدکنندگان تایر در موضوع لاستیک هاي اتومبیل هاي سبک به موضوع قابل تاملی اشاره می کند و آن این که:
«شفاف ترین بخش در حوزه ي تولید، کارخانجات تولید لاستیک هستند که تمامی مواردي که در این حوزه انجام می شود را در
اختیار دستگاه هاي ذیربط گذاشته اند یعنی این بخش ابدا مشکلی در زمینه تولید به میزان نیاز کشور ندارد که هیچ بلکه ما فکر می
کنیم مازاد بر نیاز نیز تولید می کنیم اگرچه در بخش لاستیک کامیون و اتوبوس هنوز باید بیشتر تلاش کنیم اما براي لاستیک هاي
سبک باید بررسی شود که گرانی هاي اخیر و نیز کمبودها چه دلیلی می تواند داشته باشد یعنی وقتی ما با رشد 28 درصدي مواجه
هستیم میزان ورود و خروج اتومبیل به بازار نیز مشخص است پس یک جاي کار بیشتر نمی لنگد و آن حوزه ي توزیع است که باید

 
درست و دقیق مدیریت شود. 

 
افزایش 55 درصدي قیمت لاستیک در ماه هاي اخیر 



چند روز قبل شارلی انویه تکیه، عضو کمیسیون عمران مجلس گفته بود: «افزایش هزینه تولید تایر به واسطه افزایش نرخ ارز، تغییر
ارز پایه واردات و تخصیص نیافتن ارز بر واردات اعم از مواد اولیه و محصول نهایی در ماه هاي اول سال، کمبود و افزایش 55 درصدي
قیمت آن را به وجود آورده است.» به گفته وي: «افزایش قیمت لاستیک به ضرر حوزه حمل و نقل و جابه جایی مسافر است، زیرا بر
اساس گزارش شرکت هاي مسافربري کشور، قیمت یک جفت لاستیک با کیفیت اتوبوس یا تریلی بالاي 25 میلیون تومان است، از
طرف دیگر رانندگان نه تنها توان خرید لاستیک را ندارند بلکه تامین دیگر تجهیزات نیز امکان پذیر نیست و این مسئله به ضرر

 
مسافران است، همچنین افزایش قیمت لاستیک تاثیر مستقیمی بر ناوگان حمل و نقل جاده اي خواهد داشت.» 

 
بانک مرکزي در بحث تامین ارز همکاري کند 

کمی قبل تر آرا شاوردیان، عضو هیئت رئیسه کمیسیون عمران مجلس گفته بود: «متاسفانه در چند ماه اخیر قیمت لاستیک افزایش
بسیاري پیدا کرده و این مسئله مشکلاتی را براي مردم به ویژه رانندگان ایجاد کرده است. تامین و تنظیم بازار لاستیک به عهده
وزارت صمت است. افزایش قیمت لاستیک تاثیر گسترده اي بر حوزه حمل و نقل دارد، از این رو مدیریت این بازار بسیار ضروري
است. به نظر می رسد که در حال حاضر اصلی ترین مشکل در بحث تولید داخل و واردات لاستیک جهت تامین کسري بازار، بحث

 
تامین ارز است که بانک مرکزي در این عرصه باید همکاري لازم را داشته باشد.» 

 
افزایش احتکار لاستیک بعد از حذف ارز 4200 تومانی 

ماه ها قبل علی اکبر کریمی عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس اظهار داشته بود: «پس از حذف ارز دولتی از پروسه واردات تایر،
قیمت این کالا در بازار افزایش یافته، بنابراین برخی با هدف کسب سود و پر کردن جیب خود، لاستیک ها را احتکار کرده و از عرضه
آن به بازار خودداري کردند. با توجه به شرایط کنونی، حذف ارز دولتی از واردات لاستیک تصمیم عاقلانه اي نیست، زیرا مردم با
مشکلات اقتصادي بسیاري دست و پنجه نرم می کنند، اخذ این گونه تصمیمات می تواند موجب افزایش هزینه ي حمل و نقل و در

 
نتیجه گرانی کالاها شود. 

کامیون داران، اتوبوس داران و صاحبان کشنده ها لاستیک می خواهند چندان هم به سیاست گذاري ها کاري ندارند اما
تولیدکنندگان در این میانه اگر ارز می خواهند به این دلیل است که از واردات بی نیاز شویم، با دقت در گفته ها به خصوص مجلس
نشینان بیشتر به عارضه ي «واردات درمانی» پی می بریم یعنی همه از بانک مرکزي می خواهند ارز اختصاص دهد براي واردات ارزان

 
تر اما کسی از تولید نمی گوید با از تولیدکنندگانی که حاضراند با 25 میلیون دلار، واردات 500میلیون دلاري را به صفر برسانند! 

 
- جهش 725 درصدي قیمت دلار در 3 سال 

آفتاب یزد درباره نرخ ارز نوشته است: شاید بهتر باشد فایل ویدیویی حسن روحانی در بخشی از سخنرانی انتخاباتی اش در سال
1396 درباره علل افزایش قیمت ارز را دوباره با دقت ببینیم که درباره علل افزایش قیمت ارز چقدر مطمئن و قاطع گفت: «مشکل
کجاست؟ مشکل عدم مشورت، مشکل خودشیفتگی، مشکل عدم استفاده از ابزار علمی براي اداره کشور، مشکل بی ثباتی ها، این بی
ثباتی چگونه به مردم اطمینان خواهد داد، آرامش خواهد داد؟ مردم مدیریت، مدیریت کارآمد؛ مردم ثبات، مردم آرامش، قدرت آینده
و قدرت آینده نگري می خواهند.» و اگر کمی در گوگل جستجو کنید سخنرانی دیگري از او را خواهید شنید که به کنایه گفت:
«صبح نمی دانستیم ساعت 11 یا 12 ظهر قیمت دلار چقدر می شود؟» بعلاوه با اوج گیري قیمت دلار در زمستان سال 1396،
روحانی طی مصاحبه تلویزیونی در دوم بهمن 1396 هم گفت: مردم باید بدانند که درآمد ارزي کشور از کل مخارج ارزي کشور بیشتر



است و در سال آینده این میزان چندین برابر خواهد شد و نگرانی هاي موجود نیز برطرف خواهد شد! او ا چنان تاکید و اعتماد به
نفسی گفت: «خیال مردم از بابت دلار راحت باشد.» که گویی همه سفته بازان بازار ارز راهی جز تغییر کسب و کار سودآور خرید و
فروش ارز در زمانه دولت دوم موسوم به «تدبیر و امید» نخواهند داشت و مردم هم آسوده می توانند بخوابند چون رئیس جمهوري

 
منتخب آنها «مژده ثبات» داده و حتی از احتمال «برجام دوم» هم نوید داده بود! 

و حالا کارشناسان منتقد اگر دستشان به رئیس جمهوري برسد، می خواهند همان سخنان روحانی را به او بگویند: «آقاي رئیس
جمهوري، مردم خیالشان از بابت قیمت دلار راحت نیست و خودتان بگویید که مشکل کجاست؟ عدم مشورت است، خودشیفتگی
است، عدم استفاده از ابزار علمی براي اداره کشور است و یا مشکل جاي دیگري است!؟ واقعا مردم صبح نمی دانند که ساعت 11 و
12 ظهر قیمت دلار چند خواهد بود!؟» و البته امروز روحانی هم پاسخگوي پرسش هاي آزاد در فضایی بدون استرس براي استادان و
کارشناسان نیست و جز چند نشست خبري رسمی یا سخنرانی یک جانبه، پاسخگوي هیچ کدام از انتقادات اصلی منتقدان خسته شده
از عنوان تکراري انتقادات نیست! گویی حالا که دولت روحانی در معرض انتخابات دیگري هم نیست، کاهش محسوس آراي او اهمیتی
براي خودش و طیف حامی او ندارد؛ غافل از اینکه بی اعتمادشدن به رئیس جمهوري یک کشور، چه بلاي اجتماعی و اقتصادي

 
سنگینی را بر سر تنظیم بازار مهم ترین بنگاههاي مالی خرید و فروش کالاهاي مصرفی و سرمایه اي کشورمان می آورد. 

به اعتقاد کارشناسان، البته که انتظار اعتراف به از دست رفتن کنترل بازار ارز و تایید ناتوانی دولت در عمل به وعده هاي قبل - به هر
دلیل و دلایل مختلف پشت پرده که براي مردم اهمیت ندارد - هم از دولت نمی رود، چون شاید عایدي خاصی را براي هیچ طرفی
ندارد، اما شاید حداقل اتخاذ استراتژي «سکوت»، عاقلانه ترین استراتژي دولتی باشد که افسار بازار ارز را از دست داده است و یاراي

 
مهارش را هم ندارد! 

 
جهش 725 درصدي قیمت دلار در 3 سال! 

اما آنچه در سطور فوق عنوان شد، به استناد گزارشی است که همکاران گروه اقتصادي روزنامه "آفتاب یزد" از سامانه نظارت ارز (سنا)
که تحت نظارت بانک مرکزي است، استخراج کرده اند. بر اساس آنچه از خروجی مستند این سامانه مشهود است در بدو شروع فعالیت
دولت موسوم به «تدبیر و امید» در دور دوم یعنی در یکم مرداد ماه 1396 خورشیدي، قیمت فروش دلار 37652 ریال بوده است.
آخرین قیمت فروش دلار در این سامانه که مربوط به روز گذشته مورخه یکشنبه 30 شهریورماه 1399 است نیز 273,000 ریال اعلام
شده است! این نشان می دهد که در 3سال و دو ماه، قیمت دلار، حدود 725 درصد رشد کرده است! آري اشتباه تایپی نشده است:
725 درصد که به نوعی بیش از 7 برابر و همچنین مصداق عینی یک جهش خیره کننده! جهشی که پیامد آن کوچک شدن سفره
مردم نگون بخت ایران و تضعیف بی سابقه پول ملی و کاهش محسوس نشاط اجتماعی و امیدي است که دولت روحانی با شعار آن و

 
ضمانت دو چهره مورد اعتماد ملت، گوي سبقت را از رقباي انتخاباتی خود در سال 92 ربوده بود! 

فاکتور فروش دلار در شهریور 96 نشان از قیمت دلار در کانال باورنکردنی دارد. نرخی که امروز براي بسیاري، به یک رویا تبدیل شده
است. کمتر از 3 سال قبل، براي خرید 50 هزار دلار آمریکا در یک صرافی شهر تهران، مبلغی حدود 193 میلیون تومان پرداخت شده
است. حال با جهش بیش از 725 درصدي قیمت دلار در 3 سال دولت «موسوم به تدبیر و امید»؛ طبیعی است هر کارشناسی یا حتی

 
دانش آموز دبیرستانی که پیگیر اخبار است، بگوید: «آقاي روحانی، مردم خیالشان از بابت قیمت دلار راحت باشد!؟» 

براي پی بردن به ناچیز بودن این رقم بعد از 3 سال باید توجه داشت، هم اکنون براي خرید این میزان دلار (50 هزار دلار آمریکا) آن
هم نه از بازار آزاد بلکه از صرافی هاي بانکی، (هرچند سقف خرید دلار در این صرافی ها تنها 2200 دلار به ازاي هر کارت ملی است)
بایستی مبلغی حدود 1,365,000,000 تومان پرداخت شود؛ اختلاف معناداري که نشان از کاهش چمشگیر قدرت خرید مردم در



کمتر از 3 سال دارد! با این وضعیت وقتی حسن روحانی دارنده «کلید گشاینده مشکلات» و «پیام آور اخبار جشن هاي ملی» و مانند
آنها می زند، اما باز هم هیچ تغییري در وضعیت رفاهی مردم ایجاد نمی شود، چه انتظاري می توان داشت!؟ جز آنکه وقتی در اواسط

 
مرداد 99 گفت مردم به بورس بیایند صف فروش شکل گرفت و 

 
همه سرمایه گذاران جدید و آماتور و به معناي واقع «خوش خیال بورس»، رفتن را به ماندن ترجیح دادند!؟ 

وقتی همتی رئیس کل بانک مرکزي از بین 473 پست اینستاگرامی خود عمدتا به ارائه گزارش هفتگی پرداخته و در نخستین پست
خود پس از انتصاب به ریاست بانک مرکزي نوشته بود: «تمام داشته هاي علمی و تجربی خود را در دولت و شبکه بانکی کشور براي
پیشبرد اقتصاد کشور به کار خواهم گرفت.» آیا هیچ به امروز فکر کرده بود که خروجی تمام داشته هاي او «تورم نجومی ارز» است و
توجیه تحریم و... هم آرام کننده اعصاب و روان پریشان خانواده هاي مستاصل از تورم لجام گسیخته نیست. ترجیح آنها حل مشکلات
اقتصادي است، نه انداختن درست یا نادرست مشکلات رخ داده به گردن تحریم هایی که در ترسیم آن نقشی و سهمی ندارند!؟ وقتی
همتی در همان پست آغازین خود نوشته بود: «ملت ایران شایسته بهترین هاست.» قطعا در زیبایی این آرزو و خواسته او تردیدي
نیست؛ اما آیا خود جناب رئیس کل، امروز هم این باور را بصورت قلبی دارد که شایسته ترین ها در مسند تصمیم سازي و تصمیم

 
گیري نیستند!؟ 

 
آیا مشکل افزایش قیمت دلار تنها تحریم هاست؟ 

هر چند شاید در نگاه منصفانه بخشی از افزایش قیمت دلار به تحریم ها بازگردد، اما فارغ از چون و چرا در رسیدن به این نقطه که از
اختیارات سرویس اقتصادي روزنامه "آفتاب یزد" هم خارج است؛ اما نقدهایی هم به عملکرد دولت و بانک مرکزي در این زمینه وارد
است که در جاي خود قابل تامل است. زمانی قیمت دلار در تهران در بازار دوبی تعیین می شد. با همراهی امارات با تحریم هاي
آمریکا و سعی این کشور به برهم ریختن بازار ارز ایران، بانک مرکزي سعی کرد تا نقشه ارزي کشور را از دوبی به هرات و سلیمانیه که
در 2 کشور دوست یعنی افغانستان و عراق قرار دارند، تغییر دهد. سپس فعالیت هایی صورت گرفت که بازار متشکل ارزي از سال
1397 راه اندازي شود تا قیمت دلار دیگر به وقت کشورهاي دیگر تنظیم نشود و ابتکار عمل تعیین قیمت دلار در دستان بازارسازي
داخلی باشد. این راه اندازي بازار متشکل ارزي با تعلل هاي پیاپی رو به رو شد تا اینکه خبرهایی از راه اندازي این بازار به گوش رسید،
اما بدون تعارف باید گفت که این هم نوشدارو پس از مرگ سهراب است! این بازار باید در زمانی که ثبات بر بازارها حاکم بود، تست
هاي اولیه خود را پشت سر می گذاشت تا هم اکنون عصاي دست بانک مرکزي براي تعیین قیمت دلار باشد. نکته بعدي این است که
ایران بعد از تحریم ها دلارهاي فراوانی در سایر کشورها دارد که بلوکه شده اند. از جمله این کشورها می توان به کره جنوبی اشاره
کرد که مدتی است پاسخ مناسبی به دولتمردان کشور نمی دهد و تهدید و خط و نشان چند نماینده براي تحریم کره جنوبی توسط
ایران هم به مانند یک شوخی تلخ تلقی شده است. اما می توان پرسید که تکلیف پول هاي بلوکه شده در سایر کشورها چه خواهد

 
شد؟ هم اکنون کشور نیازمند پول هاي بلوکه شده است و باید به هر طریقی و دیپلماسی فعال و... این پول ها به کشور بازگردد. 

بازگشت ارزهاي صادراتی هم موضوع دیگري است که می تواند به سامان بخشیدن به بازار ارز کمک کند، اما پس از اینکه دولت با
قاطعیت در مقابل صادرکنندگان بدون رابطه حقوقی قوي و بی خبر از اصل ماجرا قرار گرفت؛ گویا برخی از متخلفان در این زمینه
صادرکنندگانی هستند که از دل بخش خصوصی نیستند و کارت بازرگانی هم نداشته اند! کما اینکه شاید در حافظه کوتاه مدت
بسیاري از خوانندگان آفتاب یزد هم باشد که در این باره مجیدرضا حریري، رئیس اتاق بازرگانی مشترك ایران و چین در گفتگویی با
همکاران ما در تابناك در مورخه 6تیرماه سال جاري با اشاره به سهم بالاي شرکت هاي حاکمیتی در صادرات غیرنفتی گفته بود: بین
70 تا 80 درصد صادرات غیرنفتی کشور در سال هاي اخیر توسط شرکت هاي دولتی یا متعلق به بنیادها و نهادهاي مختلف صورت

 
گرفته است! 



وي افزوده بود: بیش از 70درصد صادرات غیرنفتی کشور در بخش میعانات، گاز، پتروشیمی، فرآورده هاي نفتی و معادن بزرگ است.
او همچنین تاکید کرده بود بخش باقی مانده صادرات نیز اکثرا توسط شرکت هاي بزرگ و شناخته شده در حوزه هاي مختلفی
همچون غذایی و دارویی انجام می شود. بسیاري از صاحبان این شرکت ها در این سال ها به عنوان «قهرمان صادرات» معرفی شده اند

 
و در مقاطع مختلف به عنوان «مشاور وزیر» بوده اند و حتی در حال حاضر در «جلسات شوراي گفتگو» شرکت می کنند! 

جلساتی که به طور مشخص وزراي مختلفی همچون اقتصاد، صمت و مسئولان بانک مرکزي حضور دارند. به راحتی می توانند در
همین جلسات، از صاحبان شرکت هاي بزرگ صادراتی که به اصطلاح قهرمان صادرات نیز هستند، درخواست رسمی بازگشت ارز
صادراتی داشته باشند، ولی متاسفانه دولت و مسئولان بانک مرکزي آدرس غلط به جامعه می دهند. کاملا مشخص است که کدام

 
شرکت حاکمیتی و کدام شرکت خصوصی چه میزان صادرات و چقدر رفع تعهد ارزي داشته است!؟ 

چند کارشناس اقتصادي دیروز در گفتگو با آفتاب یزد تاکید داشتند بانک مرکزي و رئیس دولت براي مشورت و استفاده از ابزار علمی
براي اداره کشور تره هم خورد نمی کند! همان شعاري که روحانی در کنار ادعاي «خودشیفتگی دولت طرف اتهامش»، در مناظرات
انتخاباتی 96 به عنوان حربه ارجحیت دولت خود از آن استفاده کرد اما پس از پیروزي در انتخابات و خوابیدن تمام شادابی جوانان

 
امیدوار شده به فصل تازه زندگی در ایران، موج جهش فلاکت و تورم نجومی ارز در ایران فوران کرد! 

 
ابتکار 

 
- رکود تورمی در کمین مسکن 

ابتکار درباره گرانی مسکن گزارش داده است: برخی کارشناسان اقتصاد مسکن معتقدند با توجه به تحولات اخیر و شرایط اقتصادي

 
حاکم بر کشور، از شیب قیمت مسکن در ماه هاي پایانی سال کاسته می شود. 

در حالی که در اواخر سال گذشته برخی از کارشناسان اقتصاد مسکن، پیش بینی بازاري آرام در نیمه نخست امسال براي بازار مسکن
را با این بهانه که بیش از این دیگر امکان افزایش قیمت ها وجود ندارد و قدرت خرید خانوارها کاهش یافته، در گمانه هاي خود مطرح
می کردند، بودند کارشناسانی که تلاطم غیر قابل مهاري را در بازار مسکن 6 ماهه نخست سال جاري پیش روي سرمایه گذاران می

 
دیدند. 

به گزارش مهر، با این حال، اتفاقی که رخ داد، ثبات قیمت ها در بازارهاي ارز و سکه و خودرو و رشد قیمت در بازارهاي سهام و
مسکن بود؛ هر چند که برخی پیش بینی بروز اصلاح قیمت در بورس را هم کرده بودند؛ اما آنچه در عمل رخ داد، خروج بازار سهام از
مدار رشد و ایجاد تلاطم در بازارهاي خودرو، سکه و ارز در دو ماه اخیر بود؛ ولی نهایتاً بازار مسکن همواره به سود سفته بازان پیش
رفت و حتی فراتر از پیش بینی ها، متوسط قیمت هر متر مرب واحد مسکونی در تهران از متري 15 میلیون تومان در پایان اسفند 98

 
به متري 23 میلیون تومان در پایان مرداد 99 رسید. 

به هر روي، باز هم دعواي «آینده بازار مسکن در نیمه دوم سال 99» میان کارشناسان اقتصاد مسکن پابرجاست و دو قطبی «آرامش،

 
رکود یا حتی کاهش قیمت ها» و «رشد افسارگسیخته یا نهایتاً متناسب با تورم عمومی» میان اقتصاددانان در جریان است. 

هر چند که بیشتر کارشناسان اقتصاد مسکن، سمت میانه را در پیش گرفته اند و معتقدند باید همه جوانب درون و برون بازار مسکن



از جمله مسائل بین المللی، انتخابات ریاست جمهوري آمریکا در آبان ماه، نرخ دلار، وضعیت بازار سرمایه، قیمت انس جهانی طلا،
انتخابات ریاست جمهوري سال آینده کشورمان، رکود ساخت و ساز، پایان دوره جابه جایی مستاجران، افزایش قیمت مصالح
ساختمانی، عدم استقبال مردم از وام هاي نوسازي بافت فرسوده و بسیاري اتفاقات دیگر را هم در نظر گرفت؛ سپس با جمع بندي این
متغیرها، به این نتیجه می رسند که احتمالاً بازار مسکن با رشد قیمت مواجه است اما نه با این شیب تندي که در نیمه اول امسال

 
شاهد آن بودیم. 

 
رزبان: شیب افزایش قیمت مسکن کم می شود 

نرگس رزبان کارشناس اقتصادي با بیان اینکه پس از بروز جهش قیمتی در بازار مسکن طی سال 97 این تصور وجود داشت که این
بخش همچون روال تاریخی گذشته خود به یک دوره رکودي وارد می شود، می گوید: نحوه اثرگذاري دو دسته از فاکتورهاي مهم بر

 
روند بازار مسکن سبب شد تا این بازار برخلاف روال گذشته خود، یک دوره متفاوت به لحاظ قیمت و معاملات را آغاز کند. 

 
عوامل احتمالی کاهنده قیمت مسکن در نیمه دوم سال 

وي مهم ترین عوامل اثرگذار بر روند قیمتی بازار مسکن را به دو گروه اولیه و ثانویه تقسیم بندي کرده و معتقد است: عواملی همچون
کاهش قدرت خرید خانوار به واسطه افزایش بیش از حد قیمت و اشباع قیمتی در بازار مسکن، کاهش قدرت پوشش دهی تسهیلات
خرید مسکن، رشد قابل توجه قیمت در ماه هاي گذشته، اجراي برنامه هاي تولید مسکن در قالب طرح اقدام ملی مسکن و تحویل
مسکن مهر، احتمال کاهش تحریم ها و ثبات نرخ ارز از جمله عواملی است که می تواند زمینه ثبات قیمت مسکن در ماه هاي آتی از
سال جاري را رقم بزنند. کارشناس اقتصاد مسکن می گوید: علاوه بر این دسته از فاکتورهاي اثرگذار بر بازار مسکن، دسته دیگري

 
عواملی در صورت بروز می توانند زمینه استمرار رشد قیمت در این بازار را رقم بزند. 

 
عوامل احتمالی فزاینده نرخ مسکن در ماه هاي آتی 

به گفته وي افزایش نرخ ارز و بروز نوسانات ارزي جدید، کاهش عرضه مسکن در مقایسه با نیاز، بالا بودن نرخ تورم عمومی و افزایش
هزینه هاي ساخت و احتمال افزایش نقدینگی به دلیل احتمال استقراض دولت از بانک مرکزي براي جبران کسري بودجه ناشی از
کاهش درآمدهاي نفتی و... از جمله عوامل مهمی است که احتمال افزایش مجدد قیمت ملک در ماه هاي آتی از سال جاري را فراهم

 
خواهد کرد. 

این کارشناس بازار مسکن با تاکید بر اینکه آهنگ تحولات در بازار مسکن به برآیند نیروهاي اثرگذار بر قیمت مسکن بستگی دارد،
ادامه می دهد: تا زمانی که نقدینگی تولید شده نتواند جذب تولید شود، فعالیت هاي سوداگرانه در بازار مسکن، ارز، خودرو، طلا و...

 
ادامه یافته و منجر به افزایش قیمت در این بازارها می شود. 

رزبان یادآور می شود: با توجه به تحولات اخیر و شرایط اقتصادي حاکم بر کشور، به نظر می رسد هرچه به ماه هاي انتهایی سال

 
نزدیک شویم از شیب افزایش قیمت در بازار مسکن کاسته شود. 

 
سرحدي: رکود تورمی در انتظار بازار مسکن است 

احمدرضا سرحدي، کارشناس اقتصاد مسکن نیز با بیان اینکه اتفاقاتی که در بازار مسکن در نیمه نخست امسال رخ داد، از اواخر سال



 
گذشته قابل پیش بینی بود، می گوید: در نیمه دوم امسال وضع به مراتب بدتر است. 

به اعتقاد وي، با توجه به شرایط عمومی اقتصاد کشور و همچنین چالش هاي بین المللی از یک سو و نیز وضعیت بازارهاي موازي

 
مانند افزایش نرخ طلا، ارز و خودرو از سوي دیگر، دیگر دلیلی ندارد که قیمت مسکن کاهش پیدا کند. 

 
6 ماهه دوم 99؛ هم سوداگران از بازار مسکن خارج می شوند هم خریداران واقعی 

کارشناس اقتصاد مسکن می گوید: تفاوتی که بازار مسکن در نیمه نخست امسال با نیمه دوم آن دارد در این است که اگرچه در ماه
هاي پایانی سال گذشته و نیمه نخست امسال، خریداران واقعی و مصرف کننده، قدرت خرید مسکن نداشتند و تنها سوداگران وارد آن
می شدند، اما در نیمه دوم امسال، حتی سوداگران نیز از بازار مسکن خارج و رکود سنگینی بر آن حاکم می شود. چون بازار ارز و طلا

 
رونق بیشتري در 6 ماهه دوم 99 دارد و سوداگران به سمت این بازارها کشیده می شوند. 

وي یادآور می شود: سرمایه هاي مردم که مسکن را به عنوان کالاي مصرفی تلقی می کنند، در حدي نیست که بتوانند ملک مورد

 
نظر خود را خریداري کنند؛ درنتیجه رکود این بازار در ماه هاي پایانی سال جاري، افزایش می یابد. 

 
کاهش ساخت و ساز و تعداد واحدهاي نوساز در سال هاي آتی 

سرحدي می گوید: ما با تورم بالاتر در بخش مسکن در نیمه دوم امسال و همچنین رکود در ساخت و ساز هم مواجه می شویم؛ چون
آنهایی که ساخته شده، به دلیل قدرت پایین خرید مردم، روي دست سازندگان می ماند و از سودي دیگر، سازنده به دلیل نداشتن
نقدینگی، امکان شروع فرآیند جدید ساخت و ساز را نخواهد داشت. این اتفاق می تواند به عنوان مقدمه اي براي بروز عدم تعادل در

 
عرضه و تقاضا در سال هاي آتی تبدیل شود. 

به گفته وي، با توجه به اینکه فصل جابه جایی مستاجران به هر شکلی بود، به اتمام رسیده، ولی رونق بازار خرید و فروش در نیمه
دوم امسال به شدت کاهش می یابد ضمن اینکه هیچ نشانه اقتصادي مبنی بر کاهش قیمت ها در بازار مسکن دیده نمی شود؛

 
بنابراین در 6 ماهه دوم امسال شاهد رکود تورمی بسیار سنگین تر از سال هاي 93 تا 96 در بازار مسکن خواهیم بود. 

 
اعتماد 

 
- چه چیزي بازار مسکن را به هم ریخت 

اعتماد به گرانی مسکن پرداخته است: با وجود طرح هاي کنترلی براي کاهش قیمت مسکن و پاسخگویی به تقاضاي موجود، متوسط
قیمت هر مترمربع مسکن در کلانشهر تهران به بیش از 23 میلیون تومان رسیده است. عددي که با توجه به کاهش ارزش پول ملی و

 
قدرت خرید موجود حقوق و دستمزد، خرید مسکن را براي بخش بزرگی از مردم دست نیافتنی تر کرده است. 

استدلال عمده دولت در چند سال گذشته درباره دلایل افزایش قیمت زمین و ملک، به هم خوردن تعادل عرضه و تقاضاي مسکن
است و بر همین اساس هم طرح مالیات بر خانه هاي خالی قرار است به اجرا گذاشته شود تا طرف «عرضه مسکن» تقویت شود. قرار
بر این بود تا طبق طرح مطالعات طرح جامع مسکن، سالانه یک میلیون واحد مسکونی ساخته شود، با این وجود در هفت سال اخیر
در هر سال حدود 300 هزار واحد مسکونی ساخته شده است و به این ترتیب در این چند سال، حدود 4 میلیون واحد کمبود عرضه



 
مسکن به وجود آمده و گفته می شود این کمبود عرضه منجر به افزایش قیمت مسکن شد. 

بر اساس اعلام بانک مرکزي، مرداد ماه امسال متوسط قیمت یک مترمربع مسکن در شهر تهران به 23 میلیون و 100 هزار تومان
رسید که نسبت به ماه مشابه سال قبل 77، 4 درصد و نسبت به ماه قبل 10، 5 درصد افزایش را نشان می دهد. همچنین در مرداد
ماه 1399 تعداد معاملات به 9080 فقره رسیده که نسبت به ماه گذشته 35، 4درصد کاهش و نسبت به ماه مشابه سال گذشته 175،
8درصد افزایش داشته است. اما موضوعی که اخیرا محمد اسلامی، وزیر راه و شهرسازي درخصوص بازار مسکن مطرح کرده دلیل

 
شوك قیمتی در این بازار است. 

او گفته که افزایش قیمت مسکن به دلیل «هجوم نقدینگی سرگردان» به بازار ملک و مستغلات بوده و افزوده که «تحولات پرالتهابی
که امروز بازار مسکن با آن روبه رو است صرفا به فعل و انفعالات این بازار مرتبط نمی شود، بلکه حجم نقدینگی لجام گسیخته موجود
در کشور این بلا را بر سر بازار مسکن آورده و کافی است سوداگران احساس کنند یک بازار از بازدهی خارج شده، سریعا نقدینگی ها را
از بازاري خارج و به بازاري دیگر منتقل می کنند.» به گفته وزیر راه و شهرسازي راهکار حل مشکل مسکن و ساماندهی نقدینگی هاي
سرگردان در جامعه اعمال سیاست و برنامه هاي کاربردي از سوي دولت است تا بتواند نقدینگی را کنترل و با جمع کردن آن از سطح

 
جامعه، این پول ها را به سمت تولید هدایت کند. 

 
اما آیا تنها هجوم نقدینگی به بازار مسکن این بازار را تحت تاثیر قرار داده و قیمت ها را بالا برده است؟ 

 
عدم هماهنگی بین عرضه و تقاضا 

عطااالله آیت اللهی، کارشناس بازار مسکن درباره سخنان وزیر راه و مسکن می گوید: به هر حال این نقدینگی لجام گسیخته که
براساس برآوردها به حدود 2700 هزار میلیارد تومان رسیده وارد هر بازاري شود آسیب هاي خود را می زند، این روزها نقدینگی در
کشور ما همچون سیلی خروشان هر روز به یک طرف حرکت می کند و متاسفانه به دلیل عدم مدیریت ازسوي دولت از این نقدینگی

 
سرگردان بهره برداري نمی شود. 

او ادامه می دهد: هر چند ممکن است این نقدینگی مزیتی براي سرمایه گذاران مسکن باشد، اما فشار اصلی روي افرادي است که
خواستار تهیه مسکن هستند و این قیمت ها آنها را نگران کرده است و کسانی که همین الان هم امکان خرید خانه ندارند با این گرانی
ها ناامیدتر می شوند. ورود نقدینگی به بازار مسکن منجر به افزایش تلاطم ها و تشدید قیمت ها در بازار شده، اما آنچه در دو سال
اخیر شاهد بودیم کاهش عرضه مسکن بوده تا هجوم نقدینگی به این بازار. او با اشاره به موضوع عرضه و تقاضا در بازار مسکن می
گوید: موضوع اصلی که نباید دولت از آن غافل شود، عرضه مسکن ارزان قیمت با شرایط مناسب به مردم است، طبیعتا زمانی که

 
عرضه مسکن زیاد شود قیمت ها هم رشد زیادي نخواهند کرد. 

آیت اللهی توضیح می دهد: نقدینگی سرگردان همیشه به سمت بازاري حرکت می کند که سوددهی بیشتري داشته باشد، اما اینکه
دلیل اصلی این گرانی ها تنها ورود نقدینگی سرگردان باشد جاي تردید دارد. این کارشناس بازار مسکن توضیح می دهد: تعداد
مسکن هاي لوکسی که در مناطق مختلف تهران ساخته شده و مشتري خاص خود را دارند، کم نیستند اما براي اینکه بتوان بازار
مسکن را کنترل کرد دولت باید ساخت خانه هاي ارزان قیمت را افزایش دهد همان گونه که پروژه هاي مسکن مهر و مسکن ملی

 
کلید خوردند و جزو طرح هاي موفقی هم به شمار می روند. 

آیت اللهی می گوید: در حال حاضر در 90 درصد خانه هاي مسکن مهر افراد ساکن شده اند و ضرورت دارد این دست از طرح هاي



حمایتی گسترش پیدا کرده به شرط آنکه شرایط را براي سرمایه گذاران تسهیل کنند و زمان برداشت سرمایه و سودشان براي آنها
قوانین عجیب و غریب صادر نشود تا آنها هم براي سرمایه گذاري در این بخش تمایل نشان دهند تا هم باعث افزایش اشتغال و هم

 
تولید مسکن در کشور شود. 

آیت اللهی افزایش قیمت مسکن مهر را نیز تایید می کند و می گوید: مسلما قیمت مسکن مهر از 5 سال پیش بالاتر رفته و آن هم به
دلیل رشد قیمت مصالح ساختمانی است که بسیار تغییر کرده اما همچنان این نوع مسکن از ساخت خانه هاي شخصی ساز ارزان تر
است و اقشار متوسط و ضعیف می توانند آن را خریداري کنند. براساس این گزارش، سیاستگذاري در عرصه ملک در ایران با
کشورهاي دیگر تفاوت دارد به گونه اي که در کشورهاي دیگر به هیچ عنوان براي افراد صرف نمی کند که در بازار مسکن سرمایه

 
گذاري کنند، چراکه مالیات هاي سنگین و هزینه هاي بالاي عوارض، سودي براي آنها باقی نمی گذارد. 

از سوي دیگر رشد قیمت ها در این بخش هم از سوي دولت کنترل می شود؛ بنابراین هیچ انگیزه اي براي افراد جهت ورود سرمایه
هاي شان و کسب رانت در این حوزه باقی نمی ماند. افزایش قیمت در دیگر کشورها یک شیب ملایم دارد و مانند ایران ناگهان پنج
برابر یا بعضا 10 برابر نمی شود. این در حالی است که مسکن در کشور ما به یک کالاي سرمایه اي تبدیل شده است و عده زیادي
سرمایه هاي شان را به این بازار می آورند تا سودي بیشتر از بانک یا سایر سرمایه گذاري ها به دست آورند. رشد نقدینگی در سال
هاي گذشته نیز به علت بالا رفتن تورم همواره بر تولید لطمه زده و از آنجا که از رشد نقدینگی در جهت تولید استفاده نشده و عمدتا
به سمت دلالی حرکت کرده است، روند سرمایه گذاري در تولید را کند کرده و در شرایطی که بازدهی سرمایه گذاري در بازارهایی
همچون طلا، سکه، ارز، زمین، مسکن و درنهایت بورس و سپرده گذاري بانکی جذاب تر از سرمایه گذاري در تولید بوده؛ موجب خروج

 
سرمایه از تولید و حرکت به بازار دلالی شده است. 

در ایران و در دو دهه اخیر به علت افزایش بیش از حد نقدینگی و عرضه محدود نوسانات بازار مسکن تشدید شده است، ورود
نقدینگی با انگیزه سرمایه اي به طور دقیق با دوره هاي جهشی افزایش قیمت مسکن منطبق است. در عین حال مردم چاره اي ندارند
جز اینکه براي حفظ ارزش پول و سرمایه خود اقدام به خرید گسترده مسکن کنند و عملا ملک از یک کالاي مصرفی به یک کالاي
سرمایه اي تبدیل شده است. در این شرایط به نظر می رسد نخستین اقدامی که باید انجام شود، این است که خانه هاي خالی، فوري

 
به بازار مسکن عرضه شوند تا تعادل لازم به وجود بیاید. 

 
تعادل 

 
- تبعات انحصار در واردات کالاهاي اساسی 

احمد توکلی در گفت وگو با «تعادل» آسیب انحصار در واردات اقلام اساسی را بررسی کرده است: براي کم کردن یک چنین مشکلاتی
باید اولا در زمینه تدوین شیوه نامه هاي کاربردي و دستورالعمل هاي اجرایی به طور شفاف عمل کرد و در وهله بعد جلوي انحصار در
این زمینه را سد کرد. اگر در خاطرتان مانده باشد من چندي پیش نامه اي به آقاي مدرس خیابانی سرپرست وقت وزارت صمت
نوشتم و به ایشان 15روز فرصت دادم که تکلیف واردات را به گونه اي روشن کند که انحصاري در آن وجود نداشته باشد. در واقع این

 
ضرب الاجل به دلیل مشکلاتی بود که این آشفتگی ها در فضاي اقتصادي و معیشتی مردم ایجاد می کرد. 

در پاسخ به این مطالبه مسوولان اجرایی وزارت صمت به دفتر من آمدند و اشاره کردند که آیین نامه اي نوشته شده و سازوکاري را
براي این منظور تدارك دیده اند. اصرار ما این بود که باید شیوه نامه اي داشته باشید تا مردم و فعالان اقتصادي تکلیف خود را بدانند
و با توصیه این مقام با نفوذ یا فلان فرد صاحب مقام دستورالعمل ها تغییر نکنند. واقع آن است که یکی از ریشه اي ترین مشکلات



اقتصادي ایران همین رویکردهاي انحصارگرایانه در موضوعات اقتصادي است. یعنی افراد و جریاناتی هستند که فکر می کنند که کسی
نباید به قلمروي وارداتی و تجاري آنها نزدیک شود. این اشتباه است. در اثر این اصرارها در نهایت شیوه نامه اي را تدوین کردند که
این شیوه نامه در دست بررسی کارشناسان قرار گرفت تا مشخص شود آیا تاثیري بر وضعیت آشفته واردات و انحصارات موجود در آن

 
خواهد داشت. 

بعد از بررسی هاي دقیق متوجه شدیم که این شیوه نامه جدید براي واردات و مقابله با انحصار هم کفایت نمی کند. دوباره قرار شد تا
یک کارگروهی در این زمینه تشکیل شود تا تصمیم نهایی اخذ شود. بعد از تحولات وزارت صمت و رفتن خیابانی به سرپرست جدید
وزارت صمت هم زنگ زدم و موضوع را پیگیري کردم. اشاره کردند که ابتکاراتی در این زمینه در دستور کار قرار داده شده تا به
مطالبات ملت و فعالان اقتصادي پاسخ داده شود. در همانجا این بحث مطرح شد که اگر شیوه نامه درست و دقیقی وجود نداشته باشد
و افراد بروند و در فضاي اقتصادي بین المللی نیازسنجی کنند و تامین سرمایه کنند و اقدام به واردات محصولاتی کنند، اما وقتی که
این اقلام وارد گمرك می شود؛ ناگهان فعال بازرگانی متوجه می شود که مثلا فلان تصمیم اقتصادي براي واردات تغییر کرده است و
ممکن است مشکلاتی در این زمینه ایجاد شود یا فلام فرد و جریان بانفوذ در خصوص فلان محصول انحصاري عمل می کند و به

 
دیگران اجازه واردات محصول انحصاري خود را نمی دهد. 

از آنجایی که می دانم که این مسائل در حوزه واردات وجود دارد و یک چنین مشکلاتی پیش روي فعالان اقتصادي و بازرگانی ایجاد
می شود، معتقدم که باید بر اساس یک نقشه راه مشخص و یک شیوه نامه دقیق که در آن به مجموعه مسائل مربوط به واردات و
بازرگانی پاسخ داده شده باشد، عمل کرد. تا زمانی که این فضاي قانونی و شفاف در حوزه واردات و اساسا هر حوزه اقتصادي دیگري
فراهم نشود باید منتظر شنیدن اخباري از این دست باشیم. مساله اصلی اینجاست که فشار یک چنین مشکلاتی در نهایت بر روي

 
اقشار کمتربرخوردار جامعه سرریز می شوند و این اقشار هستند که باید این مشکلات را بدوش بکشند. 

 
- بهزادیان: مساله تحریم ها، توجیه دولتمردان و مسوولان ناکارآمد است 

محمد رضا بهزادیان، نایب رییس اسبق اتاق بازرگانی تهران در گفت وگو با «تعادل» موارد زیر را بیان کرده است: تصور بنده این است
که کابینه دولت آقاي حسن روحانی، از یک تیم اقتصادي هماهنگ و منسجم برخوردار نیست. به ویژه از ابتداي دوره دوم دولت
روحانی شاهد هیچ گونه طرح یا راهبردي در سطح کلان نبودیم که بتواند گره از مشکلات اقتصادي بگشاید. دوره نخست دولت هم
تمامی امیدها به توافق بین المللی برجام گره خورد. در پرتو آن تصویر از اقتصادي ترسیم شد، که همه چیز سروسامان خواهد گرفت،

 
اما متاسفانه هیچ پیش بینی براي وضعیتی غیر از آن در دستور کار قرار نگرفت. 

الان هم شاهد نظرات متضاد و بعضا متناقض در کابینه دولت هستیم. ضمن اینکه عموم مردم و نخبگان جامعه نیز بر این نکته تاکید
دارند که هیچ راهبرد مشخصی در دولت آقاي روحانی در بخش اقتصادي وجود ندارد. حتی در همین مدت باقی مانده هم نمی توان
گفت که دولت قرار است چه راهی را پیش ببرد. در کل احساس من این است که تصمیمات خلق الساعه و روزمرگی در اداره امور
کشور، موجب شده ما به این نقطه تاریک در اقتصاد کشور برسیم. این درحالی است که در دولت برآمده از مردم حداقل کاري که می

 
توانست انجام دهد، حفظ اعتماد مردم بود، که این هم از بین رفت. 

امروز عموم افراد، فرقی هم ندارد از چه قشري ودرچه سطحی همه نگران وضعیت اقتصادي کشور هستند. نگرانند چه برسر سرمایه یا
کسب وکار آنها خواهد آمد. هر روز به این فکر می کنند که دارایی هایشان را روانه کدام بازار کنند تا متضرر نشوند. واقعا باید
مسوولان از خودشان بپرسند دلیل این هجوم مردم به بازارهایی چون «طلا، سکه، دلار، سرمایه، خودرو» چیست؟ خب جواب مشخص
است مردم نگرانند. اما چه کسی مسبب این وضعیت است؛ قطعا کسانی که بر مسند قدرت و مدیریت نشسته اند. فرقی هم ندارد،



نهادهاي دولتی باشند، نهادهاي نظامی باشند یا افرادي از بدنه حاکمیت. مردم آرامش و امنیت اقتصادي ندارند. برخی هم این وسط

 
به دنبال یک انعطاف هاي سیاسی هستند تا بلکه وضعیت کمی بهتر شود. 

مساله تحریم ها، یک توجیه بیشتر نیست که مدام از سوي دولتمردان و بعضا برخی مسوولان ناکارآمد شنیده می شود. اینکه تصور
شود تنها تحریم ها موجب شده که اقتصاد ایران به این روز بیفتد، این گونه نیست. خیلی از تحلیلگران نیز بارها گفته اند، باید از سد
خودتحریمی ها عبور کرد و تحریم هاي بیرونی چالش اصلی کشور نیست. عمدتا عدم مدیریت نتیجه اش را در اقتصاد می بینیم.
متاسفانه در سالی قرار گرفته ایم که در کنار تحریم یک بهانه دوم به نام کرونا هم ایجاد شده؛ اما بالاخره اقتصاد کشور با لحاظ تحریم
باید از مدل هاي بین المللی پیروي کند، چون شیوع کرونا مختص به ایران که نیست. امروز در شرایطی هستیم که نمی توانیم نفتمان
را بفروشیم، نفس اقتصاد به صادرات بستگی دارد؛ به کسانی نیاز داریم که بتوانند کالاهاي تولید داخل را در بازارهاي خارجی بفروشند
و ارز آوري داشته باشند، اما شما می بینید که بخش تجارت و بازرگانی تحت سخت ترین حملات وفشارها از سوي مسوولیت اصلی
کشور است و درنتیجه در آمار سه ماهه امسال نسبت به مدت مشابه سال 98 آمار صادرات کشور45درصد سقوط کرده است. حتی در

 
مرداد ماه نسبت به تیرماه نیز شاهد کاهش صادرات هستیم. آنهم در شرایطی که کشور در تنگناي ارزي قرار دارد. 

اصولا دولت ها در هر ناکامی و پیچیدگی دنبال این هستند یک مقصر پیدا کنند و انگشت اتهام را به سمت او بگیرند. در دو سال

 
گذشته هم اگر گفتار همه دولتمردان را مرور کنید، می بینید که به بخش تجارت و بازرگانی کشور چقدر حمله کردند. 

یعنی تقریبا در همه موارد، گفتند این تجار و بازرگانان کالاهاي تجملاتی وارد می کنند، قاچاقچی، ارز خارج کرده و... اینقدر که در
این دو سال بر گلوي بخش خصوصی فشار آورده اند، درطی 38 سال گذشته چنین رفتاري را شاهد نبودیم. افرادي که اکنون در بدنه
بخش خصوصی فعالیت دارند، از بیرون که نیامده اند، کسانی هستند که سال ها در این عرضه فعال بودند. می خواهم به طور روشن از
بخش تجار و بازرگان شریف دفاع کنم؛ چراکه اگر تجار نباشند، ما نمی توانیم بازارهاي صادراتی گسترده تر پیدا کنیم یا در بخش
فروش در عرصه بین الملل حضور فعالی داشته باشیم. کالایی که مورد نیاز داخل است اگر وارد نشود، تولید دچار مشکل می شود.
اینکه بگوییم سیاست ممنوعیت واردات براي حمایت از تولید خوب است، به چه قیمتی است؟ به قیمت ضربه به تولید وصادرات.

 
بنابراین تولید زمانی در اقتصاد پا می گیرد که تجارت آزاد و مارکتینگ با آن عجین شود... د. 

مدام رقمی براي کشفیات قاچاق اعلام می شود. اما ورود به جزییات نمی کنند، اگرسوال شود از متولیان مبارزه با قاچاق که رقم
قاچاق سیگار چقدر است؟ چگونه می آید و وارد شبکه رسمی می شود؟ جواب مشخصی ندارد. سوال این است که منفعت چه کسانی

 
به قاچاق سیگار گره خورده و در پشت صحنه چه کسانی حضور دارند. 

این میزان قاچاقی که اعلام می شود بخش عظیمی از آن از مبادي رسمی و توسط افرادي که دربدنه سیستم هستند وارد کشور می
شود. همه چیز که از کوه و کمر وارد کشور نمی شود. اصلا امکان هم ندارد. بنابراین کسانی که در اقتصاد دستی دارند تخلف می کنند

 
و اقتصاد را به این روز کشانده اند... د. 

امروز فقط مردم را به وحشتی انداخته ایم که اگر پس انداز اندکی دارند، در این فکر باشند که سهام، دلار، سکه و... بخرند یا در
موسسات مالی سرمایه گذاري کنند. همه دنیا اقتصاد را به گونه اي اداره می کنند که سرمایه ها به سمت تولید برود اما در اقتصاد ما

 
تولید در حال از دست رفتن و فلج شدن است. 

طبیعی است که این دست تصمیم گیران وسیاست گذاران هستند که باید بررسی کنند ببینند اشکال کارشان کجاست و چرا درست
عمل نکردند. من بیشتر بی تدبیري و عدم دلسوزي مدیران را عامل اصلی می بینم. ما امضاي مسوولیت دار در مقابل آن امضاي هاي



طلایی را شاهد نیستیم. امروز مسوولی را پیدا نمی کنیدکه با جسارت به صحنه بیاید و مسوولیت بپذیرد و تصمیمات بزرگ در
چهارچوب اختیاراتش بگیرد و آن را عملیاتی کند! رییس دولت، وزیر، یا حتی مدیرکل و معاون وزیر طرحی ارائه و پاي آن را امضا
کند ودر اجراي آن تلاش کند که باعث تقویت در آن بخش و بهبود وضعیت مردم بشود، حتما موفق خواهد شد. اما کدام مسوولی را

 
پیدا می کنید که مسوولیت بپذیرد و پاي طرحش را امضا کند و مجري و پاسخگو باشد؟... 

هیچ همگرایی بین دولت و بخش خصوصی وجود ندارد؛ چراکه وقتی دولت ها نمی توانند ناکارآمدي هاي خودشان را توجیه کنند،
گناه را گردن بخش خصوصی می اندازند. من نمی فهمم چه چالشی بین یک دولت برآمده از مردم و بخش تجارت و اقتصاد کشور می

 
تواند به وجود آید؟... 

دولت است که بخش خصوصی را مسبب همه ناکامی هاي سیاست هاي اقتصادي معرفی کرده و افکار عمومی رابه این سمت سوق
داده که بخش خصوصی فاسد و متخلف است. اما در مقابل متولیان بخش خصوصی و روساي پارلمان بخش خصوصی در این سال ها
آن طور که باید از عملکرد بخش خصوصی دفاع نکرده اند. این در حالی است که بخش خصوصی در عرصه تولید، تجارت، ایجاد

 
اشتغال، حضور در بازارهاي خارجی و... نقش پررنگی دارد. 

بخشی از اشکالات کار ما در تجارت همین جاست که سیاست گذار ومتولی تجاري نقش خود را به درستی ایفا نمی کند. مثلا در مورد
همین بازگشت ارزهاي صادراتی، ببینید چه ماجرایی به راه انداختند که بخش خصوصی را مقصر اصلی جلوه دهند. اول از بازنگشتن
27 میلیارد دلار دم زدند، بعد هم که نتوانستند اسامی و لیست را منتشر کنند، و بخش خصوصی پیگیري کرد گفتند 17میلیارد دلار
است حالا با کسر صادرات محصولات نفتی گفتند ده میلیارد دلار به هرحال ما تقاضا داریم تا مشخص شود واقعا کدام بنگاه ها و
شرکت ها ارزشان را برنگرداندند، این در حالی است که اگر ارز پتروشیمی ها و خصولتی ها را از همین رقم کم کنیم، می بینیم که
رقم واقعی عدم بازگشت ارز صادراتی از سوي بخش خصوصی، بین 6 تا 7 میلیارد دلار بیشتر نیست. اگر غیراز این است، اعلام کنند تا

 
ما بدانیم کدامیک از رفقاي ما ارزشان را برنگرداندند. 

خیلی از تجاري که امروز مورد هجوم و حمله قرار می گیرند، همان کسانی هستند که توانستند در دوران سخت تحریم ها با
اعتبارشان از خارج مواد اولیه مورد نیاز تولید و کالاهاي اساسی مورد نیاز مردم را وارد کنند. بعد هم آمدند با اعمال یکسري سیاست
هاي غلط ارزي از جمله راه اندازي سامانه نیما، عملا دست صادرکننده را بستند وآنقدر فشار وارد کردند که خیلی از صادرکنندگان با
سابقه ترجیح دادند که عطایش را به لقایش ببخشند، چون اساسا دراین فضا نمی شد کاري کرد. این دولت روش هاي کنترلی تجربه

 
شده گذشته را رها کرد و خودش راهکارهاي جدید تجربه نشده داد و عملا چرخ را دوباره اختراع کرد!! 

از دیگر سیاست هاي غلط ارزي، همین تخصیص ارز 4200 تومانی بود که به عده اي خاص داده شد تا کالاي اساسی وارد کنند. باید
مشخص شود که این ارزها به چه کسانی داده شده است؟ البته آنقدر حلقه تخصیص را تنگ کردند و شرط گذاشتند که تنها عده اي
خاص بتوانند از این فیلتر عبور کنند و ارز ارزان را دریافت کنند. بقیه تجاري که سال ها در کار کالاي اساسی فعالیت داشتند هم در
این فضاي رانتی عملا یا بیکار شدند یا نتوانستند از موقعیت هایی که در بیرون از کشور داشتند به درستی بهره ببرند. حال ببینید در
شرایطی قرار گرفتیم که باید نگران صنعت مرغ وتخم مرغ کشور باشیم؛ چراکه ممکن است حتی به دلیل کمبود نهاده هاي دامی،
شاهد تعطیلی مرغداري هایمان باشیم و برویم دنبال واردات «مرغ وتخم مرغ» آیا این سیاست گذاري درستی است که در سال جهش

 
تولید با تاکید مقام معظم رهبري، یکی یکی واحدهاي تولیدیمان تعطیل شود؟ یکجاي این سیاست گذاري اشکال دارد. 

 
- تنها 30 درصد از بنگاه ها تسهیلات کرونایی گرفتند 



تعادل از پایان حمایت کرونایی از اقتصاد خبر داده است: هرچند شیوع ویروس کرونا در گام نخست، سلامت جامعه را هدف گرفت و
در طول حدود هفت ماهی که از اعلام رسمی ورود کرونا به ایران گذشته، بیش از 422 هزار ایرانی رسما به این ویروس مبتلا شده و
حدودا 25 هزار نفر جان خود را از دست داده اند اما کرونا در کنار حمله به سلامت، سایر بخش هاي اجتماع و اقتصاد کشورها را نیز
به خود مشغول کرده است. چین به عنوان نخستین کشوري که با این ویروس درگیر شد، براي چند ماه با افت جدي رشد اقتصادي و
تجارت بین المللی دست و پنجه نرم کرد و حالا با گذشت حدود 9 ماه از ثبت نخستین مورد ابتلاي قطعی به ویروس کرونا، چین جزو
تنها کشورهایی است که توانسته با تبعات مختلف شیوع بیماري حاصل از این ویروس کنار بیاید. در سایر نقاط جهان، هنوز بخش

 
قابل توجهی از توان دولت ها براي مقابله با کرونا بسیج شده و اقتصاد ملی بیشترین آسیب را در این فرایند دیده است. 

سرعت و قدرت بالاي شیوع کرونا، باعث شد بسیاري از دولت ها راي به تعطیلی اقتصاد و قرنطینه شهرها بدهند، رایی که هرچند در
کاهش سرعت انتقال بیماري موثر بود اما براي فعالان اقتصادي شرایط دشواري را به وجود آورد. تعطیلی چند ماهه بسیاري از کسب و
کارها، صاحبان مشاغل کوچک و متوسط را به مرز ورشکستگی رساند و کارهایی که در این دوران تعطیل شدند، با وجود اتمام
قرنطینه هاي سراسري همچنان راهی طولانی تا بازگشت به حالت عادي دارند. برخی کشورهاي اروپایی از این می گویند که پس از
تجربه رکودهاي اقتصادي دهه هاي گذشته، کرونا بزرگ ترین آسیب را به اقتصاد آنها وارد کرده و از این رو دولت ها مجبورند به

 
دنبال جبران این خسارت ها باشند. 

اوضاع در ایران نیز متفاوت با آنچه که در سایر کشورها رخ داد نبود. دولت از ابتداي اسفند دستور تعطیلی بسیاري از مشاغل را صادر
کرد و این دستور تا پایان فروردین بر جاي خود باقی ماند. پس از آن، با کاهش نسبی سرعت انتقال ویروس دولت به شکل تدریجی
دستور بازگشایی مشاغل را صادر کرد اما بسیاري از کسب و کارها تحت تاثیر تعطیلی دو ماهه، آسیبی جدي دیده بودند که امکان
بازگشت فوري آنها به فعالیت هاي سابق را دشوار می کرد. شرایط در ایران از دو جهت با تجربه اي که بسیاري از کشورها پشت

 
سرگذاشتند متفاوت بود. 

از سویی اقتصاد ایران در طول سال هاي گذشته با تحریم هاي یک جانبه امریکا مواجه شده بود و تحت تاثیر همین امر، از سویی
شوك حاصل از کرونا مانند دیگر کشورها بر ایران عمل نکرد زیرا ایران پیش از این نیز با محدودیت هایی در مسیر تجارت بین المللی
مواجه شده بود و از طرف دیگر، با توجه به محدودیت منابع مالی دولت، دست ایران در حمایت از فعالیت هاي اقتصادي اش و ضربه
هاي حاصل از کرونا بسته تر بود. به دنبال پررنگ شدن عامل دوم بود که دولت مجبور شد با وجود هشدار کارشناسان، بازگشایی

 
مشاغل را بسیار زودتر از سایر کشورها اعلام کند و همین مساله موج دوم شیوع بیماري را در ایران زودتر از دیگر کشورها رقم زد. 

 
حمایت از کسب و کارها 

با وجود تمام این دشواري ها، دولت ایران نیز اعلام کرد که از مشاغل و اقشار کم درآمد خود در برابر آسیب هاي کرونا، حمایت خواهد
کرد. بخشی از این حمایت ها صرف نظر از شغل خانوارها، به گروه هاي کم درآمد جامعه تعلق گرفت. این تسهیلات در دو مسیر
جداگانه پرداخت شدند. نخست کمک هاي بلاعوض دولت به خانوارهایی بود که تحت پوشش نهادهاي حمایتی قرار داشتند و جز
کمک دولت، راه دیگري براي گذران امور خود در دوران کرونا نداشتند. این کمک در سه مرحله به حساب سرپرستان خانوار واریز شد.

کمک دوم نیز به خانوارهایی تعلق گرفت که در فهرست دریافت یارانه نقدي بودند. این خانوارها در صورت ثبت درخواستشان وامی
یک میلیون تومانی گرفتند که اقساط آن بعد از سه ماه از محل دریافت یارانه سرپرستان خانوار پرداخت می شود. جدا از این کمک
ها، دولت حمایت از کسب و کارها را نیز در دستور کار خود قرار داد و تسهیلات کرونایی به فعالان اقتصادي به اجرا درآمد. در دل این
طرح، آن گروه از مشاغلی که به دلیل شیوع کرونا آسیب دیدند، امکان ثبت نام پیدا کردند تا از این طریق وام دریافت کنند. در مقاله



دو اقتصاددان که به بررسی میزان آسیب وارد شده به کسب و کارها در دوران کرونا پرداخته، به نظر می رسد جز مواردي معدود مانند

 
حوزه مواد غذایی، سایر شغل ها، کم و بیش از این محل آسیب دیده اند. 

بررسی ها در فروردین ماه نشان می دهد که آموزش (کاهش 82 درصدي در ارزش و 112 درصدي در تعداد تراکنش ها)، پوشاك و
کفش (کاهش 82 درصدي در ارزش و 112 درصدي در تعداد تراکنش ها)، تفریح و سرگرمی (کاهش 52 درصدي در ارزش و 46
درصدي در تعداد تراکنش ها)، حمل ونقل (کاهش 47 درصدي در ارزش و 36 درصدي در تعداد تراکنش ها)، ارتباطات (کاهش 38
درصدي در ارزش و 32 درصدي در تعداد تراکنش ها)، لوازم خانگی و اثاثیه (کاهش 40 درصدي در ارزش و 19 درصدي در تعداد
تراکنش ها) و سلامت (کاهش 22 درصدي در ارزش و 21 درصدي در تعداد تراکنش ها (کاهش فعالیت را به ثبت رسانده اند. به

 
دنبال انجام این ارزیابی ها، دولت اعلام کرد که در مجموع 14 رسته اصلی و 850 زیررسته شناسایی شده اند. 

تعداد بنگاه هاي آسیب دیده ذیل این 14 رسته شامل سه میلیون واحد است که یک میلیون و 300 واحد آن بیمه شده و داراي کد
کارگاهی و یک میلیون و 700 واحد فاقد بیمه و کد کارگاهی هستند. همچنین در این واحدها 2.8 میلیون نفر بیمه شده و 3 میلیون
نفر فاقد بیمه مشغول به کار هستند. براساس آخرین آمار تاکنون 492 هزار و 510 بنگاه متقاضی دریافت تسهیلات کرونا که شامل
892 هزار و 547 شغل می شود، در سامانه کارا ثبت نام کرده اند. در میان ثبت نام کنندگان رانندگان حمل و نقل مسافري،
آموزشگاه ها و آرایشگاه ها، فروش پوشاك زنانه، باشگاه هاي ورزشی، مراکز توان بخشی و مدارس غیرانتفاعی بیشترین تعداد

 
متقاضیان دریافت تسهیلات را به خود اختصاص دادند. 

برابر آمار از میان 492 هزار و 510 مورد ثبت نام در سامانه کارا، تعداد 289 هزار مورد مربوط به رانندگان و 28 هزار مورد آموزشگاه
ها و آرایشگاه ها هستند. براي 492 هزار و 510 بنگاهی که در سامانه کارا براي دریافت تسهیلات ثبت نام کردند اعتباري براي 9 هزار
و 262 میلیارد تومان اعتبار لازم است که تاکنون سه هزار و 104 میلیارد تومان معادل 30 درصد پرداخت شده است. پیش بینی شده

 
بود که 19 هزار و 400 میلیارد تومان تسهیلات توسط 19 بانک عامل به متقاضیان دریافت وام کرونایی پرداخت شود. 

به این ترتیب با وجود آنکه دولت حدود 10 هزار میلیارد تومان وام داده اما نزدیک به نیمی از پیش بینی ها در حوزه ارزش وام محقق
نشده و از میان متقاضیان نیز تنها تسهیلات 30 درصد از آنها پرداخت شده است. مطابق با جدول ارایه شده از سوي وزارت کار مبلغ
تسهیلات ویژه کسب و کار کرونا در صورتی که تسهیلات تا 16 میلیون تومان باشد، سفته فرد متقاضی یا چک به تشخیص بانک،
تسهیلات 16 تا 48 میلیون تومان نوع وثیقه سفته فرد متقاضی یا چک به تشخیص بانک به همراه یک ضامن (واحد اقتصادي دیگر یا
کارمند)، مبلغ تسهیلات 48 تا 160 میلیون تومان و نوع وثیقه سفته فرد متقاضی یا چک به تشخیص بانک به همراه 2 ضامن (واحد
اقتصادي دیگر یا کارمند)، مبلغ تسهیلات 160 تا 200 میلیون تومان با نوع سفته فرد متقاضی یا چک به تشخیص بانک به همراه 3
ضامن (واحد اقتصادي دیگر یا کارمند)، مبلغ تسهیلات از 200 میلیون تومان بالاتر و با نوع وثیقه ارایه تضمین صادره از سوي صندوق

 
هاي ضمانت یا بنا به تشخیص بانک ارایه وثایق متعارف و سقف مبلغ سفته 1.5 برابر اصل و سود تسهیلات است. 

به این ترتیب در کنار محدودیت در تامین منابع، دشواري در تامین وثایق یا رعایت نکردن برخی شرط ها مانند لزوم حفظ نیروهاي
کار در واحدهاي اقتصادي نیز می تواند دیگر عوامل تاثیرگذار در علت یابی پایین بودن میزان درخواست براي وام و سپس دسترسی
به آنها باشد. با وجود تمام این گمانه زنی ها، امروز (31 شهریور) به عنوان آخرین مهلت ثبت نام براي دریافت تسهیلات کرونایی اعلام
شده و دولت هنوز طرحی براي تمدید این زمان ارایه نکرده است. البته یک مقام مسوول در وزارت کار گفته در صورتی که در ستاد

 
مقابله با کرونا، نیاز به تمدید این زمان احساس شود، احتمال تغییر دوباره در زمان بندي وجود خواهد داشت. 

تسهیلات کرونایی در ماه هاي نخست آغاز شیوع ویروس در نظر گرفته شدند و در این ماه ها برخی امیدوار بودند شیوع کرونا ظرف



چند ماه متوقف شود، با این وجود با توجه به تداوم شیوع کرونا و حتی روند افزایشی آن در روزهاي گذشته، احتمالا کرونا در ماه هاي
آینده نیز مهمان اقتصاد ایران خواهد بود و باید دید براي این دوران آیا دولت باز هم تسهیلاتی جدید در این زمینه در نظر خواهد

 
گرفت یا این طرح هاي حمایتی نیز مانند برخی پروتکل هاي بهداشتی در ماه هاي نخست به دست فراموشی سپرده خواهند شد. 

 
جوان 

 
- ستاد هرج و مرج در بازار 

جوان درباره مشکلات صنعت مرغداري گزارش داده است: حدود یک ماه قبل به رغم وجود مشکلات تأمین دان مرغ و نهاده ها،
براساس مصوبه ستاد تنظیم بازار عوارض صادراتی تخم مرغ به دلیل دامپینگ تجار ترکیه اي حذف شد، به تبع این تصمیم صادرات
تخم مرغ نیز به شدت افزایش یافت و نتیجه آن شد که بازار داخل با کمبود مواجه شده و قیمت ها افزایش یابد. با توجه به اتفاقات
این روزها، مجوز صادرات از ستاد تنظیم بازار سلب و دوباره به وزارت جهاد کشاورزي واگذار شده است. حال این سؤال مطرح است که

 
در ستادتنظیم بازار چه می گذرد؟ 

اواسط مردادماه اعلام شده بود، بر اساس تصمیم ستاد تنظیم بازار عوارض صادراتی، هر کیلوگرم تخم مرغ تا پایان مردادماه امسال 4
هزارتومان و سقف میزان صادرات ماهانه تخم مرغ معادل میانگین صادرات چهار ماه اخیر، حداکثر 8 هزار و 500 تن در ماه تعیین
شد. ابتداي شهریورسال جاري کارگروه تنظیم بازار کشور در مصوبه اي مهم عوارض صادراتی تخم مرغ را حذف می کند، این تصمیم

 
با هدف افزایش صادرات این محصول به کشورهاي همسایه انجام می شود. 

چند روز قبل خاوازي با شدت گرفتن بحران تخم مرغ اعلام کرد، منشأ این موضوع به افزایش بسیار زیاد درخواست صادرات تخم مرغ
برمی گردد، این موضوع به دغدغه هیئت دولت نیز تبدیل شد و در نهایت مقرر شد، مجوز صادرات تخم مرغ در اختیار وزارت جهاد
کشاورزي قرار گیرد. اما نکته جالب توجه این است که در ستاد تنظیم بازار چه می گذرد؟ چگونه است که این ستاد نتوانسته حتی
براي دو یا سه هفته آینده پیش بینی لازم را داشته باشد و بعد از مدت کوتاهی بازار تخم مرغ در کشور این چنین دستخوش هرج و

 
مرج قیمتی شده است؟ 

بر اساس مصوبه اول شهریورماه ستاد تنظیم بازار، با توجه به گزارش تشکل ها و واحدهاي تولیدي و صادراتی از کاهش قیمت
صادراتی تخم مرغ ناشی از دامپینگ تجار ترکیه اي عوارض صادراتی تخم مرغ از ابتداي شهریورماه منتفی و حذف شد. بر این مبنا،
مقرر شد سازمان توسعه تجارت در کشورهاي مقصد صادراتی از جمله عراق، افغانستان، عمان و قطر با برگزاري نشست با سازمان هاي
متناظر و انعقاد تفاهم نامه نسبت به شناسایی و شرایط بازار منطقه، وضعیت نیاز، قیمت هاي صادراتی، فروش داخلی کشورهاي

 
مربوطه و ایجاد بازارهاي جدید صادراتی اقدام کند. 

از آنجایی که تجار کشور ترکیه با استفاده از خطوط مواصلاتی کشور ایران اقدام به صادرات تخم مرغ از مسیر ایران به کشور عراق
دامپینگ قیمتی می کند، مقرر شد سازمان توسعه تجارت با برگزاري جلسات مشترك با وزارت راه و شهرسازي و گمرك ج. ا. ا
موضوع ترانزیت و حداکثر کردن منفعت کشور در این مقوله را بررسی و در قالب گزارش جامعی از مقادیر و ارزش صادرات ایران به
سایر کشورها از مسیر ترکیه و بالعکس را به دبیرخانه تنظیم بازار ارائه کند. با عنایت به تأثیر بسیار مثبت میزان عوارض صادراتی تخم
مرغ در مردادماه در کنترل افزایش قیمت تخم مرغ در داخل و با توجه به گزارش تشکل ها و واحدهاي تولیدي و صادراتی از کاهش
قیمت صادراتی تخم مرغ ناشی از دامپینگ تجار ترکیه اي و از آنجایی که اتحادیه مرکزي مرغداران میهن متعهد شد، قبل از شروع
نیمه دوم سال و افزایش مصرف، میزان عوارض صادراتی مؤثر براي کنترل نرخ داخلی و اولویت داشتن مصرف کننده کشور بر سایر



 
کشورها را با برآورد دقیق هزینه ها و قیمت هاي صادراتی ارائه کند. 

عوارض صادراتی تخم مرغ براي شهریورماه در راستاي حمایت از تولیدکنندگان، مشروط بر تعهد اتحادیه مرکزي مرغداران میهن
مبنی بر جلوگیري از هرگونه کمبود احتمالی و نیز ثبات و رعایت قیمت هاي مصوب در مرغداري و مصرف کننده در سطح بازار، از

 
ابتداي شهریورماه منتفی و حذف شد. 

 
تصمیم گیري براي تولید تخم مرغ توسط 4 نهاد دولتی 

عضو هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی تهران با بیان اینکه تصمیم گیري در مورد میزان تولید، تأمین ارز و قیمت تخم مرغ بر عهده
چهارنهاد دولتی است و بخش خصوصی هیچ دخالتی در این تصمیمات ندارد، گفت: براین اساس نهادهاي تصمیم ساز باید مشکلات

 
فعلی در تولید تخم مرغ را حل کنند. 

مهدي معصومی اصفهانی در گفتگو با فارس در مورد دلایل افزایش قیمت تخم مرغ گفت: صنعت مرغداري صنعت پیچیده اي نیست
و تولید در این صنعت طی فرآیند بسیار ساده اي انجام می شود، به طوري که اگر مواد اولیه یا همان دان تأمین شود، تولید مرغ و
تخم مرغ نیز انجام می شود و اگر دان نباشد تولیدي نخواهد بود. وي با تأکید بر اینکه صنعت مرغداري نه پیچیدگی دارد، نه رانت و
نه مافیا بیان داشت: اگر مواد تأمین شود تولید هست، اگر مواد اولیه کم شود تولید نیز کم می شود و اگر مواد اولیه نباشد تولید نیز
متوقف می شود. بخش خصوصی نمی داند چرا قیمت ارز افزایش می یابد و مشکلات تأمین نهاده ها به چه دلیل است، بنابراین بهتر
است بخش دولتی خودش مشکلات را حل و نهاده هاي مورد نیاز صنعت مرغداري را تأمین کند. وي با اشاره به فرمول تعیین قیمت
تخم مرغ بیان داشت: با ضرب قیمت هر کیلو دان در عدد 5/2 قیمت هر کیلو تخم مرغ به دست می آید. بنابراین در حال حاضر با
توجه به قیمت دان قیمت هر کیلو تخم مرغ در مرغداري قیمت 15 هزار تومان و هر شانه تخم مرغ 30 هزار تومان است. البته با

 
توجه به هزینه حمل و نقل و سود عرضه کننده قیمت براي مصرف کننده با قیمت مذکور متفاوت خواهد بود. 

 
جهان صنعت 

 
- نتیجه برکناري رضا رحمانی و بلاتکلیفی وزارت صمت 

جهان صنعت از سردرگمی تولیدکنندگان به خاطر بلاتکلیفی وزارت صمت خبر داده است: اکنون بیش از چهار ماه است که وزارتخانه
صنعت، معدن و تجارت بدون وزیر و بلاتکلیف به کار خود ادامه می دهد. هرچند تقریبا هر روز گمانه زنی و وعده هاي جدید براي
تعیین تکلیف این وزارتخانه در رسانه ها منتشر می شود اما با توجه به پیچیدگی هایی که اکنون دامنگیر این وزارتخانه شده، بعید به

 
نظر می رسد که به این زودي ها گشایشی در روند تعیین تکلیف آن صورت گیرد. 

وزارت صمت به عنوان متولی چهار بخش کلیدي تولید، تجارت، معدن و بازرگانی ایران از اواخر دولت اول روحانی و همزمان با تشدید
چالش هاي بین المللی علیه ایران، وضعیتی منحصربه فرد به خود گرفت. از همان زمان تاکنون محمدرضا نعمت زاده و محمد
شریعتمداري توسط مجلس استیضاح و برکنار شدند و رضا رحمانی نیز پس از دو سال وزارت توسط رییس جمهوري به دلیل ناهمسو
بودن با دولت برکنار شد. پس از این ماجرا و در حالی که گفته می شد رحمانی به واسطه سابقه طولانی اي که در کمیسیون صنایع
مجلس و نیز وزارت صمت برنامه هایی در جهت تنظیم بازار، بسترسازي براي تامین مواد اولیه و نیز پیگیري چالش هاي مربوط به
بخش تولید کشور دارد، حسین مدرس خیابانی به عنوان سرپرست و وزیر پیشنهادي دولت نتوانست نمایندگان را در جلسه راي

 
اعتماد قانع کند و سکان وزارتخانه را به دست بگیرد. 



 
سردرگمی دولت براي معرفی وزیر 

در این میان و در حالی که برخی از اظهارنظرها حاکی از اختلافات درون دولت بر سر معرفی وزیر جدید صمت است، جعفر سرقینی
به عنوان سرپرست جدید در همین ابتداي کار با چالشی جدي مواجه شد؛ اینکه اعلام شد محمود واعظی رییس دفتر روحانی طی
نامه اي، وي را از هر گونه عزل و نصب در حوزه ریاستش منع کرده و سرقینی نیز نسبت به این مساله واکنش و مقاومت نشان داده
است. به همین دلیل است که برخی از ناظران معتقدند سرقینی که خود به عنوان یکی از گزینه هاي اصلی وزارت قرار بود توسط
دولت به مجلس معرفی شود، از قبول مسوولیت در این حوزه خودداري کرده است تا همچنان نام گزینه هاي جدیدي مانند مسعود

 
کرباسیان وزیر سابق اقتصاد و علیرضا رزم حسینی استاندار فعلی خراسان رضوي براي معرفی به مجلس مطرح باشد. 

چنین خلائی در یکی از مهم ترین وزارتخانه هاي کشور که به گفته کارشناسان در شرایط کنونی از اصلی ترین نهادهاي حفظ تولید و
حداقل معیشت مردم است، موجب گلایه مندي شدید صنعتگران نیز شده است. بخش قابل ملاحظه اي از فعالان بخش تولیدي کشور
که اکنون با کمبود عرضه مواد اولیه مواجه هستند، معتقدند که در شرایط کنونی و در حالی که سیاست هاي اتخاذ شده توسط دولت
براي مهار قیمت ها نتیجه اي دربر نداشته، علاوه بر تشدید فشارها روي کسب وکارشان، باعث شده براي یک برنامه ریزي کوتاه مدت

 
نیز درگیر چالش هاي عدیده اي باشند. 

نوسانات نرخ ارز به همراه افزایش روزافزون قیمت کالاها با توجه به وضعیت بازار، برخی از تولیدکنندگان را ملزم کرده که مواد اولیه
تولیدي خود را از بازار آزاد و به قیمت روز دلار تهیه کنند؛ امري که به افزایش بیشتر قیمت ها دامن می زند، اما از آنجا که قدرت
خرید مصرف کننده نیز به موازات افزایش قیمت ها کاهش یافته، بخش تولیدي کشور را ناچار به کاستن از کیفیت و وزن کالاهاي
خود کرده است؛ مساله اي که به گفته ناظران علاوه بر دشوار شدن ادامه تولید به واسطه کمبود نقدینگی، تولیدکنندگان را براي

 
حفظ بازار خود نیز با مخاطره مواجه کرده است. 

 
رحمانی قربانی سیاسی کاري 

در این میان یکی از عمده ترین گلایه هایی که از سوي تولیدکنندگان به نبود وزیر در وزارتخانه صنعت، معدن و تجارت مطرح می
شود، نحوه مواجهه و برخورد دولت با وزیر قبلی و نیز نوعی تعلل در معرفی وزیر جدید است. مهم ترین مطالبی که روزنامه «جهان
صنعت» طی هفته هاي اخیر از صحبت هاي تولیدکنندگان و تجار جمع آوري کرده، حاکی از آن است که در شرایط فعلی و در حالی
که به عنوان نمونه همزمان با افزایش قیمت کالاهاي اساسی از اردیبهشت ماه سال جاري، در یک قلم قیمت پراید از 100 میلیون

 
تومان نیز عبور کرده، رضا رحمانی در واقع قربانی مسائل داخلی دولت بوده تا افزایش قیمت ها و چالش هاي بخش تولیدي کشور. 

دقیقا روزي که رضا رحمانی در دفتر معاون اول رییس جمهوري در جلسه توسعه صادرات بود، خبر عزلش از سوي حسن روحانی،
تداعی گر نحوه برکناري منوچهر متکی وزیر خارجه پیشین ایران در زمان دولت محمود احمدي نژاد است. گفته می شود، پس از
برکناري رحمانی، وي در نامه اي رسما تهدیدات محمود واعظی رییس دفتر رییس جمهور در خصوص راي مثبت یا منفی مجلس به
لایحه تشکیل وزارت بازرگانی را رسما اطلاع رسانی کرد تا مشخص شود که بهانه افزایش قیمت خودرو یا کالاهاي اساسی هیچ ربطی
به برکناري رحمانی ندارد و دلیل عمده آن همان راي منفی مجلس به لایحه بود؛ زیرا در طول دو هفته قبل از آن رییس جمهوري

 
بارها از تلاش و اقدامات رحمانی در تامین کالاهاي اساسی و همچنین تولید و راه اندازي پروژه هاي صنعتی تقدیر کرده بود. 

 
ضرر تولیدکننده و مصرف کننده 



برخی کارشناسان معتقدند دلیل برکناري وزیر سابق که از سوي دولت تحت عنوان گرانی اطلاع رسانی شد، حاوي یک نکته اساسی
است؛ اینکه به نظر می رسد رفع مشکلات مردم در برنامه هاي دولت جایی نداشته و به همین دلیل وزارت صمت تبدیل به محلی

 
براي کشمکش هاي سیاسی میان برخی مقامات دولتی شده است. 

به گفته این کارشناسان، اگر چه طبیعی است که انتقاداتی از عملکرد رضا رحمانی وجود داشته باشد، اما حداقل انتظار جامعه این بود
که پس از برکناري وي، وضعیت قیمت کالاهاي اساسی و مورد نیاز مردم، بهتر از قبل شود، نه اینکه اکنون همگان در انتظار روزهاي
قبل از اردیبهشت 99 باشند. این امر در حالی است که هفته قبل محمود واعظی از تعیین تکلیف وزارت صمت در هفته جاري خبر
داد، ولی مشخص است که همچنان میان انتخاب گزینه نهایی براي معرفی وزیر به مجلس، نوعی دوگانگی و تعلل از سوي دولت وجود
دارد؛ موضوعی که به گفته تحلیلگران، مهم ترین قربانی آن در شرایط کنونی کشور وزارت صمت و جامعه از جمله تولیدکننده و

 
مصرف کننده خواهند بود. 

 
مردم هزینه نبود وزیر را پرداخت می کنند 

نظر اغلب کارشناسان بر این است که با توجه به شرایط فعلی و مدت زمان باقی مانده از دولت دوازدهم، بدون وزیر ماندن وزارت
صمت به عنوان مهم ترین و در عین حال کلیدي ترین وزارتخانه کشور، هزینه اش به طور مستقیم متوجه مردم خواهد شد. هر چند
در مدت زمان باقی مانده از دولت روحانی نمی توان از وزیر جدید هم انتظار معجزه داشت، اما بودن وزیر در راس این وزارتخانه
حداقل می تواند کل این مجموعه را که در حالت بلاتکلیفی به سر می برد، تابع یک سیاستگذاري و راهبرد واحد کند. به عنوان مثال
در شرکت بازرگانی دولتی ایران که وظیفه واردات 21 قلم از کالاهاي اساسی را برعهده دارد، متولی زنجیره توزیع و ساماندهی این

 
شرکت وزارت صمت است که با توجه به فقدان وزیر نمی توان نسبت به عملکرد مسنجم این بخش امیدواري چندانی داشت. 

همچنین یکی دیگر از مهم ترین کارها و اقدامات وزارت صمت مربوط به تنظیم بازار است که هر چند جلسات ستاد تنظیم بازار
همچنان برگزار می شود، اما در نبود یک وزیر مشخص به طور قطع کارکرد و خروجی این جلسات زیر سوال خواهد رفت. از سوي
دیگر و از آنجا که سازمان حمایت از حقوق مصرف کننده و تولیدکننده به عنوان یکی از زیر مجموعه هاي وزارت صمت، ارتباط
مستقیمی با معیشت مردم دارد، در میان خلاء ایجاد شده به طور کلی آسیب هایی قابل توجه به عملکرد این سازمان نیز وارد خواهد
شد؛ به طوري که کنترل و نظارت قیمت ها به صورت کلی در فقدان وزیر به نتیجه مشخصی نخواهد رسید؛ زیرا مدیران این بخش نیز
مانند سایر بخش هاي وزارتخانه در عدم وجود مدیر بالادستی امکان چندانی براي پیشبرد سیاستگذاري هاي خود تا تعیین تکلیف

 
نهایی وزارتخانه نخواهند داشت. 

با تمامی این موارد، به نظر می رسد که روند تحولات بیانگر پیچیدگی شرایط طی روزهاي آتی است؛ زیرا برخی اخبار حاکی از آن
است که دولت بنا بر هر دلیلی توان معرفی وزیر را نداشته و تنها در یک مورد سه بار روي یک گزینه به قطعیت رسیده و دوباره
پشیمان شده است. از سوي دیگر اگر چه برخی نمایندگان مجلس معتقدند که با توجه به شرایط کنونی انتظار صددرصدي از وزیر
معرفی شده نداشته و تنها خواسته هاي حداقلی به خصوص ارائه برنامه کوتاه مدت از وي براي راي اعتماد دارند؛ اما به نظر می رسد

 
که نوعی رویارویی مجدد نیز میان مجلس و دولت بر سر وزیر پیشنهادي همچنان وجود داشته باشد. 

 
خراسان 

 
- رمزگشایی از ریشه اصلی تورم درماه هاي اخیر 



خراسان درباره علل رشد تورم نوشته است: افزایش 87 و 109هزار میلیاردي پایه پولی در سال هاي 98 و بهار 99 منشأ افزایش

 
نجومی قیمت هاي این روزهاست؛ مشکل کجاست و راه حل چیست؟ 

دولت در شرایطی بارها بر عدم استقراض از بانک مرکزي تاکید دارد که گزارش ها، نشان می دهند این عمل به طور غیر مستقیم
انجام شده است. به این ترتیب می توان رد مهمی از افزایش نقدینگی را که منشأ تورم قابل ملاحظه بسیاري از کالاها شده است، پیدا
کرد. به گزارش خراسان، پایه پولی در سال هاي 98 و بهار 99 افزایش چشمگیري داشته است. به طوري که دردوازده ماهه منتهی به
خرداد 99، این رقم افزایش 109 هزار میلیارد تومانی را نشان می دهد که با ضریب فزاینده حدود 7 عملا بیش از 700 هزار میلیارد
تومان به نقدینگی کشور اضافه کرده است. با این وصف، گزارش دیروز خبرگزاري فارس، به تشریح یکی از راه هاي غیر مستقیم
استقراض دولت از بانک مرکزي از طریق پایه پولی پرداخته است. این گزارش حاکی از این است که بخش اعظم افزایش پایه پولی در
سال 98 و بهار 99، از محل افزایش خالص دارایی هاي خارجی بانک مرکزي رخ داده است. حال این سوال پیش می آید که چرا این

 
رقم از دارایی هاي بانک مرکزي باید افزایش یابد و ارتباط آن با استقراض از بانک مرکزي چیست؟ 

رمزگشایی از اظهارات 28 مرداد امسال نوبخت رئیس سازمان برنامه نشان می دهد یک عامل این موضوع به تامین کسري بودجه
دولت با منابع صندوق توسعه ملی بر می گردد. وي به استفاده از منابع صندوق توسعه ملی در سال 98 اشاره کرده که به میزان 5.4
میلیارد دلار به نرخ روز معادل 73 تا 74 هزار میلیارد تومان در اختیار دولت قرار گرفته است تا کسري بودجه دولت جبران شود. البته
بدیهی است در شرایط تحریمی کنونی عملاً دسترسی به دلارهاي نفتی انباشت شده در ترازنامه این صندوق وجود نداشته و بنابراین

 
دولت دلاري را که واقعا نیست یا دسترسی به آن وجود ندارد طی یک عملیات شبه حسابداري به ریال تبدیل کرده است. 

نوبخت در بخش دیگري از این برنامه تلویزیونی به برداشت یک میلیارد یورویی از صندوق توسعه ملی به خاطر کرونا و دریافت معادل
ریالی آن از بانک مرکزي اشاره کرد که با توجه به نرخ 26 هزارتومانی یورو در سامانه نیما، به تنهایی سبب خلق 26 هزار میلیارد
تومان پایه پولی جدید در سال 99 خواهد شد. پدیده اي که همتی هم چندي پیش نسبت به آن هشدار داده و در صفحه شخصی
خود در اینستاگرام نوشته بود: «خرید بخشی از منابع ارزي صندوق توسعه ملی براي تامین کسري بودجه توسط بانک مرکزي که در
بودجه 1398 تکلیف شد، تامین کسري بودجه از محل پایه پولی است که این روش در کوتاه مدت همان استقراض از بانک مرکزي
خواهد بود».این در حالی است که طی روزهاي اخیر قرار است یک درصد منابع صندوق توسعه ملی نیز براي حمایت از بورس به این

 
بازار تزریق شود که آن هم به افزایش پایه پولی و نقدینگی منجر خواهد شد. 

 
دنیاي اقتصاد 

 
- حباب مسکن در غالب شهرها بالاتر از تهران است 

دنیاي اقتصاد رابطه قیمت و اجاره خانه در 31 مرکز استان را بررسی کرده است: حباب سنجی بازار مسکن در 31 مرکز استان، دماي
قیمت خانه و آپارتمان غالب شهرهاي کشور را در وضعیت قرمز یا زرد نشان می دهد. نتایج عملیات سنجش حباب مسکن در مراکز
استان ها که با «نسبت قیمت به اجاره» انجام می شود، حاکی است: در 22 مرکز، عدد این نسبت از سقف متعارف خود عبور کرده
است که به معناي وضعیت قرمز سطح قیمت مسکن -با معیار P به R- است. از طرفی در 8 شهر دیگر اگر چه نسبت قیمت به اجاره
هنوز از سقف متعارف (عدد 25) عبور نکرده، اما در مرز آن قرار دارد که به معناي وضعیت زرد قیمت مسکن است. دماي مسکن یک
شهر مرکز استان، معتدل است. با شرایط فعلی مطابق آمار مربوط به معاملات بهار 99، رابطه قیمت مسکن و اجاره بها در خیلی از
شهرهاي کشور از حالت طبیعی خود خارج شده است. با توجه به سخت بودن شرایط بازار اجاره براي رشد تند اجاره بها، احتمال



تداوم روند ماه هاي اخیر براي قیمت مسکن، ضعیف است. مقایسه «نسبت قیمت به اجاره» تهران با بقیه مراکز، یک تفاوت معنادار را

 
مشخص می کند. 

نسبت قیمت به اجاره ملک در 22 مرکز استان کشور، از محدوده متعارف خارج شد. به گزارش «دنیاي اقتصاد»، بررسی داده هاي تازه
ترین گزارش مرکز آمار از تغییرات نسبت قیمت به اجاره مسکن(P به R) در 31 استان کشور طی بهار امسال، نشان می دهد دماسنج
بازار ملک در غالب شهرهاي کشور در وضعیت «زرد» و «قرمز» قرار دارد. به این معنی که سطح قیمت آپارتمان ها و خانه ها در عمده

 
شهرهاي بزرگ کشور در مقایسه با اجاره بها، به بالاترین نسبت رسیده یا در حال رسیدن به سقف متعارف است. 

داده هاي رسمی از معاملات خرید و اجاره آپارتمان در بهار 99 مربوط به 31 مرکز استان کشور حاکی از آن است که نسبت قیمت به
اجاره ملک در 22 مرکز استان، از سقف متعارف تعریف شده عبور کرده است. این نسبت قیمت به اجاره مطابق رابطه سنتی بین این
دو بازار، بین عدد 15 و 25 مشخص شده است. در واقع کف نسبت قیمت به اجاره مسکن در شهرهاي کشور معادل 15 و سقف آن

 
معادل 25 است. 

عدد حاصل از این نسبت، متناسب با روند قیمتی مسکن و اجاره بها، در دوره هاي رونق و رکودي بازار مسکن در نوسان است. به
طوري که در دوره هاي زمانی که بازار مسکن در رکود معاملاتی قرار دارد و قیمت ها رشد چندانی را تجربه نمی کند، عدد حاصل از
این نسبت حول و حوش عدد 15 قرار دارد و در دوره هاي رونق معاملاتی و بروز جهش و ناپایداري قیمتی در بازار مسکن، عدد

 
حاصل از این نسبت به سقف یعنی 25 نزدیک و در برخی دوره ها از این سقف عبور می کند. 

داده هاي آماري مربوط به تغییرات فصلی قیمت و اجاره بهاي مسکن در استان هاي کشور نشان می دهد در بهار امسال در بخش

 
عمده مرکز استان هاي کشور، وضعیت دوم براي نسبت قیمت به اجاره املاك رخ داده است. 

جزئیات این گزارش بیان می کند در فصل بهار امسال، در 22 مرکز استان کشور، نسبت قیمت به اجاره ملک از سقف متعارف(عدد
25) رد شده است. عبور از این سقف به معنی آن است که در این دوره زمانی، از زاویه قیمت به اجاره، سطح قیمت بالاتر از وضع

 
متعارف است. 

هرچند از دیدگاه برخی از کارشناسان اقتصاد مسکن، بازار املاك شهرهاي کشور به دلایل مختلف همچون رشد نقدینگی و انتظارات
تورمی در وضعیت عادي قرار ندارد و همین عوامل منجر به رشد و تحریک قیمت ها می شود و همین عوامل هم موجب می شود که
مشاهده این سطح قیمتی در بازار مسکن به عنوان شکل گیري حباب قیمتی مطرح نباشد اما به هر حال از منظر محدوده متعارف

 
قیمت به اجاره، این سطح از قیمت ها به معنی قرارگیري در یک وضعیت غیرعادي است. 

 
بیشترین نسبت قیمت به اجاره مسکن در شهرهاي اراك، شهرکرد، اردبیل، شیراز، اصفهان و زنجان قابل مشاهده است. 

جالب آنکه علاوه بر این 22 مرکز استان، 8 شهر مرکز استان دیگر نیز در محدوده «زرد» به لحاظ نسبت قیمت به اجاره ملک قرار

 
دارند. یعنی یا نزدیک به سقف متعارف قرار گرفته اند یا آنکه دقیقا روي سقف متعارف یعنی عدد 25 هستند. 

 
نسبت قیمت به اجاره در شهرهاي بوشهر، بیرجند، اهواز، سمنان، قزوین، سنندج، کرمان و خرم آباد در محدوده زرد رنگ قرار دارند. 

در میان 31 مرکز استان کشور نیز فقط شهر یاسوج است که نسبت قیمت به اجاره اندکی با کف یعنی 15 فاصله دارد. در این شهر،



 
نسبت قیمت به اجاره معادل 16 است. 

آن طور که نتایج بررسی هاي فصلی مرکز آمار مشخص کرده است میانگین اجاره بهاي مسکن در شهرهاي کشور معادل 17 هزار
تومان به ازاي هر مترمربع است. البته در برخی از شهرهاي بزرگ کشور، میانگین اجاره بهاي ملک بیش از میانگین کشوري است. به
عنوان مثال میانگین اجاره بهاي ملک در شهر تبریز معادل 14 هزار و 300 تومان، در شهر کرج معادل 20 هزار و 700 تومان، در

 
شهر اصفهان معادل 11 هزار و 850 تومان و در شهر مشهد معادل 13 هزار و 430 تومان به ازاي هر مترمربع است. 

به این ترتیب، با توجه به رقم میانگین اجاره بهاي واحد مسکونی در کشور که معادل 17 هزار تومان به ازاي هر مترمربع و با لحاظ
میانگین مساحت آپارتمان هاي اجاري در شهرهاي کشور که حدود 100 مترمربع است؛ مبلغ اجاره ماهانه براي هر واحد مسکونی
معادل یک میلیون و 700 هزار تومان قابل برآورد است. با احتساب این رقم اجاره ماهانه نیز، میانگین مبلغ رهن یک واحد مسکونی

 
معادل 56 میلیون تومان است. 

مقایسه میانگین مبلغ رهن یک واحد مسکونی متعارف در مرکز استان ها با وام ودیعه پیش بینی شده براي شهرهاي بزرگ کشور
(معادل 30 میلیون تومان) نشان می دهد رقم وام کمک ودیعه در این شهرها، حدود نیمی از هزینه اجاره نشینی در این شهرها را

 
پوشش می دهد. 

اما گذشته از ظاهر مساله بالارفتن نسبت قیمت به اجاره ملک در مراکز استان ها، ریشه یابی بروز این مساله نیز نکات قابل توجهی را

 
نشان می دهد. 

بررسی جزئیات این نسبت در میان شهرهاي بزرگ کشور حاکی از آن است که نسبت قیمت به اجاره ملک در عمده مراکز استان ها از
شهر تهران هم پیشی گرفته است. به عنوان مثال در شهرهایی همچون تبریز، ارومیه، اردبیل، اصفهان، اراك، شهرکرد، شیراز، قم و...

 
نسبت قیمت به اجاره طی فصل بهار 99 از شهر تهران که معادل 28 است، سبقت گرفته است. 

از این رو این سوال به وجود می آید؛ «چرا سطح نسبت قیمت به اجاره در شهرهاي بزرگ در مقایسه با تهران بالاتر رفته است؟» براي

 
پاسخ به این سوال، دو علت اصلی قابل توضیح است. 

اول آنکه در بهار امسال، تورم مسکن در اغلب استان هاي کشور به دلیل آنکه جهش قیمت در این شهرها با یک تاخیر زمانی در آنها
رخ داد، از تهران سبقت گرفت. آمارها نشان می دهد برخلاف بازار مسکن شهر تهران که از نیمه سال گذشته تورم قیمتی را تجربه
کرده بود، بازار مسکن شهرهاي بزرگ کشور از ابتداي سال جاري به این تورم قیمتی دچار شدند، از همین رو، رشد قیمت مراکز

 
استان ها از تهران بالاتر رفت. 

داده هاي مرکز آمار ایران نشان می دهد تورم مسکن در شهر تهران طی بهار امسال نسبت به بهار سال گذشته معادل 44 درصد ثبت

 
شده، این در حالی است که تورم ملکی در بازار مسکن مراکز استان هاي کشور در همین بازه زمانی بیش از 70 درصد بوده است. 

 
علاوه بر این عامل، یک اهرم کمکی دیگر نیز به بالارفتن نسبت قیمت به اجاره طی بهار امسال در شهرهاي بزرگ کشور کمک کرد. 

در کنار عامل نخست، تورم کمتر اجاره مراکز استان ها نسبت به تهران سبب شد نسبت قیمت به اجاره در این شهرها بیش از تهران

 
باشد. 



جزئیات گزارش آماري مرکز آمار حاکی از آن است که میانگین اجاره بها در تهران در بهار امسال نسبت به بهار سال گذشته معادل
38درصد افزایش را تجربه کرده است. این در حالی است که در عمده شهرهاي مرکز استان ها، میانگین اجاره بها در بهار 99 نسبت به
بهار 98 کمتر از 30 درصد رشد داشته است. جالب آنکه تورم بازار اجاره در عمده شهرهاي بزرگ کشور کمتر از میانگین کشوري بوده

 
است. 

بررسی هاي مرکز آمار ایران بیانگر آن است که میانگین اجاره بها در شهرهاي کشور طی بهار امسال نسبت به سه ماه نخست سال

 
گذشته معادل 36 درصد افزایش داشته است. 

در مجموع اثرگذاري هر دو عامل سبب شد نسبت قیمت به اجاره مسکن در شهرهاي مرکز استان ها از تهران بالاتر رود. به این
معناکه از یک سو فشار اجاره بها در مراکز استان ها به دلیل استطاعت کمتر اجاره نشین ها کمتر از تهران بود و از سوي دیگر سرعت

 
رشد قیمت ملک در بهار امسال در این شهرهاي کشور نسبت به تهران بیشتر بود. 

 
- طرح مجلس براي تنظیم بازار خودرو 

دنیاي اقتصاد جزئیات طرح خودرویی مجلس شوراي اسلامی را بررسی کرده است: متن طرح تحول صنعت و بازار خودروي کشور
دیروز منتشر شد تا مشخص شود مجلس به دنبال تنظیم این بازار از مسیر بورس است. بر این اساس، خودروسازان و شرکت هاي
وابسته به خودروسازي، صرفا از طریق عرضه مستقیم در بورس کالا می توانند محصولات خود را عرضه کنند. این طرح همچنین

 
مسائلی مانند واردات خودرو و اسقاط فرسوده ها را نیز شامل می شود. 

نمایندگان مجلس شوراي اسلامی متن مربوط به طرح تحول صنعت و بازار خودروي کشور را در اختیار رئیس مجلس گذاشتند تا
مراحل قانونی آن براي بررسی در صحن علنی طی شود. مهم ترین بندهاي این طرح که به امضاي 44 نفر از نمایندگان مجلس
رسیده، به مسائلی مانند قیمت گذاري خودرو، واردات، ورود رسمی صنایع نظامی به حوزه خودرو و قطعه و همچنین اسقاط فرسوده
ها مربوط می شود. این دومین بار است که مجلسی ها براي صنعت و بازار خودرو نسخه اي کلان می پیچند. در مجلس قبلی طرحی
با نام ساماندهی صنعت و بازار خودرو تا واپسین روزهاي عمر این مجلس دنبال شد، اما نتوانست از فیلتر شوراي نگهبان و مجمع
تشخیص مصلحت نظام عبور کند و به نوعی بایگانی شد. با تشکیل مجلس جدید اما برخی نمایندگان بلافاصله «خودرو» را در
سرفصل دغدغه هاي خود قرار داده و از طرحی جدید براي ایجاد تحول در صنعت و بازار خودرو صحبت به میان آوردند. چندي پیش
روح اله ایزدخواه یکی از اعضاي کمیسیون صنایع و معادن مجلس از برخی بندهاي این طرح پرده برداشت و حالا متن کامل و

 
جزئیات دقیق آن مشخص شده است. 

 
عرضه خودرو فقط در بورس 

مهم ترین بندي که در طرح تحول صنعت و بازار خودرو لحاظ شده، به تغییر روش قیمت گذاري و عرضه خودروهاي داخلی در بورس
کالا مربوط است. در حال حاضر مسوولیت نرخ گذاري خودروهاي داخلی بر عهده شوراي رقابت است و بنابر گفته خودروسازان، قیمت
هاي مدنظر شورا معمولا کمتر از هزینه تولید بوده و این مساله موجب زیان آنها شده است. در این سال ها پیشنهادها و راهکارهاي
مختلفی براي لغو قیمت گذاري دستوري مطرح شد و برخی از آنها نیز به صورت ناقص به اجرا درآمد، اما در نهایت باز هم سیاست
موردنظر غالب شد. این در حالی است که به خصوص طی سال جاري، عرضه خودرو در بورس کالا به پیشنهاد و راهکار مشترك
خودروسازان، کارشناسان و برخی نمایندگان مجلس تبدیل و حتی در مقطعی رئیس قوه قضائیه نیز بر اجراي این طرح تاکید کرد.



حالا اما عرضه خودرو در بورس کالا به محور اصلی طرح مجلس براي تحول صنعت و بازار خودرو تبدیل شده است. طبق ماده 2 این
طرح، «خودروسازان و شرکت هاي وابسته به خودروسازي، صرفا از طریق عرضه مستقیم در بورس کالا می توانند خودروي تولیدي
خود را عرضه کنند. بر این اساس، عرضه خودرو توسط این شرکت ها در خارج از بورس کالا به هر نحو، جرم بوده و مرتکب اعم از
فروشنده و خریدار، هرکدام به مجازات مندرج در تبصره (1) ماده (18) قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز محکوم خواهند شد.» مضمون
این ماده این است که خرید و فروش خودروهاي صفر کیلومتر داخلی تنها در بورس کالا مجاز است و آنجاست که قیمت خودروها
تعیین می شود. در واقع مجلسی ها می خواهند ضمن بردن خودرو به بورس کالا، به نوعی قیمت گذاري دستوري را نیز ملغی کنند،
زیرا وقتی خودروهاي صفر کیلومتر روانه بورس شوند، دیگر نرخ گذاري بیرونی (دستوري) معنا ندارد و عرضه و تقاضا تعیین کننده
قیمت خواهد بود. اتفاقا در ماده 3 این طرح که به الزام و شرایط عرضه خودرو در بورس کالا پرداخته، به صراحت تاکید شده «اعمال
نظام قیمت گذاري براي عرضه خودرو در بورس کالا ممنوع است.» البته این به معناي حذف کامل شوراي رقابت از پروسه قیمت
گذاري خودرو نیست، زیرا مجلسی ها به نوعی تعیین قیمت پایه خودروها متناسب با هزینه هاي تولید را پیش از عرضه آنها به بورس
کالا، به شورا سپرده اند. بر این اساس، شوراي رقابت مکلف است محاسبات قیمتی براي خودروهاي داخلی را با توجه به قیمت مواد
اولیه در بورس کالا، شاخص بهاي تولیدکننده، نرخ تورم، قیمت ارز، میزان افزایش حقوق مصوب شوراي عالی کار و سود مصوب براي
خودروسازان، هر سه ماه یکبار محاسبه و به صورت عمومی اعلام کند. به عبارت بهتر، قیمت تمام شده خودروهاي عرضه شده در
بورس، هر سه ماه یک بار توسط شوراي رقابت به روزرسانی می شود و در صورت تعلل شورا، خودروسازان مجازند براساس فرمول
مصوب شوراي رقابت، قیمت تمام شده خودرو را به بورس کالا اعلام کنند. این ماده البته سه تبصره دارد؛ نخست اینکه هزینه هاي
مالی خودروساز ناشی از فعالیت هاي غیر از تولید خودرو نباید در محاسبات قیمتی لحاظ شود. دوم اینکه خودروهاي تمام برقی یا دو
نیرویی (هیبریدي) نیز از این ماده مستثنی هستند. در نهایت اما خودروهاي عرضه شده توسط خودروسازانی که تمام سهام آنها به
بخش خصوصی تعلق دارد، مشمول این ماده نبوده و هرگونه قیمت گذاري بر محصولات این شرکت ها ممنوع است. در ادامه بند
مربوط به قیمت گذاري، مجلسی ها در ماده پنجم، محل هزینه کرد ما به التفاوت قیمت را نیز مشخص کرده اند. بر این اساس، اگر
نرخ فروش خودرو در بورس کالا بالاتر از قیمت تمام شده آن باشد، مابه التفاوت مربوطه به عنوان عوارض محاسبه خواهد شد. بخشی
از این عوارض به خزانه دولت واریز و صرف مسائلی مانند اسقاط خدروهاي فرسوده و توسعه حمل و نقل می شود و بخشی دیگر هم
در قالب تسهیلات قرض الحسنه به خودروسازان پرداخت خواهد شد. اما نمایندگان مجلس در ماده ششم طرح خود، عرضه خودرو در
بورس کالا و همچنین پرداخت پول به قطعه سازان را منوط به انتشار عمومی اطلاعات مربوط به خرید تمام قطعات خودرو کرده اند.
این اطلاعات مواردي مانند نام قطعه، قیمت و تعداد و تاریخ خرید و همچنین نام شرکت تامین کننده یا سازنده قطعه را شامل می
شود. در واقع تا زمانی که این اطلاعات اعلام نشود، خودروسازان مجاز به عرضه محصولات شان در بورس کالا نخواهند بود. این ماده
البته یک استثنا دارد و آن قطعات تحریمی است. به نظر می رسد چون ممکن است انتشار نام تامین کنندگان خارجی قطعات به قطع

 
دسترسی به آنها منجر شود، مجلسی ها این استثنا را لحاظ کرده اند. 

در حالی که طی چند ماه گذشته صحبت هاي زیادي مبنی بر حضور نهادهاي نظامی در صنایع خودرو و قطعه مطرح شده، گویا
مجلسی ها به دنبال رسمی کردن این موضوع هستند. بر این اساس و طبق ماده 19، صنایع نظامی و شرکت هاي وابسته به نیروهاي
مسلح می توانند نسبت به توسعه فناوري هاي خودرویی ساخت قطعات و تولید انبوه یا سفارشی خودرو اقدام کنند. همچنین، وزارت
صمت، سازمان ملی استاندارد ایران و نیروي انتظامی نیز موظفند طبق قوانین رایج، خودروهاي تولیدي مربوطه را تحت پوشش
خدمات خود قرار دهند. هرچند خود مسوولان نهادهاي نظامی (از جمله سردار علی حاجی زاده فرمانده هوافضاي سپاه) تاکید کرده
اند به دنبال حضور دائم در خودروسازي نیستند و قصدشان کمک در دوران تحریم است، اما گویا مجلسی ها قصد خودروساز کردن

 
نظامی ها را طبق ماده 19 طرح تحول صنعت و بازار خودرو دارند. 

 
مشروط شدن سود خودروسازان 



در بند هفتم طرح تحول صنعت و بازار خودرو اما تکالیفی براي شوراي رقابت در پروسه تعیین قیمت پایه در نظر گرفته شده است که
بیشتر مسائل کیفی و ایمنی را دربر می گیرد. بر این اساس، براي خودرویی که داراي گواهی کسب دو تا پنج ستاره ایمنی (مطابق با
استاندارد آزمون ایمنی تصادفات خودرو) است، متناظر با آن دو تا پنج واحد درصد به سود مصوب اضافه می شود. در ماده 13 همین
طرح، سازمان ملی استاندارد ایران مکلف شده حداکثر تا شش ماه پس از لازم الاجرا شدن این قانون، استاندارد آزمون ایمنی تصادفات
خودرو را همتراز آزمون هاي ایمنی بین المللی تدوین کند. یک سال پس از لازم الاجرا شدن این قانون، صدور سند مالکیت، شماره
گذاري، کارت خودرو و کارت سوخت براي خودروهاي مدل جدید، منوط به ارائه گواهی کسب حداقل دو ستاره ایمنی در آزمون
ایمنی تصادفات خودرو است. البته مجلسی ها تاکید کرده اند هر سال، یک ستاره ایمنی به ستاره هایی که خودروها باید کسب کنند،

 
اضافه خواهد شد تا در نهایت به حداقل 4 ستاره برسد. 

اما طبق طرح مجلس، براي خودرویی که داراي رده مصرف سوخت آ (a) یا ب (b) یا ث (c) یا د (d) باشد، به ترتیب 5 یا 4 و یا 3 یا
2 واحد درصد به سود مصوب آن اضافه خواهد شد. از سوي دیگر به ازاي هر 5 درصد صادرات سالانه نسبت هر مدل خودرو در بورس
کالا، یک واحد درصد به سود مصوب آن محصول اضافه خواهد شد. در ادامه این ماده اما آمده که مسائلی مانند طول عمر 10 ساله

 
خودرو و نقش در تصادفات منجر به فوت نیز سبب کاهش سود مصوب خواهد شد. 

طرح تحول صنعت و بازار خودرو اما نظر شهروندان درباره کیفیت خودروها و مسائلی مانند خدمات پس از فروش را نیز در کم و زیاد
شدن سود مصوب محصولات خودروسازان دخیل کرده است. طبق ماده 8، سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان مکلف
است سامانه نظرسنجی درباره کیفیت خودروهاي عرضه شده در بورس کالا را از نظر کیفیت تولید و خدمات پس از فروش راه اندازي
کند. در این سامانه صرفا خریداران خودرو از بورس کالا براساس شناسه رهگیري و در چهار سال اول پس از تحویل خودرو، امکان
ثبت نظرات خود درباره کیفیت خودرو و خدمات پس از فروش خواهند داشت و بنابراین خودروها براساس امتیاز کسب شده در
نظرسنجی، هر شش ماه یک بار رتبه بندي خواهند شد. خودروهاي جزو یک سوم بالاي جدول رده بندي، سود دو درصدي جایزه

 
خواهند گرفت و خودروهاي متعلق به یک سوم پایینی جدول نیز با کاهش سود مواجه خواهند شد. 

 
قطعه سازان هم باید اسقاط کنند 

در طرح تحول صنعت و بازار خودرو اما براي خودروسازان و واردکنندگان البته قطعه سازان، قید اسقاط در نظر گرفته شده است. بر
این اساس، خودروسازان باید به ازاي شماره گذاري هر پنج دستگاه خودرو، یک گواهی اسقاط ارائه دهند. این طرح در گذشته نیز قرار
بود به کار گرفته شود، اما در نهایت اجرایی نشد، زیرا خودروسازان با کمک وزارت صمت زیر بار آن نرفتند. حالا اگر ماده موردنظر

 
تصویب و تبدیل به قانون شود، شرکت هاي خودروساز چاره اي جز اسقاط یک خودرو در ازاي تولید پنج محصول نخواهند داشت. 

از آن سو اما اگرچه واردات خودرو همچنان ممنوع است، با این حال نمایندگان مجلس براي دورانی که این ممنوعیت برداشته خواهد
شد نیز برنامه ریزي کرده اند. طبق متن منتشره، واردکنندگان خودرو موظف هستند علاوه بر پرداخت عوارض گمرکی، به ازاي
واردات هر خودرو، به تناسب برچسب مصرف سوخت و تعداد ستاره ایمنی، گواهی اسقاط خودروي معادل را ارائه دهند. اسقاط براي
واردکنندگان موضوع جدیدي نیست، چه آنکه در زمان آزادي واردات نیز آنها به ازاي ورود خودروهاي خود باید گواهی اسقاط ارائه
می کردند. این اما در حالی است که مجلسی ها براي واردکنندگان قطعات خودرو نیز قید اسقاط را در نظر گرفته اند. بر این اساس،
واردکنندگان قطعه علاوه بر پرداخت عوارض گمرکی، به ازاي واردات قطعات به ارزش 20 هزار دلار، یک گواهی اسقاط نیز باید ارائه

 
دهند. طبق طرح مجلس، ترخیص قطعات وارداتی خودروها منوط به ارائه گواهی اسقاط مذکور به گمرك است. 

 
محدودیت تملک سهام و مشارکت خارجی 



در بخش دیگري از طرح تحول صنعت و بازار خودرو اما آمده که خودروسازان و شرکت هاي وابسته به خودروسازي، مجاز به حفظ
تملک سهام و تعیین عضو هیات مدیره در گروه ایران خودرو، سایپا و بانک ها نیستند. طبق این ماده، آنها مکلفند تا شش ماه پس از
لازم الاجرا شدن این قانون، سهام مربوطه خود را در بورس به فروش برسانند و در غیر این صورت، اعضاي هیات مدیره شرکت هاي
متخلف مجازات خواهند شد. مجلسی ها همچنین تاکید کرده اند که هیچ شخص حقیقی و حقوقی نمی تواند بیش از 20 درصد از
سهام گروه هاي ایران خودرو و سایپا را تملک کند. در نهایت اما نمایندگان مجلس براي مشارکت خارجی در صنعت خودرو نیز قید و
بندهایی را لحاظ کرده اند. بر این اساس، وزارت صمت موظف است با همکاري معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري و وزارت
علوم، تحقیقات و فناوري، بر هر نوع قراردادهاي خودروسازان با طرف هاي خارجی، مشتمل بر تولید محصول تحت لیسانس، توسعه
محصول مشترك، همکاري هاي فناورانه، تبادل متخصصان و کارشناسان، بهبود فرآیند، انتقال خط تولید، طراحی مشترك و مانند
اینها نظارت راهبردي داشته و در صورت تشخیص مغایرت کلی با قوانین و سیاست هاي جاري کشور، موضوع را به شوراي رقابت
ارجاع کند. این شورا نیز مجاز است نسبت به ابطال قرارداد مربوطه اقدام و از عرضه خودروهاي تولید شده تحت این قراردادها در

 
بورس کالا ممانعت به عمل آورد. 

 
شرق 

 
- ماجراي هفت تپه در شرکت ایران پوپلین تکرار می شود؟ 

شرق درباره یک خصوصی سازي پرحاشیه دیگر گزارش داده است: شرکت نساجی ایران پوپلین رشت که در زمان کرونا، به دلیل اجبار
براي حضور کارگران بر سر کار در روزهاي قرنطینه، خبرساز شده بود، حالا خبر می رسد که بنا به مصوبه کارگروه تسهیل و رفع موانع
تولید، در لیست واگذاري شرکت سرمایه گذاري توسعه ملی وابسته به بانک ملی قرار گرفته است. واگذاري اي که آخرین فرصت را

 
براي آن تا پایان مهر در نظر گرفته اند و همین امر نگرانی هایی را براي کارگران مجموعه ایجاد کرده است. 

کارشناسان و بسیاري که این شرکت نساجی را به خوبی می شناسند، معتقدند که اگر خریداري به سراغ این شرکت با بدهی هاي
کلان بیاید، چشم به اموال و اراضی 25هکتاري آن خواهد داشت و براساس این نیز هشدار می دهند که احتمالا مانند سایر واگذاري
هاي انجام شده در کشور و به ویژه با سابقه اي که در استان گیلان براي شرکت پارس الکتریک و شرکت نساجی پوشش، فرش گیلان

 
و ابریشم، رخ داد، تولید و ر فع مسائل کارگري، ملاك عمل واگذاري نخواهد بود. 

در همین راستا، رئیس و هیئت مدیره انجمن صنفی کارگري کارگران شرکت ایران پوپلین به نیابت از کارگران این کارخانه در
مخالفت با واگذاري این واحد نساجی به بخش خصوصی نامه سرگشاده اي خطاب به آیت االله رئیسی نوشتند. حال این سؤال وجود

 
دارد که آیا باید در انتظار تکرار ماجراهاي هپکو و هفت تپه این بار در شمال ایران باشیم؟ 

 
با واگذاري مخالفیم 

پرویز زعیمی، رئیس انجمن صنفی کارگران شرکت ایران پوپلین، در گفت وگو با «شرق» وضعیت این شرکت را چنین شرح می دهد:
«براساس مصوبه اي که در کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید استانداري در تاریخ 18/4/1399 مصوب شد، کارگروه تسهیل و رفع
موانع تولید استان گیلان با موافقت شرکت سرمایه گذاري گروه توسعه ملی بانک ملی ایران، تصمیم به واگذاري به بخش خصوصی یا

 
اجاره به شرط تملیک شرکت ایران پوپلین گرفت». 



در این مصوبه آمده است: «براي حفظ اشتغال و تداوم تولید استمهال لازم، درباره بدهی هاي (آب، برق، گاز) شرکت یادشده حداکثر
تا پایان شهریور 1399 ازسوي دستگاه هاي مربوطه انجام شود: کمیته اي متشکل از اعضاي تخصصی و خبره، دستگاه هاي نظارتی
(دادگستري، دادستانی، بازرسی) به همراه استانداري گیلان تشکیل شد تا درباره واگذاري شرکت به ملک جدید حداکثر تا پایان مهر
تصمیم گیري و اجرا شود. ضمنا شرکت سرمایه گذاري توسعه ملی حداکثر تا پایان تابستان سال جاري به قید فوریت اقدامات لازم به
منظور شناسایی بخش خصوصی توانمند و فرایند واگذاري را اجرائی کند. همچنین شرکت سرمایه گذاري مزبور برنامه مدون عملیاتی

 
تولید شرکت را حداکثر تا 10 روز آتی به دبیرخانه کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید آستان ارائه کنند». 

زعیمی دراین باره می افزاید: «پس از این مصوبه، گروه هاي مختلفی براي بازدید به کارخانه آمدند؛ اما هنوز مشخص نیست که با
کدام سرمایه گذاري بخش خصوصی در مذاکره به توافق رسیده اند. آنچه ما به عنوان نمایندگان کارگري آن را مطرح می کنیم، سابقه
نامبارك خصوصی سازي بنگاه هاي مختلف اقتصادي است که در نهایت محتوم به آسیب جدي به آن بنگاه اقتصادي شده است. این
شرکت به عنوان یکی از شرکت هاي نمونه در زمینه نساجی کشور به شمار می رود که با ظرفیت 60 تا 70 درصدي مشغول به

 
فعالیت است». 

او ادامه می دهد: «سهام داران این شرکت شامل بانک ملی، بانک ملت، تجارت و درصد کمی سهام داران جزء اگر اندکی سرمایه به
این شرکت تزریق کنند؛ اما نکته آن است که چون نظارتی روي این شرکت وجود ندارد و حتی حراست و بازرسی براي آن درنظر
نگرفته اند، خروجی مناسبی نیز در این زمینه ارائه نمی شود. زآنجاکه بانک ها ملزم به خروج از بنگاه داري شده اند، توصیه می شود
نهادهاي مردمی و غیرانتفاعی مانند بنیاد برکت، ستاد اجرائی فرمان امام (ره)، بنیاد مستضعفان و... به این شرکت سرمایه تزریق کنند

 
تا از بن بست خارج شود». 

این فعال کارگري در ادامه با اشاره به اینکه بخش خصوصی در گیلان سابقه خوبی به یادگار نگذاشته، می گوید: «شرکت نساجی
بزرگ پوشش ایران که یکی از شرکت هاي نساجی مشهور و مهم کشور محسوب می شد، به بخش خصوصی واگذار شد و به خرابه
تبدیل شد. پارس الکتریک و فرش گیلان نیز به همین ترتیب پس از واگذاري همه ورشکسته شدند. حال اگر این شرکت نیز واگذار

 
شود، چه کسی تضمین می دهد که این شرکت نیز به این سرنوشت دچار نشود؟». 

 
چشم طمع خریداران به اراضی 25هکتاري ایران پوپلین 

او با اشاره به نبود نظارت در این شرکت، ادامه می دهد: «در چند سال گذشته شاهد بودیم که مدیران وقت به دنبال آن بودند که اول
زیرساخت ها را خارج کنند. حال اگر بخش خصوصی وارد شود به 25 هکتار این کارخانه چشم خواهد دوخت و ازآنجاکه سابقه
واگذاري هاي قبلی دچار مشکل بوده، انتظار نداریم این واگذاري انجام شود و پس از آن دنده عقب برگردند و بگویند این واگذاري

 
اشتباه بود و دوباره باید به دولت بازگردد». 

رئیس انجمن صنفی کارگران شرکت ایران پوپلین با بیان اینکه دولت نتوانسته در این مدت از بار هزینه اي 270 کارگر شاغل در این

 
مجموعه برآید، هشدار می دهد که بخش خصوصی چگونه از پس مشکلات برخواهد آمد؟ 

زعیمی با اشاره به دوران جنگ تحمیلی ادامه می دهد: «این شرکت در زمان جنگ، در جایگاه بالایی قرار داشت و حتی یک روز
حقوق معوقه نداشت؛ اما امروز شاهدیم که این شرکت با دو ماه حقوق معوقه روبه روست. چطور در زمان جنگ با آن همه مشکل و
کمبود، این شرکت در اوج بود؛ اما امروز از پسِ حقوق هاي ناچیز کارگري هم برنمی آید؟ این امر فقط به سوءمدیریت مدیران این

 
شرکت بازمی گردد». 



رئیس انجمن صنفی کارگران شرکت ایران پوپلین با اشاره به اینکه بیش از یک سال طیف مدیریتی مجموعه به انتخاب بانک ملی
تغییر کرده، می گوید: «مدیران جدید بانک به علت تخصصی که دارند، کارخانه را به خوبی اداره می کنند؛ اما مشکل آن است که

 
نقدینگی کافی در این بخش وجود ندارد». 

او درباره بدهی هاي این مجموعه می گوید: «درحال حاضر این شرکت با 276 نیروي انسانی فعال کارگري که همه مراحل تولید
منسوجات ازجمله ریسندگی، بافندگی و مراحل چاپ، رنگرزي و تکمیل انواع پارچه هاي پنبه اي و پلی استر را انجام می دهد و حالا
بیش از هفت میلیارد بدهی مالیاتی براي آن به ثبت رسیده است. بیش از دو میلیارد به شرکت برق، بیش از دو میلیارد به شرکت گاز
و... بدهی وجود دارد. همه این موارد به سوءمدیریت مدیران قبلی برمی گردد. بانک ملی در دوره هاي قبل، وام هاي کلان بانکی در
قالب نوسازي در اختیار این مجموعه قرار داده؛ اما چون نظارتی روي آن وجود نداشته است، این وام صرف امورات شخصی مدیران
سابق شد و براي هزینه هاي جاري این شرکت نیز حتی خرج نشد. بانک نیز در قبال بدهی هاي خود ترجیح می دهد که بخشی از
اراضی این شرکت را به نام خود کند، همان طور که درپی سوءمدیریت در سال هاي اخیر، بیش از 70 درصد مالکیت این بانک به

 
بانک ملی تعلق گرفت». 

زعیمی با اشاره به اینکه این شرکت در دهه 80 از بورس خارج شد، تصریح می کند: «پس از آن ایران پوپلین به شرکت سرمایه
گذاري گروه توسعه ملی بانک ملی ایران واگذار شد و از آن روز به این سو به صورت مداوم حقوق معوقه براي این مجموعه به ثبت

 
رسید و مدیران وقت، این شرکت را با انبوهی از بدهی به مدیران بعدي سپردند». 

او با اشاره به اعتراضات کارگري دراین باره، توضیح می دهد: «عجیب آنکه وقتی این روند با اعتراض کارگران همراه شد، در سال 96،
بنده به عنوان رئیس انجمن صنفی کارگران شرکت ایران پوپلین به همراه برخی دیگر از همکاران ازسوي شوراي تأمین شهرستان
رشت، فقط به واسطه مطالبه گري درباره حقوق هاي معوقه اخراج شدیم و اکنون نیز با درخواست هاي کارگران دوباره به کار

 
بازگشتیم. درحالی که اقدامات ما کاملا مطابق قانون و اعتراضمان نیز صنفی بود». 

رئیس انجمن صنفی کارگران شرکت ایران پوپلین با ابراز نگرانی از واگذاري این مجموعه می گوید: «این شرکت زمانی در آلمان و
تهران دفتر داشت و همه را فروختند. فروشگاه این مجموعه اکنون در رهن بانک ملی است. در دو سال 96 و 97، 48 دستگاه بافندگی
ایران پوپلین را به یک تبعه پاکستانی فروختند و در اعتراضات کارگري، توانستیم با حکم قضائی جلوي فروش 24 دستگاه آن را
بگیریم؛ اما 24 دستگاه دیگر فروخته شد. چطور این دستگاه ها که به ادعاي برخی مدیران فرسوده و مستهلک هستند و هزینه هاي

 
بالاي برق را به بار می آورد، می توانند در پاکستان کار کنند؛ درحالی که هزینه هاي انرژي در این کشور بسیار بالاتر از ایران است؟». 

به گفته او «انجمن صنفی کارگري کارگران شرکت ایران پوپلین به نیابت از کارگران این کارخانه در مخالفت با واگذاري این واحد
نساجی به بخش خصوصی نامه سرگشاده اي خطاب به آیت االله رئیسی نوشتند تا شاید بتوانند جلوي این روند را هرچه زودتر بگیرند
یا آنکه اگر سرمایه گذاري اقدام به خرید این مجموعه می کند، تضمین هاي لازم از او گرفته شود تا خریدار به طمع 25 هکتار زمین
سرسبز ایران پوپلین یا 48 واحد مسکونی این مجموعه که با پیشرفت فیزیکی 60درصدي از دهه 70 تاکنون، متوقف شده، اقدام به

 
خرید آن نکرده باشد». 

در این زمینه تلاش کردیم تا با بانک ملی، به عنوان مالک 70درصدي این شرکت، صحبت کنیم؛ اما متأسفانه با وجود پیگیري، این

 
گفت وگو میسر نشد. 



 
دولت روي منابع حاصل از واگذاري ها در کنار نفت، حساب باز کرد 

محمدتقی فیاضی، کارشناس اقتصادي، نیز در گفت وگو با «شرق» با نگاهی به پیشینه واگذاري ها در سال هاي قبل می گوید: «این
خصوصی سازي که در کشور اتفاق افتاد، خصوصی سازي به معناي واقعی نبود؛ بلکه افرادي که خود را به واسطه روابطی که در
گذشته داشتند، ذي نفع می دانستند یا براساس مطالباتی که برخی سازمان ها و ارگان ها از دولت داشتند، مالکان جدید شرکت ها و

 
مجموعه هایی شدند که پیش تر در ید اختیار دولت بود». 

فیاضی با بیان اینکه دولت با فشار کسري بودجه و بدهی روبه رو بود و براساس این درآمد حاصل از واگذاري شرکت ها و کارخانه ها
را در بودجه در کنار منابع حاصل از فروش نفت در نظر گرفت، ادامه می دهد: «به همین دلایل، تصمیمی که در ابتدا براي خصوصی
سازي گرفته شد، تصمیمی با هدف تسویه بدهی هاي دولت بود؛ زیرا عمده طلبکاران از دولت، بخش هاي عمومی غیردولتی بودند.
ازآنجاکه از ابتدا نیت تقویت بخش خصوصی وجود نداشت، مسیر به انحراف رفت و بخشی از منابع عمومی و اموال دولتی، تحت عنوان
بدهی دولت به بخش غیردولتی و نهادهاي عمومی منتقل شد و منجر به ایجاد بخش خصولتی در اقتصاد ایران شد که به دلیل فقدان

 
قانون نظارتی بر آنها، منجر به خروج نهادهاي واگذارشده از نظارت دولت و مجلس شد». 

او در ادامه با اشاره به اینکه منابع عمومی از این طریق به تصرف بخش خصولتی درآمد، ادامه می دهد: «از این طریق، منابع دولتی

 
کوچک و درعین حال مصارف آن بزرگ باقی ماند». 

فیاضی با اشاره به تخلفات رخ داده در این روند، تصریح می کند: «دراین میان تخلفات گسترده اي شکل گرفت و مشکلات کارگري
متعددي نیز براي شرکت ها ایجاد شد؛ زیرا عمدتا مدیران بی تجربه در این بخش حضور یافته و چشم شان به منابع و اموال و املاك
شرکت ها و کارخانه ها بود. از سویی عمده این شرکت ها زیر ارزش واقعی خود به بخش غیردولتی واگذار شد که گاهی به عنوان ثمن

 
بخس از آن یاد شد». 

 
ضرورت توقف واگذاري ها تا اطلاع ثانوي 

به گفته او، با وجود تخلفات گسترده، دولت هیچ گاه روند واگذاري ها را متوقف نکرد تا به اشکالات آن رسیدگی کند و همین امر
منجر به آن شد که اکنون بسیاري از بنگاه هاي سودده وقت، پس از واگذاري با مشکلات عدیده اي روبه رو شده و دولت مجبور به
بازپس گیري آنها براي رفع مشکلات تولید و کارگري آنها شود. این کارشناس اقتصادي با بیان اینکه اکنون دیگر شرکت ارزنده اي
براي واگذاري وجود ندارد، ادامه می دهد: «آنچه اکنون در قالب واگذاري مطرح می شود، عمدتا به علت وجود منابع فیزیکی آنها
مانند زمین و مستغلات است؛ بنابراین توصیه می شود دولت توقف روند واگذاري ها را در دستور کار قرار دهد تا خریداران به صرف

 
دست یافتن به منابع فیزیکی شرکت ها و کارخانه هاي در لیست واگذاري، براي خرید آنها پا پیش نگذارند». 

 
وطن امروز 

 
- بودجه عملیاتی به جاي انشاي توهمی 

حیدر مستخدمین حسینی معاون سابق بانک مرکزي درباره بودجه ریزي به وطن امروز گفته است: بودجه سال 1400 به لحاظ اینکه
تنظیم بودجه آخرین سال قرن حاضر است، به لحاظ تاریخی حائز اهمیت است. خروج بودجه نویسی از حالت سنتی می تواند فرآیند
خوش یمنی براي ساختار بودجه نویسی کشور باشد. بدون هیچ اغراقی می توان گفت این نوع بودجه نویسی در دنیا منسوخ شده است



 
و بودجه ریزي عملیاتی حرف اول را می زند. 

دولت در 7 سال گذشته ضعف هاي زیادي داشته و ضرباتی به اقتصاد کشور وارد کرده که متاسفانه در نوع خود کم نظیر است. دولتی
سراغ نداریم که اقتصاد کشور را تا این اندازه در حوزه هاي مختلف مالی، پولی، تولید و توزیع ناکارآمد کند و نمره مردودي در کارنامه
مدیریت اقتصادي بگیرد. با این حال اگر دولت بتواند در شرایط تحریمی کنونی در زمینه تدوین بودجه از خود یک بودجه عملیاتی به
یادگار بگذارد و بودجه 1400 را صد درصد بر پایه بودجه ریزي عملیاتی تدوین و به مجلس ارائه کند یا حداقل در سال پایانی خود با

 
همراهی و همکاري مجلس تازه نفس براي تدوین بودجه ریزي عملیاتی به توافق برسد، یادگار خوبی از خود به جا می گذارد. 

بودجه ریزي عملیاتی از این جهت حائز اهمیت است که با خروجی دستگاه ها سروکار دارد. یعنی بودجه هر دستگاه، وزارتخانه، نهاد،
شرکت و هر بخشی باید متناسب با عملکرد آن باشد و خروجی برنامه اي که بابت آن بودجه دریافت می کند کاملا به صورت شفاف
مشخص باشد که وجوه دریافت شده از بیت المال به چه مصرفی رسیده و نتیجه آن چه بوده است. اگر نتیجه اي نداشته، قطعا نباید
به آن نهاد بودجه اي داده شود. به همین خاطر بودجه ریزي عملیاتی راهکار مطمئنی براي دولت و مجلس در اختصاص بودجه است
که می تواند مانع هزینه تراشی هاي بی دلیل و غیرموثر در روند رشد و توسعه اقتصادي کشور باشد تا به صرفه جویی بسیار مهمی در

 
مصرف بودجه کشور منتهی شود. 

نکته دیگر این است که دولت تا جاي ممکن باید ارقام درآمدي بودجه را بر اساس واقعیت حساب کند نه اینکه مثل بودجه سال
جاري بسیار خوشبینانه و رویایی بنویسد! به عبارت دیگر تا جاي ممکن رقم منابع باید دقیق مشخص شود و واقعی باشد. سال گذشته
که بودجه سال 99 نوشته شد، تقریبا فروش ماهانه یک میلیون بشکه نفت در بودجه لحاظ شد، در حالی که از همان ابتدا هم تقریبا

 
تمام کارشناسان بدون استثنا به این موضوع اعتراض داشتند و تاکید کردند بودجه واقعی نیست. 

در واقع چه در حوزه درآمد حاصل از فروش نفت، چه درآمدهاي مالیاتی و چه ارقام مربوط به انتشار اوراق خزانه، اوراق مشارکت یا
سایر اوراق، همه چیز باید واقعی دیده شود اما متاسفانه بودجه سال 99 در صحن مجلس مطرح نشد؛ بودجه اي که اطلاع رسانی
چندانی درباره آن نشد، حتی در کمیسیون تلفیق هم که بر اساس روال گذشته روزانه 2 بار درباره بودجه گزارش می دادند، شاهد
چنین گزارش هایی نبودیم، لذا امیدواریم دولت بودجه سال آینده را با شفافیت کامل به اطلاع عموم مردم برسد تا کارشناسان و
رسانه ها بتوانند تحلیل هاي درست خود را ارائه دهند و نقطه نظرات خود را در اختیار دولت و مجلس قرار دهند تا در شرایط

 
تحریمی کنونی، بودجه سال آینده واقعی شود. 

کاهش هزینه هاي اضافی قطعا موضوع مهمی است که باید مورد توجه دولت قرار بگیرد. در وهله اول باید هزینه هاي جاري که توسط
خود دولت هزینه می شود، مورد ارزیابی قرار بگیرد. از سوي دیگر بودجه عمرانی نیز می تواند با سازوکار انتشار اوراق به مردم واگذار
شود. واگذاري بخش عمرانی به مردم و بخش خصوصی با سودي برابر با سود اوراق و نزدیک به نرخ تورم باعث هدایت نقدینگی جامعه

 
می شود. در واقع این موضوع از نکات اصلی و کلیدي است که در بودجه باید رعایت شود. 

فعال شدن بازار سرمایه به لحاظ خرید و فروشی که مردم در آن انجام می دهند نیز می تواند تامین کننده بخشی از مالیات مورد نیاز
دولت باشد، چنانکه امسال هم موفق به اخذ مالیات از این بخش شد به نحوي که در 3 ماهه نخست سال، مالیاتی که از بورس و بازار
سرمایه دریافت کرده، معادل کل مالیات سال 98 بوده و قطعا تا پایان سال ارقام درشتی از بابت مالیات خرید و فروش سهام در بورس
نصیب دولت می شود. نکته دیگر این است که دولت بودجه را چنان بنویسد که نقدینگی موجود به سمت تولید هدایت شود، براي

 
انجام این کار نباید بانک مرکزي براي کاهش نرخ سود بانکی تحت فشار قرار بگیرد. 



نکته بعدي درباره بودجه سال 1400 این است که بودجه ما به 2 قسمت عمومی و بودجه شرکت هاي دولتی تقسیم می شود. آنچه
مجلس از 16 آذرماه که دولت موظف به ارائه بودجه به مجلس است تا پایان سال مورد بررسی قرار می دهد، متاسفانه فقط بودجه
عمومی است. در واقع در کمیسیون هاي مختلف و کمیسیون تلفیق و در نهایت در صحنه علنی مجلس فقط یک سوم بودجه برررسی
می شود، در حالی که دوسوم باقیمانده مربوط به بودجه شرکت هاي دولتی، بانک ها و مؤسسات دولتی است که مجلس هیچ گاه به

 
اقلام این بودجه ها ورود نمی کند. 

بودجه شرکت هاي دولتی تنها از طریق مجامع این شرکت ها عمدتا متشکل از وزراي دولت و مسؤولان سازمان برنامه و بودجه نهایی
می شود، بنابراین آنچه تحت عنوان بودجه در سال هاي گذشته در مجلس مورد بررسی و تصمیم گیري قرار می گرفت و به شوراي
نگهبان می رفت، بودجه عمومی بود که دوسوم آن نادیده گرفته می شود و در مجلس روي این دوسوم کار کارشناسی انجام نمی شود.
در سال هاي گذشته براي بررسی دوسوم بودجه دولت در مجلس خواستار تشکیل کمیسیون ویژه اي شدیم یا اینکه کمیسیون برنامه
و بودجه کمیته فرعی بگذارد که در طول سال بودجه هاي شرکت هاي دولتی و مؤسسات وابسته را مورد بررسی قرار دهد و جمع
بندي آن به کل بودجه عمومی افزوده شود تا کل بودجه را شکل دهد. اگر این نکته مورد توجه قرار بگیرد، در تحقق اصلاح ساختار

 
بودجه نقش بسیار مهم و کلیدي ایفا می کند و می تواند منجر به صرفه جویی هاي بالایی در مصارف شود. 

بر اساس قانون اساسی، تمام موارد می بایست به واحد پولی کشور یعنی کلیه دریافت ها و پرداخت ها با ریال در بودجه لحاظ شود.
حتی هرینه کرد و واریزي هاي خزانه هم با ریال محاسبه می شود. یعنی کل دریافتی ها و پرداختی ها با ریال انجام می شود، بنابراین
اگر قرار باشد در تهیه بودجه اتفاق نظر براي تهیه بودجه ارزي و ریالی وجود داشته باشد که البته کار درستی است، می بایست به

 
قانون اساسی و اصلاح بند مربوط به دریافت و پرداخت ها و همچنین تهیه بودجه با واحد پولی ریال توجه داشته باشیم. 

به هر حال اگر در مجموعه نظام بر آن هستند تا اقتصاد نفت و درآمد حاصل از نفت به فعالیت هاي زیرساختی و زیربنایی کشور
اختصاص داده شود و از بودجه نفت براي هزینه هاي جاري بهره گیري نشود، می بایست توجه ویژه اي هم از این دریچه براي اصلاح
به قانون اساسی شود. اگر نظام به دنبال شکل گیري اقتصاد بدون نفت است تا درآمد حاصل از فروش نفت (که البته در این مقطع با
توجه به تحریم ها عدد خاصی نیست)، باید به لحاظ ساختاري به دنبال شکل دهی بودجه ارزي باشیم تا درآمد حاصل از نفت که
ثروت عمومی جامعه است صرف هزینه هاي جاري نشود و تنها در هزینه هاي زیرساختی هزینه شود. اگر دولت با مجلس همکاري

کند، می تواند از یک بودجه ریزي سنتی عبور کند تا به بودجه ریزي عملیاتی و اصلاح ساختارهاي یادشده برسد.



کارخانه سیمان خلخال تعیین تکلیف می شود

منبع: دنیاي معدنشماره خبر:  93  |  تاریخ: 1399/06/31

دنیاي معدن - معاون هماهنگی امور اقتصادي استاندار اردبیل گفت: پروژه نیمه کاره کارخانه سیمان خلخال تعیین تکلیف
شده و در راستاي توسعه و رونق اقتصادي منطقه بکار گرفته می شود.

به گزارش دنیاي معدن، ارژنگ عزیزي روز دوشنبه در بازدید از این پروژه جنوب استان اردبیل افزود: کارخانه سیمان خلخال
بیش از 10 سال است که تعطیل شده و هیچ برنامه اي هم براي ادامه عملیات اجرایی و تکمیل کارخانه تولید سیمان خلخال از سوي

 
سرمایه گذار بخش خصوصی ارائه نشده است. 

وي اظهارداشت: براي احداث این پروژه بیش از 50 هکتار از اراضی ملی در اختیار سرمایه گذار طرح قرار گرفته و 80 میلیارد ریال نیز
تسهیلات اعتباري در زمان شروع در اختیار سازنده کارخانه قرار گرفته که ریالی از این وام به بانک ملی و بانک ارائه کننده تسهیلات

 
برگشت داده نشده است. 

وي با بیان اینکه سرمایه گذاران متعددي براي ایجاد و راه اندازي واحدهاي صنعتی جدید و اشتغال زا به غیر از تولید سیمان در این
محل اعلام آمادگی کرده اند، اظهارداشت: تلاش می شود تا با تعیین تکلیف زمین واگذار شده از سوي منابع طبیعی منطقه به سرمایه

 
گذار طرح و واگذاري 80 هکتار از اراضی 

تحت تملک کارخانه که بخشی از آن به عنوان تضامن بانک ملی در اختیار این بانک می باشد، این اراضی آزاد شده و در اختیار توسعه

 
صنعت و ایجاد اشتغال قرار بگیرد. 

وي با بیان اینکه راه اندازي کارخانه سیمان بدلیل اشباع سیمان در کشور براي سرمایه گذاري دولتی و یا بخش خصوصی توجیه
اقتصادي نداشته و هیچ سرمایه گذاري حاضر به ادامه کار پروژه نیمه کاره سیمان خلخال نیست، اظهارداشت: راه انداري کارخانه هاي
صنعتی تولید ام دي اف ، مزرعه چوب و یا سایر صنایع اشتغال زا در این محل از سوي سرمایه گذاران پیشنهاد شده که پس از
آزادسازي زمین کارخانه در خصوص چگونگی راه اندازي این واحدهاي صنعتی و یا تبدیل محل به محلی براي توسعه گردشگري

تصمیم گرفته خواهد شد.



17 روستاي قم از آب سالم و بهداشتی بهره مند شدند

منبع: روستا نیوزشماره خبر:  94  |  تاریخ: 1399/06/31

همزمان با هفته بیست و یکم پویش ملی هرهفته_الف_ب_ایران و با حضور ویدئو کنفرانسی وزیر نیرو طرح آبرسانی به 17
روستاي استان قم به بهره برداري رسید.

همزمان با هفته بیست و یکم پویش ملی هرهفته_الف_ب_ایران و با حضور
ویدئو کنفرانسی وزیر نیرو طرح آبرسانی به 17 روستاي استان قم به بهره

 
برداري رسید. 

دکتر علی جان صادق پور مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم در
آیین افتتاحیه این طرح ها که همزمان با بهره برداري از طرح هاي آبرسانی

به 400 روستاي کشور و با حضور ویدئو کنفرانسی دکتر ارکانیان وزیر نیرو صورت گرفت، با قدردانی از توجه ویژه وزارت نیرو به طرح
هاي آبرسانی روستایی گفت: سه مجتمع آبرسانی شهداي کهک در بخش کهک، شهید علیمحمدي در بخش جعفرآباد و قاهان در

 
بخش خلجستان وارد مدار بهره برداري شد. 

وي با بیان اینکه با بهره برداري از این مجتمع ها 17 روستاي استان قم با جمعیتی بالغ بر 14 هزار و 600 نفر از نعمت آب سالم و
بهداشتی بهره مند می شوند اظهار داشت: تأمین آب شرب سالم و بهداشتی از منابع پایدار همواره یکی از مهم ترین دغدغه هاي مردم

 
این منطقه به شمار می رود که با افتتاح این پروژه ها تا حدود زیادي این مشکل برطرف می شود. 

دکتر صادق پور خاطرنشان کرد: براي اجراي این پروژه ها 5 ایستگاه پمپاژ، 17 کیلومتر خط انتقال و حدود 4 هزار مترمکعب مخزن،

 
با کیفیت بسیار مطلوب و تأسیسات به روز و کارآمد و استفاده از مصالح با کیفیت احداث شده است. 

وي با بیان اینکه عملیات اجرایی این پروژه ها از سال 95 شروع شده و در شهریور سال جاري به پایان رسیده است، یادآور شد:
آبرسانی به این روستاها در مجموع با اعتباري بالغ بر 133 میلیارد ریال به بهره برداري رسید که بخش عمده اي از آن محل صندوق

 
توسعه ملی و بخشی نیز از اعتبارات متمرکز قانون بودجه تأمین شده است. 

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم با بیان اینکه این پروژه ها در دوران ساخت موجبات اشتغال مستقیم 35 نفر و در دوران
بهره برداري 6 نفر را فراهم آورده است گفت: بهره برداري از این پروژه ها و تأمین آب سالم و بهداشتی پایدار براي روستاهاي هدف،
جلوگیري از مهاجرت روستاییان به شهرها را به دنبال دارد که این مهم به تداوم تولید، فعالیت و اشتغال در سکونتگاه هاي روستایی

کمک شایانی خواهد کرد.



تعامل منطقه و صنعت در جهت توسعه پایدار

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  95  |  تاریخ: 1399/06/31

فصل اقتصاد - حجت الاسلام محرابی دادستان عمومی و انقلاب شهرستان مبارکه به همراه اصغر هدایت فرماندار این
شهرستان روز یکشنبه 30 شهریورماه در جلسه مشترکی با عظیمیان مدیرعامل فولاد مبارکه، ضمن گفت و گو و تبادل نظر

در خصوص راهکارهاي تعامل هرچه بیشتر بین منطقه و صنعت با اهداي یک جلد کلام االله مجید و ...

فصل اقتصاد - حجت الاسلام محرابی دادستان عمومی و
انقلاب شهرستان مبارکه به همراه اصغر هدایت فرماندار
این شهرستان روز یکشنبه 30 شهریورماه در جلسه
مشترکی با عظیمیان مدیرعامل فولاد مبارکه، ضمن گفت
و گو و تبادل نظر در خصوص راهکارهاي تعامل هرچه
بیشتر بین منطقه و صنعت با اهداي یک جلد کلام االله
مجید و لوح تقدیر به مدیرعامل فولاد مبارکه از همکاري

 
هاي این صنعت با شهرستان مبارکه تجلیل کردند. 

به گزارش فصل اقتصاد، در این جلسه که در محل برگزاري جلسات مدیریت شرکت فولاد مبارکه برگزار شد، حجت الاسلام محرابی
دادستان عمومی و انقلاب شهرستان مبارکه ضمن گرامیداشت یاد و خاطره شهداي 8 سال دفاع مقدس، به حمایت هاي فولاد مبارکه
از انجمن حمایت از خانواده هاي زندانیان و مساعدت هاي این شرکت در احداث سوله هاي اشتغال و مهارت آموزي براي زندانیان
اشاره کرد و گفت: سازمان زندان ها معمولا بخشی از هزینه هاي خود را از محل کمک هاي نهادها و مراکز مردم نهاد تامین می کرده

 
است. 

وي در ادامه افزود: در سال هاي اخیر با نگاه مثبت مدیریت فولاد مبارکه شاهد کمک هاي قابل توجهی از جانب این شرکت بوده ایم

 
که از آن جمله می توان به تامین هزینه ساخت سوله سه هزار متر مربعی زندان اسدآباد بعنوان یک اردوگاه استانی اشاره کرد. 

دادستان شهرستان مبارکه مشارکت در تکمیل پروژه زندان اسدآباد را به عنوان یک اقدام اجتماعی بسیار ارزشمند و با اولویت بالا

 
برشمرد و بهره مندي اقشار آسیب پذیر و دریافت خدمات اشتغالزایی را از جمله دلایل اهمیت تکمیل این طرح استانی دانست. 

در ادامه این دیدار اصغر هدایت فرماندار شهرستان مبارکه نیز هدف از حضور در شرکت فولاد مبارکه را تشکر و قدردانی از مدیریت
فولاد مبارکه به جهت اقدامات صورت گرفته در عرصه مسئولیت هاي اجتماعی برشمرد و ضمن درخواست استمرار حمایت هاي

 
صورت گرفته، بر نقش اینگونه کمک ها در کاهش آسیب هاي اجتماعی در خانواده ها و مردم منطقه تاکید کرد. 

وي در ادامه خاطر نشان کرد: همواره شاهد مشارکت فولاد مبارکه در خصوص حمایت از زندانیان و اقشار آسیب پذیر بوده ایم و باید
اذعان داشته باشیم که حمایت هاي صورت گرفته در حوزه تکمیل زندان اسدآباد به عنوان یک اردوگاه استانی، تنها بخشی از اقدامات

 
تاثیرگذار و قابل تقدیر این شرکت در این عرصه است. 

فرماندار شهرستان مبارکه همچنین به حمایت هاي شرکت فولاد مبارکه از بیمارستان حضرت محمد رسول االله و شبکه بهداشت و
درمان این شهرستان در مقابله با بیماري کرونا اشاره کرد و افزود: خوشبختانه با همکاري مردم شریف شهرستان مبارکه و حمایت
هاي بسیار خوب فولاد مبارکه، وضعیت شهرستان مبارکه هیچ گاه به محدوده قرمز و بحرانی وارد نشده است که جا دارد به عنوان یک
ایرانی مراتب قدردانی خود را به جهت کمک هاي قابل توجه فولاد مبارکه به دانشگاه علوم پزشکی استان و سیستم بهداشت و درمان



 
شهرستان مبارکه ابراز نمایم. 

بنابر این گزارش در ادامه این دیدار مدیر عامل فولاد مبارکه نیز بر تعهد فولاد مبارکه در عمل به مسئولیت هاي اجتماعی تاکید و
خاطر نشان کرد: فولاد مبارکه با افزایش قابل توجه کمک ها و حمایت هاي خود به منطقه پیرامونی تلاش نموده است در چارچوب

 
قوانین شرکت و با توجه به بضاعت موجود، سهم کوچکی در جهت رفع مشکلات منطقه اي داشته باشد. 

عظیمیان تاکید کرد: رویکرد مدیریت فولاد مبارکه در سال هاي اخیر مبتنی بر افزایش و توسعه همکاري ها و تعاملات بوده است.
حجت الاسلام محرابی دادستان عمومی و انقلاب شهرستان مبارکه به همراه اصغر هدایت فرماندار این شهرستان روز یکشنبه 30
شهریورماه در جلسه مشترکی با مهندس عظیمیان مدیرعامل فولاد مبارکه، ضمن گفت و گو و تبادل نظر در خصوص راهکارهاي
تعامل هرچه بیشتر بین منطقه و صنعت با اهداي یک جلد کلام االله مجید و لوح تقدیر به مدیرعامل فولاد مبارکه از همکاري هاي این

 
صنعت با شهرستان مبارکه تجلیل نمودند. 

در این جلسه که در محل برگزاري جلسات مدیریت شرکت فولاد مبارکه برگزار شد، حجت الاسلام محرابی دادستان عمومی و انقلاب
شهرستان مبارکه ضمن گرامیداشت یاد و خاطره شهداي 8 سال دفاع مقدس، به حمایت هاي فولاد مبارکه از انجمن حمایت از
خانواده هاي زندانیان و مساعدت هاي این شرکت در احداث سوله هاي اشتغال و مهارت آموزي براي زندانیان اشاره کرد و گفت:

 
سازمان زندان ها معمولا بخشی از هزینه هاي خود را از محل کمک هاي نهادها و مراکز مردم نهاد تامین می کرده است. 

وي در ادامه افزود: در سال هاي اخیر با نگاه مثبت مدیریت فولاد مبارکه شاهد کمک هاي قابل توجهی از جانب این شرکت بوده ایم

 
که از آن جمله می توان به تامین هزینه ساخت سوله سه هزار متر مربعی زندان اسدآباد بعنوان یک اردوگاه استانی اشاره کرد. 

دادستان شهرستان مبارکه مشارکت در تکمیل پروژه زندان اسدآباد را به عنوان یک اقدام اجتماعی بسیار ارزشمند و با اولویت بالا

 
برشمرد و بهره مندي اقشار آسیب پذیر و دریافت خدمات اشتغالزایی را از جمله دلایل اهمیت تکمیل این طرح استانی دانست. 

در ادامه این دیدار اصغر هدایت فرماندار شهرستان مبارکه نیز هدف از حضور در شرکت فولاد مبارکه را تشکر و قدردانی از مدیریت
فولاد مبارکه به جهت اقدامات صورت گرفته در عرصه مسئولیت هاي اجتماعی برشمرد و ضمن درخواست استمرار حمایت هاي

 
صورت گرفته، بر نقش اینگونه کمک ها در کاهش آسیب هاي اجتماعی در خانواده ها و مردم منطقه تاکید کرد. 

وي در ادامه خاطر نشان کرد: همواره شاهد مشارکت فولاد مبارکه در خصوص حمایت از زندانیان و اقشار آسیب پذیر بوده ایم و باید
اذعان داشته باشیم که حمایت هاي صورت گرفته در حوزه تکمیل زندان اسدآباد به عنوان یک اردوگاه استانی، تنها بخشی از اقدامات

 
تاثیرگذار و قابل تقدیر این شرکت در این عرصه است. 

فرماندار شهرستان مبارکه همچنین به حمایت هاي شرکت فولاد مبارکه از بیمارستان حضرت محمد رسول االله و شبکه بهداشت و
درمان این شهرستان در مقابله با بیماري کرونا اشاره کرد و افزود: خوشبختانه با همکاري مردم شریف شهرستان مبارکه و حمایت
هاي بسیار خوب فولاد مبارکه، وضعیت شهرستان مبارکه هیچ گاه به محدوده قرمز و بحرانی وارد نشده است که جا دارد به عنوان یک
ایرانی مراتب قدردانی خود را به جهت کمک هاي قابل توجه فولاد مبارکه به دانشگاه علوم پزشکی استان و سیستم بهداشت و درمان

 
شهرستان مبارکه ابراز نمایم. 

بنابر این گزارش در ادامه این دیدار مدیر عامل فولاد مبارکه نیز بر تعهد فولاد مبارکه در عمل به مسئولیت هاي اجتماعی تاکید و
خاطر نشان کرد: فولاد مبارکه با افزایش قابل توجه کمک ها و حمایت هاي خود به منطقه پیرامونی تلاش نموده است در چارچوب

 
قوانین شرکت و با توجه به بضاعت موجود، سهم کوچکی در جهت رفع مشکلات منطقه اي داشته باشد. 

عظیمیان تاکید کرد: رویکرد مدیریت فولاد مبارکه در سال هاي اخیر مبتنی بر افزایش و توسعه همکاري ها و تعاملات بوده است.



بیشترین شکایت کارگران به هیئت هاي تشخیص چیست؟

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  96  |  تاریخ: 1399/06/31

فصل اقتصاد - عضو هیأت حل اختلاف کارگري درباره اینکه بیشترین میزان شکایت کارگران در هیأت هاي تشخیص چه
موضوعی است گفت:بیشترین گلایه کارگران درباره پرداخت ناقص حق بیمه یا عدم پرداخت بیمه و یا درباره حقوق است.

فصل اقتصاد - عضو هیأت حل اختلاف کارگري درباره
اینکه بیشترین میزان شکایت کارگران در هیأت هاي
تشخیص چه موضوعی است گفت:بیشترین گلایه کارگران
درباره پرداخت ناقص حق بیمه یا عدم پرداخت بیمه و یا

 
درباره حقوق است. 

حمید حاج اسماعیلی، عضو هیأت حل اختلاف و کارشناس
و فعال بازار کار و کارگري ، درباره میزان شکایت کارگران گفت: تناقضی که سال هاي سال است در حوزه روابط کار در کشور وجود

 
دارد,آمارهایی است که به صورت رسمی در شرایط مختلف اعلام می شود, اما براي مردم ملموس و محسوس نیست.  

وي با بیان اینکه یکی از شکایات کارگران در هیأت هاي تشخیص بحث حقوق معوق و کمتر از حداقل قانونی است گفت: بحث عدم
پرداخت حق بیمه یا پرداخت ناقص, نبود قرارداد کتبی از جمله مواردي است که کارگران را به هیأت هاي تشخیص می کشاند.
معمولاً کارفرمایان در چند ماه اول کارگران را بیمه نمی کنند که این مسئله باعث دلخوري نیروي کار و شکایت وي به هیأت حل

 
اختلاف است. 

وي با بیان اینکه نرخ بیکاري و اشتغال با واقعیت هاي جامعه همخوانی ندارد به همین دلیل براي مردم قابل درك نیست گفت:آن هم
با آمارهایی که از سوي مسئولان دولتی اعلام می شود با آنچه شرایط اجتماعی است براي حضور مردم در بازار کار همخوانی ندارد,
متأسفانه مشکلاتی که در طی دوسال اخیر در کشور اتفاق افتاده است بازار کار ایران را با مشکلات جدي مواجه کرده است. محدودیت
هاي ناشی از تحریم ها براي بازار کار ایجاد شده است هم شرایطی که براي کرونا در طی چند ماهه ایجاد شده است بازار کار را با

 
محدودیت هایی مواجه کرده است. 

این فعال بازار کار افزود: متأسفانه به دلیل عدم بانک اطلاعاتی جامع درکشور امکان ارزیابی دقیق تحولات در بازار کار قابل بررسی
نیست. بحث دوم این است که دولت تلاش لازم را براي اینکه بتواند ساماندهی دقیقی براي مدیریت بازار کار در خصوص رسیدگی به
مشکلات کارفرمایان و کارگران داشته باشد با نواقصی جدي روبرو است. دولت باید این انتقاد را بپذیرد که بازارکار کشور طی 2سال
گذشته دچار مشکلات عدیده شده است. باید مشکلات بازار کار را به درستی رصد کنیم. این به نفع کشور است و باعث می شود که

 
دولت درست برنامه ریزي کند. 

حاج اسماعیلی افزود:دولت باید درست برنامه ریزي کند که هم مردم کمتر آسیب ببینند و هم اقتصاد کشور کمتر دچار ضرر و زیان

 
شود. زمانی که اطلاعات دقیق نداریم نمی توانیم درست مدیریت کنیم. 

عضو هیأت حل اختلاف گفت: بخشی از بازار کار کشور به دلیل شیوع کرونا تحت تأثیر قرار گرفته است عده اي تصور می کنند که
کار خود را موجه از دست داده اند. آنها سردرگم هستند. اطلاع رسانی که از طرف دولت صورت گرفته این است که این افراد می
توانند مراجعه کنند و تحت پوشش بیمه کرونا قرار بگیرند. نزدیک به 1 میلیون نفر براي بیمه بیکاري اقدام کرده اند این آمار به



صورت رسمی از سوي دولت اعلام شده است. این افراد به صورت رسمی شغل خود را از دست داده اند. اما نکته مهم این است که

 
تمام افرادي که شغل خود را از دست می دهند شغل رسمی ندارند که بتوانند براي دریافت بیمه بیکاري اقدام کنند. 

وي بیان کرد: به همین دلیل تعداد افراد بیکار دقیق نیست. چرا که همه افراد شغل رسمی ندارند امکان ثبت آمار براي آنها وجود
ندارد. بازار کار ایران بازار کار خدماتی است. بیش از 50 درصد از شاغلان در بخش خدمات هستند که بخش زیادي از کارگاه هاي

 
خدمات شناسنامه ندارند. تمام مغازه ها در سطح شهر خدمات هستند که کارگران آنها بیمه نبوده اند و کد کارگاهی ندارند. 

انتهاي پیام/



آیا زنان به جامعه معنا می بخشند یا جامعه به آن ها؟

منبع: شهرآرا آنلاینشماره خبر:  97  |  تاریخ: 1399/06/31

در زندگی اجتماعی به این دلیل که انسان یک موجود اجتماعی است و بدون جامعه مفهوم بیرونی ندارد. حتی زندگی فردي
شما در واقعیت امر یک زندگی اجتماعی است. در این زندگی، شما چگونه زنی هستید؟ قربانی محدودیت هاي اجتماعی شده

اید و چاره اي جز سوختن و ساختن ندارید یا محدودیت ها بر شما اثري ندارد و یک انسان ...

مهتاب علی نژاد | شهرآرانیوز؛ خودتان را در زندگی اجتماعی تان مرور کنید. می گویم در زندگی اجتماعی به این دلیل که
انسان یک موجود اجتماعی است و بدون جامعه مفهوم بیرونی ندارد. حتی زندگی فردي شما در واقعیت امر یک زندگی اجتماعی
است. در این زندگی، شما چگونه زنی هستید؟ قربانی محدودیت هاي اجتماعی شده اید و چاره اي جز سوختن و ساختن ندارید یا
محدودیت ها بر شما اثري ندارد و یک انسان خودمختار و صرفا طغیانگرید که موفقیت ها محصول تلاش خودتان است و در شکست
ها می گویید خودکرده را تدبیر نیست یا باور دارید مبارزي تمام عیار هستید که محدودیت ها را می بینید و سعی در بهتر شدن
شرایط اجتماعی و خانوادگی تان دارید؟ از دیگران انتظار کمتري دارید و سعی می کنید براي رسیدن به زندگی ایده آل با تلاش به

 
نتیجه برسید؟ 

3 دیدگاه وجود دارد که به ما می گوید جامعه و انسان چگونه ارتباطی با یکدیگر دارند. آیا انسان توسط جامعه ساخته می شود یا این
انسان است که جامعه را می سازد؟ دیدگاه اول می گوید: ساختار جامعه انسان ها را شکل می دهد و با ایجاد ارزش هاي اجتماعی و با
کمک فرهنگ و دین، براي حفظ این ارزش ها، یکپارچگی اجتماعی را حفظ می کند و انسان ها در ایجاد تغییرات نقش چندانی

 
ندارند. 

در واقع مطیع قوانین اجتماعی هستند. دیدگاه دوم می گوید: اتفاقا این انسان ها هستند که جامعه را می سازند و ارزش هاي خود را
به صورت هنجار بر آن اعمال می کنند. دیدگاه سومی هم هست که باور دارد جامعه از تعامل ساختار و انسان ساخته می شود. یعنی
سیستم اجتماعی بر انسان ها اعمال نفوذ و قدرت می کند. به طور متقابل، انسان ها نیز از طریق تعامل با قوانین و رد یا پذیرش
هنجار ها بر سیستم تأثیر می گذارند و سبب تغییر یا اصلاح آن می شوند. با توجه به اینکه شما کدام دیدگاه را پذیرفته باشید هویت
متفاوتی خواهید داشت. پذیرش دیدگاه اولیه پذیرش جبر اجتماعی را از سوي شما نشان می دهد. در این حالت، شما بر این باورید
که زندگی همین است که در حال تجربه آن هستید و شما قدرت ایجاد تغییر در آن را ندارید. من یک زن موفق هستم، زیرا جامعه
من را جدي گرفته است و توانسته ام با امکاناتی که از سوي سیستم اجتماعی دریافت کرده ام زندگی را مطابق هنجار ها بسازم. من
یک زن ناموفق هستم، زیرا جامعه براي من هیچ امکاناتی فراهم نمی کند و از حقوق اجتماعی متناسب برخوردار نیستم. با پذیرش
دیدگاه دوم، شما براي خودتان حق انتخاب در برابر جبر اجتماعی قائل می شوید و براي شکل دادن به هویت خود، اجبار هاي
اجتماعی را دست کم می گیرید و آنچه هستید یا می شوید را همت و انتخاب خودتان تلقی می کنید. من یک زن موفق هستم، زیرا
خودم تلاش کرده ام و به اینجا رسیده ام. من یک زن ناموفق هستم، زیرا اراده ندارم و تنبلی هاي بسیار داشته ام. با پذیرش دیدگاه
سوم، شما بر این باورید که ساختار اجتماعی در شکل گیري هویت شما نقش داشته است و امکانات و محدودیت هایی براي شما
فراهم آورده یا بر شما تحمیل کرده است. در مقابل، شما نیز با خنثی نبودن و واکنش به هنجارها، پذیرش برخی و رد برخی دیگر،
مقاومت در برابر آنچه نادرست می دانید و پذیرش آن مواردي که کاربردي و مثبت ارزیابی می کنید، بر ساختار اجتماعی تأثیر می
گذارید. حقوق اجتماعی بیشتري درخواست می کنید و خواستار اصلاح قوانین ازدواج یا اشتغال و ... در حوزه زنان می شوید. در برابر
محدودیت هاي ناکارآمد که رشد و پیشرفت شما و به تبع آن جامعه را متوقف می کند یا به تأخیر می اندازد یک عضو فعال اجتماع



 
هستید و اثري سازنده دارید. 

اینکه شما کدام یک از دیدگاه هاي مطرح شده را بپذیرید تأثیر بسیاري بر تمایل شما به بازتعریف هویتتان مطابق انتظارات اجتماعی
جامعه کنونی دارد. در دیدگاه اول، شما خود را یک قربانی در برابر سیستم اجتماعی قلمداد می کنید که جبر زندگی اجتماعی امکان

 
تغییر شما را مسدود کرده است و شما امکان بازتعریف هویت خود را ندارید و باید بسوزید و بسازید. 

در دیدگاه دوم، شما با اراده و سازنده بودن یا بی اراده و منفعل بودن را یک ویژگی فردي براي خود قلمداد می کنید. در این حالت،
بازتعریف هویت را خودخواسته می دانید و در صورت تمایل به بازتعریف هویت خود، آن را امري ممکن تلقی می کنید و چنانچه به
دلیل برخی محدودیت ها و فشار هاي اجتماعی نتوانید چنان که مایلید هویت خود را بازسازي کنید، ایراد کار را نه از جامعه که در
خود می جویید. به عبارتی، شما در این دیدگاه امکان بازتعریف هویت را براي خود قائل هستید و به شعار «خواستن توانستن است»
استناد می کنید. این در حالی است که در واقعیت اجتماعی، همیشه و هر خواستنی به توانستن نمی انجامد. این نتیجه منطقی است
که شما با پذیرش دیدگاه سوم به آن آگاهی می یابید. مطابق دیدگاه سوم، اگرچه در مواردي قربانی فشار هاي اجتماعی و قوانین
جامعه هستید، در مواردي نیز در برابر آنچه شما را در هویت ناکارآمد محصور ساخته است قدرت مقاومت و ایجاد تغییر دارید. با

 
پذیرش تأثیر متقابل جامعه و خودتان بر یکدیگر است که می توانید براي بازتعریف هویت خود اقدام کنید. 

حال شما از میان 3 دیدگاه یک دیدگاه را برگزینید. این حق انتخاب را دارید که بخواهید در باقی مانده مسیر زندگی، خود را یک زن
منفعل و قربانی شرایط اجتماعی ببینید یا یک زن توانمند تعریف کنید یا اینکه با پذیرش فشار هاي اجتماعی و محدودیت ها، به
عنوان یک انسان فعال در جامعه، به خودآگاهی مشغول شوید و سعی کنید در مواردي به سازندگی جامعه و خودتان کمک کنید و در
مسیر بازتعریف هویت خود فعال باشید. چنانچه به درك بیشتري از این 3 دیدگاه نیاز داشتید، شماره بعدي این نوشتار را دنبال کنید.



خط فقر 9 میلیون حقوق 2 میلیون

منبع: ایران اکونومیستشماره خبر:  98  |  تاریخ: 1399/06/31

ایران اکونومیست- آخرین آماري که در مورد خط فقر منتشره شده، مربوط به اردیبهشت ماه امسال است، که 9 میلیون
تومان تخمین زده شده، اما قدر مسلم با توجه به رشد افسار گسیخته تورم و افزایش گرانی هاي زنجیره اي طی چهار ماه

گذشته خط فقر از 10 میلیون تومان نیز گذشته است.

اگر بخواهیم خط فقر یک خانواده چهار نفره را با گذشته مقایسه کنیم،
شاهد رشد ترسناکی در سال هاي اخیر خواهیم بود. براي مثال در سال
1390 خط فقر زیر یک میلیون تومان (کمی بیش از 500 هزار تومان)
بوده است، اما اکنون در سال 99 این خط به 9 میلیون تومان رسیده و
تقریبا در 9 سال 9 برابر شده و چنین تغییري بسیار شوکه کننده است.

در واقع تا سال 90 مردم با درآمد زیر یک میلیون می توانستند هزینه هاي یک خانواده را مدیریت کنند. اما اکنون در کمترین حالت،

 
با 9 میلیون درآمد می توان به نیاز هاي اولیه رسیدگی کرد. 

در چنین شرایطی شاهد افزایش نرخ فقر خواهیم بود. از سوي دیگر براساس گزارش ها نرخ فقر تا سال 97 به 18.4 درصد رسیده بود
و در آن زمان این نرخ فقر بی سابقه بود. اما قطعا اکنون با افزایش عجیب فقر روبرو هستیم و با درآمد ها و هزینه هاي این چنینی

 
شاهد فقر بیشتر در سال هاي آینده خواهیم بود. 

در این شرایط باید اشاره کنیم که نرخ تورم در ایران در پایان سال 98، 41 درصد بوده، این در حالیست که طبق گزارش هاي جهانی
متوسط نرخ تورم دنیا تا سال 2018 نزدیک به 2.4 درصد بوده است. در واقع ایران جزو کشور هایی است که نرخ تورم بسیار بالایی

 
دارد و در این زمینه با کشور هایی همچون ونزوئلا در یک رده قرار گرفته است. 

 
کمال اطهاري پژوهشگر توسعه 

 
بسیاري از مردم زیر خط فقر هستند 

کمال اطهاري پژوهشگر توسعه در گفتگو با فرارو با اشاره به اینکه امروز تمامی اقشار حقوق بگیر جامعه زیر خط فقر هستند، گفت: تا
قبل از کرونا آن الگوي توسعه اي که در جهان شایسته است و بسیاري از کشور ها از طریق آن به توسعه پایدار و همه جانبه دست
پیدا کردند، در ایران اجرا نشد، تمامی این مشکلات اقتصادي و معیشتی که مردم گرفتار آن هستند و با توجه به آن هر روز سفر آن
ها کوچکتر از گذشته می شود، نشات گرفته از همین الگوي توسعه اي است که به واقع نمی توان چنین نامی بر آن نهاد و من واقعا

 
نمی دانم این پدیده را چه خطاب کنم. 

وي با تاکید بر اینکه باید در اقتصاد کشور، یک رابطه هم افزا بین رشد اقتصادي و عدالت اجتماعی و اقتصادي حکمفرما باشد، تا
الگوي توسعه متوازن اجرایی شود، افزود: چنین مسئله در ایران به هیج عنوان اجرایی نشده است، این در حالیست که اگر ما این رابطه
هم افزا را تعریف کردیم، باید در کنار آن نیز باید یک رابطه غیر تنش زا و مخاطره آمیز با اقتصاد جهان و تحولات اجتماعی داشته



باشیم تا از طریق این روابط عادي با جهان فناوري هاي جدید و نوین وارد کشور شود، تا بتوان بر اساس آن اقتصاد را به حرکت

 
درآورد و شکوفا کرد. 

اطهاري اظهارداشت: مقدم بر این ارتباطات عادي با دنیا شما باید یک الگوي توسعه متوارن تدوین کنید که در چارچوب آن ارتباطات
با دنیا نیز گنجانده شود، اما متاسفانه در ایران چنین قضیه اي رخ نداده است، در چنین رخدادي هم حکومت مقصر بوده و هم
روشنفکران رسمی، با توجه به اینکه نظام حاکم بر کشور همواره بر پایه ایدئولوژي و دوگانه سازي ها شکل گرفته، یک بار رشد
اقتصادي و عدالت اجتماعی را قربانی می کند و به طور مثال بسیاري از کارگران از شمول قانون کار حذف می شوند و حق آنان داده
نمی شود، یا تعاونی هاي آن ها منحل می شود، یا اینکه در سوي دیگر رشد اقتصادي از طریق شعار ها و اقدامات پوپولیستی فداي

 
عدالت اجتماعی می شود، در هر دو مورد نیز خرده بورژوازي مستقلات رانتی مسبب به وجود آمدن چنین وضعی هستند. 

 
 

این پژوهشگر توسعه بیان داشت: در یک طرف به اسم رشد اقتصادي خرده بورژوازي بخش خصوصی می آید و عدالت اجتماعی را
قربانی می کند، در سوي دیگر نیز این اتفاق به طریق دیگري رخ می دهد، در حال حاصر الگوي توسعه ما برون زا درون نگر است، در
صورتیکه باید درون زا برون نگر باشد، درمورد الگویی که الان حاکم است، از این لحاط برون زا است که با فروش نفت و درآمد آن
دهه هاست، کشور اداره می شود و از این لحاظ درون نگر است که به دنبال انزول طلبی هستیم و حتی کشوري مانند چین که شریک

 
راهبردي ما به حساب می آید و می خواهد با ما همکاري کند، به دلیل اینکه ما FATF را رد کرده ایم، نمی تواند با ما همکاري کند. 

 
بیشتر بخوانید: 

 
چرا گرانی ها تمامی ندارد؟ 

 
ابرتورم چیست و اقتصاد ایران چقدر با آن فاصله دارد؟ 

 
گرانی مواد خوراکی؛ خداحافظی با چرخ خرید و فروشگاه زنجیره اي 

 
الگوي درست توسعه هم افزا چیست؟ 

اطهاري اضافه کرد: الگوي متوازن توسعه درون زا برون نگر است، از این لحاظ درون زا به حساب می آید که به توان داخلی تکیه می
کند و با توجه به تولید و بخش مولد، اقتصاد کشور را بر پایه آن می سازد و از این حیث برون نگر است که با ارتباطات عادي و موثر با
کشور هاي دیگر و کل دنیا سرمایه گذاري خارجی را جذب می کند و اقتصاد خودش را می سازد، از طرف دیگر براي به روز نگه
داشتن خود، با ارتباطات مناسبی که دارد، فناوري هاي نوین را به صورت مدام وارد می کند و صنعت خود را به روز می کند و از این

 
طریق به صورت دائم در حال تولید خلق ارزش افزوده است. 



 
 

وي ادامه داد: در کشور ما صنایع مادر به این دلیل به مرز نابودي و ورشکستی کشیده شده اند که نیاز به نوسازي و به روز رسانی
داشتند، از طریق ارتباطات جهانی و همچنین جذب سرمایه گذاري خارجی، اما متاسفانه چنین سیاستی دنبال نشد، این در حالیست
که در داخل نیز اپوزیسیون مدام به نقد دولت می پردازند و به کار هایی که انجام نشده تکیه می کند، در حالیکه برنامه جایگزین نیز
ارائه نمی دهند، بنابراین در چین جامعه، دهقانان، کارگران، معلمان و. همواره در زیر خط فقر زندگی می کنند و در مایحتاج یومیه

 
خود نیز در می مانند. 

این پژوهشگر توسعه یادآور شد: مشکلات ساختاري به شدت در کشور ریشه دوانده و این وضعیت مدام در حال بازتولید است، به طور
مثال صندوق کارآفرینی دولت تاسیس می کند، در این رابطه به جاي اینکه اول بیایند آموزش بدهند و بعد بر اساس مهارت کسب
شده وام را به افراد آموزش دیده پرداخت کنند، برعکس عمل می کنند، یعنی اول وام را می دهند و بعد آموزش را رها می کنند،
بنابراین به همین علت است که هیچ موقع چنین طرح هایی به نتیجه نمی رسد و تنها چیزي که باقی می ماند اتلاف عظیم سرمایه

 
هاي ملی است که به راحتی حیف و میل می شود. 

اطهاري اذعان داشت: در روستا کاري انجام دادند که همه چیز را نابود کردند، به جاي اینکه بیایند و یک الگوي توسعه متوازن را
اجرایی کنند، تنها آمدند و بنایی کردند و چهار تا ساختمانی ساختند که با سیل و زلزله خراب شد، چنین اقداماتی باعث شد، به جایی
اینکه فردي که از روستا به شهر می آید، یک کارگر ماهر باشد، یک کارگر غیر ماهر است که به مشاغل کاذب به مانند دستفروشی می
پردازد و اغلب در سکونتگاه هاي حاشیه شهر هاي بزرگ زندگی می کند، که این مسئله خود تبعات جبران ناپذیري را به دنبال دارد،
در حال حاضر برآورد می شود بیش از سه میلیون روستایی به اصطلاح به طور جاکن از روستا به شهر بیایند، یعنی تمام روستا به

 
شهر مهاجرت کند و تمام روستا خالی از سکنه شود. 

 
این روزها سفره کارگران کوچکتر از هر زمان دیگري شده است 

 
به جاي اینکه سیاست اجتماعی را در پیش بگیرند، تنها توزیع رانت کردند 

وي با تاکید بر اینکه در کشور چیزي به اسم توانمندسازي وجود ندارد، گفت: به جاي اینکه دولت بیاید و سیاست هاي اجتماعی را در
پیش بگیرد، سیاست هاي بسیار غلطی را در دستور کار قرار داد که تنها منافع عده اي را تامین می کند، به طور مثال در زمینه
مسکن با توجه به اینکه طرح مسکن اجتماعی موجود است، اما دولت به دنبال اجراي طرح هاي مسکن ملی است، زیرا که به وسیله

 
آن آقازاده ها و افراد ذي نفوذ در قالب پیمانکار این پروژه ها را در دست می گیرند و اقدام به رانت خواري می کنند. 

این پژوهشگر توسعه افزود: نمونه دیگري از این سیاست ضد توسعه را می توانید در زمینه عملکرد بانک ها شاهد بود، در حالیکه
بسیاري از بنگاه هاي تولیدي به دلیل شرایط سخت ناشی از کرونا اقدام به تعدیل کارگران خود می کنند، بانک ها حاضر نیستند، به
کارخانجات تولیدي وام بدهند، اما به جاي آن به زوج هاي جوان وام مسکن می دهند، این کار نیز به خاطر این جوانان نیست، براي



این است که بسیاري از منابع و پول هاي بانک ها در املاك لوکسی که خریداري کرده اند، حبس شده و از این طریق می خواهند با
تزریق منابع به بازار مسکن، یک رونق مصنوعی ایجاد کرده و پول هاي خود را آزاد کنند. این در حالیست که آن ها به تولید وام نمی
دهند، در حالیکه اگر این کار را انجام دهند و تولید رونق بگیرد، آن جوان تازه ازدواج کرده نیز خیلی بهتر می تواند زندگی خود را

 
بسازد، اما به دلیل منافعی که در این بین وجود دارد، بانک ها هیچ موقع چنین کاري نمی کنند. 

وي خاطرنشان ساخت: با اینکه 300 هزار تومان حق مسکن را افزایش داده اند، در حقوق کارگران، آیا این مبلغ می تواند گوشه اي از
اجاره بها را پوشش دهد، متاسفانه این الگوي توسعه باعث شده این گره کوري که ایجاد شده، با گره هاي کور دیگري عملا قفل شود
و فشار مضاغفی بر گُرده مردم بیاید، این چیزي که الان اجرا می شود، یک الگوي پیش افتاده، سطحی و مبتذل است که جوابگو
نیست، از آن طرف نیز منتقدان هم راهکار عملی نشان نمی دهند، در صورتیکه تغییرات باید از خود جامعه شروع شود و مردم اصل
قرار گیرند، در این رابطه روشنفکران جامعه مدنی باید بیدار شده و راهکار برون رفت از این بحران را ارائه دهند، باید تغییرات از پایین

 
آغاز شود. 

این پژوهشگر توسعه ادامه داد: در صورتیکه چنین تحولی رخ دهد، به طور قطع و یقین بهبود وضعیت اقتصادي حاصل می شود، اما
اگر روشنفکرن جامعه مدنی بخواهند تنها به انتقاد از دولت بپردازند، بدون اینکه راهکار جایگزین و بدیل نشان دهند، باید در این
زمینه مسئولیت بپذیرند و پاسخگوي وضعیتی که حاکم شده در کنار دولت باشند، بنابراین باید خارج از حیطه دولت به سراغ راهکار

 
جایگزین رفت و اصلاحات را شروع کرد، در غیر این صورت هیچ چیزي تغییر پیدا نمی کند 

فرارو



مستندسازان براي شرکت در جشنواره «سینماحقیقت» پنج روز فرصت دارند

منبع: گیتی آنلاینشماره خبر:  99  |  تاریخ: 1399/06/31

تهیه کنندگان و مستندسازان سینماي ایران براي شرکت در بخش هاي ملی رقابتی چهاردهمین دوره جشنواره بین المللی
فیلم مستند ایران «سینماحقیقت»، تنها پنج روز فرصت دارند.

مدیر روابط عمومی جشنواره بین المللی سینماحقیقت با
اعلام این موضوع اظهار کرد: متقاضیان محترم ضمن
مطالعه آیین نامه ي جشنواره، تا پایان وقت اداري روز
شنبه 5 مهر 1399 فرصت دارند که مشخصات جدیدترین
آثار مستند خود را روي پایگاه اطلاع رسانی مرکز گسترش
سینماي مستند و تجربی به نشانیwww.defc.ir و وب

 
سایت جشنواره www.irandocfest.ir ثبت کنند. 

شهنام صفاجو افزود: پس از تکمیل مراحل اینترنتی ثبت
اثر، تهیه کنندگان و مستندسازان محترم حداکثر تاپانزدهم مهرماه 99 فرصت دارند که نسخه نهایی فیلم خود را از طریق ارائه ي

 
لینک یا به شکل فیزیکی، به دبیرخانه جشنواره تحویل نمایند. 

وي یادآور شد: فیلم هاي بخش هاي ملی رقابتی چهاردهمین جشنواره بین المللی «سینماحقیقت»، در 4 گروه مسابقه ملی، جایزه

 
شهید آوینی، مستندهاي کارآفرینی و بخش ویژه کرونا انتخاب و داوري خواهند شد. 

مدیر روابط عمومی مرکز گسترش سینماي مستند و تجربی تاکید کرد که امسال به دلیل پاندمی کرونا، بخش بین الملل جشنواره به

 
شکل غیر رقابتی برگزار می شود. ضمن این که کارگاه هاي آموزشی و بازار فیلم سینماحقیقت هم بصورت مجازي برپا خواهند شد. 

مرکز گسترش سینماي مستند و تجربی سازمان امور سینمایی کشور، چهاردهمین دوره ي جشنواره بین المللی فیلم مستند ایران
«سینماحقیقت» را به دبیري محمد حمیدي مقدم، در آذرمـاه 1399 و با توجه به شیوع جهانی بیماري کووید 19 بصورت مجازي و

نمایش برخط (آنلاین) برگزار خواهد کرد.



جوایز نقدي بخش هاي ملی جشنواره «سینماحقیقت» افزایش یافت

منبع: گیتی آنلاینشماره خبر:  100  |  تاریخ: 1399/06/31

چهاردهمین دوره جشنواره بین المللی سینماحقیقت با افزایش قابل توجه جوایز نقدي برگزیدگان چهار بخش ملی رقابتی
این رویداد معتبر سینماي مستند ایران همراه شده است.

به گزارش روابط عمومی جشنواره بین المللی
سینماحقیقت، این افزایش جوایز نقدي بخش هاي ملی
رقابتی سینماحقیقت با نظر مساعد دبیر و اعضاي شوراي
سیاستگذاري جشنواره صورت گرفته تا در این روزهاي
سخت، توجه بیشتري به مستندسازان پرتلاش سینماي

 
ایران شده باشد. 

برپایه ي این گزارش، جوایز چهاردهمین دوره جشنواره

 
بین المللی سینماحقیقت به این شرح است: 

 
جوایز مسابقه ملی 

 
نشان فیروزه سینماحقیقت، تندیس جشنواره، دیپلم افتخار و مبلغ 350 میلیون ریال به بهترین فیلم جشنواره (ویژه تهیه کننده) 

 
تندیس جشنواره، دیپلم افتخار و مبلغ 250 میلیون ریال به کارگردان بهترین فیلم مستند بلند 

 
تندیس جشنواره، دیپلم افتخار و مبلغ 200 میلیون ریال به کارگردان بهترین فیلم مستند نیمه بلند 

 
تندیس جشنواره، دیپلم افتخار و مبلغ 180 میلیون ریال به کارگردان بهترین فیلم مستند کوتاه 

 
تندیس جشنواره، دیپلم افتخار و مبلغ 200 میلیون ریال به عنوان جایزه ویژه هیات داوران 

 
تندیس جشنواره، دیپلم افتخار و مبلغ 200 میلیون ریال به عنوان جایزه تماشاگران (ویژه سرمایه گذار) 

 
تندیس جشنواره، دیپلم افتخار و مبلغ 150 میلیون ریال به بهترین پژوهش فیلم مستند 

 
تندیس جشنواره، دیپلم افتخار و مبلغ 150 میلیون ریال به بهترین تدوینگر 

 
تندیس جشنواره، دیپلم افتخار و مبلغ 150 میلیون ریال به بهترین فیلمبردار 



تندیس جشنواره، دیپلم افتخار و مبلغ 150 میلیون ریال به بهترین صدا (با تشخیص هیأت داوران، جایزه به صدابردار یا صداگذار اهدا

 
خواهد شد) 

تندیس جشنواره، دیپلم افتخار و مبلغ 150 میلیون ریال به بهترین نویسنده یا گوینده گفتار متن (با تشخیص هیأت داوران، جایزه به

 
نویسنده یا گوینده گفتار متن اهدا خواهد شد) 

 
تندیس جشنواره، دیپلم افتخار و مبلغ 150 میلیون ریال به بهترین موسیقی متن (موسیقی تصنیفی) 

 
جایزه شهید آوینی 

 
تندیس طلایی شهید آوینی، دیپلم افتخار و مبلغ 220 میلیون ریال 

 
تندیس نقره اي شهید آوینی، دیپلم افتخار و مبلغ 200 میلیون ریال 

 
تندیس برنزي شهید آوینی، دیپلم افتخار و مبلغ 180 میلیون ریال 

 
جوایز بخش مسابقه کارآفرینی 

 
جایزه اول: تندیس، لوح تقدیر و مبلغ 200 میلیون ریال 

 
جایزه دوم: تندیس، لوح تقدیر و مبلغ 180 میلیون ریال 

 
جایزه سوم: تندیس، لوح تقدیر و مبلغ 160 میلیون ریال 

 
جوایز بخش ویژه کرونا 

 
جایزه اول: تندیس، لوح تقدیر و مبلغ 200 میلیون ریال 

 
جایزه دوم: تندیس، لوح تقدیر و مبلغ 180 میلیون ریال 

 
جایزه سوم: تندیس، لوح تقدیر و مبلغ 160 میلیون ریال 

 
جایزه ویژه هیات داوران: تندیس، لوح تقدیر و مبلغ 180 میلیون ریال 

گفتنی است: متقاضیان شرکت در چهاردهمین جشنواره سینماحقیقت می بایست تا روز 5 مهرماه، فرم شرکت در این رویداد را روي
پایگاه اطلاع رسانی جشنواره به نشانی www.irandocfest.ir و یا وب سایت مرکز گسترشwww.defc.ir تکمیل نموده و

 
نسخه نهایی فیلم خود را حداکثر تا 15 مهرماه 99 از طریق ارائه ي لینک یا به شکل فیزیکی به دبیرخانه سینماحقیقت ارائه نمایند. 



مرکز گسترش سینماي مستند و تجربی سازمان امور سینمایی کشور، چهاردهمین دوره جشنواره بین المللی فیلم مستند ایران
«سینماحقیقت» را به دبیري محمد حمیدي مقدم، در آذرمـاه 1399 و با توجه به شیوع جهانی بیماري کووید 19 بصورت مجازي و

نمایش برخط (آنلاین) برگزار خواهد کرد.




